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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΕ'

Πέµπτη 19 Νοεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 19 Νοεµβρίου 1998, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.14', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18.11.1998
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της Κ∆' συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
18.11.1998, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: "Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλλες διατάξεις").
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Χαράλαµπο Αγγουράκη,
Βουλευτή Α' Αθηνών, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Οι Βουλευτές κύριοι ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ και ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός
Σύλλογος, Συνεταιρισµός και η Κοινότητα 'Αξου Πέλλας ζητεί να
αυξηθούν τα ποσοστά αποζηµίωσης από τον ΕΛΓΑ για τους
µηλοπαραγωγούς της περιοχής τους που επλήγησαν από παγετό.
2) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Καλλονής Λέσβου ζητεί να του
εγκριθεί επιδότηση για την ανάπλαση του ιστορικού κέντρου του.
3) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ικηγορικός Σύλλογος Θήβας Βοιωτίας
ζητεί την ίδρυση Εφετείου στη Θήβα.
4) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Πανελλήνια 'Ενωση Αξιωµατικών Αστυνοµίας ζητεί
την ίδρυση ανεξάρτητου Αρχηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας.
5) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ και ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ζητεί τη λήψη
µέτρων για την κάλυψη του αναπτυξιακού ελλείµµατος της Κρήτης.
6) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Α.Βασιλείου ζητεί την απαλλαγή φόρων
για τον εκτελωνισµό αυτοκινήτου του γιου του που ήταν φοιτητής
εξωτερικού.

7) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. ∆.Μπαρµπούτης, πατέρας
τραυµατισθέντος εν υπηρεσία στρατιώτη, ζητεί το διορισµό του γιου
του στο ∆ηµόσιο Τοµέα.
8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο καταγγέλλεται η έλλειψη έργων
υποδοµής στην Κρήτη.
9) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Επιτυχόντες εκπαιδευτικοί στο διαγωνισµό
του ΑΣΕΠ Ιουνίου 1998 ζητούν τον άµεσο διορισµό τους στη
Β'βάθµια εκπαίδευση.
10) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Συνταξιούχων ∆ΕΗ - Αλιβερίου
ζητεί να κινηθεί άµεσα η διαδικασία για την κάλυψη των αναγκών
τόσο σε ιατρικό όσο και σε νοσηλευτικό προσωπικό του ΠΕΚΑ.
11) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Λογιστών και η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Φοροτεχνικών Ελευθέρων Επαγγελµατιών
ζητούν την επίλυση προβληµάτων που απασχολούν τον κλάδο της.
12) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Επαγγελµατιών
Πρακτόρων ΠΡΟ-ΠΟ ζητεί την επίλυση προβληµάτων που
απασχολούν τον κλάδο της.
13) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Συµβασιούχοι Υπάλληλοι της ∆/νσης
Αναστήλωσης Βυζαντινών και Μεταβυζαντινών Μνηµείων του Υπ.
Πολιτισµού ζητούν να υπάρξουν ρυθµίσεις στο υπό κατάρτιση
νοµοσχέδιο του Υπ. Εσωτερικών για τον κλάδο τους.
14) Οι Βουλευτές κύριοι ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ και ΣΤΕΛΛΑ
ΑΛΦΙΕΡΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και
Κηδεµόνων των Νοσηλευόµενων Παιδιών στο Θεραπευτήριο
Χρονίων Παθήσεων Παιδιών Αθηνών - Σκαραµαγκά "ΟΙ
ΟΡΙΖΟΝΤΕΣ" ζητεί την επίλυση προβληµάτων σχετικά µε τα
περιθαλπόµενα παιδιά.
15) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κίνηση Επιτυχόντων στο ∆ιαγωνισµό
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της 22/9/97 για την πλήρωση κενών και κενουµένων θέσεων
Ειρηνοδικών ζητεί να υπάρξει στο υπό κατάρτιση σ/ν σαφής και
ρητή ρύθµιση για τη σταδιακή απορρόφηση όλων των επιτυχόντων
και µετά την κατάργηση των Ειρηνοδικείων και του βαθµού του
Ειρηνοδίκη, παρατεινόµενης της ισχύος του πίνακα επιτυχόντων.
16) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ελλήνων Χηµικών διαµαρτύρεται
για την υποβάθµιση του µαθήµατος της Χηµείας στη ∆ευτεροβάθµια
Εκπαίδευση.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 64/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
15/9-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 64/15-7-98 που κατέθεσε στη Βουλή η
Βουλευτής κ. Μαρία ∆αµανάκη, παρακαλούµε να πληροφορήσετε
την κυρία Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΥ∆ΑΠ τα εξής:
Η ΕΥ∆ΑΠ έχει εκπονήσει ολοκληρωµένη µελέτη για την κατασκευή
δικτύου οµβρίων υδάτων στην περιοχή της 'Ανω Κυψέλης.
Βάσει της υφιστάµενης εγκεκριµένης µελέτης της περιοχής, επί των
οδών Φαιδριάδων και Κρίσσης προβλέπεται δίκτυο οµβρίων
υδάτων µε αποδέκτη τον αγωγό οµβρίων της οδού Κύπρου, ο
οποίος όµως δεν είναι κατασκευασµένος.
'Οπως προκύπτει από τη ήδη υπάρχον δίκτυο, τµήµα του δικτύου
οµβρίων της οδού Κρίσσης έχει κατασκευαστεί και έχει εκτραπεί
στον υφιστάµενο αγωγό της οδού Φωκίωνος Νέγρη.
Προϋπόθεση για να υλοποιηθεί το προβλεπόµενο από την µελέτη
δίκτυο οµβρίων (στην οδό Φαιδριάδων, το υπόλοιπο τµήµα στην
οδό Κρίσσης καθώς και η αποσυµφόρηση του αποδέκτη της οδού
Φωκίωνος Νέγρη) είναι η κατασκευή του κατά µελέτη αποδέκτη
οµβρίων, στην οδό Κύπρου.
Το συνολικό κόστος του νεν λόγω έργου, ανέρχεται στο ποσό των
700.000.000 δρχ.
Σηµειώνεται ότι το έργο αυτό δεν περιλαµβάνεται στο πρόγραµµα
επενδύσεων του έτους 1998 και θα γίνουν προσπάθειες να ενταχθεί
στο επόµενο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα.

Ο Υφυπουργός
ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΕΡΕΛΗΣ"

2. Στην µε αριθµό 253/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
14493/8-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 253/15-7-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Γ. Καρατζαφέρη σας
γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Σύµφωνα µε τις ισχύουσες νόµιµες διαδικασίες κατά το χρονικό
διάστηµα από 1-1-94 µέχρι 30-6-98 πραγµατοποιήθηκαν στην
Επιχείρηση συνολικά χίλιες επτακόσιες πέντε (1705) προσλήψεις
προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου Ορισµένου ή
Αορίστου Χρόνου και σχέση έµµισθης εντολής.
Οι προσλήψεις αυτές αναλυτικά έχουν ως εξής:
α) Νόµος 1648/86 και 1943/91 942
β) Nόµος 2190/94 άρθρο 28Α
(Προκηρύξεις θέσεων για
Φλώρινα Κοζάνη, Αρκαδία)

275

γ) ΦΕΚ 2/22-12-95 όπως αντικαταστάθηκε
µε το ΦΕΚ 3/13-2-96 - Προκήρυξη ΑΣΕΠ

12

δ) 'Εγκριση αρ. 29/19-8-96 της Επιτροπής
άρθρου 2 παρ. 2 της 236/94 ΠΥΣ

3

ε) Νόµος 2336/95 ο οποίος προσέθεσε παρ. 3
στο άρθρο 28 Α του ν. 2190/94 (Απολυµένοι
Βιοµηχανικών και Μεταλλευτικών Επιχειρήσεων Ν.
Κοζάνης)

350

στ) Νόµος 2364/95
(Μεταφορά Προσωπικού ΕΤΕΚΑ)

83

ζ) Νόµοι 2367/95, 2446/96, 2414/96 24

(Μεταφορά Προσωπικού Ναυπηγείων)
η) Εργατικά ατυχήµατα
(38/95 Απόφαση ΟΣ/∆ΕΗ)

16

-------
Σύνολο 1705

Προσλήψεις που αναφέρονται σε χρόνο
προ της 1-1-94, αλλά η υλοποίησή τους
έγινε σε χρόνο µεταγενέστερο αυτής:

136

Σύνολο ------
1841

Αναλυτικά:
1.1 Προσλήφθηκαν εννιακόσια σαράντα δύο (942) άτοµα
προστατευόµενα από τις διατάξεις του ν. 1648/86 (άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, µέλη πολύτεκνων οικογενειών, συγγενείς µειονεκτούντων
ατόµων, αγωνιστές Εθνικής Αντίστασης και τέκνα αυτών κλπ.) των
οποίων οι προσλήψεις είναι υποχρεωτικές για την Επιχείρηση µέχρι
ποσοστού 8% επί του υπηρετούντος προσωπικού σε κάθε Νοµό,
ανεξάρτητα αν υπάρχουν ή όχι κενές οργανικές θέσεις, µέσω
τοποθετήσεων από τις αρµόδιες επιτροπές του ΟΑΕ∆ κάθε Νοµού.
Στον αριθµό αυτό συµπεριλαµβάνονται επίσης και τ' άτοµα µε
ειδικές ανάγκες που προσλήφθηκαν µε τις διατάξεις του άρθρου 66
του ν. 1943/91.
1.2 Μετά από έγκριση του Υπουργικού Συµβουλίου (πράξη 355/23-
9-94) µε τις ∆13/Β/Φ9-6-10/21694/18-10-94 και ∆13/Β/Φ9-6-
10/21695/18-10-94 και τη συµπληρωµατική αυτής ∆13/Β/Φ9-6-
10/24940/6-12-94 Προκηρύξεις των Υπουργών Προεδρίας της
Κυβέρνησης και Βιοµηχανίας Ενέργειας και Τεχνολογίας
προκηρύχθηκε η κάλυψη 323 θέσεων προσωπικού Τεχνικών
ειδικοτήτων, εκ των οποίων προσλήφθηκαν 275 άτοµα, µε σύµβαση
εργασίας αορίστου χρόνου, για κάλυψη αναγκών της Επιχείρησης
στις µονάδες που εδρεύουν στους Νοµούς Φλώρινας, Κοζάνης και
Αρκαδίας. Η επιλογή του προσωπικού αυτού έγινε µε τις διατάξεις
του άρθρου 28Α παρ. 2 του ν. 2190/94 και µε τα κριτήρια του
άρθρου 18 του ίδιου Νόµου, υπό τον έλεγχο του ΑΣΕΠ.
1.3 Μετά από έγκριση του Υπουργικού Συµβουλίου (355/23-9-94)
µε την από 22-12-95 Προκήρυξη που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ
τεύχος Προκηρύξεων ΑΣΕΠ αριθ. φύλλου 2/22-12-95 και η οποία
αντικαταστάθηκε µε την Προκήρυξη που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ
τεύχος προκηρύξεων ΑΣΕΠ αρ. φύλλου 3/13-2-96 προσλήφθηκαν
δώδεκα (12) άτοµα για κάλυψη θέσεων του Κλάδου Υγειονοµικού
της ∆ιεύθυνσης Ασφάλισης Προσωπικού. Την διαδικασία του
διαγωνισµού διενήργησε εξ' ολοκλήρου το ΑΣΕΠ.
1.4 Προσλήφθηκαν τρεις (3) δικηγόροι βάσει της 29/19-8-96
Απόφασης της Επιτροπής του άρθρου 2 παρ. 2 της 236/94 ΠΥΣ
(άρθρο 14, παρ. 2 εδάφιο ιγ του ν. 2190/94).
1.5 Προσλήφθηκαν 350 άτοµα διαφόρων ειδικοτήτων προερχόµενα
από τους Οµαδικά απολυµένους Βιοµηχανικών και Μεταλλευτικών
Επιχειρήσεων του Νοµού Κοζάνης σε µονάδες της Επιχείρησης
που εδρεύουν στο Νοµό αυτό υπό τον έλεγχο του ΑΣΕΠ σε
εφαρµογή του άρθρου 13 παρ. 1 του ν. 2336/95 ο οποίος
προσέθεσε παρ. 3 στο άρθρο 28Α του ν. 2190/94.
1.6 Ογδόντα τρία (83) άτοµα που αφορούν προσωπικό της ΕΤΕΚΑ
Α.Ε. το οποίο µεταφέρθηκε και εντάχθηκε στο προσωπικό της ∆ΕΗ
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 9 του ν. 2364/95.
1.7 Μετετάγησαν στην Επιχείρηση (24) άτοµα εργαζόµενα στα
Ελληνικά Ναυπηγεία Α.Ε. και Ναυπηγεία Ελευσίνας Α.Ε. σύµφωνα,
µε τις διατάξεις των Νόµων 2367/95 και 2446/96 και του άρθρου 20
του ν. 2414/96.
1.8 Βάσει της υπ' αριθ. 38/95 Απόφασης ∆.Σ/∆ΕΗ η οποία
εκδόθηκε σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 6 του ν. 2244/94
προσλήφθηκαν 16 άτοµα συγγενείς α' βαθµού πρώην µισθωτών
της Επιχείρησης θανόντων σε εργατικό ατύχηµα.
2.  Επιπρόσθετα  σας  αναφέρουµε  τις  περιπτώσεις  εκατόν
τριάντα  έξι  (136)  ατόµων  οι  προσλήψεις  των  οποίων  υλοποιή-
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θηκαν µετά την 1-1-94 αλλά οι διαδικασίες που οδήγησαν σ' αυτό
έλαβαν χώρα πριν την ηµεροµηνία αυτή Αναλυτικά;
2.1 Είκοσι οκτώ (28) άτοµα των οποίων οι συµβάσεις είχαν
καταγγελθεί εκ µέρους της Επιχείρησης (παρ. 1 άρθρο 1 ν.
1915/90) λόγω της στάσεως που είχαν τηρήσει κατά την διάρκεια
απεργιακών κινητοποιήσεων της ΓΕΝΟΠ/∆ΕΗ και
επαναπροσλήφθηκαν.
2.2 Εξήντα τέσσερα (64) άτοµα κατόπιν συµβιβαστικών επιλύσεων
δικαστικών διαφορών και εξωδικαστικών συµβιβασµών.
2.3 Σαράντα τέσσερα (44) άτοµα τα οποία υπηρετούσαν στην
επιχείρηση την 14-9-93 και αν και είχαν τις προϋποθέσεις της
απόφασης ∆.Σ/∆ΕΗ αρ. 295/93 δεν υπέγραψαν συµβάσεις
µετατροπής για λόγους που δεν οφείλονταν σ' αυτά και
επαναπροσλήφθηκαν στην Επιχείρηση µε την µε αρ. 82/97
Απόφαση του Γενικού ∆/ντή που εκδόθηκε κατ' εφαρµογή της υπ'
αριθµ. 14/97 Απόφασης ∆.Σ/∆ΕΗ.
3. 'Οσον αφορά την περίπτωση του κ. ΜΑ∆ΕΜΠΗ Νικολάου του
Λαζάρου σας αναφέρουµε ότι η πρόσληψή του έγινε σύµφωνα µε
τους όρους και τις προϋποθέσεις των διατάξεων του ν. 1648/86.
Συγκεκριµένα τοποθετήθηκαν στην Επιχείρηση µε το πρακτικό
47/19-6-97 της Επιτροπής του άρθρου 8 του ν. 1648/86 του ΟΑΕ∆
Ν. Αθήνας τριάντα τέσσερα (34) άτοµα ως τέκνα Αγωνιστών
Εθνικής Αντίστασης µεταξύ των οποίων και ο κ. ΜΑ∆ΕΜΠΗΣ
(Πτυχιούχος ΤΕΙ - υπάλληλος).
Η Επιχείρηση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 1648/86, προσέλαβε
υποχρεωτικά τα παραπάνω άτοµα µε σύµβαση εργασίας Αορίστου
Χρόνου. Ο κ. ΜΑ∆ΕΜΠΗΣ Νικόλαος έχοντας τα απαραίτητα τυπικά
προσόντα που ορίζει ο Κανονισµός Κατάστασης Προσωπικού ∆ΕΗ
(κάτοχος Πτυχίου της Σχολής ∆ιοίκησης και Οικονοµίας των ΤΕΙ
Αθήνας) προσλήφθηκε ως ∆ιοικητικός Τεχνολόγος και
τοποθετήθηκε στο Κέντρο ∆οκιµών Ερευνών και προτύπων στην
Παλλήνη στο οποίο ανέλαβε υπηρεσία από 24-2-1998 και έκτοτε
απασχολείται ανελλιπώς στην Επιχείρηση.
4. 'Επειτα από την ψήφιση του ν. 2190/94 τόσο η απασχόληση
τακτικού προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ορισµένου ή αορίστου
χρόνου όσο και µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου για αντιµετώπιση εποχιακών ή άλλων περιοδικών αναγκών
στην Επιχείρηση, γίνεται βάσει των διατάξεων του ως άνω Νόµου
όπως αυτός τροποποιήθηκε και συµπληρώθηκε µε το ν. 2527/97
χωρίς καµία παρέκκλιση.
5.Τέλος γνωστοποιείται ότι η ∆ιοίκηση προσπαθεί να αξιοποιήσει το
πλεονάζον προσωπικό ορισµένων κατηγοριών, σύµφωνα µε τις
πραγµατικές ανάγκες της Επιχείρησης σε ανθρώπινο δυναµικό
(π.χ. µετατάξεις, αλλαγές ειδικοτήτων µεταθέσεις, κλπ).

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

3. Στην µε αριθµό 254/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2249/5-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 254/15-7-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Αντ. Φούσας, σχετικά µε την διαγραφή
χρεών των ΕΛ.ΤΑ., Ο.Σ.Ε. κλπ αρµοδιότητας του Υπουργείου
Μεταφορών και Επικοινωνιών σας διαβιβάζουµε τα σχετικά
έγγραφα µε αρ. πρωτ. 24119947/28-7-98 του ∆/ντος Συµβούλου
των Ελληνικών Ταχυδροµείων, το µε αρ. πρωτ. 886∆Σ του
Προέδρου ∆.Σ. του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών Αθηνών και
το µε αρ. πρωτ. 235969/28-7-98 του ∆/τος Συµβούλου του
Οργανισµού Σιδηροδρόµων Ελλαδος.

Ο Υπουργός
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"

Σηµ: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆ιεύθυνσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
4. Στην µε αριθµό 273/16.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
77/5.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη

απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 273/16.7.1998 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Β. Πολύδωρας και µας διαβίβασε το Υπουργείο
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης µε το 28088
από 18.8.1998 έγγραφό του, σας γνωρίζουµε ότι η φιλοξενία,
διατροφή και περίθαλψη των αναφερόµενων αλλοδαπών, καθώς
και η ίδρυση, διοικητική υπαγωγή και δαπάνες λειτουργίας νέων
κέντρων υποδοχής και φιλοξενίας των αιτούντων άσυλο, σύµφωνα
µε τον ν.1975/91, όπως τροποποιήθηκε µε το ν.2452/96, υπάγεται
στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Υγείας και Πρόνοιας.
Σε ό,τι αφορά το Υπουργείο µας, σας πληροφορούµε ότι
λαµβάνονται όλα τα αναγκαία µέτρα για την τήρηση της τάξης και
ασφάλειας στην αναφερόµενη περιοχή, µε συνεχή επιτήρηση των
πέριξ των κατασκηνώσεων χώρων µε σκοπό την πρόληψη και
καταστολή κάθε έκνοµης ενέργειας εκ µέρους των διαµενόντων σε
αυτές αλλοδαπών, σε συνεργασία πάντοτε και µε άλλες
συνερµόδιες αρχές και φορείς.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 281/16.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
24403/8.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 281/16.7.98 της Βουλευτού Αργολίδας
κ. Ε. Παπαδηµητρίου που κατέθεσε στη Βουλή η ανωτέρω
Βουλευτής σας ενηµερώνουµε ότι το εν εξελίξει Πρόγραµµα PETEX
όπως εφαρµόζεται στη χώρα µας, έχει συµβάλλει ικανοποιητικά
πιστεύουµε, στον εκσυγχρονισµό της Ελληνικής
Κλωστοϋφαντουργίας. Το Πρόγραµµα ενεκρίθη τον Ιούνιο του
1993. Είναι συνεπώς, άδικο να ελέγχεται η σηµερινή Κυβέρνηση,
για το γεγονός, ότι κατά την κατανοµή των κοινοτικών πόρων, η
χώρα µας υπελείφθη της Πορτογαλίας.
'Οσον αφορά τη συµφωνία για την Κλωστοϋφαντουργία και 'Ενδυση
(πρώην Πλυϊνική), εφαρµόζεται στα πλαίσια του Παγκόσµιου
Οργανισµού Εµπορίου από το 1994 και προβλέπει σταδιακή
απελευθέρωση έως του τέλος του 2004.
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν έχει υποβάλει πρόταση επισπεύσεως
του χρονοδιαγράµµατος απελευθέρωσης.
Στην περίπτωση δε που συµβεί κάτι τέτοιο, θα καταβληθεί κάθε
προσπάθεια, σε συνεργασία και µε άλλες χώρες, για την αποτροπή
αυτού του ενδεχόµενου.

Ο Υφυπουργός
Α. ΜΠΑΛΤΑΣ"

6. Στην µε αριθµό 292/16.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
37/6.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Αναφερόµενοι στην ερώτηση 292/16.7.98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης και διαβιβάσθηκε στο Υπουργείο
µας µε τη Β-2316/31.8.98 κοινοποίηση του Υπουργείου Μεταφορών
και Επικοινωνιών, σας γνωρίζουµε ότι ο τρόπος λειτουργίας της
Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, αναφορικά µε την υποχρέωσή
της να ελέγχει τη χρηµατοοικονοµική κατάσταση των επιχειρήσεων
αεροµεταφορών στις οποίες έχει χορηγήσει άδεια καθως και την
ασφάλεια των πτήσεων, δεν εµπίπτει στις αρµοδιότητες του
Υπουργείου Ανάπτυξης.
Ειδικότερα καθόσον αφορά τα θιγόµενα σε θέαµτα ανταγωνισµού,
σηµειώνεται ότι για την προστασία του ελεύθερου ανταγωνισµού
ισχύει ο νόµος 703/1977, όπως τροποποιήθηκε και συµπληρώθηκε
µεταγενέστερα µε τους νόµους (1934/91, 2000/91 και 2296/95),
βάσει του οποίου η Επιτροπή Ανταγωνισµού δύναται να παρέµβει
είτε αυτεπάγγελτα είτε κατόπιν καταγγελίας προκειµένου να
διαπιστώσει τυχόν παραβάσεις των διατάξεών του.
∆εν  παραλείπεται  πάντως  και  να  αναφερθεί  ότι  µέχρι  στιγµής,
δεν  υπάρχουν  ενδείξεις  για  παράβαση  του  νόµου  για
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τον ελεύθερο ανταγωνισµό, στην αγορά των αεροµεταφορών.
Ο Υφυπουργός

Μ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"
7. Στην µε αριθµό 417/20.7.98 ερώτηση ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 14344/8.10.98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης-αίτησης-κατάθεσης εγγράφων µε
αριθµό 417/28/20.7.98 προς τη Βουλή των Ελλήνων για την
Υπουργό Ανάπτυξης του Βουλευτή κ. Ε. Αποστόλου και όσον
αφορά αρµοδιότητες του Υπουργείου µας καταθέτουµε τα
κατωτέρω ζητηθέντα στοιχεία:
α. 4 Αντίγραφα εκθέσεων αυτοψίας Μηχανικών της Επιθεώρησης
Μεταλλείων Νοτίου Ελλάδος, που αφορούν την περιοχή Ληλάντιου
Πεδίου.
β. 28 Αντίγραφα αποφάσεων επιβολής προστίµου της Επθεώρησης
Μεταλλείων Νοτίου Ελλάδος, για παράνοµες χωµατοληψίες στο
Ληλάντιο Πεδίο συνολικού ύψους 61.000.000 δρχ.
γ. 5 Αντίγραφα άλλων σχετικών εγγράφων της Επιθεώρησης
Μεταλλείων Νοτίου Ελλάδος προς την Αστυνοµία, πταισµατοδικείο
Χαλκίδος και τον Σύλλογο Προστασίας Ληλαντίου Πεδίου.
δ. Αντίγραφο της απόφασης της Νοµ. Αυτοδιοίκησης Ευβοίας µε
αριθµό 2184/Φ24/84/2.2.98 µε την οποία χορηγήθηκε άδεια
εκµετάλλευσης λατοµείου αργίλου εκτάσεως 11,755 στρεµµάτων
στη θέση Βουνό Κοιν. Μύτικα. Η ισχύς της αποφάσεως αυτής
ανεστάλη µε την 353/1998 απόφαση του Σ.τ.Ε.
Περαιτέρω σας πληροφορούµε ότι από στοιχεία που µας διαβίβασε
η Επιθεώρηση Μεταλλείων Νοτίου Ελλάδος το ύψος των
επιβληθέντων και βεβαιωθέντων προστίµων κατά χωµατοληπτική
εταιρεία ή ιδιώτη αναλύεται ως εξής:
α. ΧΑΛΚΙΣ ΑΒΕΕ-Βαβουλιώτης-Γούναρης-
Μυτάκης
(7 αποφάσεις)

24.500.000 δρχ.

β. ΚΕΡΑΜΟΥΡΓΙΚΗ Α.Ε.
(7 αποφάσεις)

19.500.000 δρχ.

γ. ΠΛΙΝΘΟΚΕΡΑΜ ΕΠΕ (Σούµπακας
Μιχαήλ)
(3 αποφάσεις)

5.000.000 δρχ.

δ. Μπενέτος Αριστ. και Βλάχος Γεώργιος
(3 αποφάσεις)

3.000.000 δρχ.

ε. ∆έδες Γεώργιος και Νικόλαος
(2 αποφάσεις)

2.000.000 δρχ.

στ. ΤΕΧΝΟΚΕΡΑΜΙΚΗ ΑΒΕΕ
(1 απόφαση)

1.500.000 δρχ.

ζ. Συµεών Ευαγγελία του Ανδρέα
(1 απόφαση)

1.500.000 δρχ.

η. ∆εµερτζής Ευάγγελος του ∆ηµ.
(1 απόφαση)

1.000.000 δρχ.

θ. Αγγελής Γεώργιος του Αντ.
(1 απόφαση)

1.000.000 δρχ.

ι. Σαµαρτζής Χαράλαµπος του Παναγ.
(1 απόφαση)

1.000.000 δρχ.

κ. Χαραλάµπους ∆ηµήτριος του Χαρ..
(1 απόφαση)

1.000.000 δρχ

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

8. Στην µε αριθµό 496/22.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
2283/5.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 496/22.7.98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης, σχετικά µε τη διαδικασία
ανάδειξης των διευθυντικών στελεχών του Οργανισµού
Τηλεπικοινωνιών Ελλάδος, σας διαβιβάζουµε το σχετικό έγγραφο
µε αρ. πρωτ. 409/966109/22.9.98 του ∆/ντος Συµβούλου του

Οργανισµού.
Ο Υπουργός

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"
Σηµ. Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
9. Στην µε αριθµό 529/23.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
35/9.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 529/23.7.98 που κατέθεσε στη Βουλή,
ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βλασσόπουλος παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κύριο Βουλευτή τα εξής:
1. Οι τροποποιήσεις ορισµένων σηµείων του Φακέλου
Υποψηφιότητας στοχεύουν στην επίτευξη βέλτιστου αποτελέσµατος
τόσο για την ολυµπιακή χρήση όσο και για τη µεταολυµπιακή
απόδοση των εγκαταστάσεων στο κοινωνικό σύνολο και στην πόλη.
Σε ορισµένες περιπτώσεις οι τροποποιήσεις αφορούν και σε
καλύτερη προσαρµογή στο υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο, ώστε να
µην προκύψουν µελλοντικά προβλήµατα.
2. Η επιλογή των στελεχών, γίνεται αυτές τις ηµέρες και θα
ακολουθήσουν οι ανάλογες ανακοινώσεις στον Τύπο. Η στελέχωση
της πρώτης αυτής φάσης θα ολοκληρωθεί µέχρι τέλος του χρόνου.
∆εν υπάρχει θέµα αποσαφήνισης αρµοδιοτήτων µεταξύ της
∆ιυπουργικής Επιτροπής και της Οργανωτικής Επιτροπής "Αθήνα
2004". Οι αρµοδιότητες καθορίζονται στον ιδρυτικό νόµο 2598/98.
Η ερώτηση 3,4 και 5 είναι αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας
Αθλητισµού και άρα αρµόδιο να απαντήσει είναι το Υπουργείο
Πολιτισµού.
3. Η αρµοδιότητα για την στελέχωση της Οργανωτικής Επιτροπής
ανήκει αποκλειστικά στην ίδια την Επιτροπή και όχι στα Υπουργεία.
Εάν αυτοί οι αθλητικοί παράγοντες έχουν τα προσόντα που
χρειάζεται για τη στελέχωσή της, τότε, η Οργανωτική Επιτροπή, θα
µπορούσε να τους προσλάβει σύµφωνα µε τις διαδικασίες
επιλογής.

Ο Υφυπουργός
ΧΡ. ΒΕΡΕΛΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 554/24-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
17494/8-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθ. 554/24-7-98 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ν. Κατσαρού, όσον αφορά θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου
Ανάπτυξης, σας γνωστοποιούµε τα ακόλουθα:
1. Σύµφωνα µε πάγια αρχή της ∆ΕΗ που εφαρµόζεται σε ολόκληρη
τη Χώρα, για να γίνει οποιαδήποτε ηλεκτροδότηση είναι
απαραίτητη, εκτός των άλλων προϋποθέσεων, η συµµετοχή των
ενδιαφεροµένων, ή του ∆ήµου - Κοινότητας ή της Νοµαρχίας (µε
την ένταξή της στα γενικότερα προγράµµατα έργων του Νοµού) στις
δαπάνες που χρειάζονται για την πραγµατοποίησή της.
2. Στα ίδια πλαίσια είναι επίσης δυνατή η ηλεκτροδότηση ή η
επέκταση του δικτύου ηλεκτροφωτισµού στις θέσεις "Πάνου" και
"Μέκια" στον οικισµό Κόκκινο Νερό της Κοινότητας Καρίτσης.
3. Μέχρι σήµερα δεν έχει υποβληθεί στα Γραφεία της ∆ΕΗ αίτηµα
για την επέκταση του δικτύου ηλεκτροφωτισµού στον οικισµό
Κόκκινο Νερό.
Εφόσον εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση της συµµετοχής στο εν
λόγω έργο, οι ενδιαφερόµενοι µπορούν να απευθυνθούν στην
υπηρεσία της ∆ΕΗ στη Λάρισα, προκειµένου, µετά τη σύνταξη της
µελέτης του έργου, να τους γνωστοποιηθεί το ακριβές ποσό της
συµµετοχής που θα ισχύει τότε.
4. Στο Εθνικό Σκέλος του Β' ΚΠΣ του προγράµµατος "Τουρισµός -
Πολιτισµός" εντάσσονται έργα εθνικής σηµασίας µε στόχο την
ανάπτυξη περιοχών και τη διαφοροποίηση του τουριστικού
προϊόντος.
Σύµφωνα µε τα παραπάνω εξετάζεται συνολικά η περιοχή του
Κίσαβου από τον 'Ολυµπο µέχρι το Πήλιο µε στόχο την ανάπτυξη
του ορεινού τουρισµού.
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'Οσον αφορά συγκεκριµένες παρεµβάσεις τοπικού επιπέδου που
ζητούνται από τον εξωραϊστικό Σύλλογο του οικισµού ΚΟΚΚΙΝΟ
ΝΕΡΟ ΛΑΡΙΣΗΣ θα πρέπει να εξετασθούν από τη Ν.Α. Λαρίσης ή
ενδεχοµένως από την περιφέρεια Θεσσαλίας.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

11. Στην µε αριθµό 605/28-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
778/8-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 605/28-7-98 που κατέθεσε στη Βουλή
των Ελλήνων ο Βουλευτής κ. Σπ. ∆ανέλλης µε τους λόγους
απένταξης του έργου της ΙWΕCΟ SΟLAR S.Α "Εγκατάσταση
φωτοβολταϊκής µονάδας συνολικής ισχύος 5ΜW στο ∆ήµο Μοιρών"
και το Πρόγραµµα του Υπουργείου για την ανάπτυξη Ανανεώσιµων
Πηγών ενέργειας στη Κρήτη, σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Α. 1. Η επένδυση εγκρίθηκε καταρχήν µε τις προϋποθέσεις και τους
όρους που αναφέρονται στην µε Φ5/12989/ΓΕΠΕ313/27.6.97
Απόφαση.
2. Η πιστοποίηση των προϋποθέσεων, που τέθηκαν για το εν λόγω
έργο, έγινε από Ειδική Θεµατική Επιτροπή, όπως αναφερόταν
άλλωστε και στη σχετική απόφαση. Η Επιτροπή αυτή
αναγνωρίζοντας τη σηµασία της επένδυσης ανέπτυξε εκτεταµένη
και ενδελεχή συνεργασία µε εκπροσώπους της ΙWΕCΟ SΟLΑR
S.Α., η οποία ήταν ο αρµόδιος φορέας για την υλοποίηση της
επένδυσης. Η διαδικασία αυτή ήταν λεπτοµερής και ουσιαστική
κατά τη διάρκειά της οποίας η Επιτροπή εξήντλησε όλες τις
δυνατότητες θετικής αντιµετώπισης της επένδυσης. ∆υστυχώς
όµως τα στοιχεία που υποβλήθηκαν από την ΙWΕCΟ SΟLΑR S.Α.
δεν πληρούσαν δύο από τους τρεις όρους που τέθηκαν µε την
προαναφερθείσα σχετική απόφαση και αφορούσαν:
. στην τεκµηρίωση του κόστους και συνεπώς της βιωσιµότητας της
επένδυσης, µέσα στο πλαίσιο του εγκεκριµένου προϋπολογισµού,
και
. στην τεκµηρίωση των στοιχείων για την ηλιοφάνεια στον τόπο
εγκατάστασης, καθώς και για την απόδοση και την αναµενόµενη
ετήσια παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας.
'Ετσι η Επιτροπή κατέληξε οµόφωνα στην απορριπτική της
εισήγηση, στην οποία στηρίχθηκε η απένταξη του έργου µε την µε
Α.Π. Φ5/11647/569/18.6.98 Απόφαση.
3. Κατόπιν αυτού, σας επισηµαίνουµε ότι η Επιτροπή
Παρακολούθησης του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Ενέργειας
αποφάσισε κατά την 6η Συνεδρίαση της στις 23.7.1998 να διαθέσει
το ποσό της δηµόσιας δαπάνης, που αντιστοιχεί στο απενταχθέν
έργο, ύψους 2,585 δισεκατοµµυρίων δραχµών για τη
χρηµατοδότηση ειδικού προγράµµατος διάδοσης της
φωτοβολταϊκής τεχνολογίας στη Κρήτη και σε άλλα νησιά του
Αιγαίου.
Το σχετικό πρόγραµµα είναι υπό σχεδιασµό από το Υπουργείο
Ανάπτυξης.
Β. Το Υπουργείο Ανάπτυξης αντιµετωπίζει τα ενεργειακά θέµατα
της Κρήτης σε βραχυπρόθεσµο και µεσοµακροπρόθεσµο χρονικό
ορίζοντα. Η πολιτική του συνίσταται στην αξιοποίηση των
δυνατοτήτων που υπάρχουν τόσο στην παραγωγή όσο και στην
εξοικονόµηση ενέργειας µε κύρια έµφαση στην ηλεκτρική ενέργεια.
Κύριο χαρακτηριστικό της πολιτικής αυτής είναι η µέγιστη δυνατή
συνεισφορά των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας, που συνάδει µε
τον ειδικό χαρακτήρα της Κρήτης. 'Αλλες επίσης εναλλακτικές
πολιτικές εξετάζονται σε συνεχή βάση συνεκτιµώντας τυχόν
αλλαγές στην τεχνολογία και το σχετιζόµενο κόστος τους
(υγροποιηµένο φυσικό αέριο, ηλεκτρική διασύνδεση µε την
ηπειρωτική χώρα).
Οι δράσεις για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας περιλαµβάνουν:
αιολικά πάρκα σταθµούς αξιοποίησης βιοµάζας, µικρά
υδροηλεκτρικά έργα, θερµικά ηλιακά συστήµατα, φωτοβολταϊκά
συστήµατα, αντλησιοταµιευτήρες και επέκταση/εκσύγχρονισµό του
συµβατικού συστήµατος ηλεκτροπαραγωγής της Κρήτης.

Οι δράσεις για ορθολογική χρήση της ηλεκτρικής ενέργειας
περιλαµβάνουν: ενεργητικά ηλιακά συστήµατα τόσο στον οικιακό
τοµέα όσο και σε τουριστικά συγκροτήµατα, επεµβάσεις
εξοικονόµησης ενέργειας σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας (π.χ.
αλλαγή/βελτίωση λαµπτήρων στον οικιακό τοµέα και στο φωτισµό
δρόµων/δηµόσιων χώρων), παθητικά και υβριδικά συστήµατα
ειδικά για δροσισµό χώρων στον οικιακό τοµέα, τα ξενοδοχεία και
bungalοws.
Η υλοποίηση των δράσεων αυτών θα επιτρέψει την ταχεία
αντιµετώπιση όλων των ενεργειακών θεµάτων που απασχολούν
σήµερα την Κρήτη και θα ικανοποιήσουν πλήρως τις νέες
ενεργειακές ανάγκες που θα προκύψουν στο µέλλον εξαιτίας της
συνεχούς ανάπτυξης της Κρήτης.
Βασικό εργαλείο του Υπουργείου Ανάπτυξης για την άσκηση της
ενεργειακής του πολιτικής µέχρι το 2001 αποτελεί το Επιχειρησιακό
Πρόγραµµα Ενέργειας που εκτελείται εντός του 2ου Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης. Το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Ενέργειας δίνει
ιδιαίτερη σηµασία στην ανάληψη πρωτοβουλιών από τον ιδιωτικό
τοµέα για την υλοποίηση των αναφερθεισών δράσεων. Πλην του
Επιχειρησιακού Προγράµµατος Ενέργειας, ο Αναπτυξιακός Νόµος
και άλλα ενεργειακά προγράµµατα, ειδικά της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, παρεχουν σηµαντική ενίσχυση για την ανάληψη τέτοιων
πρωτοβουλιών. Στο πλαίσιο του Επιχειρησιακού Προγράµµατος
Ενέργειας στο σύνολο της χώρας υλοποιούνται 493 ενεργειακά
έργα, συνολικού προϋπολογισµού 365 δισεκατοµµυρίων δραχµών,
εκ των οποίων τα 411 από ιδιώτες, συνολικού προϋπολογισµού
176 δισεκατοµµυρίων δραχµών και 82 από φορείς δηµοσίου
συµφέροντος (∆ΕΗ, ΚΑΠΕ, ΙΓΜΕ, κλπ.) συνολικού
προϋπολογισµού 189 δισεκατοµµυρίων δραχµών
Τα έργα που υλοποιούνται αποκλειστικά για την Κρήτη είναι 48,
συνολικού προϋπολογισµού 17 δισεκατοµµυρίων δραχµών και τα
έργα που αφορούν περισσότερες από µία περιοχές της χώρας και
στις οποίες περιλαµβάνεται η Κρήτη είναι 11, συνολικού
προϋπολογισµού 4,5 δισεκατοµµυρίων δραχµών. Από τα έργα
αυτά, 20 αποτελούν εφαρµογές Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας,
συνολικού προϋπολογισµού 16,5 δισεκατοµµυρίων δραχµών (15
ιδιωτικά έργα, συνολικού προϋπολογισµού 15,4 δισεκατοµµυρίων
δραχµών).
Σε ό,τι αφορά την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από
Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας στην Κρήτη, το 1998 σηµατοδοτείται
µε την έναρξη λειτουργίας ενός αιολικού πάρκου 10,2 ΜW και την
έναρξη υλοποίησης άλλων έργων συνολικής εγκατεστηµένης ισχύος
70,6 ΜW. 'Ετσι λαµβανοµένων υπόψη και των υφιστάµενων
µονάδων Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας µέχρι το 1997, ο στόχος
που τέθηκε για το 2000 ως προς την εγκατεστηµένη ηλεκτρική ισχύ
Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας επιτυγχάνεται ήδη κατά 70%.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

12. Στις µε αριθµό 642/29-7-98, 852/6-8-98 ερωτήσεις δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 109/9-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στις ερωτήσεις 642/29-7-98 και 852/6-8-98 που
κατέθεσε στη Βουλή, ο Βουλευτής κ. Νίκος Αναστασόπουλος, που
µας διαβιβάστηκαν µε τα υπ' αρ. 26150/Β1353/24-8-98 και
26722/Β1392/15-9-98 έγγραφα του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας, παρακαλούµε να πληροφορήσετε τον κύριο Βουλευτή
τα εξής:
Η εφαρµογή των διατάξεων για την αποκατάσταση των ζηµιών από
σεισµούς σε κτίρια επεκτείνεται και στις περιπτώσεις ζηµιών που
προκαλούνται από πυρκαγιές, κατολισθήσεις και πληµµύρες
(άρθρο 10 του ν. 2576/98 ΦΕΚ 25/Α/9-2-98).
Για την αποκατάσταση των κτιρίων που έπαθαν ζηµιές από τις
πρόσφατες πυρκαγιές και την ένταξή τους σε πρόγραµµα
αποκατάστασης του ΥΠΕΧΩ∆Ε/ΓΓ∆Ε οι Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις θα πρέπει να προβούν στην καταγραφή των ζηµιών
και στη σύνταξη ονοµαστικών καταστάσεων των πληγέντων
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τις οποίες θα πρέπει να υποβάλλουν στο ΥΠΕΧΩ∆Ε.
Η καταγραφή των ζηµιών που προκλήθηκαν στην περιοχή
πραγµατοποιήθηκε από τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση και εστάλη
στο ΥΠΕΧΩ∆Ε µε το υπ. Αριθµ. 4004/2630/15-9-98 έγγραφό της.

Ο Υφυπουργός
ΧΡ. ΒΕΡΕΛΗΣ"

13. Στην µε αριθµό 689/29-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7/6-10-98 έγγραφο από την Υφυπουργό Aνάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Αναφερόµενοι στην µε αριθµό 689/29-7-98 ερώτηση που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Νικ. Κατσαρός, σχετικά µε καταγγελία για
διάθεση ραδιενεργών ισπανικών αχλαδιών στην αγορά του Ν.
Λάρισας από τον αχλαδέµπορο Θ. Χατζηδάκη, σας γνωρίζουµε ότι
προκειµένου να εξακριβωθεί η βασιµότητα της καταγγελίας,
απευθυνθήκαµε στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Λάρισας (∆/νση
Εµπορίου και Τουρισµού).
Σύµφωνα µε την µε αριθµό 2310/18-8-98 απάντηση της εν λόγω
Υπηρεσίας από τον έλεγχο που πραγµατοποιήθηκε από
υπαλλήλους της, διαπιστώθηκε ότι η ΑΕ θ. ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ έχει
αποθηκευµένα αχλάδια ιδιοκτησίας της στα ψυγεία ΧΑΤΖΟΥΛΗ
στον Τίρναβο, τα οποία αγόρασε, όπως προκύπτει από τα
αντίστοιχα παραστατικά στοιχεία, από παραγωγούς της περιοχής
Ν. Λάρισας.
Τα τελευταία αχλάδια προέλευσης εξήχθηκαν προς πώληση από
την παραπάνω αποθήκη, τον Ιούνιο τρέχοντος έτους.
Για τα εισαγόµενα αυτά αχλάδια της Α.Ε. ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ από την
Ισπανία, είχαν γίνει οι σχετικοί ποιοτικοί έλεγχοι από αρµόδιους
γεωπόνους της ∆/νσης Γεωργίας της Ν.Α. Λάρισας, χωρίς να
διαπιστωθεί σχετικό ποιοτικό πρόβληµα.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

14. Στην µε αριθµό 702/30-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
46/9-10-98 έγγραφο από τον Yφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 702/30-7-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Σπ. ∆ανέλλης, παρακαλούµε να πληροφορήσετε τον
κύριο Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΥ∆ΑΠ τα εξής:
1. 'Εχει ήδη αρχίσει η σύνταξη ειδικών µελετών κατασκευής
φραγµάτων ανάσχεσης στους ορεινούς όγκους Πεντέλης, Υµηττού,
Σεληνίων Σαλαµίνας κλπ. Τα πρώτα σχέδια εφαρµογής των
µελετών στις προαναφερθείσες περιοχές θα ολοκληρωθούν κατά το
πρώτο δεκαήµερο του Οκτωβρίου 1998, και θα συνεχιστεί η
τροφοδότηση µε συµπληρωµατικές µελέτες εφαρµογής σε όλες τις
εργολαβίες που εν τω µεταξύ θα εγκατασταθούν. Ηδη έχουν
αναδειχθεί ανάδοχοι για την εκτέλεση των παραπάνω έργων.
2. Τα έργα αυτά υπολογίζεται ότι θα ολοκληρωθούν σε διάστηµα όχι
µεγαλύτερο των 4 µηνών και εποµένως θα είναι σε θέση να
λειτουργήσουν από το φετινό χειµώνα στο µεγαλύτερο µέρος τους.

Ο Υφυπουργός
ΧΡ. ΒΕΡΕΛΗΣ"

15. Στην µε αριθµό 753/5-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
810/8-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Aνάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 753/5-8-98 που κατέθεσε στη Βουλή
των Ελλήνων ο Βουλευτής κ. Γ. Κουράκης σχετικά µε τους λόγους
απένταξης του έργου της IWECO SOLAR S.A. "Εγκατάσταση
φωτοβολταϊκής µονάδας συνολικής ισχύος 5MW στο ∆ήµο
Μοιρών", σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
1. Η επένδυση εγκρίθηκε κατ' αρχήν µε τις προϋποθέσεις και τους
όρους που αναφέρονται στην µε Φ5/12989/ΓΕΠΕ313/27-6-97
Απόφαση.
2. Η πιστοποίηση των προϋποθέσεων, που τέθηκαν για το εν λόγω

έργο, έγινε από Ειδική Θεµατική Επιτροπή, όπως αναφερόταν
άλλωστε και στη σχετική απόφαση. Η Επιτροπή αυτή
αναγνωρίζοντας τη σηµασία της επένδυσης ανέπτυξε εκτεταµένη
και ενδελεχή συνεργασία µε εκπροσώπους της IWECO SOLAR
S.A., η οποία ήταν ο αρµόδιος φορέας για την υλοποίηση της
επένδυσης. Η διαδικασία αυτή ήταν λεπτοµερής και ουσιαστική
κατά τη διάρκεια της οποίας η Επιτροπή εξήντλησε όλες τις
δυνατότητες θετικής αντιµετώπισης της επένδυσης. ∆υστυχώς
όµως τα στοιχεία που υποβλήθηκαν από την IWECO SOLAR S.A.
δεν πληρούσαν δύο από τους τρεις όρους που τέθηκαν µε την
προαναφερθείσα σχετική απόφαση και αφορούσαν:
- στην τεκµηρίωση του κόστους και συνεπώς της βιωσιµότητας της
επένδυσης, µέσα στο πλαίσιο του εγκεκριµένου προϋπολογισµού,
και
- στην τεκµηρίωση των στοιχείων για την ηλιοφάνεια στον τόπο
εγκατάστασης, καθώς και για την απόδοση και την αναµενόµενη
ετήσια παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας.
'Ετσι η Επιτροπή κατέληξε οµόφωνα στην απορριπτική της
εισήγηση στην οποία στηρίχθηκε η απένταξη του έργου µε την µε
Α.Π. Φ5/11647/569/18-6-98 Απόφαση.
3. Κατόπιν αυτού, σας επισηµαίνουµε ότι η Επιτροπή
Παρακολούθησης Επιχειρησιακού Προγράµµατος Ενέργειας
αποφάσισε κατά την 6η Συνεδρίαση στις 23-7-98 να διαθέσει το
ποσό της δηµόσιας δαπάνης, που αντιστοιχεί στο απενταχθέν έργο,
ύψους 2,585 δισεκατοµµυρίων δραχµών για τη χρηµατοδότηση
ειδικού προγράµµατος διάδοσης της φωτοβολταϊκής τεχνολογίας
στη Κρήτη και σε άλλα νησιά του Αιγαίου.
Το σχετικό πρόγραµµα είναι υπό σχεδιασµό από το Υπουργείο
Ανάπτυξης.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

16. Στην µε αριθµό 756/5-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1897/5-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 756/5-8-98 που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Γιάννης Κουράκης, σχετικά µε τα αιτήµατα που έθεσαν οι
συνταξιούχοι του Νοµού Ηρακλείου, σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Οι αιτήσεις για τη συνταξιοδότηση, που υποβάλλονται από τους
ασφαλισµένους των ασφαλιστικών φορέων, εξετάζονται στα
πλαίσια των συνθηκών λειτουργίας του κάθε φορέα και αναλόγως
µε τα δεδοµένα της κάθε περίπτωσης.
Ειδικότερα οι αποφάσεις συνταξιοδότησης του επικουρικού Ταµείου
ΙΚΑ-ΤΕΑΜ εκδίδονται εντός 2 - 3 µηνών (ανάλογα µε το φόρτο
εργασίας κάθε Υποκαταστήµατος), µετά την έκδοση της
συνταξιοδοτικής απόφασης του κύριου φορέα ασφάλισης και τούτο
γιατί για την συνταξιοδότηση από το ΙΚΑ-ΤΕΑΜ είναι απαραίτητη η
προηγούµενη συνταξιοδότηση από τον κύριο φορέα.
2. Οσον αφορά την καθυστέρηση που παρατηρείται στην απονοµή
των συντάξεων και στην καταβολή του ΕΚΑΣ στους συνταξιούχους
ΙΚΑ του Νοµού Ηρακλείου, αυτή οφείλεται στον υπερβολικό φόρτο
εργασίας των υπαλλήλων του αρµόδιου τµήµατος καθώς και σε
λειτουργικές αδυναµίες από έργα που έγιναν στους χώρους
εργασίας.
Σύµφωνα µε τον προγραµµατισµό του ΙΚΑ, υπολογίζεται ότι µέχρι
17-10-98 θα έχει ολοκληρωθεί η καταβολή του ΕΚΑΣ στο σύνολο
των δικαιούχων.
3. Το αίτηµα της σύνδεσης των κατωτάτων συντάξεων µε τα 20
ηµεροµίσθια του ανειδίκευτου εργάτη, δεν είναι δυνατό να
ικανοποιηθεί.
Στους  χαµηλοσυνταξιούχους  µε  τις  µεγαλύτερες  ανάγκες,
καθιερώθηκε  και  χορηγείται  το  Επίδοµα  Κοινωνικής
Αλληλεγγύης  Συνταξιούχων  (ΕΚΑΣ),  το  οποίο,  µε  τις  διατάξεις
του  άρθρου  24  του  ν.  2556/97,  από  1-1-98  επεκτάθηκε  στους
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χαµηλοσυνταξιούχους ηλικίας 60 ετών και άνω και χωρίς όριο
ηλικίας σε ειδικές κατηγορίες συνταξιούχων.
Η δαπάνη των ασφαλιστικών φορέων για την καταβολή του ΕΚΑΣ
καλύπτεται από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Το επίδοµα, όπως προκύπτει από πρόσφατη ανακοίνωση του
Πρωθυπουργού, αυξάνεται κατά 50% από 1-1-99.
4. Σχετικά µε τη µεταστέγαση του ακτινολογικού εργαστηρίου της
Νοµαρχιακής Μονάδας Υγείας ΙΚΑ Ηρακλείου, σας γνωρίζουµε ότι
αυτό θα λειτουργήσει στο νέο κτίριο που µισθώθηκε (πρώην κλινική
Πολυχρονάκη). 'Ηδη εκπονείται η µελέτη ακτινοπροστασίας και θα
ακολουθήσουν άµεσα οι εργασίες διαρρυθµίσεων και η τελική
µετεγκατάσταση του εργαστηρίου.
5. Στη Νοµαρχιακή Μονάδα Υγείας ΙΚΑ Ηρακλείου έχει καλυφθεί το
µεγαλύτερο µέρος των αναγκών σε γιατρούς µε την πρόσληψη των
κάτωθι ειδικοτήτων:
3 παθολόγων στη Μονάδα και 1 στο Σ.Α.Β., 1 καρδιολόγου, 1
νευρολόγου, 1 ορθοπεδικού, 1 οφθαλµίατρου, 1 ακτινολόγου, 1
µικροβιογόνου και 1 παιδίατρου.
Με τις ανωτέρω προσλήψεις ενισχύεται η δύναµη των γιατρών της
µονάδας και η παρεχόµενη περίθαλψη των ασφαλισµένων.
6. Τέλος, η φορολόγηση των συντάξεων είναι θέµα που ανήκει στην
αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών, το οποίο είναι και
αρµόδιο να σας απαντήσει.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

17. Στην µε αριθµό 862/6-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
99/5-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 862/6-8-98 που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Β. Κορκολόπουλος, σας γνωρίζουµε ότι το Πυροσβεστικό Σώµα
και µετά την ανάληψη της δασοπυρόσβεσης, µε το υψηλό επίπεδο
ετοιµότητάς του, τη δοµή, οργάνωση, τον τρόπο λειτουργίας του,
την άρτα τεχνική-επιστηµονική κατάρτιση και εκπαίδευση, αλλά και
την εµπειρία του προσωπικού του σε κατάσβεση δασικών
πυρκαγιών, λόγω της συµµετοχής του σ' αυτές και όταν την ευθύνη
είχε η ∆ασική Υπηρεσία, σε συνεργασία και µε τις λοιπές Υπηρεσίες
και φορείς, ανταποκρίνεται ικανοποιητικά στην αποστολή του, παρά
το γεγονός ότι κατά την τρέχουσα περίοδο εκδηλώθηκαν
ταυτόχρονα πολλές και δύσκολες πυρκαγιές σε όλη τη χώρα, µε
αντίξοες καιρικές συνθήκες, που χαρακτηρίσθηκαν οι χειρότερες
των τελευταίων δεκαετιών.
Σε ό,τι αφορά τη δυνατότητα αγοράς και λειτουργίας
πυροσβεστικών οχηµάτων από ιδιώτες, σας πληροφορούµε ότι
αυτή θα εξετασθεί µελλοντικά από το Υπουργείο µας, σε
συνεργασία και µε τα συναρµόδια Υπουργεία, αφού ληφθούν
υπόψη και τα ισχύοντα στις λοιπές χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, σχετικά µε το θέµα αυτό.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

18. Στην µε αριθµό 1101/12-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
159/5-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1101/12-8-98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Ε. Μπασιάκος και Σ. Τσιτουρίδης, σας γνωρίζουµε
ότι το Αρχηγείο Πυροσβεστικού Σώµατος, µετά την ανάληψη και της
δασοπυρόσβεσης µε τον ν. 2612/1998, προέβη στη µελέτη και
επανασχεδιασµό της πυροπροστασίας της χώρας και
προγραµµάτισε την αναδιάρθρωση των Υπηρεσιών του,
παράλληλα µε την ίδρυση Πυροσβεστικών Κλιµακίων, µε γνώµονα
την πληρέστερη κάλυψη των πλέον πυρόπληκτων περιοχών. Ο
µηχανισµός καταστολής οργανώθηκε µε βάση τα δεδοµένα
προηγούµενων ετών και συγκεκριµένα διατηρήθηκε η ίδια
διασπορά οχηµάτων, προσλήφθηκε εποχικό προσωπικό και
χρησιµοποιήθηκαν τα ίδια εναέρια µέσα που διαθέτει η χώρα µας,
όπως ακριβώς την προηγούµενη αντιπυρική περίοδο.

Στα πλαίσια αυτά, για να ανταποκριθούν στις νέες αρµοδιότητές
τους, ενισχύθηκαν οι Πυροσβεστικές Υπηρεσίες µε µόνιµο
προσωπικό, εποχικούς υπαλλήλους και υπαλλήλους
αποσπασµένους από τη ∆ασική Υπηρεσία. Επίσης ενισχύθηκαν και
µε τα απαραίτητα υλικά και µέσα καθώς και µε µηχανολογικό
εξοπλισµό.
Για τα κατ' ιδία ερωτήµατα που τίθενται µε την ερώτηση και
αφορούν το Υπουργείο µας, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Στα πρόσθετα µέτρα φύλαξης και επιτήρησης των ευαίσθητων
περιοχών που ελήφθησαν για την αποτροπή πυρκαγιών,
περιλαµβάνονται εκτός των άλλων, η αύξηση των µικτών
εποχούµενων περιπολιών µε προσωπικό του Στρατού, της
Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος και η ένταση των
σχετικών ελέγχων, καθώς και η απαγόρευση της κυκλοφορίας για
ορισµένο χρονικό διάστηµα στις περιοχές αυτές. Παράλληλα, το
Πυροσβεστικό Σώµα, εκτός από την άριστη συνεργασία που έχει µε
τις Υπηρεσίες άλλων Υπουργείων και λοιπούς φορείς, για πρώτη
φορά φέτος, συνεργάσθηκε και µε τις κατά τόπους αερολέσχες, οι
οποίες διέθεσαν τα εναέρια µέσα τους, κατά τις κρίσιµες η µέρες και
ώρες, για τον εντοπισµό και έγκαιρη αναγγελία της πυρκαγιάς.
Οι υπάλληλοι της ∆ασικής Υπηρεσίας, πέραν των άλλων
καθηκόντων τους, συνεργάζονται µε τις πυροσβεστικές δυνάµεις
στην κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών. Από αυτούς 1000
περίπου αποσπάσθηκαν στο Πυροσβεστικό Σώµα και ασχολούνται
αποκλειστικά µε το έργο αυτό. Επισηµαίνεται πάντως ότι για τον
ακριβέστερο καθορισµό του τρόπου συνεργασίας των Υπηρεσιών
του Πυροσβεστικού Σώµατος τόσο µε τη ∆ασική Υπηρεσία, όσο και
µε τις λοιπές Υπηρεσίες που εµπλέκονται στην αντιµετώπιση των
δασικών πυρκαγιών, µε στόχο τον καλύτερο συντονισµό και
αξιοποίηση των πυροσβεστικών δυνάµεων προωθείται η έκδοση
κοινής Υπουργικής Aπόφασης.
Το Πυροσβεστικό Σώµα, µετά την ανάληψη της δασοπυρόσβεσης,
παρέλαβε από τη ∆ασική Υπηρεσία συνολικά 585 οχήµατα,
διαφόρων τύπων, από τα οποία ποσοστό 30%, περίπου
παρουσίαζαν προβλήµατα κατά τη λειτουργία τους.
Από τα πυροφυλάκια που λειτουργούσαν τα προηγούµενα έτη
στελεχώθηκε ικανός αριθµός. 'Oσα δεν στελεχώθηκαν µε
προσωπικό, επειδή οι εποχικοί υπάλληλοι που προσλήφθηκαν
φέτος ήταν λιγότεροι από το προηγούµενο έτος, καλύφθηκαν τόσο
από υδροφόρα πυροσβεστικά οχήµατα, όσο και από τις µικτές
εποχούµενες περιπολίες.
Το αίτηµα για συνδροµή και βοήθεια από άλλες χώρες σε
καταστάσεις έκτακτης ανάγκης αποφασίζεται σε διϋπουργικό
επίπεδο και διατυπώνεται από την Κυβέρνηση, όταν αυτό κρίνεται
απολύτως αναγκαίο, αφού συνεκτιµηθούν όλες οι παράµετροι.
Από τις ανακριτικές Υπηρεσίες του Πυροσβεστικού Σώµατος, κατά
την τρέχουσα περίοδο και µέχρι σήµερα, ανευρέθησαν 21
εµπρηστικοί µηχανισµοί σε διάφορες δασικές περιοχές της χώρας,
στις περισσότερες από τις οποίες εκδηλώθηκαν πυρκαγιές. Οι
συλληφθέντες εµπρηστές το ίδιο διάστηµα είναι 9. Eπίσης σε 6
περιπτώσεις έγιναν αντιληπτοί ή καταγγέλθηκαν από ιδιώτες και
υπηρεσιακά όργανα εµπρηστές, οι οποίοι δεν κατέστη δυνατό να
συλληφθούν.
Το Πυροσβεστικό Σώµα µε το υψηλό επίπεδο ετοιµότητάς του, τη
δοµή, οργάνωση, τον τρόπο λειτουργίας του, την άρτια τεχνική -
επιστηµονική κατάρτιση και εκπαίδευση, αλλά και την εµπειρία του
προσωπικού του σε κατάσβεση δασικών πυρκαγιών, λόγω της
συµµετοχής του σ' αυτές και όταν την ευθύνη είχε η ∆ασική
Υπηρεσία, σε συνεργασία και µε τις λοιπές Υπηρεσίες και φορείς,
ανταποκρίθηκε ικανοποιητικά στην αποστολή του, παρά το γεγονός
ότι εκδηλώθηκαν ταυτόχρονα πολλές και δύσκολες πυρκαγιές σε
όλη τη χώρα, µε τις χειρότερες κλιµατολογικές συνθήκες των
τελευταίων δεκαετιών.
Τέλος πρέπει να σας επισηµάνουµε ότι, όπως προκύπτει από
τηρούµενα στην Υπηρεσία µας στοιχεία, ο αριθµός των
αγροτοδασικών πυρκαγιών κατά την τρέχουσα περίοδο ξεπέρασε
κάθε προηγούµενο και µέχρι 8-8-98 είχαν καταγραφεί
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5.408 τέτοιες πυρκαγιές. Από αυτές 5.051 κατασβέσθηκαν σε
χρονικό διάστηµα λιγότερο των 5 ωρών, 281 σε διάστηµα από 6
έως 24 ώρες και µόνο για 76 χρειάσθηκε χρόνος µεγαλύτερος του
24ώρου.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

19. Στην µε αριθµό 1393/19-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
66/9-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1393/19-8-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Ν. Τσιαρτσιώνης, παρακαλούµε να πληροφορήσετε
τον κύριο Βουλευτή ότι το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. µε την Υπηρεσία
Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων (ΥΑΣ) έχει αρµοδιότητα
αποκατάστασης (επισκευής ή ανακατασκευής) κτιρίων, που έπαθαν
ζηµιές από σεισµούς, πληµµύρες, πυρκαγιές και κατολισθήσεις.

Ο Υφυπουργός
ΧΡ. ΒΕΡΕΛΗΣ"

20. Στην µε αριθµό 1534/24-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
30982/8-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1534/24-8-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Ν. Τσιαρτσιώνη, σας γνωρίζουµε τα
εξής:
α. Η ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης, πέρα από τον καθαρά
εκθεσιακό ρόλο της, έχει αναδειχθεί, εδώ και πολλά χρόνια, σε
ετήσιο βήµα εξαγγελίας της κυβερνητικής πολιτικής για την επόµενη
χρονιά. Τούτο αποτελεί και µία εξέλιξη που υπογραµµίζει τη
σηµασία της Θεσσαλονίκης και της Βόρειας Ελλάδας. Με τα
δεδοµένα αυτά, η καταχώρηση για την 63η ∆ΕΘ ήταν αποκλειστικά
διαφηµιστική για την ίδια, µετέδιδε δε και ένα ισχυρό µήνυµα
αποκέντρωσης και ισχυροποίησης του ρόλου της Θεσσαλονίκης.
β. Η HELEXPO εφαρµόζοντας τις αρχές της αγοράς και
αναζητώντας µορφές συνεργασίας που µειώνουν τις δαπάνες και
αυξάνουν τα έσοδά της, εκπόνησε και εκτέλεσε το διαφηµιστικό
πρόγραµµα της 63ης ∆ΕΘ κατά τρόπο ώστε, αφενός µεν να είναι
πιο εκτεταµένο και δραστικό, αφετέρου δε να αντλήσει τους πόρους
του από την αγορά και την εκθεσιακή λειτουργία της, χωρίς να
επιβαρύνει ούτε κατ' ελάχιστο τον κρατικό προϋπολογισµό. Στο
σύνολό της η διαφηµιστική δαπάνη καλύφθηκε µέσω
"συνδυασµένων διαφηµίσεων - συνεργασιών, κρινόµενη δε από τα
επιχειρησιακά αποτελέσµατα της 63ης ∆ΕΘ, ήταν επιτυχής.

Ο Υφυπουργός
Α. ΜΠΑΛΤΑΣ"

21. Στην µε αριθµό 1792/27-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
81/9-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1792/27-8-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Τζιτζικώστας, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κύριο Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία του
Ταµείου Εθνικής Οδοποιίας τα εξής:
Η αναφερόµενη στην ερώτηση Απόφαση 876/98 έκανε δεκτή την
κύρια αγωγή 129 τέως εποχιακών υπαλλήλων.
Κατά της απόφασης αυτής το ΤΕΟ προσέφυγε στο Μονοµελές
Πρωτοδικείο Αθηνών (διαδικασία ασφαλιστικών µέτρων) το οποίο
εξέδωσε την 13363/98 απόφαση ασφαλιστικών µέτρων, µε την
οποία προβλέπεται να παραµείνουν για εργασία µόνο 72 άτοµα
από τα 126 µέχρις εκδικάσεως της προσφυγής της Υπηρεσίας στο
Εφετείο Αθηνών.
Η προαναφερόµενη απόφαση (13363/98) έχει εφαρµοσθεί
επακριβώς από το Ταµείο Εθνικής Οδοποιϊας.
Τέλος σας πληροφορούµε ότι δεν υπάρχει δικαστική απόφαση η
οποία δεν έχει εκτελεσθεί από το Ταµείο Εθνικής Οδοποιίας.

Ο Υφυπουργός
ΧΡ. ΒΕΡΕΛΗΣ"

22. Στην µε αριθµό 1955/2-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
86/9-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1955/2-9-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Πέτρος Κατσιλιέρης, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
Υπηρεσίας Αποκατάστασης (ΥΑΣ) του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. τα εξής:
Το ΥΠΕΧΩ∆Ε έχει την αρµοδιότητα παροχής στεγαστικής
συνδροµής στους ιδιοκτήτες ακινήτων που υπέστησαν βλάβες από
τους σεισµούς, προκειµένου να επισκευάσουν ή να
ανακατασκευάσουν τις οικοδοµές τους.
Στους σεισµόπληκτους αυτούς παρέχεται επίσης προσωρινή
στέγαση σε µεταφερόµενους οικίσκους για το χρονικό διάστηµα που
απαιτείται µέχρι να επισκευάσουν τις κατοικίες τους.
Στην Καλαµάτα όλοι οι ιδιοκτήτες ακινήτων οι οποίοι διέµεναν
προσωρινά σε µεταφερόµενους οικίσκους έχουν εγκατασταθεί
πλέον στις µόνιµες κατοικίες τους. Οι πολίτες που διαµένουν ακόµα
στους καταυλισµούς προσωρινής στέγασης δεν είναι ιδιοκτήτες
ακινήτων και συνεπώς δεν προβλέπεται για αυτούς στεγαστική
αποκατάσταση από τα προγράµµατα του ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Ο Υφυπουργός
ΧΡ. ΒΕΡΕΛΗΣ"

23. Στην µε αριθµό 1968/3-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
88/9-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1968/03-09-98 που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κορκολόπουλος, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή τα εξής:
Για το προσωπικό που υπηρετεί µε σύµβαση ορισµένου χρόνου
στους ΤΑΣ Πύργου και Αχαϊας, παρέχεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παρ. 6 του άρθρου 13 του ν. 2266/94, η δυνατότητα ανανέωσης
των συµβάσεων µέχρι την ολοκλήρωση του έργου και ύστερα από
σχετική έγκριση µε τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία που
προβλέπεται στην ΠΥΣ 236/7-7-94 (ΦΕΚ 115 Α'). 'Ηδη ύστερα από
έγκριση του Υπουργικού Συµβουλίου, οι ανωτέρω συµβάσεις
ανανεώθηκαν για όλο το προσωπικό διαδοχικά, µέχρι 31-12-1998.
Η ρύθµιση αυτή κρίθηκε σκόπιµη, γιατί οι ανωτέρω συµβάσεις είχαν
συναφθεί πριν την ισχύ του ν. 2190/94 και δεν µπορούσαν να
εφαρµοσθούν οι διατάξεις του νόµου αυτού για κάλυψη
απρόβλεπτων αναγκών, όπως είναι οι ανάγκες που προκαλούνται
από τους σεισµούς.
Επειδή οι ανάγκες στις περιοχές των δύο ΤΑΣ εξακολουθούν να
υπάρχουν, θα ζητηθεί η εκ νέου ανανέωση των συµβάσεων και για
το επόµενο έτος.
Σηµειώνεται ότι οι ανάγκες που εξυπηρετούνται από τους ΤΑΣ θα
περιορισθούν κατά το προσεχές έτος, αφού έχουν γίνει όλες οι
απαραίτητες ενέργειες για την έγκριση πρόσληψης στον ΤΑΣ
Ζακύνθου, του αναγκαίου προσωπικού για την κάλυψη των
αναγκών στη Ζάκυνθο από την οικεία υπηρεσία, ώστε να
παραµείνουν απερίσπαστοι οι υπάλληλοι των ΤΑΣ Πύργου και
Αχαϊας στο έργο της αποκατάστασης των ζηµιών από τους
σεισµούς στην περιοχή τους.
'Οσον αφορά τη µονιµοποίηση των υπαλλήλων αυτών, κάτι τέτοιο
δεν είναι δυνατό µε την ισχύουσα νοµοθεσία, που προβλέπει την
λήξη των συµβάσεων και την αποµάκρυνση του προσωπικού, µόλις
εκλείψουν οι απρόβλεπτες και επείγουσες ανάγκες για τις οποίες
προσλήφθηκαν.

Ο Υφυπουργός
ΧΡ. ΒΕΡΕΛΗΣ"
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24. Στην µε αριθµό 2016/4-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1421/8-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2016/4-9-98 σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση για εργασίες επισκευής και συντήρησης στο
∆ηµοτικό Σχολείο Κισσού Πηλίου, που κατέθεσαν οι Βουλευτές
κύριοι Νικ. Γκατζής και Αχ. Καντρτζής, σας γνωρίζουµε τα
ακόλουθα:
'Υστερα από την αποκέντρωση του Προγράµµατος ∆ηµοσίων
Επενδύσεων, η ευθύνη για την σύνταξη του προγράµµατος
σχολικής στέγης ανάγεται στην αποκλειστική αρµοδιότητα της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Το Νοµαρχιακό Συµβούλιο κάθε Νοµού αξιολογεί και ιεραρχεί τις
υπάρχουσες ανάγκες σχολικής στέγης και εντάσσει στο Νοµαρχιακό
Πρόγραµµα τις πιο επείγουσες, χωρίς την παρέµβαση του
Υπουργείου Παιδείας.
Ο Ο.Σ.Κ. από το τρέχον έτος 1998 έχει την αρµοδιότητα της
κατανοµής των πιστώσεων του Π.∆.Ε. στις Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις για οικόπεδα και κατασκευές και στους Ο.Τ.Α. για τις
επισκευές και συντηρήσεις των διδακτηρίων Α/βάθµιας και Β/θµιας
Εκπ/σης.
Οι εγκεκριµένες πιστώσεις της ΣΑΕ 041/5 του Ο.Σ.Κ. για τη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Μαγνησίας για το 1998, από το Εθνικό
Π.∆.Ε. ανέρχονται στα εξής ποσά:
Π.∆.Ε. (ΣΑΕ 047 - ΣΑΕ041/5)
Για κατασκευές - οικόπεδα 580.000.000 δρχ.
Για επισκευές - συντηρήσεις 90.000.000 δρχ.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝ. ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

25. Στην µε αριθµό 2081/8-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1425/8-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2081/8-9-98 του Βουλευτή κ. Ηλία
Βεζδρεβάνη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
α) Με το ν. 2525/97 καθιερώθηκε ο νέος τύπος λυκείου, το Ενιαίο
Λύκειο.
'Ολα τα Λύκεια, Γ.Ε.Λ., Τ.Ε.Λ. και Ε.Π.Λ. γίνονται Ενιαία Λύκεια.
β) Η κατάργηση σχολικής µονάδας γίνεται µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας. Για την κατάργηση απαιτείται γνωµοδότηση
του οικείου Νοµαρχιακού Συµβουλίου, ύστερα από εισήγηση της
Νοµαρχιακής Επιτροπής Παιδείας.
Από τους προαναφερόµενους φορείς της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης Θεσπρωτίας, δεν έχει υποβληθεί µέχρι σήµερα
πρόταση κατάργησης της αναφερόµενης στην ερώτηση σχολικής
µονάδας.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

26. Στην µε αριθµό 2091/9-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
8743/8-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2091/9-9-98, που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Μ. Κεφαλογιάννης, σας πληροφορούµε τα
παρακάτω:
1) Η πώληση του πλειοψηφικού πακέτου µετοχών των
Καταστηµάτων Αφορολογήτων Ειδών (67%) έγινε στον 'Οµιλο των
Εταιριών SARESCO S.A. - Παπαέλληνας - Σαράντης ΑΒΕΕ µε
τίµηµα ανά µετοχή 3.250 δρχ. το οποίο είναι ανώτερο από την τιµή
εισαγωγής της εταιρίας στο Χρηµατιστήριο.
2) Το µνηµόνιο αµοιβαίας συµφωνίας (προσύµφωνο) µεταξύ των
εταιριών "∆ΙΕΘΝΗΣ ΑΕΡΟΛΙΜΗΝ ΑΘΗΝΩΝ Α.Ε." και ΚΑΕ ΑΕ που
αναφέρεται στο µίσθωµα κλπ. δεν έχει υπογραφεί µέχρι σήµερα
γιατί επανεξετάζονται και εξειδικεύονται ορισµένοι όροι µε απώτερο
σκοπό τη βελτίωσή τους. Η τελική συµφωνία πάντως θα είναι
καλύτερη και σε καµµία περίπτωση αποικιοκρατική.
Το προσύµφωνο αυτό έχει κατ' αρχάς αποδεχθεί ο αγοραστής. Η
Γενική Συνέλευση των Μετόχων των ΚΑΕ που θα γίνει στις 16

Οκτωβρίου 1998 θα εγκρίνει το νέο προσύµφωνο.
3) ∆εν υπάρχει Κυβερνητική εντολή για αγορά της µετοχής των ΚΑΕ
από τα ασφαλιστικά ταµεία.

Ο Υφυπουργός
Ν. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ"

27. Στην µε αριθµό 2107/9-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1433/8-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2107/9-9-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Παν. Σκανδαλάκης, σχετικά µε τη στέγαση του
Λυκείου Γυθείου, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Με τους νόµους 2218/94 και 2240/94 και το Π.∆. 30/96 έχει
αποκεντρωθεί ο προγραµµατισµός, η µελέτη, η κατασκευή και η
επίβλεψη των έργων σχολικής στέγης, που είναι ενταγµένα σε
Νοµαρχιακό Πρόγραµµα, ΣΑΝΑ 1 και ΣΑΝΑ 2, στις οικείες
Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις.
Το ΥΠ.Ε.Π.Θ. επιχορηγεί ετησίως τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις
από το Εθνικό Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων, συνολικά, για
οικόπεδα και κατασκευές χωρίς περαιτέρω παρέµβαση στην
κατανοµή των πιστώσεων µέσα στο Νοµό.
Οι Ο.Τ.Α. (∆ήµοι - Κοινότητες) σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 41 του ν. 2218/94 σε συνδυασµό µε τις διατάξεις του
άρθρου 5 του ν. 1892/90 και του άρθρου 31 του ν. 2009/92 έχουν
την αποκλειστική αρµοδιότητα για την επισκευή και συντήρηση των
σχολικών κτιρίων.
Η Ν.Α. Λακωνίας θα χρηµατοδοτηθεί από το ΥΠΕΠΘ, µέσω ΟΣΚ,
(ο οποίος από το 1998 θα έχει την ευθύνη της υλοποίησης του
Π.∆.Ε των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων) µε τα εξής ποσά:
1) Για κατασκευές - οικόπεδα 70.000.000 δρχ.
2) Για επισκευές 30.000.000 δρχ.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ")

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αγγουράκη.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 20 Νοεµβρίου 1998.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.2&3
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 178/16.11.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Καλαµακίδη προς
τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, σχετικά µε την παραχώρηση αιθουσών
του Ειρηνοδικείου Στύρων για τις ανάγκες του νεοσύστατου ∆ήµου
Στυραίων.
2. Η µε αριθµό 182/17.11.1998 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Παρθένας Φουντουκίδου προς τον
Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την καθυστέρηση καταβολής των
πρόωρων αγροτικών συντάξεων.
3. Η µε αριθµό 184/18.11.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Απόστολου Τασούλα προς
τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις κινητοποιήσεις
των εργαζοµένων στο ΠΙΚΠΑ Βούλας, την πρόσληψη του
αναγκαίου προσωπικού κλπ.
4. Η µε αριθµό 177/16.11.1998 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στέλλας
Αλφιέρη προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, σχετικά µε τη σύλληψη
και δίωξη ανηλίκου για επεισόδια κατά τη διάρκεια της µαθητικής
πορείας της 11ης Νοεµβρίου 1998.
5. Η µε αριθµό 191/18.11.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Καρατάσου προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
λήψη των αναγκαίων µέτρων επίλυσης προβληµάτων στο χώρο της
Παιδείας στο ∆ήµο Αχαρνών.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.2
και 3 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 180/17.11.1998 επίκαιρη ερώτηση του
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Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Παπανικολάου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, σχετικά µε δηµοσιεύµατα του Τύπου αναφερόµενα
σε συνάντηση στην Τρίπολη του Περιφερειάρχη Πελοποννήσου και
νεοεκλεγέντων ∆ηµάρχων της Μεσσηνίας, φιλικά προσκείµενων
στο κυβερνών κόµµα κλπ.
2. Η µε αριθµό 185/18.11.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Απόστολου Τασούλα προς
τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
επίλυσης προβληµάτων των νεφροπαθών.
3. Η µε αριθµό 188/18.11.1998 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κας Ανδριανής
Λουλέ προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε την
ένταξη των γιατρών του Ιδρύµατος Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας (ΕΣΥ).

4. Η µε αριθµό 189/18.11.1998 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Βασιλικής Αράπη-
Καραγιάννη προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λειτουργία των Εσπερινών Λυκείων
κλπ.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής:
α) Η ∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης και
∆ικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης:
"Οικονοµικοί πόροι της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και άλλες
διατάξεις".
β) Η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών
"∆ιαρρυθµίσεις στη φορολογία των αυτοκινήτων οχηµάτων και
άλλες διατάξεις.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 158/13.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Καλαµακίδη
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την ένταξη στα έργα
άµεσης προτεραιότητας της κατασκευής του παραλιακού οδικού
άξονα Πολιτικά-Λίµνη Νοµού Ευβοίας, διαγράφεται λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.
Η δεύτερη, η υπ'αριθµόν 155/12.11.98 επίκαιρη ερώτηση της
Βουλευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελισάβετ Παπαδηµητρίου
προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, σχετικά µε τη δικαστική υπαγωγή
στο Εφετείο Ναυπλίου περιοχών από όµορους νοµούς κλπ.,
διαγράφεται επίσης, λόγω κωλύµατος του κ. Γιαννόπουλου.
Τρίτη είναι η υπ'αριθµόν 174/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Απόστολου
Τασούλα προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις
κινητοποιήσεις των νοσοκοµειακών γιατρών, την καταβολή
επιδόµατος εξοµάλυνσης κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Τασούλα είναι η ακόλουθη:
"Παρά τους ανυπόστατους και δηµαγωγικούς ισχυρισµούς της
Κυβέρνησης ότι µε το νέο µισθολόγιο, που θεσπίστηκε για τους
νοσοκοµειακούς γιατρούς του δηµόσιου συστήµατος υγείας, οι
µισθοί τους αυξήθηκαν κατά 30%, οι γιατροί συνεχίζουν µε
µαζικότητα τις κινητοποιήσεις τους.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
-Πώς εξηγεί η Κυβέρνηση την κινητοποίηση ενός ολόκληρου
κλάδου, τη στιγµή που όπως η ίδια ισχυρίζεται οι µισθοί αυξήθηκαν
δήθεν κατά 30%;
-Γιατί δεν έδωσε µέχρι σήµερα λύση στο αίτηµα της ΕΙΝΑΠ για
επίδοµα εξοµάλυνσης σε όσους γιατρούς έχουν λιγότερες συνολικά
αποδοχές από εκείνες που έπαιρναν το ∆εκέµβρη του 1997;
-Τι θα κάνει, ώστε τα νοσοκοµεία να λειτουργήσουν οµαλά;". Ο
Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Φαρµάκης έχει το λόγο για τρία
λεπτά για να πρωτολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, θέλω να σηµειώσω, πριν απαντήσω στο
συνάδελφο κ. Τασούλα, ότι έχουµε απαντήσει ήδη στις 16 του
µηνός σε ίδια ερώτηση συναδέλφου άλλου κόµµατος.
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να δούµε τι θα γίνει µε αυτό το θέµα, για
την απάντηση δηλαδή ιδίων ερωτήσεων µέσα σε δύο µέρες.
Αντιλαµβάνεστε ότι είναι µεγάλη η απασχόλησή µας στο Υπουργείο
και νοµίζω ότι ο χρόνος είναι χρήσιµος και για άλλα πράγµατα,
χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν σεβόµαστε τις διαδικασίες
κοινοβουλευτικού ελέγχου.'Οταν όµως έχει απαντηθεί µία ερώτηση
την προηγουµένη, θεωρώ ότι δεν µπορεί να επανακατατίθεται η ίδια
από άλλο συνάδελφο σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Ως προς την ουσία του θέµατος τώρα.
Είναι αλήθεια, κύριε συνάδελφε, και αυτό αποδεικνύεται από τα
εκκαθαριστικά των γιατρών, ότι οι τακτικές αποδοχές των γιατρών
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε το νέο µισθολόγιο έχουν
διπλασιαστεί και δεν έχουν αυξηθεί µόνο κατά 30%, όπως εσείς
αναφέρετε.
Το άθροισµα των τακτικών αποδοχών και των πρόσθετων
αποδοχών των γιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας για τη
συντριπτική πλειοψηφία των γιατρών δείχνει ότι έχουν δοθεί
αυξήσεις που ξεκινούν από εκατό χιλιάδες (100.000) δραχµές το
µήνα και έχουν φθάσει σε ποσά που αγγίζουν το πλαφόν -γιατί έχει
θεσπιστεί και πλαφόν, όπως γνωρίζετε, για τους γιατρούς της τρίτης
ζώνης, για τα κέντρα υγείας κλπ.- των αποδοχών του προέδρου του
Αρείου Πάγου, γιατί θα µπορούσαν να το ξεπεράσουν. Αυτή είναι η
αλήθεια, η οποία δεν µπορεί να αµφισβητηθεί.
Επίσης, είναι αλήθεια -εκτός αν αναφέρεστε σε αυτό και το

γενικεύετε- ότι κάποιες εργαστηριακές ειδικότητες και οι οδοντίατροι
-αν θέλετε να αναφερθώ συγκεκριµένα- έχουν πρόβληµα µε τις νέες
αποδοχές, γιατί ο αριθµός των µη πραγµατικών εφηµεριών που
ανεγράφετο και προστίθετο στις αποδοχές τους δεν µπορεί να είναι
ο ίδιος σήµερα. Κάποιοι έχουν περιοριστεί µόνο σε εφηµερίες
ετοιµότητας επειδή ακριβώς έχει ενσωµατωθεί όλο το πλασµατικό
µέρος της υπερωριακής τους απασχόλησης στις τακτικές αποδοχές,
που έφθασαν στο ύψος για το οποίο σας µίλησα.
Το πρόβληµα είναι ότι ο χώρος βρίσκεται, πράγµατι, σε
αναστάτωση εδώ και καιρό, παρά τα σαράντα δύο δισεκατοµµύρια
(42.000.000.000) δραχµές που δόθηκαν παραπάνω σε σχέση µε το
1997 για τους µισθούς και τις εφηµερίες των γιατρών του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας.
Αλλά δεν κινητοποιούνται ούτε όλοι οι γιατροί του συστήµατος ούτε
όλες οι ειδικότητες των γιατρών του συστήµατος ούτε όλα τα
νοσοκοµεία. Και εκεί υπάρχει και το πρόβληµα. Οι προτάσεις των
ενώσεων είναι διαφορετικές, οι προτάσεις των γιατρών διαφόρων
ειδικοτήτων είναι διαφορετικές, οι προτάσεις της οµοσπονδίας είναι
διαφορετικές και για την Κυβέρνηση δεν υπάρχει κοινός και
φερέγγυος συνοµιλητής για συνεργασία.
Ως νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου έχουµε ήδη συζητήσει µε
την 'Ενωση των Νοσοκοµειακών Γιατρών της Αθήνας και του
Πειραιά, µε την 'Ενωση της Θεσσαλονίκης, µε την Οµοσπονδία.
'Εχουµε επίσης µιλήσει και µε άλλους γιατρούς άλλων ειδικοτήτων
και ο καθένας έχει την πρότασή του. Καταλαβαίνετε τη δυσκολία
επίλυσης του προβλήµατος.
'Εχει συσταθεί, λοιπόν, µία επιτροπή.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υφυπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, θα σταµατήσω σεβόµενος το χρόνο και τη
διαδικασία και αν χρειαστεί θα δευτερολογήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Τασούλας έχει το
λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, η
πραγµατικότητα είναι ότι µια µερίδα των γιατρών θα έχει µικρότερες
αποδοχές απ' ό,τι είχε το ∆εκέµβρη του 1997. Εάν είναι, όπως λέτε,
ότι πολλοί γιατροί παίρνουν πολλά χρήµατα και τα λοιπά και ότι
δίνετε και σαράντα δύο δισεκατοµµύρια παραπάνω, δεν
καταλαβαίνω πού δυσκολεύεστε να λύσετε το πρόβληµα αυτό για
τους λίγους γιατρούς, όπως λέτε εσείς, που δεν παίρνουν όσες
αποδοχές έπαιρναν. Θα έπρεπε να το είχατε λύσει και να µην
αναφέρατε αυτό το επιχείρηµα. Το ένα είναι αυτό.
Επίσης δεν έχετε πληρώσει τα δεδουλευµένα. Και εδώ εµπλέκεται
το ζήτηµα αυτό των αποδοχών σε σχέση µε το ∆εκέµβριο του 1997.
Γι' αυτό δεν καταλήγετε οριστικά στο τι θα πληρώσετε, πόσο θα
πληρώσετε. Πολλές αποφάσεις υπουργικές παίρνετε και το
αποτέλεσµα είναι να µην έχετε πληρώσει ούτε τις τακτικές
αποδοχές ούτε τις εφηµερίες.
Είναι σε κινητοποίηση ο κλάδος και λέτε ότι έχουν διαφορετικές
θέσεις κλπ. Αυτό είναι φυσικό για δύο λόγους. Ο ένας λόγος είναι
ότι είναι διαφορετική η κατάσταση στα νοσοκοµεία. 'Αλλα
προβλήµατα έχει η ύπαιθρος, άλλα προβλήµατα έχουν τα κέντρα
κλπ. Και ένας δεύτερος λόγος είναι ότι όπου βάζετε το χέρι σας στο
συνδικαλιστικό κίνηµα και έχετε τον πρώτο λόγο, έτσι τα καταντάτε
τα πράγµατα. Ας το καταλάβουν και οι γιατροί και ο υπόλοιπος
ελληνικός λαός, να µη σας βγάζουν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Ενώ εσείς δεν βάζετε χέρι και δεν το καθοδηγείτε!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Μη µε διακόπτετε. ∆εν έχω χρόνο.
Το θέµα είναι ότι θα προκύψουν ζητήµατα. Θα τα πούµε όµως και
αύριο αυτά. Αλλά πρέπει να σας πω ότι έτσι που πάτε να λύσετε το
πρόβληµα µε εφηµερίες, ετοιµότητες κλπ., θα δηµιουργήσετε
σοβαρότατα προβλήµατα. ∆εν µπορούν να λειτουργήσουν τα
νοσοκοµεία κατ' αυτόν τον τρόπο.
Τα νοσοκοµεία έχουν προγράµµατα εφηµεριών εγκεκριµένα
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και παλιότερα και τώρα. Τα κονδύλια, που έχετε εσείς εγκρίνει, δεν
επαρκούν. 'Εχω υπόψη µου πολλά νοσοκοµεία. Χθες µου έλεγαν
ότι στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο ∆ρούτης στα Γιάννενα δεν
µπορούν να τα βγάλουν πέρα µε την έγκριση που έχετε κάνει εσείς.
Λύστε το πρόβληµα, πληρώστε τους γιατρούς, για να σταµατήσουν
οι αναστατώσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Τασούλα.
Ο κ. Φαρµάκης έχει το λόγο για δύο λεπτά για να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε συνάδελφε, και από αυτά που είπατε βγαίνει το συµπέρασµα,
ότι το πρόβληµα είναι να καθορίσουµε -και ποιος θα το κάνει αυτό,
για να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε και να συµφωνήσουµε-
ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες των νοσοκοµείων σε εφηµερίες.
Θα παρακαλέσω πάρα πολύ όλοι µας, για να µην προσπαθούµε να
ανακαλύψουµε το αβγό του Κολόµβου, να δούµε και τι γίνεται έξω
από την Ελλάδα, όπου αυτά τα προβλήµατα έχουν λυθεί εδώ και
δεκαετίες.
Εάν δείτε πόσοι γιατροί εφηµερεύουν απόψε π.χ. στο Λονδίνο, θα
δείτε ότι είναι ίσως λιγότεροι από όσους εφηµερεύουν µόνο στον
ελληνικό "ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΜΟ". Πρέπει, λοιπόν, να δούµε ποιες είναι οι
πραγµατικές ανάγκες και να συµφωνήσουµε.
Αναφέρατε ότι υπάρχουν προγράµµατα και δεδουλευµένα.
Υπάρχουν, πράγµατι, προγράµµατα που έχουν εγκριθεί, όπως
προβλέπει ο νόµος, δηλαδή έχουν υιοθετηθεί και έχουν εγκριθεί
από τις διοικήσεις, αλλά υπάρχουν και προγράµµατα που έχουν
γίνει από την κλινική και έχουν επικυρωθεί µόνο από τις
επιστηµονικές επιτροπές. ∆εν έχουν εγκριθεί από τις διοικήσεις και
υπάρχει απαίτηση από τους ενδιαφεροµένους να πληρωθούν.
Είµαστε στο τέλος του προϋπολογισµού και δεν υπάρχει
αποθεµατικό προς διανοµή. Είναι αναγκαίο το κονδύλι, που είναι
εγκεκριµένο για φέτος, να εκταµιευθεί. Πρέπει να γίνει εκκαθάριση
µε βάση αυτό το κονδύλι, γιατί αν λήξει το οικονοµικό έτος θα
έχουµε µεγαλύτερα προβλήµατα.
Γι' αυτό ζητήσαµε από τα νοσοκοµεία να γίνει εκκαθάριση µε βάση
τα προγράµµατα του Οκτωβρίου. Είναι µία λύση που χωράει στα
οικονοµικά µεγέθη που έχουµε στη διάθεσή µας. 'Οποιος λέει "να
πάτε να βρείτε λεφτά", είναι ανεύθυνος. Και µπορώ να το πω από
του Βήµατος της Βουλής. ∆εν είναι απεριόριστοι οι πόροι. Θα γίνει
εκκαθάριση µε βάση τα προγράµµατα του Οκτωβρίου. Από εκεί και
πέρα όσοι θεωρούν ότι µπορούν να διεκδικήσουν και άλλες
αποδοχές δεδουλευµένες, να το κάνουν. Αυτά για το 1998.
Για το 1999 υπάρχει µία επιτροπή που λειτουργεί -αύριο λήγει η
προθεσµία για να παραδώσει τις προτάσεις της στο Υπουργείο και
δεν πρόκειται να δοθεί παράταση- για να αποφασίσει το Υπουργείο
πώς θα επιλυθεί οριστικά το πρόβληµα της υπερωριακής, της
εφηµεριακής απασχόλησης των γιατρών από 1.1.99 και µετά.
Είµαστε ακριβώς σ' αυτό το στάδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.
Τέταρτη είναι η µε αριθµό 171/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση της
Βουλευτού του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
Ανδριανής Λουλέ προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, σχετικά µε τη ρύθµιση του συνταξιοδοτικού
δικαιώµατος των πολιτικών προσφύγων από την Τσεχοσλοβακία.
Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
"Βάσει της διακρατικής συµφωνίας Ελλάδας - Σ.∆. Τσεχοσλοβακίας,
οι ελληνικοί ασφαλιστικοί οργανισµοί αναγνωρίζουν τη σύνταξη
στους 'Ελληνες πολιτικούς πρόσφυγες, οι οποίοι επαναπατρίζονται
στην Ελλάδα µέχρι 30.6.1990.
Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων
προχώρησε στην αναγνώριση χρόνου απασχόλησής τους στην
αλλοδαπή, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 1902/90, για τη
θεµελίωση συνταξιοδοτικού δικαιώµατος γήρατος, τόσο σε αυτούς
που υπέβαλαν αίτηση πριν την έναρξη του ν. 1902/90 όσο και σε

αυτούς που υπέβαλαν αίτηση µετά την έναρξη του νόµου.
∆εν συνέβη όµως το ίδιο για εκείνους που κατά την ένταξη ήταν
κάτω των πενήντα πέντε, πενήντα ετών άνδρες-γυναίκες αντίστοιχα
και υπέβαλαν αίτηση πριν την έναρξη (17.10.90) του ν. 1902/90.
'Ετσι βρίσκονται σε δυσχερή θέση πολιτικοί πρόσφυγες µε 12.000
ένσηµα στο εξωτερικό και µε 750 έως 1.500 ένσηµα στην Ελλάδα,
αφού δεν παίρνουν ούτε την κατώτερη σύνταξη του ΙΚΑ και
κυριολεκτικά λιµοκτονούν.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Βρίσκεται στις προθέσεις του Υπουργείου η αλλαγή των κείµενων
διατάξεων, ώστε να εξαλειφθεί η παραπάνω αδικία και να
συνταξιοδοτηθεί η κατηγορία αυτή των πολιτικών προσφύγων;".
Ο Υφυπουργός κ. Ιωαννίδης έχει το λόγο για τρία λεπτά, να
πρωτολογήσει.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): 'Οπως γνωρίζετε, αγαπητή συνάδελφε, η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 1985 µε τον ν. 1539 πήρε µία πολύ
σηµαντική απόφαση, µε την οποία τελικά συνταξιοδοτήθηκαν όλοι
οι πολιτικοί πρόσφυγες. Πήραν συντάξεις όλοι οι έχοντες
συνταξιοδοτηθεί πριν έλθουν στην Ελλάδα. Για τους υπολοίπους
δόθηκαν ανάλογα µε την ηλικία τους οι δυνατότητες να πληρώσουν
ορισµένες προϋποθέσεις, να αναγνωρίσουν συντάξιµα χρόνια,
σύµφωνα και µε τους ασφαλιστικούς κανονισµούς των αντίστοιχων
ασφαλιστικών οργανισµών, στους οποίους εντάχθηκαν.
Αυτό είχε ως συνέπεια να καλυφθούν κατά τον καλύτερο δυνατό
τρόπο και µε πολύ σηµαντικό κόστος, για το οποίο συχνά
επεκρίθησαν οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, οι άνθρωποι αυτοί, που
είχαν ταλαιπωρηθεί µία ολόκληρη ζωή. Ανεξάρτητα από τη θέλησή
τους πολλές φορές βρέθηκαν σε δύσκολη θέση. Η πολιτεία µε το
νόµο του ΠΑΣΟΚ τους αγκάλιασε. 'Ηλθε µετά η νοµοθεσία µε το ν.
1902/90, µε τον οποίο αυξήθηκαν οι χρονικές προϋποθέσεις, τόσο
για τη θεµελίωση συνταξιοδοτικού δικαιώµατος λόγω αναπηρίας
όσο για τη σύνταξη γήρατος. Αυτές οι αυξηµένες προϋποθέσεις
είχαν ανάγκη να αντιµετωπισθούν µε µία εγκύκλιο του Υπουργείου
µας προς το ΙΚΑ. Μετά και από γνωµοδότηση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους δόθηκε η δυνατότητα στους άνδρες και
στις γυναίκες αντίστοιχα πενήντα, πενήντα πέντε ετών να
αναγνωρίσουν αντί 4.000, 4.500 ηµεροµίσθια.
'Οσοι ήταν κάτω από πενήντα και πενήντα πέντε ετών, τόσες
ηµέρες, όσες προβλέπονται από τις σχετικές διατάξεις του ΙΚΑ. Να
µην πάµε σε περισσότερες λεπτοµέρειες, γιατί δεν µου αρκεί ο
χρόνος. Αναγνώριση, όµως, σήµερα, όπως ζητάτε, για επιπλέον
χρόνο ασφάλισης, πέραν ήδη αυτού που έχει αναγνωρισθεί στους
πολιτικούς πρόσφυγες για θεµελίωση συνταξιοδοτικού δικαιώµατος
λόγω γήρατος ή αναπηρίας, σηµαίνει πολύ σηµαντική επιβάρυνση,
την οποία δεν είναι δυνατόν να αντέξουν οι ασφαλιστικοί
οργανισµοί.
Ενδεικτικά σας λέω ότι σύµφωνα µε υπολογισµούς της αρµόδιας
υπηρεσίας του ΙΚΑ, το κόστος ετησίως είναι οκτώµισι
δισεκατοµµύρια (8.500.000.000) δραχµές και λυπάµαι, γιατί αυτό το
αίτηµα δεν είναι δυνατόν να ικανοποιηθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Λουλέ έχει το
λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Υπουργέ, µε λίγα λόγια τους λέτε ότι
επειδή δεν έχουµε λεφτά, κόψτε το λαιµό σας. Οπότε και εδώ
έχουµε πολίτες δύο ταχυτήτων, όπως γίνεται στην παιδεία και σε
άλλους κλάδους. 'Ετσι έχουµε πολιτικούς πρόσφυγες δύο
ταχυτήτων, αυτοί που έκαναν την αίτηση πριν από το ν.1902/90
µπορούν να πάρουν σύνταξη και εκείνοι που την υπέβαλαν µετά,
δεν αναγνωρίζονται τα συντάξιµα χρόνια τους.
Εδώ έχουµε όµως µία συµφωνία διακρατική Ελλάδος και
Τσεχοσλοβακίας, που υπεχρέωνε τους ελληνικούς ασφαλιστικούς
οργανισµούς  να  αναγνωρίσουν  δικαίωµα  συνταξιοδότησης
στους έλληνες πρόσφυγες που επαναπατρίστηκαν στην
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Ελλάδα µέχρι τις 30 Ιουνίου 1990. Για το λόγο αυτόν η
Τσεχοσλοβακία έδωσε είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια δολάρια
(24.000.000) και η Ελλάδα εγγυήθηκε να εξοφλήσει τις συντάξεις
όλων των επαναπατριζοµένων, των οποίων το δικαίωµα σύνταξης
αναγνωρίστηκε στην Τσεχοσλοβακία, αλλά ταυτόχρονα ανέλαβε την
υποχρέωση να υπολογίσει σύµφωνα µε τους ελληνικούς
κανονισµούς, τη διάρκεια της εργασίας στην επικράτεια της πρώην
σοσιαλιστικής δηµοκρατίας της Τσεχοσλοβακίας για τις περιπτώσεις
εκείνες που το δικαίωµα για σύνταξη δηµιουργήθηκε µετά την
επιστροφή στην Ελλάδα.
Σύµφωνα λοιπόν µε τις διατάξεις του ν.1539/85 και µετά την ψήφιση
του ν.1902/90, που αυξάνει τις προϋποθέσεις για την
συνταξιοδότηση, η Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων
αναγνώρισε το συνταξιοδοτικό δικαίωµα γήρατος, τόσο σε αυτούς
που υπέβαλαν αίτηση πριν από την έναρξη του ν.1902, όσο και σε
εκείνους που υπέβαλαν την αίτηση µετά από την ψήφιση του
νόµου.'Οµως, όπως λέω στην ερώτησή µου, έχετε αφήσει έξω
εκείνους που ήταν κάτω των πενήντα πέντε ετών -οι άνδρες- και
κάτω των πενήντα ετών -οι γυναίκες- που υπέβαλαν την αίτηση
πριν από την έναρξη του ν.1902. Η µη αναγνώριση του χρόνου
ασφάλισης, σύµφωνα µε το άρθρο 27 του συγκεκριµένου νόµου, σ'
αυτήν την κατηγορία των πολιτικών προσφύγων είναι κατά τη
γνώµη µου, αν µη τι άλλο, άδικη. Αυτό γιατί άλλος χρόνος
ασφάλισης αναγνωρίζεται σε εκείνους που υπέβαλαν την αίτηση
πριν από το νόµο και άλλος σε εκείνους που υπέβαλαν αίτηση µετά
από το νόµο.
Πιστεύω ότι µε το µίνι ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, που θα φέρετε
τώρα στη Βουλή, είναι µια ευκαιρία να δούµε το θέµα και να µη λέµε
απλώς ότι δεν έχουµε χρήµατα, άρα δεν σας δίνουµε, άρα
τελειώνουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ιωαννίδης έχει το
λόγο.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Κυρία Λουλέ, πρέπει να σας πω ότι ενώ µε όλες τις
χώρες του κόσµου έχουµε διακρατικές συµφωνίες, που
αναγνωρίζονται τα ασφαλιστικά δικαιώµατα εκατέρωθεν, ειδικά µε
τις χώρες του πρώην ανατολικού συνασπισµού, µεταξύ των οποίων
και η Τσεχοσλοβακία, φθάσαµε σε εντελώς ετεροβαρείς συµφωνίες,
όχι για άλλο λόγο, αλλά από ανθρωπιστικούς λόγους, γιατί
θελήσαµε να καλύψουµε, χωρίς να καταβάλουν τα αντίστοιχα ποσά
που όφειλαν οι χώρες αυτές, τους συµπαθείς και τόσο δεινά
ταλαιπωρηθέντες συµπατριώτες µας, τους πολιτικούς πρόσφυγες.
Πρέπει να σας πω ότι δεν είναι µόνο η Τσεχοσλοβακία, αν και
µιλάµε γι' αυτούς τώρα, όµως εµείς δεν µπορούµε να κάνουµε
ρυθµίσεις µόνο για µία χώρα. Επιπλέον, όταν αναφέρεσθε στα
είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια (24.000.000) δολάρια, το πραγµατικό
κόστος για τη χώρα µας ήταν απείρως µεγαλύτερο. θα σας πω ένα
απλό πράγµα, για να καταλάβετε το πρόβληµα. 'Οταν
διαπραγµατεύτηκα στο Βουκουρέστι µε τον οµόλογο Υφυπουργό το
θέµα της συµφωνίας για τους πολιτικούς πρόσφυγες της
Ρουµανίας, εµείς ήµαστε υποχρεωµένοι να δώσουµε την κατώτερη
σύνταξη του ΙΚΑ, όπως είχαµε προβλέψει γι' αυτήν την περίπτωση.
'Ελεγα ότι, εν πάση περιπτώσει, πρέπει να συµµετάσχουν
τουλάχιστον όχι τόσο, όσο υπό οµαλές, υπό κανονικές συνθήκες θα
όφειλε να συµµετάσχει η χώρα στην οποία εργάστηκαν, αλλά να
καλύψουν κατ'ελάχιστον ένα ποσόν, το οποίο θα έφθανε στο 1/3
της κανονικής τους υποχρεώσεως.
Ξέρετε τι µου απάντησε; Μου απάντησε, ναι, αλλά η κατώτατη
σύνταξη του ΙΚΑ είναι δύο φορές ο µισθός του Πρωθυπουργού µας.
Και εγώ βεβαίως δεν είχα άλλον τρόπο να απαντήσω σε αυτό το
τραγικό, αν θέλετε, επιχείρηµα, αλλά απάντησα ότι είµαι βέβαιος ότι
ο Πρωθυπουργός σας περνά καλύτερα από τον κατώτατο
συνταξιούχο του ΙΚΑ στην Ελλάδα.
Σας βάζω αυτήν τη διάσταση, για να καταλάβετε ότι η χώρα µας
έχει επιβαρυνθεί πολύ περισσότερο από ό,τι της αναλογούσε, εάν
επρόκειτο για κανονικές διακρατικές συµφωνίες κοινωνικής
ασφάλισης.

∆εν αρνούµαστε τις ανάγκες που υπάρχουν. Αλλά πρέπει να ξέρετε
ότι δεν είναι ανεξάντλητα τα περιθώρια των ασφαλιστικών
οργανισµών. Και όταν σας λέω ότι οι άνθρωποι αυτοί
συνταξιοδοτήθηκαν ή θα συνταξιοδοτηθούν µε τις προϋποθέσεις
που προέβλεπε τότε η συµφωνία και ότι η αλλαγή αυτού του
καθεστώτος σηµαίνει ετήσια επιβάρυνση για το ΙΚΑ της τάξεως των
οκτώµισι δισεκατοµµυρίων (8.500.000.000) δραχµών και µόνο για
την κατηγορία που αναφέρεσθε, καταλαβαίνετε ότι υπάρχει
πραγµατικό πρόβληµα!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Ιωαννίδη.
Πέµπτη επίκαιρη ερώτηση είναι η µε αριθµό 167/16.11.98 του
Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου
Καρατάσου προς τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε τη
στελέχωση του Πολυδύναµου Αστυνοµικού Τµήµατος Αχαρνών.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Καρατάσου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Το Πολυδύναµο Αστυνοµικό Τµήµα Αχαρνών καλύπτει µία
τεράστια περιοχή, που αποτελείται από τους ∆ήµους: Αχαρνών,
'Ανω Λιοσίων, Φυλής και Ζεφυρίου.
Είναι µία περιοχή µε πολλά και έντονα προβλήµατα, ναρκωτικά,
εγκληµατικότητα, µεγάλες αποστάσεις, γκέτα και πολλά άλλα.
Παρ'όλα αυτά και παρά το γεγονός ότι ήδη λειτουργεί τρία χρόνια
τώρα, αδυνατεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του, παρά τις
φιλότιµες και υπεράνθρωπες προσπάθειες των υπηρετούντων
σ'αυτό αστυνοµικών, γιατί δεν υπάρχει ο απαιτούµενος αριθµός
αστυνοµικών και τα απαραίτητα µέσα.
Επειδή η ασφάλεια των πολιτών στις περιοχές αυτές βρίσκεται σε
κίνδυνο και επειδή τα προβλήµατα είναι πολλά και έντονα,
ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Τι προτίθεται να πράξει, ώστε το Πολυδύναµο Αστυνοµικό Τµήµα
Αχαρνών να µπορέσει να ανταποκριθεί στο έργο του".
Ο Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης κ. Πετσάλνικος έχει το λόγο για τρία
λεπτά, να πρωτολογήσει.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Κύριε
Πρόεδρε, η πρόληψη και η καταστολή της εγκληµατικότητας όπως
και η πάταξη της αυθαίρετης δόµησης και γενικότερα η τήρηση της
τάξης για την παγίωση αισθήµατος ασφαλείας στους πολίτες στην
ευρύτερη περιοχή ευθύνης του Αστυνοµικού Τµήµατος Αχαρνών,
περιοχή Μενιδίου, που περιλαµβάνει τους ∆ήµους Αχαρνών, 'Ανω
Λιοσίων, και Φυλής και τµήµα του ∆ήµου Ζεφυρίου καθώς και την
Κοινότητα Θρακοµακεδόνων και τον οικισµό Βαρυµπόµπης,
αποτελεί το κύριο µέληµα του Αστυνοµικού Τµήµατος Αχαρνών. Και
ασκείται στην αναφερόµενη περιοχή διαρκής αστυνόµευση, µε
συνεχείς περιπολίες, εξορµήσεις, συστηµατικούς ελέγχους, τόσο
από την Υπηρεσία αυτή όσο και από τις λοιπές αρµόδιες Υπηρεσίες
της Γενικής Αστυνοµικής ∆ιεύθυνσης Αττικής.
Η εγκληµατικότητα στην αναφερόµενη περιοχή, θα έλεγα, ότι
ελέγχεται σε ικανοποιητικό βαθµό και εκτιµάται ότι βρίσκεται στα
ίδια περίπου επίπεδα µε τα άλλα προάστια του Λεκανοπεδίου
Αττικής, αν και σε µερικές περιοχές της εδαφικής αρµοδιότητας του
παραπάνω Αστυνοµικού Τµήµατος παρουσιάζονται προβλήµατα
αυξηµένης εγκληµατικότητας, κυρίως λόγω κοινωνικών
προβληµάτων, αλλά και άλλων ιδιοµορφιών, όπως πληθυσµιακή
σύνθεση λόγω εγκατάστασης σε αυτές τις περιοχές πολλών
αλλοδαπών, κυρίως οικονοµικών µεταναστών.
Σε  ό,τι  αφορά  τη  λειτουργία  του  τοπικού  Αστυνοµικού
Τµήµατος  Αχαρνών,  αυτό  έχει  στελεχωθεί  µέσα  από  τη
δυνατότητα  που  έχει  η  ελλειµµατική  δύναµη  της  Ελληνικής
Αστυνοµίας  -και  γι'αυτό  άλλωστε  θα  κάνουµε  µία  σειρά  από
προσπάθειες,  ώστε  να  εξοικονοµηθούν  δυνάµεις  που  θα
ασχολούνται  µε  αλλότρια  έργα-  και  έχει  στελεχωθεί  µε  αρκετά
ικανή  δύναµη.  Πρόσφατα  µάλιστα  ενισχύθηκε  και  µε   τριάντα
νέους     αστυφύλακες.   Σήµερα  σε  αυτό    υπηρετούν  δεκαεπτά
αξιωµατικοί  και  εκατόν  έξι  αστυνοµικοί    κατωτέρων    βαθµών.   
Και   η  περαιτέρω  ενίσχυσή  του θα γίνει, όπως είπα, όταν οι
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υπηρεσιακές δυνατότητες το επιτρέψουν.
Επίσης, έχουµε διαθέσει στο Τµήµα νέα οχήµατα και τα απαραίτητα
υλικοτεχνικά µέσα και εφόδια. Ενδεικτικά αναφέρω ότι είναι πλήρως
εξοπλισµένα µε συµβατικό ασυρµατικό υλικό και κατέχουν
ικανοποιητικό αριθµό οχηµάτων, έξι οχήµατα, δύο τζιπ, ένα
λεωφορείο, καθώς επίσης και δύο µοτοσυκλέτες.
Με την εξέλιξη των προγραµµάτων προµηθειών που ξεκίνησαν από
πέρυσι και θα συνεχισθούν µε µεγαλύτερη ένταση φέτος, γιατί
έχουν προβλεφθεί και τα σχετικά κονδύλια στον υπό κατάθεση
προϋπολογισµό, πιστεύω ότι θα έχουµε τη δυνατότητα σηµαντικής
περαιτέρω ενίσχυσής του.
'Ετσι θα ανταποκρίνεται πλήρως στις ανάγκες αστυνόµευσης της
περιοχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καρατάσος έχει το
λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι έτσι. Οργιάζει
ο Τύπος εκεί. ∆εν τα λέτε καλά τα πράγµατα. Μας τα ωραιοποιείται.
Πριν δύο χρόνια περίπου είχα κάνει την ίδια ερώτηση και µας είχε
πει ο προηγούµενος Υπουργός ότι σε έξι µήνες θα λυνόταν το
πρόβληµα. Το µόνο που έγινε ήταν να σταλούν απλώς µερικά
άτοµα, εκ των οποίων τα µισά έφυγαν πάλι και συνεχίστηκε το ίδιο
πρόβληµα. ∆υστυχώς, κάθε πέρσι και καλύτερα, κάθε φέτος και
χειρότερα.
Το Πολυδύναµο αδυνατεί να ανταποκριθεί στις αυξηµένες ανάγκες
αυτών των περιοχών. Είναι περιοχές µε οξύ πρόβληµα στον τοµέα
της εγκληµατικότητας και των ναρκωτικών. Οι αποστάσεις, όπως
ξέρετε, είναι πάρα πολύ µεγάλες, υπάρχουν γκέτα τσιγγάνων,
χωµατερή και µεγάλη διακίνηση ναρκωτικών.
Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν χιλιάδες υποθέσεις σε εκκρεµότητα και η
αστυνοµική δύναµη δεν φθάνει ούτε για τις περιπολίες. Καλούνται οι
πολίτες να φτιάξουν µία οµάδα επέµβασης µε πολλή δυσκολία.
Αλλά και αν ακόµα αυτή πετύχει, κλείνονται πολλές φορές στα
γραφεία, γιατί δεν έχουν αυτοκίνητο να µετακινηθούν. Περιµένουν
κάποιον να γυρίσει ή παίρνουν τα δικά τους αυτοκίνητα.
Το δυναµικό του Πολυδύναµου είναι σήµερα εκατόν είκοσι άτοµα,
ενώ οι οργανικές θέσεις είναι διακόσια ογδόντα. Τα µισά, όµως,
άτοµα από αυτά είναι σε άλλες υπηρεσίες, ή έχουν φύγει ή µένουν
στα γραφεία, που σηµαίνει ότι δεν µπορούν να ανταποκριθούν.
Τρεις είναι οι λόγοι που έχουν δηµιουργήσει αυτήν την κατάσταση:
Η έλλειψη προσωπικού, η ανεπάρκεια περιπολικών και η έλλειψη
οργάνωσης. 'Ο,τι γίνεται, οφείλεται στο φιλότιµο των αστυνοµικών,
που άρχισαν όµως και αυτοί να απογοητεύονται, αφού βλέπουν ότι
η κατάσταση αυτή συνεχίζεται.
Κύριε Υπουργέ, χρειάζεται άµµεσα να διπλασιαστεί, τουλάχιστον, η
οργανική δύναµη, να τριπλασιαστεί ο αριθµός των οχηµάτων, να
υπάρξει σωστή οργάνωση και συντονισµός των υπηρεσιών, να γίνει
αναβάθµιση της ∆ηµοτικής Αστυνοµίας και το κυριότερο, κύριε
Υπουργέ, να επαναλειτουργήσουν τα Αστυνοµικά Τµηµάτα του
Ζεφυρίου και των 'Ανω Λιοσίων. Είναι ανάγκη να γίνει αυτό, κύριε
Υπουργέ. ∆εν αρκεί ο σχεδιασµός στα χαρτιά, χρειάζεται αυτό που
σχεδιάζεται, να ανταποκρίνεται και στην πράξη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καρατάσο.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Σε ό,τι
αφορά την ανάγκη για µεγαλύτερο αριθµό ανδρών, συµφωνώ
απόλυτα και για αυτό σας είπα ότι η προσπάθεια που
καταβάλλουµε είναι να εξοικονοµηθεί σηµαντικός αριθµός
αστυνοµικών, που ασχολείται µε αλλότρια έργα, για να υπάρξει και
αριθµητική ενίσχυση σε Αστυνοµικά Τµήµατα, όπως το Αστυνοµικό
Τµήµα για το οποίο συζητάµε.
Επίσης, θα ήθελα να σας γνωστοποιήσω ότι ολοκληρώνουµε µε
εντατικό ρυθµό µία µελέτη, που αφορά την αναδιάρθρωση των
υπηρεσιών της ∆ιεύθυνσης Αστυνοµίας ∆υτικής Αττικής, ώστε να
προκριθούν κατάλληλες διορθωτικές και βελτιωτικές παρεµβάσεις
για την αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση των αστυνοµικών
προβληµάτων της ευρύτερης περιοχής της δυτικής Αττικής, αλλά
και της συγκεκριµένης περιοχής.

Θα πάρουµε οριστικές αποφάσεις για τις περιοχές αυτές µετά την
ολοκλήρωση αυτής της µελέτης, µε γνώµονα το υπηρεσιακό και
ευρύτερο κοινωνικό συµφέρον και σύµφωνα µε τα νέα δεδοµένα και
τις πραγµατικές ανάγκες που υπάρχουν.
Τα Πολυδύναµα είναι µία πολύ θετική σύλληψη, οργανωτική δοµή,
αλλά θα πρέπει να δούµε, πράγµατι, την αναγκαιότητα κάλυψης
των διαφόρων κενών που υπάρχουν.
Βέβαια, σε ό,τι αφορά τον εξοπλισµό, σας είπα ότι πιστεύω πως
τους επόµενους µήνες, µε την εξέλιξη των προγραµµάτων
προµηθειών και µε την γενναία χρηµατοδότηση που έχουµε
εξασφαλίσει στον υπό κατάθεση προϋπολογισµό, θα είµαστε σε
θέση πράγµατι να βελτιώσουµε σηµαντικά και τα µέσα και τον
εξοπλισµό και άλλων Τµηµάτων, αλλά και του Τµήµατος που
αναφερόµαστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ: Για τα δύο Τµήµατα, κύριε Υπουργέ, τι
έχετε σκεφθεί;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Νοµίζω ότι αυτά τα
οποία ήθελε να σας απαντήσει, σας τα απήντησε. Για να µην
απαντά, σηµαίνει ότι το σκέφτεται ο κύριος Υπουργός.
Κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Πετσάλνικος παρεκάλεσε να προηγηθεί η
τρίτη επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου, γιατί έχει κάποια
επείγουσα εργασία.
Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το Σώµα συνεφώνησε.
Εποµένως εισερχόµαστε στις επίκαιρες ερωτήσεις δευτέρου
κύκλου, και θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 175/16.11.98 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ.
Χαράλαµπου Αγγουράκη προς τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης,
σχετικά µε την αύξηση των ληστειών στις τράπεζες, την
καθυστέρηση ίδρυσης του ειδικού αστυνοµικού σώµατος κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αγγουράκη έχει ως εξής:
"Το τελευταίο διάστηµα παρουσιάζεται µεγάλη αύξηση ληστειών
στις τράπεζες και µάλιστα αιµατηρών, µε θύµατα πότε πελάτες και
πότε εργαζόµενους, µε αποκορύφωµα το τελευταίο θανατηφόρο
περιστατικό της ληστείας στη Θεσσαλονίκη µε θύµα την
εικοσάχρονη φοιτήτρια Βασιλική Κατσάνου.
Σύµφωνα µε στοιχεία της ΟΤΟΕ, το 1998 και µέχρι το δέκατο µήνα
έχουν γίνει ενενήντα τέσσερις ληστείες σε τράπεζες.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
- Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για την προκλητική άρνηση των
τραπεζιτών να εφαρµόσουν τις υπάρχουσες διατάξεις για λήψη
µέτρων ασφαλείας, όπως διπλές πόρτες, αλεξίσφαιρα τζάµια κλπ;
- Με ποιο σκεπτικό άλλαξε µονοµερώς η υπουργική απόφαση του
1993 (βέβαια δεν εφαρµόστηκε ποτέ), η οποία προέβλεπε κυρώσεις
σε βάρος των τραπεζών, αν δεν εφάρµοζαν τα µέτρα ασφαλείας;
- Γιατί το Υπουργείο καθυστερεί την ίδρυση του ειδικού αστυνοµικού
σώµατος, που συµφωνήθηκε στη Συλλογική Σύµβαση Εργασίας '92
της ΟΤΟΕ, όταν µάλιστα λέγεται ότι η 'Ενωση Ελληνικών Τραπεζών
έχει δώσει 2,8 δισεκατοµµύρια για τον εξοπλισµό του ειδικού
σώµατος;
- Τι µέτρα λαµβάνονται για τα θύµατα από τις ένοπλες ληστείες
(πρόβλεψη ιατρικής περίθαλψης αυτών που έχουν τραυµατιστεί ή
έχουν πάθει ψυχολογικό σοκ);"
O Yπουργός κ. Πετσάλνικος έχει το λόγο για τρία λεπτά για να
πρωτολογήσει.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Η
Αστυνοµία στα πλαίσια των προληπτικών της ενεργειών ασκεί
επιτήρηση των τραπεζικών και λοιπών χρηµατοπιστωτικών
καταστηµάτων. Επίσης µε απόφαση του Υπουργού ∆ηµόσιας
Τάξης του παρελθόντος έτους, δηλαδή του Απριλίου του 1997,
καθορίστηκαν οι όροι ασφαλείας που πρέπει να τηρούνται απ' όλα
τα καταστήµατα των πιστωτικών ιδρυµάτων, όπως και των
ανταλλακτηρίων συναλλάγµατος.
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Οι όροι ασφαλείας που προβλέπονται στην ως άνω απόφαση είναι
για παράδειγµα η εγκατάσταση και λειτουργία σύγχρονου και
ασφαλούς συστήµατος συναγερµού σιωπηλού, που συνδέεται µε
την τοπική αστυνοµική αρχή. Επίσης, είναι η εγκατάσταση και
λειτουργία συστήµατος συνεχούς καταγραφής κοινού, όλες τις ώρες
λειτουργίας τους, η εγκατάσταση διπλών θυρών εισόδου-εξόδου µε
δυνατότητα αυτόµατης λειτουργίας και µε σύγχρονα µηχανήµατα
ανίχνευσης µετάλλων και η χρήση χρηµατοκιβωτίων εφοδιασµένων
µε σύστηµα χρονοκαθυστέρησης.
Πέραν αυτών βέβαια, οι διευθυντές των πιστωτικών ιδρυµάτων και
των ανταλλακτηρίων συναλλάγµατος µεριµνούν για την υλοποίηση
και άλλων µέτρων συνολικής πολιτικής για την ασφάλεια των
καταστηµάτων, όπως η σωστή συντήρηση των συστηµάτων
συναγερµού και η προστασία των απορρήτων στοιχείων, η παροχή
οδηγιών στο προσωπικό σχετικά µε τις ενέργειές τους σε
περίπτωση ληστείας. Και βέβαια µεριµνούν σε ό,τι αφορά τη συνεχή
παρουσία του προσωπικού ασφαλείας σε κατάλληλες θέσεις και την
αποκλειστική απασχόλησή τους στα καθήκοντα αυτά, γιατί, όπως
γνωρίζετε, σε πάρα πολλά υποκαταστήµατα υπάρχει προσωπικό
ασφαλείας.
Για τον έλεγχο της τήρησης των όρων ασφαλείας προβλέπεται από
την ανωτέρω απόφαση και η σύσταση, σε κάθε Αστυνοµική
∆ιεύθυνση ή ∆ιεύθυνση Αστυνοµίας, επιτροπής, η οποία θα
αποτελείται από έναν αξιωµατικό της Αστυνοµίας, έναν εκπρόσωπο
του φορέα στον οποίο ανήκει το κατάστηµα και έναν εκπρόσωπο
των εργαζοµένων στο κατάστηµα. Η επιτροπή αυτή πρέπει να
ενεργεί αυτοψία στα καταστήµατα και να συντάσσει σχετικό
πρακτικό.
Επισηµαίνεται δε, ότι σύµφωνα µε τις διατάξεις της ως άνω
απόφασης του 1997, σε περίπτωση που δεν πληρούνται, σύµφωνα
µε το πρακτικό της επιτροπής, οι ως άνω όροι ασφαλείας,
εφαρµόζονται οι διατάξεις που προβλέπει ο ν. 2145/1993.
Πρέπει να πω, όµως, ότι οι διατάξεις αυτές δεν έχουν µέχρι σήµερα
εφαρµοστεί λόγω της µη προσέλευσης στην αναφερόµενη επιτροπή
των εκπροσώπων της ΟΤΟΕ. Το θέµα αυτό απασχολεί το
Υπουργείο µας, βρίσκοµαι σε συζήτηση και µε την ΟΤΟΕ και θα
χρειαστεί να κάνουµε ένα διάλογο σύντοµο, αλλά αποδοτικό και µε
την 'Ενωση Τραπεζών και µε την ΟΤΟΕ, σε ό,τι αφορά το θέµα
αυτό.
Επίσης, στο σχετικά πρόσφατο παρελθόν είχε διαπιστωθεί από
τους ελέγχους, που είχαν γίνει στα τραπεζικά καταστήµατα, ότι από
τα 2.191 επιθεωρηθέντα τέτοια καταστήµατα, ελάχιστα µόνο
πληρούσαν τους όρους ασφαλείας που είχαν καθοριστεί, αν και
είχαν παρέλθει και οι προθεσµίες που είχαν ταχθεί.
Και µετά τη διαπίστωση αυτή, η 'Ενωση Ελληνικών Τραπεζών
θεωρούσε ότι οι ανωτέρω δεν είναι δυνατόν να εφαρµοστούν σε
όλα τα τραπεζικά καταστήµατα. Γι' αυτό και είχε ξεκινήσει µετά το
1995 ένας διάλογος και κατέληξε στις αποφάσεις του 1997. Κυρίως
δε, είχε προκριθεί η λύση της προστασίας, της αστυνόµευσης των
καταστηµάτων και της περιοχής γύρω απ' αυτά µε τη διενέργεια
περιπολιών από αστυνοµικούς.
Η 'Ενωση Τραπεζών Ελλάδας χρηµατοδότησε τον εξοπλισµό
αυτών των αστυνοµικών. Οι αστυνοµικοί έχουν προσληφθεί και τις
επόµενες ηµέρες, όπως αναλυτικά θα ακοινώσουµε σήµερα το
απόγευµα, θα ξεκινήσουν να εκτελούν κανονικά την υπηρεσία τους
για την καλύτερη επιτήρηση των τραπεζικών καταστηµάτων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.
O κ. Αγγουράκης έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτησή του.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆υστυχώς, νοµίζω ότι τα µέτρα που µας είπε ο κύριος Υπουργός
δεν θα µπορέσουν να αντιµετωπίσουν αυτό το φοβερό φαινόµενο.
Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να σας πω ότι φέτος, τους πρώτους δέκα
µήνες του χρόνου, έχουµε σχεδόν τριπλασιασµό των ληστειών σε
τράπεζες. Πέρσι όλον το χρόνο είχαµε τριάντα τέσσερις, φέτος είναι
ήδη ενενήντα δύο µέχρι και τον Οκτώβρη.

Το θετικό από την απάντηση του κυρίου Υπουργού είναι, βεβαίως,
η δέσµευση για το Σώµα των Αστυνοµικών. Ελπίζω να µιλάµε για
χίλιους αστυνοµικούς. Ο κύριος Υπουργός δεν το διευκρίνισε αυτό.
Πάντως ελπίζω η απόφαση του Υπουργού να είναι αυτή.
Τώρα, σε σχέση µε τα άλλα ζητήµατα που τέθηκαν, ήθελα να πω
ότι αναφέρθησε στην αρχή της οµιλίας του ο κύριος Υπουργός σε
ορισµένα µέτρα, που είναι υποχρεωµένες να εφαρµόζουν οι
τράπεζες.
Αυτό που ήθελα να σας πω, κύριε Πρόεδρε -και θα ήθελα να το έχει
υπόψη του και ο κύριος Υπουργός- είναι ότι τουλάχιστον στην
περίπτωση της ληστείας στη Θεσσαλονίκη διαπιστώθηκε ότι τα
συστήµατα εσωτερικού κυκλώµατος δεν λειτούργησαν, πράγµα που
είχε αποτέλεσµα να µην υπάρξουν στοιχεία, ενώ οι ληστές που
έκαναν τη ληστεία δεν ήταν ούτε καν µεταµφιεσµένοι. Απ' ό,τι
φαίνεται, υπάρχουν συχνά τέτοια προβλήµατα. Γι' αυτό νοµίζω ότι
είναι ορθή η επιµονή της ΟΤΟΕ στα αλεξίσφαιρα τζάµια και στις
ειδικές πόρτες, κάτι που προέβλεπε και το διάταγµα του 1993. Σε
αυτήν την κατεύθυνση, όµως, δεν έχει ακουστεί τίποτε. Απ' ό,τι
γνωρίζω και στο εξωτερικό υπάρχουν χώρες µε παρόµοια εµπειρία.
Επίσης νοµίζω ότι είναι αναγκαίο να υπάρχουν ειδικά µέτρα
ψυχολογικής στήριξης των θυµάτων των ληστειών, να υπάρχουν
πολύ αυστηρές κυρώσεις σε βάρος των τραπεζών, όταν δεν τηρούν
τα µέτρα ασφαλείας, πολύ περισσότερο που απ' ό,τι φαίνεται τα
κέρδη τους είναι τόσο µεγάλα, που δεν έχουν κανένα πρόβληµα
που έχουν απώλειες από τις ληστείες.
Από το 1995 η συνολική απώλεια ήταν ενάµισι δισεκατοµµύριο
(1.500.000.000) δραχµές. Τα χρήµατα αυτά είναι τόσο
ασφαλισµένα, που οι τράπεζες δυστυχώς δεν προχωρούν στη λήψη
µέτρων ασφαλείας.
Επειδή υπάρχουν και θύµατα, θα πρέπει να είναι πολύ πιο αυστηρά
τα µέτρα τιµωρίας. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αγγουράκη.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για δύο λεπτά, εάν επιθυµεί να
δευτερολογήσει.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Θα
ήθελα να επαναλάβω την άποψή µου µε ιδιαίτερη σαφήνεια, ότι οι
όροι που έχουν καθοριστεί θα πρέπει να τηρούνται. Γι' αυτό είπα ότι
θα κάνουµε ένα συστηµατικό διάλογο τις επόµενες µέρες µε την
'Ενωση Τραπεζών.
Επίσης, θέλω να υπογραµµίσω το γεγονός ότι ξεκινά τις επόµενες
µέρες η αστυνόµευση µε εποχούµενους -δηλαδή και µε οχήµατα,
αλλά και µε µοτοσυκλέτες- αστυνοµικούς, όσον αφορά την καλύτερη
αστυνόµευση γύρω από τα υποκαταστήµατα των τραπεζών.
Τέλος, επειδή στην πρωτολογία µου δεν πρόλαβα να καλύψω και
το άλλο ερώτηµα του συναδέλφου, θα ήθελα να απαντήσω -σε ό,τι
αφορά την αναφερόµενη σ' αυτήν την ερώτηση ενίσχυση των
παθόντων από εγκληµατικές δραστηριότητες- και να πληροφορήσω
ότι τέτοια δυνατότητα, δυστυχώς, δεν προβλέπεται από την
ισχύουσα νοµοθεσία σήµερα. Εάν συγκεκριµένο γεγονός συνιστά
πράξη, που στοιχειοθετεί ευθύνη του δηµοσίου προς αποζηµίωση,
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 104 και 105 του εισαγωγικού
νόµου του Αστικού Κώδικα, τότε εφαρµόζεται η νόµιµη διαδικασία.
Ως προς το τραγικό, πράγµατι, γεγονός που αναφέρατε, της
απώλειας της ζωής της νέας κοπέλας στη Θεσσαλονίκη, εάν η
ανωτέρω υπόθεση κριθεί από τα αρµόδια δικαστήρια ότι δικαιολογεί
καταβολή αποζηµίωσης, το ελληνικό δηµόσιο θα συµµορφωθεί
βέβαια µε τις σχετικές αποφάσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.
Επανερχόµεθα στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου,
την µε αριθµό 162/13.11.98, του Βουλευτή του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Πιπεργιά προς τους
Υπουργούς Υγείας και Πρόνοιας, Εθνικής Παιδείας
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και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων
επίλυσης του προβλήµατος των "παιδιών των φαναριών" κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Πιπεργιά είναι η ακόλουθη:
"Είναι σύνηθες πλέον το φαινόµενο σε κάθε φανάρι να σε
πλησιάζουν δειλά-δειλά παιδιά σχολικής, ακόµα και προσχολικής
ηλικίας, άλλοτε πουλώντας χαρτοµάντηλα, άλλοτε καθαρίζοντας τα
παρµπρίζ των αυτοκινήτων. Είναι τα γνωστά "παιδιά των
φαναριών".
Κάτω από τις ρόδες ενός φορτηγού τέλειωσε προχθές το βράδυ η
ζωή της µικρής Κλωντιάνα, µέλους της κοινωνίας των "παιδιών των
φαναριών".
Το κοινωνικό αυτό φαινόµενο αποδεικνύει τις ελλείψεις στην
κοινωνική πρόνοια. Ασφαλώς δεν αποτελεί λύση η καταστολή του
αλλά η πρόληψη. Προφανώς ο εγκλεισµός ενός παιδιού σε ένα
ίδρυµα δεν αποτελεί λύση. Λύση θα µπορούσε να δοθεί µε µέριµνα
του κράτους για στοιχειώδη εκπαίδευση και δηµιουργική
απασχόληση των παιδιών.
Τα µέτρα που θεσµοθετήθηκαν δεν έχουν εφαρµοστεί µέχρι σήµερα
και δεν έχουν συµβάλει ούτε στο ελάχιστο στην επίλυση του
προβλήµατος, που µόνο ντροπή πρέπει να µας κάνει να νιώθουµε.
Ερωτώνται οι αρµόδιοι Υπουργοί:
Πότε πρόκειται να εφαρµοσθούν οι σχετικές διατάξεις του
ν.2646/98;
Υπάρχει µηχανισµός και διαδικασία ελέγχου για την τήρηση των
διατάξεων, που προβλέπουν εννεατή υποχρεωτική εκπαίδευση για
όλα τα παιδιά;
Πόσο αποτελεσµατική είναι η µέριµνα του κράτους για την
εκπαίδευση των αλλοδαπών και των τσιγγάνων, έτσι ώστε να
ενσωµατωθούν στην κοινωνία;".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Κοτσώνης για τρία λεπτά,
για να πρωτολογήσει.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, επί του ιδίου θέµατος ενηµέρωσα τη Βουλή τη
∆ευτέρα και µεταξύ εκείνων που είπα ήταν ότι σήµερα το πρωί
επρόκειτο να γίνει σύσκεψη στο Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης, ώστε
να σχεδιασθούν οι τελευταίες λεπτοµέρειες ενός σχεδίου για την
αντιµετώπιση αυτού του τόσο σοβαρού προβλήµατος.
Πράγµατι η σύσκεψη έγινε και είµαστε έτοιµοι, ώστε µέσα στο
επόµενο δεκαήµερο να ξεκινήσουµε αυτήν την προσπάθεια. Αλλά
όπως πολύ σωστά επισηµαίνετε, ενώ το πρόβληµα είναι σύνθετο,
είναι ένα πρόβληµα που αφορά τη δηµόσια τάξη, τη δικαιοσύνη και
την πρόνοια. Βασικά είναι πρόβληµα πρόνοιας. Γιατί το θέµα δεν
είναι το πως θα συγκεντρωθούν τα παιδιά -αυτό είναι το ευκολότερο
τµήµα της όλης επιχειρήσεως- το θέµα είναι τι θα γίνουν αυτά τα
παιδιά. Και βέβαια εκείνο που επιβαρύνει ιδιαίτερα το όλο
πρόβληµα είναι ο µεγάλος αριθµός.
Εµείς, επειδή ακριβώς το αντιµετωπίζουµε σαν θέµα προνοίας,
φροντίσαµε όλους αυτούς τους µήνες να προετοιµάσουµε τους
χώρους όπου πρόκειται να φιλοξενηθούν τα παιδιά, αλλά και να
εξασφαλίσουµε το εξειδικευµένο προσωπικό αποτελούµενο από
κοινωνικούς λειτουργούς, ψυχολόγους κλπ., οι οποίοι θα
φροντίσουν, έτσι ώστε αυτά τα παιδιά, εκτός από την τροφή και τη
στέγη που θα τους δοθεί, να µπορέσουν να ενταχθούν πάλι σε ένα
δρόµο που όλοι επιθυµούµε. Γιατί βέβαια καταλαβαίνετε ότι όλη
αυτή η ιστορία του δρόµου δεν οδηγεί µέσα στην ευνοµούµενη
κοινωνία. Μάλλον προς τον Κορυδαλλό οδηγεί. Και φιλοδοξία µας
είναι να σώσουµε όσο το δυνατόν περισσότερα παιδιά από αυτήν
την καταστροφική πορεία. Και αν καταφέρουµε έστω και µία
ψυχούλα να σώσουµε και να τη δώσουµε µέσα στην κοινωνία σαν
νοµοταγή πολίτη, πιστεύω ότι θα έχουµε κάνει το έργο µας.
Για τις συγκεκριµένες ερωτήσεις που θέτει ο κύριος συνάδελφος,
όσον αφορά τον πρόσφατα ψηφισθέντα ν. 2446/98, έχω να σας
πληροφορήσω ότι πριν από είκοσι µέρες περίπου δηµοσιεύθηκε
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και βεβαίως έχουµε αρχίσει τις
προσπάθειες για την εφαρµογή του.

Για τις άλλες δύο ερωτήσεις, οι οποίες προφανώς απευθύνονται
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας, έχω πάρει τα στοιχεία από το
Υπουργείο Εθνικής Παιδείας, επειδή όµως είναι εκτεταµένα, δεν
προλαβαίνω να τα διαβάσω. Θα καταθέσω, λοιπόν, στη Βουλή, απ'
όπου µπορείτε και να πάρετε τις απαντήσεις, όσον αφορά τα µέτρα
που έχουν ληφθεί για την εκπαίδευση των τσιγγανοπαίδων, των
αλλοδαπών, για την εννεαετή υποχρεωτική φοίτηση κλπ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Θεόδωρος
Κοτσώνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Πιπεργιάς έχει το
λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πέρσι, όταν είχα θέσει πάλι το ίδιο θέµα, τα παιδιά των
φαναριών ήταν σαφώς λιγότερα. Είχε αρχίσει το φαινόµενο τότε να
πρωτοεµφανίζεται. Σήµερα πάνω από δύο χιλιάδες παιδιά είναι
διεσπαρµένα σε όλο το Λεκανοπέδιο, σχεδόν σε κάθε
διασταύρωση, σε κάθε φανάρι.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Υπουργείου ∆ηµόσιας Τάξης, από τις
συλλήψεις που έχουν γίνει και τις προσαγωγές, το 80% είναι
Αλβανοί, το 20% τσιγγάνοι. Και βέβαια το πρόβληµα δεν
αντιµετωπίζεται µε την καταστολή, διότι υπάρχουν αποδεδειγµένα
στοιχεία και αποδεδειγµένες περιπτώσεις ότι η σύλληψη και η
απέλαση παιδιών δεν έχει φέρει κανένα αποτέλεσµα, αφού µετά
από δύο, τρεις ηµέρες τα παιδιά ξαναβρίσκονται στο πόστο τους.
Από αυτήν την άποψη νοµίζω ότι χρειάζεται για όλα αυτά τα παιδιά
να ληφθούν µέτρα πρόνοιας και να πάµε µε εντατικούς ρυθµούς
στα µέτρα που ψηφίστηκαν µε το ν.2646.
Επίσης, ορισµένες άλλες παρατηρήσεις: Πιστεύω ότι είναι θετική η
ενεργοποίηση των ιδιωτικών φορέων πάνω στο ζήτηµα αυτό.
'Ηδη ενεργοποιήθηκε και ο Σύλλογος Χαµόγελο του Παιδιού, ενώ
υπάρχει και ένα κέντρο ανοιχτής προστασίας στο Μεταξουργείο,
όπου λειτουργεί εδώ και δύο χρόνια.
Θα πρέπει, όµως, να αυξηθεί και η κρατική µέριµνα και πιστεύω ότι
ο αριθµός των κρατικών λειτουργών είναι ελάχιστος για να καλύψει
αυτά τα σύνθετα προβλήµατα, τα οποία προέκυψαν από τη νέα
τάξη πραγµάτων, ιδιαίτερα στην περιοχή µας, στα Βαλκάνια.
Αυτήν τη στιγµή ένας κοινωνικός λειτουργός αντιστοιχεί σε
εβδοµήντα χιλιάδες κατοίκους, ενώ σε άλλες χώρες αναπτυγµένες
αντιστοιχεί ένας κοινωνικός λειτουργός σε δυόµισι χιλιάδες
κατοίκους.
Επίσης, µία ακόµη διαπίστωση. Το πρόβληµα δεν λύνεται µε
ευχολόγιο και η κατάσταση που έχει επικρατήσει µε την ανοχή µας,
µε την εργασία των παιδιών στους δρόµους, έχει δηµιουργήσει ένα
ιδιότυπο καθεστώς. Απ' αυτήν την εργασία, που είναι
προσοδοφόρος για πολλές οικογένειες, ζουν ολόκληρες οικογένειες
και σε πολλές περιπτώσεις πολύτεκνες οικογένειες, µε αποτέλεσµα
οι αποκλεισµένοι από την εργασία γονείς να έχουν βολευτεί και να
µην ενδιαφέρονται για το µέλλον των παιδιών. Εάν όµως το µέλλον
των παιδιών αυτών δεν ενδιαφέρει τους γονείς, που σε πολλές
περιπτώσεις ενοικιάζουν και πωλούν τα παιδιά, πρέπει να
ενδιαφέρει όλους εµάς και να µας ευαισθητοποιήσει.
Γι' αυτό πιστεύω ότι πρέπει να γίνουν πιο εντατικά τα µέτρα της
πρόνοιας και να είναι υποχρεωτική η εκπαίδευση ακόµη και σ' αυτά
τα παιδιά, που βρίσκονται παράνοµα στη χώρα µας. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, θέλετε
το λόγο;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν έχετε να πείτε
τίποτε άλλο, εξάλλου ήταν ποιητική περισσότερο η επίκαιρη
ερώτηση του κ. Πιπεργιά.
Κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
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τα δυτικά γενικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα εννέα
µαθητές και τέσσερις συνοδοί - καθηγητές από την Ελληνογαλλική
Σχολή Ουρσουλίνων.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
∆εύτερη είναι η µε αριθµό 161/13.11.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά µε την
υλοποίηση του προγράµµατος του Οργανισµού Απασχόλησης
Εργατικού ∆υναµικού (ΟΑΕ∆) για την επιδότηση νέων
επιχειρηµατιών κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Καρασµάνη είναι η ακόλουθη:
"Κατά την πρόσφατη υλοποίηση του προγράµµατος του ΟΑΕ∆ για
την επιδότηση νέων επιχειρηµατιών, πολλοί εκ των
ενδιαφεροµένων δεν µπόρεσαν να επωφεληθούν.
Τούτο, διότι:
Το πρόγραµµα στο πρόσφατο στάδιο υλοποίησής του είχε
καταληκτική ηµεροµηνία (µέχρι την οποία έπρεπε να κατατεθούν οι
αιτήσεις) την 21.10.1997. Οι αρµόδιες πάντως υπηρεσίες
εξακολουθούσαν να δέχονται αιτήσεις και µέχρι την ηµεροµηνία
αυτή, δηµιουργώντας τη βάσιµη ελπίδα ότι η νέα απόφαση για τη
συνέχιση υλοποίησης του προγράµµατος θα είχε ισχύ αναδροµική.
Η νέα απόφαση, όµως, ορίζει ως ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του
νέου προγράµµατος την 11.3.1998, γεγονός που αποκλείει όλους
αυτούς που υπέβαλαν αιτήσεις στο διάστηµα που µεσολάβησε. Η
αυστηρότητα των ηµεροµηνιών προκαλεί τουλάχιστον απορίες,
δεδοµένου ότι η απορροφητικότητα των κονδυλίων του
συγκεκριµένου προγράµµατος από τη χώρα µας είναι ιδιαίτερα
χαµηλή -µόλις 10%- γεγονός που από µόνο του λογικά θα επέβαλε
την "ελαστικότητα" στην τυπική εφαρµογή των προθεσµιών,
βοηθώντας έτσι την ένταξη όσο το δυνατόν περισσοτέρων νέων και
όχι να δηµιουργεί αποκλεισµούς.
Επειδή το πρόγραµµα αυτό συνιστά σηµαντικό κίνητρο
δραστηριοποίησης νέων επιχειρηµατιών σε µια περίοδο σοβαρής
οικονοµικής φύσεως και επειδή παράλληλα µια τέτοια
δραστηριοποίηση εύλογο είναι να προσδοκάται ότι θα συµβάλει
στην αντιµετώπιση της ανεργίας µε τη δηµιουργία θέσεων εργασίας,
ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Ποιοι λόγοι επέβαλαν τη σύντοµη αυστηρή τήρηση των
προθεσµιών, όταν µάλιστα είναι γνωστή η µηδαµινή µέχρι στιγµής
απορρόφηση των κονδυλίων;
2. Αν προτίθεται να δώσει στη νέα απόφαση αναδροµική ισχύ ή να
πράξει ό,τι άλλο ενδείκνυται, ώστε και νέοι, που έχουν υποβάλει
"εκπρόθεσµες" αιτήσεις, να ενταχθούν, και η υλοποίηση του τόσο
σηµαντικού αυτού προγράµµατος να επιταχυνθεί".
Ο Υφυπουργός κ. Πρωτόπαπας έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για ένα
πρόγραµµα, που, όπως και τα άλλα προγράµµατα του Υπουργείου
Εργασίας, από το 1998 εφαρµόζεται µε έναν τελείως διαφορετικό
τρόπο. Στα προγράµµατά µας µέχρι τις αρχές του έτους, που
διανύουµε, είχαµε µια λογική απλή, παλιά, παραδοσιακή. 'Ελεγε ότι
εξαγγέλλεται ένα πρόγραµµα, ο κάθε εργοδότης παίρνει όποιον
άνεργο θέλει στη δουλειά του, ο καθένας, που θέλει να ανοίξει µια
δουλειά, από τους νέους ανέργους, για να γίνει επαγγελµατίας,
υποβάλλει τα χαρτιά του στον ΟΑΕ∆, χωρίς να έχει αποδεικτικά
στοιχεία ότι είναι άνεργος. Και στις δύο περιπτώσεις ο ΟΑΕ∆
ερχόταν και έδινε την επιδότηση είτε προς τον εργοδότη για την
πρόσληψη είτε προς το νέο, για να ανοίξει την επιχείρησή του.
Αυτό εξασφάλιζε µία απορρόφηση του προγράµµατος µε ανεπαρκή
έλεγχο, δεν ξέρουµε, όµως, τι πραγµατικές επιπτώσεις είχε στην
αγορά εργασίας. Αποφασίσαµε από το 1998 να κάνουµε µία τοµή
στα πράγµατα και όπως και σε άλλα προγράµµατά µας, είτε αυτά

ήταν της κατάρτισης είτε της καταπολέµησης της ανεργίας, να
δουλέψουµε µε πραγµατικούς και ρεαλιστικούς όρους. 'Ετσι θέσαµε
ως προϋπόθεση για την ένταξη στο πρόγραµµα και των νέων
επιχειρηµατιών την ύπαρξη κάρτας ανεργίας, την απόδειξη, δηλαδή,
µε τον πιο καταφανή τρόπο ότι ο άνθρωπος αυτός, ο οποίος ζήταγε
τα χρήµατα, που είναι χρήµατα κοινοτικά και κρατικά, από τον
ΟΑΕ∆, για να ανοίξει την επιχείρησή του, για να επιδοτηθεί, θα
πρέπει να αποδεικνύει, έχοντας κάρτα ανεργίας, ότι πραγµατικά
είναι άνεργος. Αυτό δηµιούργησε προβλήµατα τον πρώτο καιρό
ένταξης στο πρόγραµµα, διότι είχαν µάθει αλλιώς, διότι είχαν
συνηθίσει αλλιώς, διότι πολλοί από εκείνους που έπαιρναν τις
επιδοτήσεις ήταν ήδη εργαζόµενοι, ή διότι πολλοί από εκείνους που
έπαιρναν τις επιδοτήσεις από τους εργοδότες, στο παράλληλο
πρόγραµµα που τρέχει των νέων ανέργων, έκαναν ανακύκλωση του
προσωπικού τους. Αυτό, λοιπόν, σταµάτησε και µέχρι να
προσαρµοστεί η αγορά στους καινούριους ρυθµούς υπήρξε στην
αρχή από το Μάιο µέχρι τον Ιούλιο µία µεταβατική περίοδος. Τώρα
τα προγράµµατα πάνε πολύ καλύτερα και το πρόβληµα δεν είναι
απλά ότι θα έχουν απορροφητικότητα, το πρόβληµα είναι αυτή η
απορροφητικότητα οδηγεί πραγµατικά στο ζητούµενο, σε
δηµιουργία πραγµατικών θέσεων εργασίας και πραγµατική µείωση
της ανεργίας, διότι αυτό επιδιώκουµε. ∆εν δίνουµε χρήµατα
γενικώς. ∆ίνουµε χρήµατα σε ανέργους, για να τους βοηθήσουµε να
έχουν µία ευκαιρία στη ζωή τους και ένα νέο ξεκίνηµα.
'Οσον αφορά τα ειδικά ζητήµατα που βάζει ο συνάδελφος, επειδή
βλέπουµε ακριβώς αυτές τις δυσκολίες, που τεχνικά
δηµιουργήθηκαν, πήραµε και µία απόφαση ακόµη αυτές τις ηµέρες
σε συνεργασία µε τον ΟΑΕ∆, δεχόµαστε την αναδροµικότητα των
αιτήσεων και την εξέταση των ενστάσεων που έχουν υποβληθεί,
αλλά πάλι τίθεται ως προϋπόθεση έστω και αν ξεπεράσουµε τις
χρονικές προθεσµίες, που ο αγαπητός συνάδελφος µου θέτει στην
ερώτησή του, µπορούµε λοιπόν, να ξεπεράσουµε τις προθεσµίες,
αλλά δεν µπορούµε να ξεπεράσουµε τη µία και σταθερή
προϋπόθεση, ότι θα έχει αποδείξει ο ενδιαφερόµενος ότι
πραγµατικά ήταν άνεργος µε την εγγραφή του στον ΟΑΕ∆.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καρασµάνης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το πρόβληµα έχει ως
εξής. Ο κύριος Υφυπουργός δεν έδωσε απάντηση. Οι νέοι αυτοί
επαγγελµατίες υπέβαλαν αίτηση επιδότησης τον Οκτώβριο µήνα
του 1997, γνωρίζοντας ότι το πρόγραµµα έχει καταληκτική
ηµεροµηνία 1-12-97, µε τις προϋποθέσεις εκείνες που ζητούσε
εκείνο το πρόγραµµα. 'Οµως η διοίκηση του ΟΑΕ∆ µε εντολή του
Υπουργού σταµάτησε την επιδότηση στις 22-10-97, µε αποτέλεσµα
αυτοί οι άνθρωποι να βγουν εκτός προγράµµατος. Ο ΟΑΕ∆, όµως,
τους διαβεβαίωνε ότι η καινούρια απόφαση, η οποία θα εκδοθεί, θα
συµπεριλάβει και αυτούς τους επιχειρηµατίες. Η απόφαση, όµως,
βγήκε και έχει ηµεροµηνία 11-3-98. Τώρα έρχεστε και λέτε "θα
πάρουµε κάποια απόφαση, θα δώσουµε τη δυνατότητα σε αυτούς
τους ανθρώπους, αλλά µε τη βασική προϋπόθεση ότι θα έχουν
κάρτα ανεργίας". ∆εν λαµβάνεται, λοιπόν, υπόψη εκείνη η περίοδος
κάτω από τις προϋποθέσεις τις οποίες εκείνοι οι άνθρωποι
υπέβαλαν τις αιτήσεις; Θα έπρεπε να το δείτε αυτό, κύριε Υπουργέ.
Για ποια κοινωνική πολιτική µιλάτε, για ποιο κοινωνικό πρόσωπο
µιλάτε, για ποια κοινωνική αλληλεγγύη, για ποια αρχή δικαίου
κράτους µιλάµε, όταν αυτούς τους ανθρώπους τους αποκλείετε.
∆ώστε τους, λοιπόν, τη δυνατότητα. Εδώ παίρνετε αποφάσεις,
αλλάζετε ηµεροµηνίες και χαρίζετε κάποια δισεκατοµµύρια σε
κάποιες άλλες τάξεις. Σε αυτούς τους νέους ανθρώπους που
ψάχνουν απασχόληση, είναι άνεργοι, δεν δίνετε τη δυνατότητα της
απασχόλησης. Είµαστε η χειρότερη χώρα από απόψεως ανεργίας
και µάλιστα έχετε ελεχθεί πρόσφατα από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση,
γιατί δεν κάνετε αυτήν την πολιτική απορρόφησης, απασχόλησης.
Στη Μακεδονία από πλευράς νέων και γυναικών είµαστε πάνω από
το  45%  άνεργοι.  Λοιπόν,  πού  είναι  η  πολιτική;  ∆ώστε  τη
δυνατότητα  αυτή,  τηρείστε  αυτά  που  λέγατε  και  δώστε  τη
δυνατότητα  σε  αυτούς  τους  ανθρώπους,  που  υπέβαλαν  αίτηση
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από 21 Οκτωβρίου µέχρι 1 ∆εκεµβρίου, που έλεγε το πρόγραµµα
να συµπεριληφθούν, όταν η απορροφητικότητα των κονδυλίων είναι
µηδαµινή, είναι στο 10%.
Και µετά µου λέτε ότι θα προχωρήσουµε και θα το απορροφήσουµε;
Αποκαταστήστε τη δικαιοσύνη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
Πριν πάρετε το λόγο όµως, ξέρω πολύ καλά ότι λύσατε το
πρόβληµα µε τους εργαζόµενους. Τώρα πρέπει να πάρετε στα
χέρια σας και να λύσετε και το πρόβληµα µε τους νέους
επαγγελµατίες.
Πράγµατι, κύριε Υφυπουργέ, υπάρχει ένα δίκιο σ'αυτό, ξέρω ότι
ενδιαφέρεστε προσωπικά και θα λύσετε το θέµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Θα ήθελα να απαντήσω στον κύριο
συνάδελφο ότι,όταν κάνει κριτική στην Κυβέρνηση,ας διαβάζει
τουλάχιστον τα στοιχεία. Ας φροντίζει να είναι ενηµερωµένος.
Τι είναι αυτά που ειπώθηκαν περί ανεργίας η οποία αυξάνεται και
είµαστε οι χειρότεροι στην Ευρώπη; Που το είδατε αυτό, κύριε
συνάδελφε;
Το ποσοστό ανεργίας στην Ελλάδα όχι µόνο έχει σταθεροποιηθεί,
παρά τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουµε στην οικονοµία τα
τελευταία χρόνια, αλλά υπάρχουν και ενδείξεις για πρώτη φορά το
1998 -και περιµένουµε τα στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής
Υπηρεσίας- για µείωση.
Επίσης, θα έπρεπε να ξέρετε ότι έχουµε από τα χαµηλότερα
ποσοστά ανεργίας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και σαφώς κάτω του
µέσου όρου. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι δεν µας ενδιαφέρει το
θέµα της ανεργίας. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν µας απασχολεί -και
µας απασχολεί πάρα πολύ σοβαρά- ότι έχουµε 10% ανέργους. Μας
απασχολεί και µας καίει. Αλλά θα πρέπει να καταλάβετε ότι γι'αυτόν
το λόγο πρέπει να φροντίζουµε, ώστε τα προγράµµατά µας να
εξυπηρετούν πραγµατικά ανέργους.
Το περσινό πρόγραµµα για τους νέους επαγγελµατίες εξαντλήθηκε.
Απορροφήθηκε εξ ολοκλήρου. Κάποια στιγµή λοιπόν σταµάτησε και
δεν δόθηκε εντολή να διακοπεί. ∆εν είχαµε να δώσουµε άλλα
χρήµατα. Απορροφήθηκε εξ ολοκλήρου. Είχαν καλυφθεί οι δέκα
χιλιάδες θέσεις. Τελείωσε το πρόγραµµα για το '97. Από κει και
πέρα, το πρόγραµµα πάει για το '98 και πάει µε άλλες
προϋποθέσεις. Και είναι πραγµατικές προϋποθέσεις. ∆εν ζητάµε
τίποτε άλλο τροµερό. ∆εν ζητάµε κάτι που δεν µπορεί κάποιος να
καλύψει. 'Ενα πράγµα ζητάµε, να µπορεί να αποδείξει ότι είναι
άνεργος. Εµείς θέλουµε αυτοί που θα πάρουν αυτά τα χρήµατα να
ήταν πραγµατικά άνεργοι, να ανοίξουν την επιχείρησή τους, να
βγουν δηλαδή από το ποσοστό ανεργίας. Σας πληροφορώ ότι στο
πρόγραµµα συνεχιζόµενης κατάρτισης θα απορροφηθούν κατά
100% τα χρήµατα και µέσα σε τακτή προθεσµία, αλλά να έχουν όχι
απλά και µόνο απορροφητικότητα, κύριε Καρασµάνη, αλλά
πραγµατική απόδοση για τους ανέργους. Τι να κάνω εγώ την
απορρόφηση για την απορρόφηση, αν δεν µπορέσουµε να
µειώσουµε την ανεργία;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Οι αιτήσεις θα εξετασθούν...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Σας είπα, για τις αιτήσεις, ότι θα
εξετάσουµε όλες τις ενστάσεις και θα τις κάνουµε δεκτές υπό µια
προϋπόθεση, ότι θα αποδεικνύει ο ενδιαφερόµενος ότι είναι
άνεργος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Νοµίζω, κύριε
Καρασµάνη, ότι συνοψίζοντας ο κύριος Υπουργός το αίτηµά σας, το
κάνει δεκτό. Είπε ότι θα τα εξετάσει όλα.
Τέταρτη είναι η µε αριθµό 170/16-11-98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
Πέτρου Κουναλάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την επανεξέταση του θεσµού
λειτουργίας των Προγραµµάτων Σπουδών Επιλογής (ΠΣΕ).
Η ερώτηση σε περίληψη έχει ως εξής:
"Το πάγιο αίτηµα των πολιτών για τη διεύρυνση της Τριτοβάθµιας

Εκπαίδευσης και των δυνατοτήτων πρόσβασης σ'αυτή, φαίνεται να
διαψεύδεται και να υπονοµεύεται και από το θεσµό των
Προγραµµάτων Σπουδών Επιλογής (Π.Σ.Ε.).
Σηµαντικό µέρος της Ακαδηµαϊκής Κοινότητας, φοιτητές, µέλη ∆ΕΠ,
σύλλογοι, διοικητικού προσωπικού κλπ., είναι αντίθετο µε τη
λειτουργία των (Π.Σ.Ε.)
Μετά την πολύµηνη κατάληψη από τους φοιτητές του Πολυτεχνείου
Κρήτης και η Πρυτανεία του Παντείου τελεί υπό κατάληψη
διαρκείας, ενώ φοιτητικοί σύλλογοι σχολών της Αθήνας, Νοµική,
Φιλοσοφική κλπ., προγραµµατίζουν κινητοποιήσεις.
Οι ενστάσεις που διατυπώνονται, σε ό,τι αφορά τα Π.Σ.Ε., έχουν ως
σηµεία αιχµής το περιεχόµενο σπουδών, τον τρόπο συγκρότησης
και εφαρµογής τους και το γεγονός ότι παρακάµπτονται τα θεσµικά
όργανα της ακαδηµαϊκής κοινότητας (Γενικές Συνελεύσεις
Τµηµάτων, Σύγκλητος).
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: 1. Προτίθεται να επανεξετάσει το
πλαίσιο λειτουργίας των ΠΣΕ, ώστε α) να µην υπονοµεύεται η
αυτοτέλεια των ΑΕΙ και β) να δηµιουργηθούν οι σύγχρονες
προϋποθέσεις για τη διά βίου εκπαίδευση;
2. Πώς θα εξασφαλιστεί η βιωσιµότητα των ΠΣΕ µετά το τέλος της
χρηµατοδότησής τους από το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα
Εκπαίδευσης και Αρχικής Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Ε.Π.Ε.Α.Ε.Κ.);"
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να ευχαριστήσω τον
κύριο συνάδελφο για την ερώτηση που κατέθεσε. Πράγµατι, δείχνει
το ειλικρινές ενδιαφέρον του και την καλοπροαίρετη ανησυχία του.
Τα Προγράµµατα Σπουδών Επιλογής (ΠΣΕ) είναι µία καινοτόµος
δράση. Αποτελεί πιλοτική εφαρµογή στα πλαίσια του
Επιχειρησιακού Προγράµµατος Εκπαίδευσης και Αρχικής
Επαγγελµατικής Κατάρτισης (ΕΠΕΑΕΚ) του Υπουργείου Παιδείας.
Αποσκοπούν, πράγµατι, στη διεύρυνση της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης µε νέες δυνατότητες, µε νέες επιλογές, όχι για
περιορισµένους πατροπαράδοτους χρήστες ορισµένης ηλικίας,
αλλά για όλα τα µέλη της κοινωνίας, ανεξαρτήτως ηλικίας. ∆εν θέλω
να επεκταθώ σε περισσότερη ανάλυση. Είναι γνωστό και από σας,
κύριοι συνάδελφοι, τι σηµαίνουν προγράµµατα σπουδών επιλογής.
Είναι προγράµµατα που εξυπηρετούν βασικά το στόχο της διά βίου
εκπαίδευσης των Ελλήνων πολιτών και όχι µόνο, και είναι
απολύτως ωφέλιµα, χρήσιµα, προκειµένου να επικαιροποιεί
κάποιος τις γνώσεις του να βελτιώνει επαγγελµατικά τη θέση του,
να ανοίγει τους ορίζοντές του στα πλαίσια της Κοινωνίας της
Γνώσης και των Πληροφοριών.
'Ηδη, από το Μάρτη του 1998, που ξεκίνησαν τα ΠΣΕ, έντεκα (11)
εφαρµόζονται σε δεκαοκτώ (18) ΑΕΙ της χώρας και δεκαπέντε (15)
εφαρµόζονται στα δεκατέσσερα (14) ΤΕΙ της χώρας. Αυτό σηµαίνει
ότι τα προγράµµατα αυτά λειτουργούν µε καλές προϋποθέσεις,
έχουν µεγάλη ζήτηση και παρουσιάζουν επιτυχία, η οποία φαίνεται
από τα πρώτα αποτελέσµατά τους.
'Ηδη πιστεύουµε ότι εντός του 1999 θα αυξηθεί ο αριθµός τους στα
σαράντα (40). Και αυτό πώς; Αν και είναι προγράµµατα
προαιρετικής εφαρµογής, δεν επιβάλλεται η εφαρµογή τους στα
πανεπιστήµια, γιατί βέβαια µεταξύ των στόχων αυτών των
προγραµµάτων είναι και η αντικατάσταση των ας το πω λιγάκι
άκαµπτων δοµών που απέκτησε η τριτοβάθµια εκπαίδευσή µας. Τις
παρακάµπτει εώς ότου θα τις αντικαταστήσει τελείως αυτή η νέου
τύπου ευχέρεια σε προγράµµατα σπουδών επιλογής.
Εµείς έχουµε εξασφαλισµένη τη χρηµατοδότησή τους µέσα από το
Β' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Η χρηµατοδότηση των
προγραµµάτων θα συνεχιστεί και από το Γ' Πακέτο Κοινωνικής
Στήριξης και οπωσδήποτε έχει γίνει και δήλωση της Κυβέρνησης
έχει αναληφθεί, δέσµευση του Υπουργείου Παιδείας, ότι µε εθνικούς
πόρους τα προγράµµατα αυτά θα συνεχίσουν να χρηµατοδοτούνται
εσαεί. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κουναλάκης έχει
το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουρ-



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ KE' - 19 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 1399

γός δεν µας είπε τίποτα για τις αντιδράσεις, που ήταν και το κύριο
µέρος της ερώτησής µου, γιατί µας περιέγραψε µία ειδυλλιακή
εικόνα, ενώ είναι γνωστό ότι το Πολυτεχνείο της Κρήτης δεν
λειτουργεί εδώ και πολλούς µήνες, ότι η Πρυτανεία του Παντείου
έχει καταληφθεί, εκτός βέβαια αν είναι ικανοποιηµένος από το
γεγονός ότι ο κ. Χριστόδουλος έδωσε το πράσινο φως στη
µεταρρύθµιση, µετά µάλιστα από αυτήν τη φοβερή φράση του κ.
Ανθόπουλου "Ιδού ο Νυµφίος έρχεται εν τω µέσω του φωτός".
Υπάρχουν αντιδράσεις, κύριε Υπουργέ, και σε αυτό δεν
αναφερθήκατε. Εµείς νοµίζουµε ότι η προχειρότητα µε την οποία η
Κυβέρνηση αντιµετωπίζει µέσα από τα ΠΣΕ το µεγάλο θέµα της
διεύρυνσης της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης που απορυθµίζει το
δηµόσιο χαρακτήρα της εξασθενεί τη συνταγµατική ρήτρα για το
αυτοδιοίκητο και το αυτοτελές των ΑΕΙ και ΤΕΙ και δηµιουργεί
πτυχία διαφορετικών ταχυτήτων και προϋποθέσεων. Αυτά λένε
εξαιρετικά σηµαντικοί πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι.
Επίσης τα ΠΣΕ υπονοµεύουν τη λειτουργία και το κύρος του
δηµόσιου πανεπιστηµίου και των ΤΕΙ, µε µοναδικό σχεδόν
αντιστάθµισµα την προσδοκία µεγαλύτερης απορρόφησης -το
είπατε- πόρων από το Β' και πιθανότατα και από το Γ' Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης και τα πολιτικά οφέλη µιας κατά τη γνώµη µας
ψευδεπίγραφης διεύρυνσης του δικαιώµατος εισαγωγής στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. 'Ετσι συµφωνώ µαζί σας ότι χιλιάδες νέοι
άνθρωποι και άνθρωποι γενικώς εγγράφονται και προσέρχονται. Το
θέµα είναι τι θα γίνει.
Εµείς είµαστε υπέρ της διά βίου εκπαίδευσης και κατάρτισης.
Προτείνουµε, λοιπόν, να καταργηθούν τα ΠΣΕ και η διά βίου
εκπαίδευση και επαγγελµατική κατάρτιση να γίνεται από τα ΑΕΙ και
τα ΤΕΙ για όλους τους πολίτες, κάτω όµως από τον έλεγχο της
πανεπιστηµιακής κοινότητας µέσω των συλλογικών οργάνων, της
γενικής συνέλευσης του Τµήµατος της Συγκλήτου κλπ.
∆ύο λόγια τώρα όσον αφορά στη χρηµατοδότηση. 'Ακουσα τις
δηλώσεις σας. Είναι θετικές. 'Οµως δεν είναι καταγεγραµµένες.
Είναι προφορικές δηλώσεις και ανάληψη ευθυνών. ∆υστυχώς
επειδή είναι γνωστό ότι στη χώρα µας οι πόροι για την παιδεία είναι
περιορισµένοι κατά τη γνώµη µου είναι ορατός ο κίνδυνος να
απαιτήσει, µελλοντική λειτουργία των ΠΣΕ την καταβολή διδάκτρων
από τους φοιτητές, είτε την προσφυγή σε πόρους -γιατί το έχετε πει
και αυτό- της αγοράς µε συνέπεια δουλείες και δεσµεύσεις. Και
ακόµη κατά τη γνώµη µου οι δύο αυτές δυνατότητες καταργούν
ουσιαστικά τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη προσφορά της δωρεάν
δηµόσιας εκπαίδευσης και πιθανώς ανοίγουν το δρόµο στα ιδιωτικά
πανεπιστήµια.
Γιατί αν αυτό συµβαίνει εντός των δηµοσίων πανεπιστηµίων, γιατί
να µη δικαιολογούνται κάποιοι που θέλουν και τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εσείς τα θέλετε από
ό,τι ξέρω.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Εµείς τα θέλουµε; Ποιος τα λέει αυτά;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας, εκατόν πενήντα καθίσµατα υπάρχουν και όλοι
µαζί βρεθήκατε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι συνωµοσία!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παραπάνω από δύο,
είναι γιάφκα!
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να καθησυχάσω τον αγαπητό
συνάδελφο και να τον διαβεβαιώσω για µία ακόµη φορά ότι τα
προγράµµατα σπουδών επιλογής είναι ένας λειτουργικός θεσµός
όχι µε ηµεροµηνία λήξεως όπου η λήξη εξαρτάται από τη
χρηµατοδότηση. Είναι ένας θεσµός, ο οποίος µπήκε οριστικά και
αµετάκλητα θα έλεγα στη ζωή της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Και
αυτό γιατί το απαιτούν οι καιροί. Είναι πραγµατικά όπως το

υπογραµµίσατε και εσείς, κοινωνική επιταγή. Μόρφωση σε όλους
στα πλαίσια µίας εκπαίδευσης ανοικτών οριζόντων του 21ου αιώνα
και µετά. 'Αρα θα πρέπει πράγµατι να δούµε πώς θα
διασφαλίσουµε τη βιωσιµότητά τους και λειτουργικά και οικονοµικά.
Αυτό είναι κάτι που το φροντίζει και η σηµερινή Κυβέρνηση αλλά και
όποιες κυβερνήσεις θα ακολουθήσουν στο µέλλον.
Εκείνο που θα ήθελα να πω, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι το εξής:
Τα λειτουργικά έξοδα από τους χρήστες αυτών των προγραµµάτων,
από τα οποία βέβαια απαλλάσσονται και αυτοί οι οποίοι είναι
άποροι, δεν αποτελούν δίδακτρα. Ούτε στη νοοτροπία ούτε στη
φιλοσοφία των διδάκτρων εµπίπτουν, αλλά ούτε τέτοιους σκοπούς
έχει η Κυβέρνηση. Προφανώς, όµως, ένας επαγγελµατίας, ένας
πτυχιούχος ελεύθερος επαγγελµατίας ή επιχειρηµατίας, ο οποίος
θέλει να διευρύνει τις γνώσεις του πάνω σε ένα συγκεκριµένο
αντικείµενο, διοτι τα προγράµµατα αυτά δηµιουργούν και δεξιότητες
νέου τύπου, σύµφωνα και µε τις ανάγκες της σύγχρονης αγοράς
εργασίας, είναι και αποκατεστηµένος και εύπορος. Γιατί να µην
πληρώσει τα λειτουργικά έξοδα σε ένα γνωστικό αντικείµενο που η
πολιτεία έχει τη διάθεση και το χρέος να του δώσει; ∆εν είναι
δίδακτρα και γι' αυτό να µην παρεξηγούµε αυτόν τον όρο και να µην
τον χρησιµοποιούµε έτσι εύκολα γιατί πραγµατικά τα "ιδιωτικά"
πανεπιστήµια, τα Ελεύθερα Κέντρα Σπουδών βλέπουν αυτόν το
θεσµό ως ανταγωνιστικό και τον πολεµούν λυσσωδώς.
Αλλά θέλω να σας πω το εξής: Η πανεπιστηµιακή κοινότητα τον
αποδέχθηκε και αυτό φαίνεται από τα νούµερα τα οποία ανέφερα,
από την προοπτική εξέλιξης αυτών των αριθµών. Σαράντα θα
λειτουργήσουν µέχρι το 1999 και πολύ περισσότερα µέχρι το 2000.
'Εχουµε προγραµµατίσει έναν αριθµό φοιτητών που θα
απολαµβάνουν των προγραµµάτων αυτών περίπου στις πενήντα
µε εξήντα χιλιάδες από το 2000 και µετά. Και βέβαια έχουν και µια
διεθνικότητα αυτά τα προγράµµατα διότι θα καλέσουν να
χρησιµοποιηθούν και από φοιτητές άλλων χωρών.
Τέλος θα ήθελα να πω, κύριοι συνάδελφοι, επειδή πολύς λόγος
έγινε για το "νυµφίος" και για την αλληγορική αυτή αποστροφή που
απηύθυνα στον Αρχιεπίσκοπο. Ο νυµφίος, είναι ο νυµφίος των
ψυχών και οι γνωστές µωρές παρθένες ήταν οι ψυχές, οι οποίες
αδράνησαν µπροστά στο κάλεσµα της σωτηρίας της ψυχής. Αλλά
µην µπερδεύουµε τις πολιτικές µας κουβέντες µε κάποιες
θεολογικές αλληγορίες. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς.
Εισερχόµαστε στην πέµπτη και τελευταία επίκαιρη ερώτηση µε
αριθµό 165/16.11.98, του Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος κ. Γεωργίου Ρόκου προς τον Υπουργό Υγείας και
Πρόνοιας, σχετικά µε τη λειτουργία του κεντρικού συστήµατος
διανοµής τροφίµων του Νοσοκοµείου "Κοργιαλένειο-Μπενάκειο".
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Ρόκου είναι η ακόλουθη:
"'Οπως είναι γνωστό, το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο
"Κοργιαλένειο-Μπενάκειο" του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού, µε
χρηµατοδότηση της Νοµαρχίας εκατόν εβδοµήντα πέντε
εκατοµµύρια (175.000.000) δραχµές και απευθείας ανάθεση, προ
τετραετίας, απέκτησε τα πιο σύγχρονα αυτόµατα µαγειρεία προς
σίτιση των νοσηλευοµένων και εφηµερευόντων ιατρών, µε κεντρικό
σύστηµα διανοµής.
Ακοµη και σήµερα η κεντρική διανοµή τροφίµων δεν λειτουργεί,
λόγω έλλειψης προσωπικού, κατά τους ισχυρισµούς του
νοσοκοµείου.
Επίσης, σύµφωνα µε το ν. 2519/97 άρθρο 28 παράγραφος θ' το
διοικητικό συµβούλιο του νοσοκοµείου επιχείρησε µε διαγωνισµό
την εκµίσθωση σε ιδιώτη της τραπεζαρίας, για σίτιση ιατρών -
υπόλοιπου προσωπικού και συνοδών ασθενών. Μετά την
παρέµβαση των εργαζοµένων και του διοικητικού συµβουλίου του
σωµατείου, ακυρώθηκε ο διαγωνισµός, διότι τα δεδοµένα
λειτουργούσαν σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος και των
εργαζοµένων.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί, ώστε να λειτουρ-
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γήσει η κεντρική διανοµή τροφίµων για τους ασθενείς και τους
εργαζόµενους και τα οφέλη του νοσοκοµείου, οικονοµικά - ποιοτικά
και κοινωνικά, να αποβούν υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Φαρµάκης έχει το λόγο για
τρία λεπτά να πρωτολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, δύο θέµατα θέτει ο κύριος συνάδελφος µε την
επίκαιρη ερώτησή του. Το ένα είναι το θέµα της λειτουργίας της
κεντρικής διανοµής φαγητού στο Νοσοκοµείο του Ελληνικού
Ερυθρού Σταυρού και το άλλο το θέµα της εκµίσθωσης του χώρου
της τραπεζαρίας σε ιδιώτη, προκειµένου να λειτουργήσει ως
κυλικείο - εστιατόριο, για να εξυπηρετήσει µε ειδικές τιµές τις
ανάγκες του ιατρικού και του λοιπού προσωπικού του νοσοκοµείου,
αλλά και τις ανάγκες των επισκεπτών.
Για το πρώτο θέµα, πρέπει να πληροφορήσω τον κύριο συνάδελφο
ότι η καθυστέρηση της έναρξης λειτουργίας της κεντρικής διανοµής
φαγητού στο νοσοκοµείο δεν οφείλεται σε έλλειψη προσωπικού.
Είναι γνωστό ότι τα έργα κατασκευής των νέων σύγχρονων
µαγειρείων, της υποδοµής, δηλαδή, που χρειάζεται για να ξεκινήσει
η λειτουργία, ολοκληρώθηκαν στο τέλος του 1997 αρχές του 1998.
Μετά την ολοκλήρωση της προετοιµασίας για τη λειτουργία ετέθη σε
δοκιµαστική εφαρµογή τον Ιούλιο, για µία εβδοµάδα περίπου, και
παρατηρήθηκαν διάφορα προβλήµατα τα οποία έπρεπε να
επιλυθούν, όπως ήταν η βελτίωση του ασανσέρ και επίσης των
κεντρικών πλυντηρίων.
Αυτές οι παρεµβάσεις στην υποδοµή έχουν ολοκληρωθεί και σε
δεκαπέντε ηµέρες θα λειτουργεί η κεντρική διανοµή φαγητού στους
γιατρούς και το άλλο προσωπικό του νοσοκοµείου. ∆εν υπάρχει,
επαναλαµβάνω, θέµα έλλειψης προσωπικού.
Για το δεύτερο θέµα, έχω να πω ότι µετά από αίτηµα όλων των
φορέων, του σωµατείου των εργαζοµένων, των γιατρών και της
επιστηµονικής επιτροπής, αποφασίσθηκε η προκήρυξη δηµόσιου
διαγωνισµού για την εκµίσθωση του χώρου της τραπεζαρίας του
νοσοκοµείου, σύµφωνα µε όσα ορίζει ο ν. 2519/1997. Οι όροι της
προκήρυξης συντάχθηκαν από επιτροπή, στην οποία συµµετείχαν,
εκτός από τον πρόεδρο και τον αντιπρόεδρο του διοικητικού
συµβουλίου, εκπρόσωποι του σωµατείου των εργαζοµένων, ο
διευθυντής της Χειρουργικής Υπηρεσίας και η διευθύντρια της
Νοσηλευτικής Υπηρεσίας. Προσήλθαν πέντε ενδιαφερόµενοι. Ο
διαγωνισµός απέβη άγονος. κρίθηκε ότι είναι ασύµφορος για τα
συµφέροντα του νοσοκοµείου και απεφασίσθηκε να επαναληφθεί.
Αυτές είναι οι απαντήσεις στα ερωτήµατα που έθεσε ο κύριος
συνάδελφος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.
Ο κ. Ρόκος έχει το λόγο για δύο λεπτά, να πρωτολογήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Η εν εξελίξει ιδιωτικοποίηση του Ερυθρού
Σταυρού, που ξεκίνησε µε την εκποίηση της ακίνητης περιουσίας
του στο όνοµα της θυγατρικής "Ερρίκος Ντινάν", που έχω εδώ
καταγγείλει και στο παρελθόν, συνεχίζεται κοµάτι-κοµάτι.
Ο ίδιος ο Υπουργός αυτήν τη στιγµή οµολογεί ότι ενώ τελείωσε ένα
έργο, έστω και µ' αυτές τις καθυστερήσεις -δεν είναι όµως ακριβή τα
στοιχεία- δεν λειτουργεί. ∆εν λειτουργεί, λόγω έλλειψης
προσωπικού, όπως ισχυρίζεται η διοίκηση, ενώ εσείς διαβεβαιώνετε
ότι δεν λειτουργεί, για άλλους λόγους.
Κάποια στιγµή, µετά την ηθεληµένη καθυστέρηση που
παρατηρήθηκε από πλευράς διοίκησης, που δεν πήρε την ευθύνη
να προχωρήσει µε γρηγορότερους ρυθµούς για ένα έργο της τάξης
των εκατόν εβδοµήντα πέντε εκατοµµυρίων (175.000.000) που έχει
ολοκληρωθεί εδώ και τόσο καιρό, οι ίδιοι οι εργαζόµενοι και οι
φορείς που τους εκπροσωπούν, οδηγήθηκαν στη συµβιβαστική
λύση να το δώσουν, αρκεί να λειτουργήσει. Αυτό το κλίµα επικρατεί
εκεί µέσα.
Το θέµα είναι κάποια στιγµή αυτές οι διοικήσεις των συµβουλίων να
κληθούν να απολογηθούν, γιατί τέτοια εκσυγχρονισµένα έργα µε

καλό εξοπλισµό, που έχουν στοιχίσει στο ελληνικό δηµόσιο δεν
λειτουργούν.
Ενώ το έργο έχει τελειώσει εδώ και δύο χρόνια και όχι τώρα τον
Ιούνιο που λέτε, και λειτουργεί για τους γιατρούς και µόνο, δεν
λειτουργεί για το υπόλοιπο προσωπικό.
Ξέρετε τι γίνεται, κύριε Πρόεδρε; Εκεί έχει µεγαλώσει το παζλ των
συµφερόντων. Με τη δηµιουργία του "Ερρίκου Ντινάν" δίπλα και του
εµπορικού κέντρου, µεγαλώνει η πελατεία. Και έπεσαν οι
επιχειρηµατίες σαν όρνια να φάνε τον ιδρώτα του ελληνικού λαού
που επένδυσε εκεί µέσα, αλλά και να δυσκολέψουν τους
εργαζόµενους που τόσο καιρό δεν σιτίζονται. Κάποια στιγµή πρέπει
να αποδίδονται ευθύνες. Γιατί θα έρθει η ώρα, όταν θα ολοκληρωθεί
ο διαγωνισµός, κύριε Υπουργέ, µε στοιχεία που θα σας φέρω να
καταλάβετε τι διαγωνισµοί µαϊµούδες είναι αυτοί και πού θα
οδηγήσουν. 'Οταν κλείσουν, τότε θα σας φέρω τα στοιχεία και θα τα
πάτε στον εισαγγελέα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο για δύο λεπτά να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, έδωσα ακριβή στοιχεία για τους χρόνους
ανάπτυξης της υποδοµής για να λειτουργήσει η κεντρική διανοµή
φαγητού του νοσοκοµείου. Ο κύριος συνάδελφος τα αµφισβητεί.
Από εκεί και πέρα, υπάρχει αδυναµία συνεννόησης. Νοµίζω ότι δεν
χρειάζεται να το επαναλάβω.
Τελείωσαν οι υποδοµές στο τέλος του 1997. Ετέθη σε δοκιµαστική
λειτουργία η διανοµή φαγητού τον Ιούλιο του 1998.
Παρουσιάστηκαν προβλήµατα. ∆εν χωρούσαν τα καρότσια στα
ασανσέρ για παράδειγµα. Τι να κάνουµε; Χρειάστηκε µία
συµπλήρωση της υποδοµής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: ∆εν είναι µόνο θέµα υποδοµής.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Σας παρακαλώ.
∆ιαβεβαιώνω το συνάδελφο και το Σώµα ότι σε δέκαπεντε ηµέρες
θα αρχίσει να λειτουργεί η κεντρική διανοµή φαγητού. Λέει ο κύριος
συνάδελφος ότι η διοίκηση ισχυρίζεται ότι υπάρχει έλλειψη
προσωπικού. Μα, σε συνεργασία και σε συνεννόηση µε τη διοίκηση
του νοσοκοµείου απαντούµε σε αυτήν την ερώτηση. Πάντοτε έτσι
γίνεται.
Επαναλαµβάνω ότι δεν υπάρχει θέµα έλλειψης προσωπικού. Θα
λειτουργήσει η διανοµή µετά από δεκαπέντε ηµέρες. Φοβούµαι ότι
µπερδεύετε τα δύο θέµατα. Μπερδεύετε το ένα θέµα µε το άλλο. Η
εκµίσθωση του χώρου της τραπεζαρίας είναι άλλο θέµα. Εκεί
πράγµατι υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων.
'Οταν ενοικιάζειται ένας χώρος για να λειτουργήσει ένα κυλικείο, ένα
εστιατόριο, ενώ υπάρχει και άλλο κυλικείο εξωτερικό µέσα στο
νοσοκοµείο και υπάρχουν και γύρω από το νοσοκοµείο
ανεπτυγµένες επιχειρήσεις που φιλοξενούν τους επισκέπτες του
νοσοκοµείου, όχι µε το αζηµίωτο βέβαια, αλλά εισπράττουν και από
το λοιπό προσωπικό και τους γιατρούς, υπάρχει πράγµατι
σύγκρουση συµφερόντων.
Επαναλαµβάνω όµως ότι ο διαγωνισµός διενεργείται από επιτροπή,
σύµφωνα µε το νόµο και µε τη συµµετοχή των εργαζοµένων. ∆εν
µπορούµε εµείς πάνω από αυτούς να αναχθούµε σε συνηγόρους
των δικών τους συµφερόντων. Προσωπικά έχω την εντύπωση ότι οι
εργαζόµενοι υπερασπίζονται οι ίδιοι τα δικά τους συµφέροντα µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Αυτόκλητους συνήγορους δεν θέλουν.
'Εγινε, λοιπόν, ο διαγωνισµός. Επειδή όµως θεωρήθηκε ότι το
αποτέλεσµα του προς το συµφέρον του δηµοσίου και τα
νοσοκοµεία, ακυρώθηκε και επαναλαµβάνεται. Τι άλλο να κάνουµε
για την προστασία των συµφερόντων του δηµοσίου;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό.
Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: "Εφαρµογή των
αποφάσεων 827/25.5.1993 και 955/8.11.1994 του Συµβουλίου
Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών µε τις οποίες ιδρύθηκαν δύο
∆ιεθνή Ποινικά ∆ικαστήρια για την εκδίκαση παραβιάσεων του
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της πρώην
Γιουγκοσλαβίας και της Ρουάντα".
Εισηγητές εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ είναι ο κ. Ιωάννης Καλαµακίδης
και εκ µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. Απόστολος Σταύρου.
Επίσης, ως Υπουργός θα παρασταθεί ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών κ. Γεώργιος Παπανδρέου.
Ο κ. ∆ηµήτριος Γεωργακόπουλος Βουλευτής Ηλείας µε αίτησή του
ζητεί να του χορηγηθεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η Βουλή ενέκρινε την
ζητηθείσα άδεια.
Ο κ. Σταύρος ∆ήµας, Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας µε επιστολή του ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για το νοµοσχέδιο αυτό το Βουλευτή
Επικρατείας κ. Προκόπη Παυλόπουλο.
Επίσης ο κ. ∆ηµήτρης Τσοβόλας Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού
Κοινωνικού Κινήµατος µε επιστολή του στο Προεδρείο ορίζει ως
ειδικό αγορητή για το νοµοσχέδιο αυτό τον κ. Γεώργιο Τσαφούλια.
Ο κ. Καλαµακίδης, έχει το λόγο για είκοσι λεπτά για να
πρωτολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΑΜΑΚΙ∆ΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, θα ήµουν ιδιαίτερα
ευτυχής εάν θα µου εδίδετο η ευκαιρία να εισηγηθώ την ίδρυση ενός
διεθνούς ποινικού δικαστηρίου για την εκδίκαση παραβιάσεων του
∆ιεθνούς Ανθρωπιστικού ∆ικαίου που έγιναν και γίνονται από την
Τουρκία και έχουν σχέση µε γενοκτονίες, λεηλασίες, εµπρησµούς,
βασανισµούς και έλλειψη σεβασµού προς τα ανθρώπινα
δικαιώµατα.
Η τουρκική εισβολή στην Κύπρο προκάλεσε φρίκη, όλεθρο,
καταστροφή. Με τη βία, µε φόνους εν ψυχρώ, βιασµούς, επιθέσεις,
βασανιστήρια, εξανάγκασαν το 1/3 του συνολικού πληθυσµού της
Κύπρου να εγκαταλείψει τα σπίτια του. Η τραγικότερη όψη του
κυπριακού δράµατος είναι οι αγνοούµενοι. Η Τουρκία όµως παρά
τα ψηφίσµατα των Ηνωµένων Εθνών αρνείται να πληροφορήσει
εάν ζουν, εάν δολοφονήθηκαν ή σε ποιες φυλακές σαπίζουν.
Η γενοκτονία των Ποντίων είναι ιστορικό γεγονός. Οι λόγοι, τα µέσα,
οι συνεργοί, εχουν καταγραφεί στην ιστορία. Η πολιτική της
Τουρκίας που έγινε µέσω δολοφονιών, εκτελέσεων, λεηλασιών,
πυρπολήσεων, δεν έτυχε, δυστυχώς, της διεθνούς αποδοκιµασίας.
Η κοινή γνώµη και σήµερα ακόµα, παρακολουθεί συγκλονισµένη το
δράµα της γενοκτονίας των Κούρδων που αγωνίζονται για την
ανεξαρτησία τους και το δικαίωµα να αυτοπροσδιορίσουν το µέλλον
τους και την εθνική τους οντότητα. Είναι προκλητικό, αλλά
συγχρόνως και θρασύτατο, οι σφαγείς των λαών να θεωρούν
τροµοκράτη τον αρχηγό ενός λαού που αγωνίζεται για τα ιδανικά
της πατρίδος του.
Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφέρω µια περικοπή δηλώσεως
που έκανε ο Α' Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Παναγιώτης Κρητικός,
σχετικά µε το θέµα των Κούρδων. Λέει: "Ο αγώνας των Κούρδων
είναι απευλευθερωτικός. Συνεπώς η συµµετοχή σε έναν τέτοιο
αγώνα, πολύ περισσότερο του ηγέτη του, νοµιµοποιεί το δικαίωµα
παροχής ασύλου, που είναι πλέον καθήκον που γίνεται χρέος όταν
η έκδοση αγωνιστή ζητείται από µία χώρα στην οποία τα
ανθρώπινα δικαιώµατα βρίσκονται στη διαδικασία του εκτελεστικού
αποσπάσµατος". Αυτήν τη δήλωση και εγώ συνυπογράφω.
Στη Μικρά Ασία, οι σφαγές, οι λεηλασίες και η συστηµατική
εξόντωση του ελληνικού στοιχείου είναι έργα των νεοτούρκων.

Πεντακόσιες χιλιάδες νεκροί, θύµατα της θηριωδίας. Η εκτεταµένη
γενοκτονία, ο εξισλαµισµός, οι παρατεταµένοι διωγµοί συνιστούν
εγκλήµατα µε βάση τις αποφάσεις της γενικής συνέλευσης του ΟΗΕ
της 9ης Σεπτεµβρίου 1948.
'Οµως, δυστυχώς οι λεγόµενες µεγάλες δυνάµεις έκλεισαν τα µάτια.
Η σφαγή των Αρµενίων είναι επίσης ένα ιστορικό γεγονός που
συγκλόνισε την ανθρωπότητα και έργο των Τούρκων. Πρέπει στο
σηµείο αυτό να σηµειωθεί, κύριοι συνάδελφοι, ότι τα εγκλήµατα που
στρέφονται κατά της ανθρωπότητας είναι απαράγραπτα, σύµφωνα
µε το ∆ιεθνές ∆ίκαιο. 'Αρα, δεν υπάρχει θέµα παραγραφής των
εγληµάτων αυτών και συνεπώς µπορούν να κριθούν από ένα
διεθνές δικαστήριο που θα συσταθεί µε απόφαση του Συµβουλίου
Ασφαλείας.
Σήµερα, όµως, κύριοι συνάδελφοι, εισηγούµαι σχέδιο νόµου περί
εφαρµογής των αποφάσεων 827/1993 και 955/1994 του
Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών, µε τις οποίες
ιδρύθηκαν δύο ∆ιεθνή Ποινικά ∆ικαστήρια για την εκδίκαση
παραβιάσεων του ∆ιεθνούς Ανθρωπιστικού ∆ικαίου στο έδαφος της
πρώην Γιουγκοσλαβίας και της Ρουάντα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Πρόκειται για εκτεταµένες και κατάφωρες παραβιάσεις του ∆ιεθνούς
Ανθρωπιστικού ∆ικαίου, ήτοι µαζικές δολοφονίες, βιασµοί γυναικών,
γενοκτονίες κλπ.
Η σύσταση ενός διεθνούς δικαστηρίου και η άσκηση ποινικής
δίωξης κατά των προσώπων που ευθύνονται, θα συµβάλει στην
αποκατάσταση και διατήρηση της ειρήνης.
Κατ' αρχήν, σύµφωνα µε το χάρτη των Ηνωµένων Εθνών, οι
αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ είναι υποχρεωτικές
για το ελληνικό κράτος. Για σοβαρές παραβιάσεις του ∆ιεθνούς
Ανθρωπιστικού ∆ικαίου το Συµβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ εξέδωσε
τις προαναφερθείσες αποφάσεις, µε τις οποίες ιδρύεται διεθνές
δικαστήριο αρµόδιο να δικάσει τέτοιες παραβιάσεις που
διαπράχθηκαν στο έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας από το έτος
1991 και στο έδαφος της Ρουάντα και των γειτονικών χωρών από
το έτος 1994.
Σε εκτέλεση αυτών των απόφασεων εισάγεται για ψήφιση το παρόν
νοµοσχέδιο, το οποίο όµως θα πρέπει να συµβαδίζει µε τις αρχές
του ελληνικού Συντάγµατος. Εδώ θα πρέπει να σηµειωθεί ότι κατά
το άρθρο 2 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, η Ελλάδα
ακολουθώντας τους κανόνες ∆ιεθνούς ∆ικαίου, επιδιώκει την
εµπέδωση της δικαιοσύνης. Κατά το άρθρο 5 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος, απαγορεύεται η έκδοση αλλοδαπού που διώκεται για
δράση υπέρ της ελευθερίας, περίπτωση Οτσαλάν. Κατά το άρθρο
28 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, οι κανόνες του ∆ιεθνούς
∆ικαίου καθώς και οι διεθνείς συµβάσεις από την επικύρωση µε
νόµο, αποτελούν αναπόσπαστο µέρος του εσωτερικού ελληνικού
δικαίου και υπερισχύουν από κάθε άλλη αντίθετη διάταξη.
'Αρα, το σχέδιο νόµου που συζητάµε συµβαδίζει µε τις αρχές του
ελληνικού Συντάγµατος.
Στο συζητούµενο σχέδιο νόµου καθορίζονται τα εγκλήµατα για τα
οποία θα ασκηθεί ποινική δίωξη. Καθιερώνεται ειδική δικαιοδοσία
των ελληνικών ποινικών δικαστηρίων, καθιερώνεται η
προτεραιότητα στη διαδικασία του διεθνούς δικαστηρίου έναντι των
ελληνικών αρχών, καθορίζεται η διαδικασία παράδοσης του
κατηγορουµένου στο διεθνές δικαστήριο, καθορίζεται ο τρόπος µε
τον οποίο θα παρέχεται η δικαστική συνδροµή προς το διεθνές
δικαστήριο και τέλος, διευκρινίζονται ζητήµατα που αφορούν την
εκτέλεση ποινών απονοµής χάριτος ή µετατροπή της ποινής.
Με το σχέδιο νόµου καθιερώνεται η αρχή του διπλού αξιοποίνου για
τα αδικήµατα που αναφέρονται στις αποφάσεις του Συµβουλίου
Ασφαλείας και ειδική δικαιοδοσία των ελληνικών ποινικών
δικαστηρίων ανεξάρτητα από τον τόπο της τέλεσής του.
Τα διεθνή ποινικά δικαστήρια, όπως προανέφερα, έχουν
προτεραιότητα στη δικαιοδοσία έναντι των αρµοδίων ελληνικών
αρχών, προκειµένου για την εκδίκαση της ίδιας πράξης.
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∆ηλαδή αν µία πράξη εκδικάστηκε από τα διεθνή ποινικά
δικαστήρια, παύει να διώκεται ενώπιον των ελληνικών δικαστηρίων.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η κοινωνία των πολιτειών
αποτελείται από κράτη ανεξάρτητα και κυρίαρχα. Η ανεξαρτησία,
όµως αυτή, δεν σηµαίνει ότι κάθε κράτος είναι ελεύθερο να πράττει
κατά το δοκούν. Η ανεξαρτησία των κρατών στις διεθνείς σχέσεις
έχει την αυτή έννοια, την οποία έχει η ελευθερία των ατόµων στο
εσωτερικό της πολιτείας. Και στις δύο περιπτώσεις η ελευθερία του
ατόµου και η ανεξαρτησία του κράτους περιορίζονται από κανόνες
δικαίου.
Το κράτος δεσµεύεται από αποφάσεις, που ενέκρινε και
προβλέπονται από το χάρτη των Ηνωµένων Εθνών. Η µετατροπή
των διεθνών συνθηκών σε εσωτερικό δίκαιο είναι αναγκαία για να
είναι υποχρεωτική στο εσωτερικό. Η µετατροπή γίνεται παρ'ηµιν δια
νόµου, όταν καθιερούνται κανόνες δικαίου και δηµιουργούν
δικαιώµατα και υποχρεώσεις για τους συµβαλλοµένους.
Οι αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών
εισάγουν δίκαιο, το οποίο από τη φύση του εφαρµόζεται στις
έννοµες σχέσεις των κρατών-µελών και υπερισχύει κάθε διάταξης
εσωτερικού δικαίου.
Ο θεσµός του διεθνούς ποινικού δικαστηρίου για την πρώην
Γιουγκοσλαβία και Ρουάντα πιστεύω ότι άνοιξε νέους ορίζοντες σε
σχέση µε το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Η θεµελιώδης διαφορά µεταξύ της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου αφ'ενός
και του διεθνούς ποινικού δικαστηρίου για την πρώην
Γιουγκοσλαβία και Ρουάντα αφ'ετέρου είναι ότι τα όργανα του
Στρασβούργου ασκούν εποπτική δικαιοδοσία, ενώ το διεθνές
ποινικό δικαστήριο για την πρώην Γιουγκοσλαβία και Ρουάντα ασκεί
πλήρη δικαιοδοσία πρωτογενούς φύσεως.
Αυτή η διαφορά έχει συνέπειες ιδιαίτερης σηµασίας. Στο
Στρασβούργο η απόδειξη των γεγονότων είναι καθήκον της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία εξακριβώνει τα γεγονότα, µε βάση
τα στοιχεία που παρουσίασαν τα µέλη µε δική τους επιµέλεια. Η
διαδικασία, όµως, ενώπιον του διεθνούς ποινικού δικαστηρίου, είναι
εντελώς διαφορετική, όσον αφορά την απόδειξη και την εξακρίβωση
των πραγµατικών περιστατικών.
Ο κατήγορος στη δικαιοδοσία αυτή είναι µία ανεξάρτητη αρχή, είναι
υπεύθυνος για την έρευνα των πραγµατικών περιστατικών. Αν
θεωρεί ότι υπάρχουν επαρκείς αποδείξεις, που παρέχουν βάσιµες
υπόνοιες ότι ο ύποπτος διέπραξε αδικήµατα, που εµπίπτουν στη
δικαιοδοσία του δικαστηρίου, υποβάλλει την κατηγορία, µε το
σχετικό βεβαίως υλικό προς τον γνωµοδοτούντα δικαστή. Αν η
κατηγορία επιβεβαιωθεί και ο κατηγορούµενος δεν οµολόγησε την
πράξη, τότε προσδιορίζεται δικάσιµος.
Πρέπει να διασαφηνιστεί ότι επί της ενοχής, εδώ δεν αποφασίζει
ένα σώµα ενόρκων, αλλά ένα δικαστικό συµβούλιο, που
απαρτίζεται από τρεις τακτικούς δικαστές και πέντε εφέτες, σε
δεύτερο βαθµό.
Ούτε το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων ούτε η
επιτροπή εφαρµόζουν άµεσα ουσιαστικό Ποινικό ∆ίκαιο. Εξετάζουν
µόνο αν τα εθνικά δικαστήρια τήρησαν τις διατάξεις της ευρωπαϊκής
σύµβασης των δικαιωµάτων του ανθρώπου στην εκδίκαση αυτών
των υποθέσεων.
Σπάνια τίθενται επί τάπητος ουσιαστικοί κανόνες Ποινικού ∆ικαίου
στο Στρασβούργο. Αυτό είναι σαφές. Σύµφωνα µε την αναφορά του
Γενικού Γραµµατέα των Ηνωµένων Εθνών, η οποία παρουσιάστηκε
στις 3 Μαίου 1993, το ∆ιεθνές Ποινικό ∆ικαστήριο οφείλει να
εφαρµόζει κανόνες ∆ιεθνούς Ανθρωπιστικού ∆ικαίου, που
αποτελούν αναµφισβήτητα µέρος του ∆ιεθνούς Εθιµικού ∆ικαίου.
Εδώ θα πρέπει να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις. Πρώτη η απλή
αναφορά στο ∆ιεθνές Εθιµικό ∆ίκαιο, ως εφαρµοζόµενο δίκαιο
προκαλεί σοβαρά θέµατα δεδοµένου ότι το πλαίσιο ορισµών για τις
εθνικές προσβολές είναι ελλιπές.
∆εύτερη παρατήρηση, ο ορισµός της εγκληµατικής συµπεριφοράς
που εµπίπτει στα άρθρα 2 έως 5 του Κώδικα του ∆ιεθνούς

∆ικαστηρίου είναι µάλλον ασαφής, αφού η αόριστη διατύπωση
"άλλες απάνθρωπες πράξεις" στο άρθρο 5 του κώδικα, προκαλεί
ασάφεια για το χαρακτηρισµό µιας πράξης ως εγκλήµατος.
Τρίτη παρατήρηση, τα εγκλήµατα κατά των δικαιωµάτων της
ανθρωπότητας διαπράττονται από ανθρώπους και όχι από την
αφηρηµένη υπόσταση του κράτους. Γι' αυτόν το λόγο τιµωρούνται
και θα πρέπει να τιµωρούνται οι άνθρωποι και όχι τα κράτη.
Τελευταία παρατήρηση είναι η εξής: Σκοπός δεν πρέπει να είναι η
εκδίκαση, αλλά η απόδοση δικαιοσύνης και η διασφάλιση του
δικαίου των λαών.
Με αυτές τις παρατηρήσεις εισηγούµαι την ψήφιση του σχεδίου
νόµου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Σταύρου έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι, η ίδρυση των δύο
διεθνών ποινικών δικαστηρίων για την εκδίκαση παραβιάσεων του
∆ιεθνούς Ανθρωπιστικού ∆ικαίου κινείται, µερικώς έστω, προς την
κατεύθυνση της διεθνούς νοµιµότητας και του σεβασµού των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και σαν ιδέα είναι σωστή.
Το Συµβούλιο Ασφαλείας του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών,
στις 25 Μαίου 1993, εξέδωσε την υπ' αριθ. 827 απόφαση µε την
οποία συνιστά διεθνές δικαστήριο για την εκδίκαση υποθέσεων
σοβαρών παραβιάσεων ∆ιεθνούς Ανθρωπιστικού ∆ικαίου για την
πρώην Γιουγκοσλαβία.
Επίσης, εξέδωσε και την υπ' αριθµ. 955/94 απόφασή του για τη
Ρουάντα. 'Ετσι η ίδρυση των δύο διεθνών ποινικών δικαστηρίων
βρίσκεται σε πλήρη εναρµόνιση µε τα αισθήµατα δικαίου της
διεθνούς κοινότητας, αρκεί το ∆ιεθνές Ποινικό ∆ικαστήριο να κινηθεί
προς όλες τις πλευρές και όχι να ενεργήσει επιλεκτικά προς µία
κατεύθυνση.
'Οπως είναι γνωστό οι αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας είναι
υποχρεωτικές και δεσµευτικές για τη χώρα µας, αφού η Ελλάδα
πάντοτε κινείται στα πλαίσια της διεθνούς νοµιµότητας.
Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο συµβαδίζει µε τις αρχές του
ελληνικού Συντάγµατος, αλλά και τη βούληση του ελληνικού λαού
στη µη διάπραξη εγκληµάτων ανθρωπιστικού δικαίου. Συνεπώς, η
ευαισθησία του Συµβουλίου Ασφαλείας του Ο.Η.Ε. µε τις πιο πάνω
αποφάσεις του είναι θεµιτή και επιβεβληµένη.
'Οµως εγκλήµατα, όπως αυτά που περιγράφονται στο υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο, δηλαδή, σοβαρές παραβιάσεις της
Σύµβασης της Γενεύης, παραβιάσεις των νόµων ή εθίµων του
πολέµου, γενοκτονίες και εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας που
διαπράχθηκαν από τους Τούρκους σε βάρος του κυπριακού
Ελληνισµού και διαπράττονται σήµερα σε βάρος του κουρδικού
λαού, η διεθνής κοινότητα, ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, τι
έπραξε και τι πράττει;
Πώς ανέχεται η διεθνής κοινότητα τα εγκλήµατα σε βάρος του
κυπριακού, του κουρδικού λαού; Πώς ανέχεται τη µη εφαρµογή των
αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας για την Κύπρο; Γιατί µέχρι
σήµερα δεν ιδρύθηκε διεθνές ποινικό δικαστήριο για να δικάσει τους
υπεύθυνους των παραβιάσεων, όπως αυτές αναφέρονται στα
άρθρα 3, 4 και 5 του συζητούµενου νοµοσχεδίου σε βάρος του
κυπριακού Ελληνισµού και του κουρδικού λαού;
Κύριε Πρόεδρε, παρ'όλα όσα ακούσθηκαν ειδικότερα στην επιτροπή
για τον Οργανισµό των Ηνωµένων Εθνών, δεν µπορώ να
λησµονήσω ως 'Ελλην πολίτης τις θετικές αποφάσεις και τα
ψηφίσµατα του Συµβουλίου Ασφαλείας του Ο.Η.Ε. όσον αφορά την
Κύπρο, ανεξάρτητα αν αυτές µέχρι σήµερα δεν µπόρεσαν για
διαφόρους λόγους να εφαρµοσθούν. Αυτό είναι, αν θέλετε, θέµα
των ικανοτήτων και των δυνατοτήτων συγχρόνως των όποιων
διαχρονικά ελληνικών κυβερνήσεων να προστατεύσουν αυτές τις
αποφάσεις και αν έχουµε τη δύναµη ως έθνος να τις επιβάλουµε.
Η  Νέα  ∆ηµοκρατία  στηρίζει  και  ψηφίζει  βέβαια  αυτό  το
νοµοσχέδιο.  Εκφράζουµε  όµως  την  ευχή  η  Κυβέρνηση  να



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ KE' - 19 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 1403

κινήσει τις απαραίτητες διαδικασίες για τον ποινικό κολασµό των
υπεύθυνων για τις παραβιάσεις των ανθρωπίνων δικαιωµάτων που
έγιναν σε βάρος του κυπριακού Ελληνισµού. ∆εν είναι δυνατόν η
διεθνής κοινότητα να δώσει συγχωροχάρτι για όσα διεπράχθησαν
παλαιότερα για την εξόντωση του Ελληνισµού της
Κωνσταντινούπολης, τη γενοκτονία των Ποντίων και τη γενοκτονία
των Αρµενίων. ∆εν είναι δυνατόν η εξόντωση του κουρδικού λαού
να περνά απαρατήρητη. ∆εν είναι δυνατόν η διεθνής κοινότητα να
παραµένει απαθής µπροστά στο δράµα του κουρδικού λαού.
Τώρα που το πρόβληµα αυτό διεθνοποιείται, εκφράζω την ευχή και
θέλω να πιστεύω, ότι η διεθνής κοινότητα θα ανταποκριθεί στο
αίτηµα των λαών για δικαιοσύνη και σεβασµό των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. Πιστεύω, ότι έχει φθάσει η ώρα για να δικαιωθεί ο
κουρδικός λαός και ο ηγέτης του, ο κ. Οτσαλάν.
∆εν µπορούµε όµως, κύριε Πρόεδρε, ως λαός να ανεχόµαστε
διαχρονικά την ατιµωρησία των Τούρκων, όταν και σήµερα
απειλούνται κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας, ο εναέριος, ο
θαλάσσιος και ο χερσαίος χώρος. Θα έπρεπε να υπάρξει και εκεί
µία πρόβλεψη, ώστε όταν ένα κράτος αποδεδειγµένα, όπως κάνει η
Τουρκία σήµερα, απειλεί ένα άλλο κράτος, να υπάρχουν και οι
ανάλογες κυρώσεις.
Με αυτές τις επισηµάνσεις και παρατηρήσεις η Νέα ∆ηµοκρατία
ψηφίζει το νοµοσχέδιο αυτό.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα, ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα δυτικά γενικά θεωρεία σαράντα τέσσερις
µαθητές µε τρεις συνοδούς-καθηγητές από την Ελληνογαλλική
Σχολή ΟΥΡΣΟΥΛΙΝΕΣ, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ".
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα, ότι ο συνάδελφος
κ. Γκαλήπ Γκαλήπ ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας του στο
εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η Βουλή ενέκρινε τη
ζητηθείσα άδεια.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος, κ. Κόρακας, έχει το λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έπειτα από µια
καθυστέρηση αρκετών µηνών, που µας δηµιούργησε την ελπίδα ότι
ίσως η Κυβέρνηση θα άκουγε την άποψη της πλειοψηφίας της
∆ιαρκούς Επιτροπής της Βουλής, που συζήτησε αυτό το
νοµοσχέδιο και δεν θα το έφερνε για ψήφιση, ερχόµαστε σήµερα
δυστυχώς να τα συζητήσουµε στην Ολοµέλεια του Σώµατος και να
κληθούµε να το ψηφίσουµε.
'Ηδη τονίσαµε στην επιτροπή ότι, κατά τη γνώµη µας, κάτι τέτοιο
δεν πρέπει να συµβεί. Και ξεκινώντας, θέλουµε να κάνουµε έστω
µια ύστατη έκκληση στην Κυβέρνηση να το αποσύρει και να
ενηµερώσει τους αρµόδιους και τον αρµόδιο οργανισµό, ότι η
Ελλάδα για τους συγκεκριµένους λόγους, που θα πούµε και
παρακάτω, δεν µπορεί να ψηφίσει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο.
Πράγµατι, πρόκειται για αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας του
ΟΗΕ για τη δηµιουργία δύο δικαστηρίων µε συγκεκριµένη
αποστολή, να δικάσουν τα εγκλήµατα που έγιναν στη
Γιουγκοσλαβία και στη Ρουάντα. Πρέπει να πούµε από την αρχή ότι
πολύ σωστά παρετήρησαν συνάδελφοι, νοµικοί, στη Βουλή ότι εδώ
δε θεσπίζεται από το διεθνή οργανισµό ένα γενικότερο πλαίσιο
πρόληψης, καταστολής, αποτροπής πράξεων κατά της
ανθρωπότητας, αλλά ένα πλαίσιο συγκεκριµένο που αφορά
συγκεκριµένες χώρες και συγκεκριµένους λαούς.
Αυτή και µόνο η παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε, υποδηλώνει ότι τα

δικαστήρια αυτά έρχονται να εξυπηρετήσουν κάποιες σκοπιµότητες.
Κατά τη γνώµη µας, οι σκοπιµότητες αυτές είναι προφανείς. Και
γίνονται ακόµα πιο καθαρές, εάν εξετάσουµε την περίπτωση του
δικαστηρίου για τη Γιουγκοσλαβία, γιατί είναι ακριβώς στην περιοχή
µας και είµαστε -εάν θέλετε- καλύτεροι γνώστες των εξελίξεων και
των πραγµάτων εκεί.
Στη Γιουγκοσλαβία, κατάφεραν τελικά οι ιµπεριαλιστές να ρίξουν
τους λαούς της σ' έναν εµφύλιο πόλεµο. Και ξέρουµε πολύ καλά ότι
σ' ένα εµφύλιο πόλεµο υπάρχουν εγκλήµατα, πράξεις απαράδεκτες,
εγκληµατικές και από τις δύο µεριές. Βεβαίως, δεν είναι δυνατό για
ένα εµφύλιο πόλεµο να στήνονται τέτοια διεθνή δικαστήρια.
Νοµίζουµε ότι ήταν άστοχος ο παραλληλισµός που έγινε ανάµεσα
σ'αυτό το δικαστήριο, που πάει να στηθεί τώρα και στο δικαστήριο
της Νυρεµβέργης και ως προς την αποστολή του, αλλά και ως προς
το γεγονός ότι τα δικαστήρια αυτά καλούνται να δικάσουν πράξεις
προγενέστερες από τη σύσταση του δικαστηρίου και από τον
ορισµό τους µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο. ∆ηλαδή, δεν είναι δυνατό
να δικάσεις κάποιον για πράξεις που έκανε, µε βάση νόµο που
ψηφίζεις µετά την εκτέλεση των πράξεων, γιατί τότε που τις έκανε,
ορισµένες τουλάχιστον από αυτές, δεν θεωρούνταν εγκλήµατα.
Στο δικαστήριο της Νυρεµβέργης ήταν διαφορετικά. 'Ηταν ένα
παγκόσµιο ζήτηµα, ήταν ένα έγκληµα, που εκτελέστηκε ενάντια σε
ολόκληρη την ανθρωπότητα από το ναζισµό και κατά συνέπεια δεν
µπορεί να γίνεται σύγκριση.
Είχα, κύριε Πρόεδρε, τη δυνατότητα να έχω µία πολύ άµεση
προσωπική εµπειρία και να συσσωρεύσω κάποια πείρα γύρω από
το θέµα της Γιουγκοσλαβίας και γιατί έτυχε να πάρω µέρος στις
συζητήσεις που έγιναν στην ολοµέλεια της Κοινοβουλευτικής
Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης, ως µέλος της Ελληνικής
Αντιπροσωπείας, αλλά και γιατί είµαι Αντιπρόεδρος της Επιτροπής
Μετανάστευσης Προσφύγων και ∆ηµογραφίας του ιδίου
οργανισµού, που συζήτησε πάρα πολύ συγκεκριµένα το ζήτηµα της
δηµιουργίας του δικαστηρίου για τη Γιουγκοσλαβία και είχαµε και
ακροάσεις υψηλά ιστάµενων παραγόντων.
Είχα µερικές αµφιβολίες αλά µε αυτές τις συζητήσεις µου
διαλύθηκαν και είµαι πεπεισµένος ότι το δικαστήριο αυτό πάει να
εξυπηρετήσει σκοπιµότητες.
Και έθεσα εκεί το ερώτηµα, που έθεσαν και άλλοι συνάδελφοι εδώ,
γιατί τώρα σκεφθήκατε να κάντε τέτοιο δικαστήριο και δεν κάνατε
δικαστήριο παρόµοιο για το Βιετνάµ, για άλλα εγκλήµατα που έχουν
διαπραχθεί από τις ιµπεριαλιστικές δυνάµεις, για τη Γρανάδα, κλπ.,
γιατί δεν κάνατε ένα δικαστήριο κατά των εγκληµάτων του Ισραήλ,
κατά του παλαιστινιακού λαού, γιατί δεν κάνατε ένα δικαστήριο κατά
των εγκληµάτων των Γάλλων κατά του λαού της Αλγερίας -υπήρχε
ο Ο.Η.Ε., υπήρχε η ιδρυτική πράξη- όπου ενάµισι εκατοµµύριο
Αλγερινούς σφαγίασαν οι Γάλλοι ιµπεριαλιστές στη διάρκεια της
αλγερινής επανάστασης, εκατοντάδες χιλιάδες σφαγίασαν στη
Μαδαγασκάρη και έρχεστε τώρα, κύριοι, µε περίσσια υποκρισία, ως
υπερασπιστές του ανθρώπου και προβάλλοντας τέτοιες
ευαισθησίες να στήσετε δικαστήριο κατά των Σέρβων ουσιαστικά;
Γιατί; ∆εν είναι θέµα, κύριε Πρόεδρε, αν συµφωνεί κανείς µε όλες τις
αποφάσεις και τις ενέργειες των ηγετών Σέρβων, αλλά πρέπει να
συµφωνήσουµε ότι θεωρούνται οι Σέρβοι ως το "µαύρο πρόβατο"
στην περιοχή µας διότι σηκώνουν κεφάλι στους ιµπεριαλιστές, διότι
αντιστέκονται. Αν έσκυβαν και αυτοί το κεφάλι, αν τους έλεγαν
"περάστε, σφάξτε µε Αγά µου ν'αγιάσω", τότε δεν θα υπήρχε
πρόβληµα. Θα ήταν και αυτοί όπως και οι µουσουλµάνοι, Κροάτες
και οι άλλοι που έχουν υποταχθεί, θα ήταν πάρα πολύ συµπαθείς
σ'αυτούς τους κύκλους.
Οι Σέρβοι µε τη στάση τους αυτή είναι βέβαιο ότι στέλνουν ένα
µήνυµα αντίστασης, ένα µήνυµα πολύτιµο στις σηµερινές συνθήκες
όπου οι Αµερικανοί ιµπεριαλιστές και γενικότερα οι νατοϊκοί
ιµπεριαλιστές θέλουν να πείσουν τους λαούς ότι η διαταγή τους
πρέπει εξάπαντος να εκτελεστεί. Αυτοί αποφασίζουν να
βοµβαρδίσουν οπουδήποτε κλπ.
∆είτε τώρα τι γίνεται µε το Ιράκ. Φυσικά δεν µπορεί να
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συµφωνεί κανείς µε την πολιτική που ακολουθεί ο Σαντάµ Χουσείν.
Είναι µια πολιτική δικτατορική, αντιλαϊκή, οι κοµµουνιστές
διώκονται, σφαγιάζονται κλπ., αλλά υπάρχει ένα γενικότερο θέµα.
'Εχει το δικαίωµα ο οποιοσδήποτε και διεθνής ακόµα οργανισµός
επειδή στο εσωτερικό της χώρας υπάρχει µια καταπίεση σε βάρος
ενός λαού -και επιλεκτικά βεβαίως, γιατί τέτοιες καταπιέσεις έχουµε
σε πολλές χώρες, αλλά είναι φιλικές προς τις Η.Π.Α.- να αποφασίζει
και να διατάζει βοµβαρδισµούς; ∆ιακόσιοι πενήντα χιλιάδες αθώοι
Ιρακινοί σκοτώθηκαν στους προηγούµενους βοµβαρδισµούς. Και
βγαίνουν τώρα µε περίσσιο θράσος και κάνουν αυτά και δεν έχει το
σθένος η ελληνική Κυβέρνηση να βγει να πει "όχι εµείς θα
προβάλουµε βέτο παντού, όταν πρόκειται για τέτοια ζητήµατα ". ∆εν
το καταλαβαίνω. Στην περιοχή µας διαπράττονται αυτά τα
εγκλήµατα.
Αυτοί λοιπόν, αυτοί οι κύριοι που διαπράττουν τόσα εγκλήµατα,
έρχονται εδώ και στήνουν ένα τέτοιο δικαστήριο. Και το ερώτηµα
τίθεται -είναι θέµα ηθικής τάξης και συνείδησης, κύριε Πρόεδρε- ως
εξής: Είναι δυνατόν εµείς να συνεργήσουµε σε τέτοιες πράξεις; Και
µάλιστα στο άρθρο 9 ή στο άρθρο 8 -δεν θυµάµαι καλά- λέει ότι
υπάρχει και συναρµοδιότητα του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου µε τα εθνικά
δικαστήρια. ∆ηλαδή και εµείς θα τους πιάσουµε εδώ και εµείς θα
τους συλλάβουµε και εµείς θα τους δικάσουµε, αν καταφύγουν στην
πατρίδα µας. Αυτά είναι πράγµατα απαράδεκτα, αδιανόητα!
Και φυσικά το ότι εξυπηρετεί σκοπιµότητες, φαίνεται και από ένα
άλλο γεγονός. ∆ιώκονται και καταζητούνται οι ηγέτες της Σέρπσκα
Ρεπούµπλικα, της Σερβικής ∆ηµοκρατίας της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης,
ο Κάρατζιτς, ο Μπλάντιτς, αλλά δεν διώκεται ο Ιζεντµπέκοβιτς ή ο
Τούτσµαν. Αυτοί δεν πήραν µέρος στον εµφύλιο πόλεµο; Είναι λίγα
τα εγκλήµατα µε τα οποία βαρύνονται οι κροατικές δυνάµεις
ασφαλείας και ο επικεφαλής τους φυσικά, σαν αρχηγός του
κράτους, ο Τούτσµαν κατά των Σέρβων της Κροατίας; Εκατοντάδες
χιλιάδες Σέρβους εκτόπισαν, δολοφόνησαν, βασάνισαν, βίασαν!
'Ετυχε να πάω, κύριε Πρόεδρε, στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη ως
παρατηρητής στις εκλογές της Σερβικής ∆ηµοκρατίας το Νοέµβρη,
αν θυµάµαι καλά, του 1997 και εκεί είχα την ευκαιρία να ενηµερωθώ
από πρώτο χέρι, στο Σαράγιεβο, και από τους λεγόµενους
εκπροσώπους της διεθνούς κοινότητας και από µουσουλµάνους και
από Σέρβους και από Κροάτες.
Tρεισήµισι χιλιάδες Σέρβοι του Σαράγιεβο κακοποιήθηκαν µε το
χειρότερο τρόπο, κορίτσια βιάστηκαν, παιδιά βασανίστηκαν και
εκδιώχθηκαν από τα σπίτια τους, µετά την υπογραφή του Ντέιτον.
Ακούσατε τίποτα γι' αυτά;
Στη Σερίµπνιτσα έλεγαν ότι σκότωσαν χιλιάδες οι Σέρβοι και όταν
έγιναν οι εκλογές τότε, το Νοέµβριο του 1997, αυτοί οι σκοτωµένοι,
που ήταν γραµµένοι και σε κατάλογο, ψήφισαν.
Αυτά τα πράγµατα δεν τα παίρνουµε υπόψη µας; Θυµάσθε το
βοµβαρδισµό της αγοράς του Σαράγιεβο; Τότε ξεσηκώθηκαν,
λέγοντας ότι οι Σέρβοι βοµβάρδισαν την αγορά του Σαράγιεβο, για
να δικαιολογήσουν τους βοµβαρισµούς κατά των Σέρβων και τον
αφοπλισµό τους. Μετά από την έρευνα αποδείχτηκε ότι
βοµβαρδίστηκε η αγορά από το µουσουλµανικό τοµέα. Τέτοια
πράγµατα έγιναν.
Βεβαίως, πρέπει ακόµη να πούµε ότι δολοφόνησαν έναν ανώτατο
αξιωµατικό της Σερβικής Αστυνοµίας οι διεθνείς δυνάµεις, χωρίς
καν να είναι στους καταλόγους. Και όταν υπήρξε διαµαρτυρία
έλεγαν "ναι αλλά έχουµε και µυστικούς καταλόγους". Από που
αντλούν το δικαίωµα να εκτελούν; Καταλαβαίνετε σε ποια
περιπέτεια µπαίνουµε; ∆εν ξέρω αν είναι κανείς εξουσιοδοτηµένος
και από ποιόν να προχωρήσει σε τέτοιου είδους πράγµατα.
Ακόµα ενηµερώθηκα ότι πριν µερικούς µήνες στο εξωτερικό
συνελήφθη η Πρόεδρος της Σερβικής ∆ηµοκρατίας της Βοσνίας
Ερζεγοβίνης, η κ. Πλάβτζιτς, γιατί δεν ήταν στον κατάλογο, αλλά
έπρεπε να τη συλλάβουν για να ψάξουν όλα τα κιτάπια τους και
τους µυστικούς καταλόγους κλπ., για να δουν µήπως είναι. Τελικά
αφέθηκε ελεύθερη κάτω από τη γενική κατακραυγή.
Για να καταλάβετε η κ. Πλάβτζιτς δεν ήταν καθόλου εχθρική

απέναντί τους, έχει όµως την ατυχία να είναι Σέρβα. Τέτοιο
πρόβληµα δεν θα µπορούσε ποτέ να συµβεί για τον κ. Τούτσµαν ή
για τον κ. Ιζεντµπέκοβιτς.
Τα λέω αυτά, κύριε Πρόεδρε, για να δείξω, πόσο αυτό το δικαστήριο
είναι δικαστήριο σκοπιµότητας.
Επίσης είναι γεγονός ότι δεν µπορεί ο ΟΗΕ να έχει ως αποστολή
την παραπέρα υποδαύλιση και διατήρηση µιας έντασης. 'Εχετε την
εντύπωση ότι µ' αυτό το δικαστήριο θα έχουµε ειρήνευση; ∆εν θα
ανοίξουν νέες πληγές; ∆εν θα υπάρξει νέα αγανάκτηση των Σέρβων
και δικαιολογηµένη, αφού είναι ο στόχος που βάζει το δικαστήριο
αυτό στη Γιουγκοσλαβία; Νοµίζετε ότι ένας τέτοιος περήφανος λαός
θα το βάλει τόσο εύκολα κάτω; 'Αλλα µέσα θα έπρεπε να
χρησιµοποιηθούν για την ειρήνη.
Πριν απ' όλα, θα έπρεπε να σταµατήσουν αυτοί οι υποκριτές, οι
ιµπεριαλιστές να επεµβαίνουν στα εσωτερικά των άλλων χωρών και
λαών. Πρέπει να σταµατήσουν να εξοπλίζουν αυτούς που
υπηρετούν τα συµφέροντά τους.
Και αυτό πρέπει να το πούµε. Ενώ οι Σέρβοι έχουν ουσιαστικά
αφοπλιστεί και έχουν πανάρχαια όπλα αυτήν τη στιγµή, οι
µουσουλµάνοι έχουν όπλα τρίτης γενιάς.
Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι µαρτυρία -κατάθεση του ίδιου του
Αµερικανού εκπροσώπου της διεθνούς κοινότητας στη
Γιουγκοσλαβία. 'Οταν ρωτήσαµε, "πού τα βρίσκουν τα όπλα", µας
απάντησε ευθέως "από τις Ηνωµένες Πολιτείες, τη Σαουδική
Αραβία, την Τουρκία και το Ιράν". 'Εχουν µετατρέψει το Σαράγιεβο,
από µια κοσµοπολίτικη πόλη που ήταν σε µια µουσουλµανική,
ισλαµική ουσιαστικά πόλη, για να υπηρετούν βεβαίως τα
συµφέροντά τους και έτσι φαίνεται και η υποκρισία τους, όταν
µιλάνε για την Τουρκία και τους ισλαµιστές κλπ. Αυτό που τους
ενδιαφέρει είναι, πώς θα υπηρετήσουν καλύτερα τα συµφέροντά
τους.
Τίθεται κατά συνέπεια το ερώτηµα, ποιο ρόλο παίζει σήµερα ο
ΟΗΕ. Κατά τη γνώµη µας είναι καθαρό. Ο ΟΗΕ µε το νέο
συσχετισµό δυνάµεων, µετά την ανατροπή του σοσιαλισµού στην
Κεντρική και Ανατολική Ευρώπη και στη Σοβιετική 'Ενωση, µετά τη
διάλυση της Σοβιετικής 'Ενωσης, παίζει το ρόλο του νοµιµοποιητή
αποφάσεων που παίρνονται έξω από τον ΟΗΕ, κυρίως από το
ΝΑΤΟ και πολλές φορές που πάρθηκαν πριν αποφασίσει ο ΟΗΕ.
∆ηλαδή έρχεται εκ των υστέρων ο ΟΗΕ να νοµιµοποιήσει τέτοιες
αποφάσεις.
Θα ήθελα να πω ότι για µας, κύριε Πρόεδρε, αυτό το δικαστήριο δεν
πρέπει να στηθεί για τους λόγους που εξηγήσαµε. ∆εν κάνει τίποτα
άλλο παρά να ρίχνει λάδι στη φωτιά.
Βεβαίως, σωστά τέθηκε το θέµα των άλλων εγκληµάτων που
διαπράττονται σήµερα. Μάλιστα, θυµάµαι ότι στη συζήτηση που
είχαµε στο Συµβούλιο της Ευρώπης και στην ολοµέλεια και στην
επιτροπή, αυτοί που υπερθεµάτιζαν για τη δηµιουργία αυτού του
δικαστηρίου, ήταν οι εκπρόσωποι του τουρκικού κοινοβουλίου. Και
όταν θέσαµε το ερώτηµα, τι γνώµη θα είχαν να γίνει κάποιο τέτοιο
δικαστήριο για το κουρδικό ζήτηµα και να δικαστούν έστω -για να
είµαστε αντικειµενικοί- όλοι όσοι έχουν εγκληµατίσει, τότε
ξεσηκώθηκαν και µας κατήγγειλαν ότι επειδή είµαστε 'Ελληνες
διακατεχόµαστε από κάποιο µίσος κατά του τουρκικού λαού κλπ.
Βεβαίως, ο περίγυρος των υποκριτών, αυτών που εφαρµόζουν δύο
µέτρα και δύο σταθµά, δεν βρήκαν κουβέντα να πουν, στη
συντριπτική τους πλειοψηφία, γιατί υπάρχουν και φωτεινές
εξαιρέσεις που ευτυχώς πληθαίνουν και µε τη δική µας προσπάθεια
και πίεση.
'Επιασαν τώρα τον Οτσαλάν. Φυσικά, εµείς θέλουµε να ελπίζουµε -
και καλούµε την ελληνική Κυβέρνηση να ασκήσει όλη την επιρροή
της προς αυτήν την κατεύθυνση- ότι θα δοθεί το καθεστώς του
πολιτικού πρόσφυγα, θα δοθεί πολιτικό άσυλο στον ηγέτη του PKK
στον    Αµπτουλά    Οτσαλάν.    Κοιτάξτε    όµως,    µε   πόσο
θράσος    διεκδικεί    τον    Οτσαλάν    η    Τουρκία.    Αυτός    είναι
τροµοκράτης, αυτός είναι ο εγκληµατίας κλπ. Εδώ όµως, ο νόµος
µιλάει για γενοκτονία και έχει ολόκληρο άρθρο



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ KE' - 19 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 1405

για τη γενοκτονία. Εάν αυτή η πολιτική που ακολουθεί σήµερα η
Τουρκία κατά του κουρδικού λαού δεν είναι γενοκτονία, τότε τι είναι
γενοκτονία;
Τέθηκε πράγµατι από ένα συνάδελφο στην επιτροπή -αν θυµάµαι
καλά από τον κ. Κουβέλη- ένα θέµα συνταγµατικότητας. Είπαµε
από την αρχή κατά πόσο είναι δυνατόν να ποινικοποιούνται πράξεις
εκ των υστέρων. Πιστεύουµε ότι τέτοιο θέµα υπάρχει και πρέπει να
ληφθεί σοβαρά υπόψη.
'Οσον αφορά τώρα τη Ρουάντα, τι έγινε, κύριοι Βουλευτές, εκεί στην
πραγµατικότητα; Στη Ρουάντα, για να µην κρυβόµαστε πίσω από το
δάκτυλό µας, είχαµε έναν ανταγωνισµό συµφερόντων ανάµεσα
στην ΕΛΦ ΕΚΙΤΕΝ, τη γαλλική πολυεθνική και σε αµερικάνικα
πολυεθνικά συµφέροντα, κυρίως για τις µεγάλες γνωστές λίµνες
στην Κεντρική Αφρική, που έχουν ιδιαίτερα πλούσια κοιτάσµατα
πετρελαίου, ουρανίου και άλλων πολύτιµων µεταλλευµάτων. Εκεί,
λοιπόν, γίνεται η σύγκρουση αυτών των συµφερόντων. Και οι
πράκτορες αυτών των συµφερόντων προκαλούν, όπως και στη
Γιουγκοσλαβία και σε άλλα µέρη του κόσµου, τον εθνικιστικό
φανατισµό και ρίχνουν τους λαούς στην αλληλοσφαγή. Υπήρξαν
ένα µε ενάµισι εκατοµµύριο σκοτωµένοι στη Ρουάντα, πέρα από
αυτούς που πεθαίνουν καθηµερινά από την πείνα και την
εξαθλίωση, για να υπηρετήσουν τα συµφέροντα αυτών των
πολυεθνικών. Βάζουν τους Χούτου και τους Τούτσι να σφάζονται
και αυτοί παίζουν το παιχνίδι τους.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την εξής παρατήρηση: Αν για
κάποιους πρέπει να στηθούν τέτοια δικαστήρια, είναι ακριβώς
γι'αυτούς που υποκινούν, για τα συµφέροντά τους, τα όποια
εγκλήµατα γίνονται σε βάρος της ανθρωπότητος. Και κατά περίεργη
σύµπτωση είναι οι ίδιοι και στη Γιουγκοσλαβία και στη Ρουάντα και
σε άλλα µέρη, που ενδεχόµενα οι σκοπιµότητες των ιµπεριαλιστών
αυτών θα θελήσουν να στήσουν τέτοια δικαστήρια. Είναι οι
Γερµανοί, οι Γάλλοι, οι Αµερικάνοι και γενικότερα οι νατοϊκοί
ιµπεριαλιστές που συγκρούονται.
Να γιατί, τελειώνοντας, θέλουµε να κάνουµε αυτήν την ύστατη
έκκληση προς την ελληνική Βουλή. Εάν ξεκινήσουµε µε την ψήφιση
τέτοιων νοµοσχεδίων και τη δηµιουργία τέτοιων δικαστηρίων, δεν
κάνουµε τίποτα περισσότερο, παρά να σπρώχνουµε την
ανθρωπότητα σε ένα δρόµο που µόνο δεινά µπορεί να σωρεύει
τόσο γενικότερα στον κόσµο όσο και στο λαό µας.
Eυχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κουβέλης έχει το
λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η διεθνής
νοµιµότητα δεν είναι δυνατόν να ασκείται επιλεκτικά και ο
Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών και το Συµβούλιο Ασφαλείας πάρα
πολλές φορές έχουν αντιµετωπίσει µε ένα επιλεκτικό τρόπο τη
διεθνή νοµιµότητα. Το αποτέλεσµα αυτής της συµπεριφοράς του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και του Συµβουλίου Ασφαλείας είναι
να µειώνεται το κύρος τους, να µειώνεται το κύρος τους έναντι της
διεθνούς κοινής γνώµης.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν παραβιάστηκε η διεθνής νοµιµότητα µε την
κατοχή του βόρειου τµήµατος του νησιού της Κύπρου; ∆εν
παραβιάστηκε η διεθνής νοµιµότητα µε τα εγκλήµατα κατά των
Παλαιστινίων; ∆εν παραβιάζεται η διεθνής νοµιµότητα αυτήν την
ώρα µε τη σε βάρος του κουρδικού λαού γενοκτονία; Τα
παραδείγµατα περισσεύουν. ∆εν είναι δυνατόν όµως ο Οργανισµός
Ηνωµένων Εθνών κάτω από τους γνωστούς και συγκεκριµένους
συσχετισµούς τη µια φορά να ευαισθητοποιείται και να οµνύει στο
όνοµα της διεθνούς νοµιµότητος και της υποχρέωσης του
σεβασµού της και την άλλη µέρα να κρύβεται πίσω από το δάχτυλό
του, όταν πρόκειται για χώρες, όταν πρόκειται για περιπτώσεις, που
δεν είναι στο ιδιοτελές ενδιαφέρον των Ηνωµένων Πολιτειών, που
αναµφισβήτητα ελέγχουν και καθοδηγούν σε µεγάλο, σε σηµαντικό
βαθµό τη συµπεριφορά και του ΟΗΕ και του Συµβουλίου
Ασφαλείας. Ποιος θα είχε αντίρρηση να ιδρυθεί ένα διεθνές ποινικό
δικαστήριο µε διάρκεια, µε συνέχεια και µε δυνατότητα να

επιλαµβάνεται όλων των εγκληµατικών πράξεων, όλων των
πράξεων που προσβάλουν τη διεθνή νοµιµότητα; Καµία αντίρρηση.
Αλλά αυτή η ad hoc ίδρυση ποινικών διεθνών δικαστηρίων, δεν
είναι καθόλου πειστική και µαρτυρά, µε ένα κραυγαλέο τρόπο, τη
σκοπιµότητα της ίδρυσης αυτών των δικαστηρίων.
Κανείς δεν µπορεί να έχει αντίρρηση ότι έγιναν εγκληµατικές
πράξεις και στην τέως Γιουγκοσλαβία και στη Ρουάντα. Κανείς
όµως δεν πρέπει να έχει αντίρρηση ότι και σήµερα συντελούνται
άλλες εγκληµατικές πράξεις σε βάρος άλλων λαών. Πού είναι η
ευαισθησία του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών; Πού είναι η
ευαισθησία του Συµβουλίου Ασφαλείας να επιληφθεί όχι µόνο µε
δικαστήρια αλλά και µε άλλες διαδικασίες προκειµένου τους
χειµαζόµενους και εξοντούµενους λαούς να τους σώσει. Πρόκειται
για µία αδιαφορία, η οποία δεν είναι άµοιρη σκοπιµοτήτων και
ιδιαιτέρων συµφερόντων που έχουν οι ισχυροί, που αναµφισβήτητα
ελέγχουν και καθοδηγούν τη συµπεριφορά επαναλαµβάνω του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και του Συµβουλίου Ασφαλείας.
Κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν θα ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου όχι
γιατί πιστεύουµε ότι δεν πρέπει να αντιµετωπίζεται από τη διεθνή
κοινότητα η όποια εγκληµατικότητα σηµειώνεται σε βάρος των
λαών. ∆εν θα ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου γιατί θέλουµε να
καταθέσουµε την αντίρρησή µας για σκοπιµότητες οι οποίες
προωθούνται µέσα από τέτοιες ρυθµίσεις, σαν και αυτήν τη ρύθµιση
που εισηγείται το κρινόµενο σήµερα σχέδιο νόµου.
Είναι ακριβές, κύριε Πρόεδρε, ότι στη ∆ιαρκή Επιτροπή έθεσα και
θέµα συνταγµατικότητος µερικών διατάξεων. Και ερωτώ τον κάθε
καλόπιστο. Είναι συνταγµατική η ρύθµιση του άρθρου 3 του
σχεδίου νόµου, που έρχεται να καθιερώσει εγκλήµατα τα οποία µε
έναν αναδροµικό τρόπο έρχονται να αναφερθούν και να καλύψουν
συµπεριφορές που συνετελέστησαν, εγκληµατικές συµπεριφορές,
είτε στην τέως Γιουγκοσλαβία είτε στη Ρουάντα; Είναι συνταγµατικό
κύριοι συνάδελφοι; Και η αρχή nullum crimen, nulla poena sine lege
που πάει; Θα την ξεχάσουµε στο όνοµα της υποχρέωσης όπως µας
είπε η Κυβέρνηση στη ∆ιαρκή Επιτροπή να ακυρώσουµε την
απόφαση του Συµβουλίου Ασφαλείας ; Προφανώς όχι.
∆εν είναι συνταγµατική η ρύθµιση του άρθρου 3, κύριοι συνάδελφοι,
όσο και αν κάποιοι επιµένουν περί του αντιθέτου. Και ερωτώ
απευθυνόµενος σε όλους και ιδιαίτερα σε εκείνους που διακονούν
τη νοµική επιστήµη: έχετε ακούσει έγκληµα να ορίζεται µε τη φράση
"εξόντωση"; Τι θα πει "εξόντωση"; Πώς οριοθετείται η έννοια της
εξόντωσης, όταν αναφερόµαστε στο δικαιικό µας σύστηµα;
Τι θα πει, κύριοι συνάδελφοι, η διατύπωση "άλλες απάνθρωπες
πράξεις;" Πώς ορίζεται η έννοια της "απάνθρωπης πράξης", όταν
γνωρίζετε πολύ καλά ότι το δικαιικό µας σύστηµα, ο πολιτισµός του
δικαίου, θέλει σαφή τρόπο για τον καθορισµό της όποιας
εγκληµατικής πράξεως; Είναι δυνατόν να κυρώσουµε µια τέτοια
σύµβαση στο όνοµα των τυπικών υποχρεώσεων της χώρας µας
έναντι του Συµβουλίου Ασφαλείας; Μικρή χώρα είµαστε,
αναµφισβήτητα. Ξέρω τις δυνατότητές µας, γνωρίζω τους
συσχετισµούς όπως και εσείς. Αλλά νοµίζω ότι δεν θα ανατραπούν
τα πράγµατα, δεν θα έλθει η συντέλεια του κόσµου αν αυτή η µικρή
Ελλάδα, αλλά µε έναν πολιτισµό και στα ζητήµατα τα δικαιικά και
γενικότερα, σηκωθεί και πει "όχι, δεν κυρώνω αυτήν τη Σύµβαση".
∆εν θα αναφερθώ σε όλα εκείνα τα οποία εθίγησαν από τους
προλαλήσαντες. Εγώ αναφέροµαι στα συγκεκριµένα ζητήµατα,
όπως καταγράφονται στο σχέδιο νόµου.
Ποιος από µας, µε τη στοιχειώδη ευαισθησία απέναντι στα
συστήµατα του δικαιικού πολιτισµού, είναι δυνατόν να συνηγορήσει
για τέτοιες διατάξεις, όταν µάλιστα έχω τη γνώµη ότι αυτές οι
διατάξεις έρχονται σε ευθεία αντίθεση µε το Σύνταγµά µας;
Ο ίδιος ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, κ. Γιαννόπουλος, ο οποίος
σήµερα απουσιάζει, βεβαίως νοµοτύπως αναπληρούµενος από τον
κύριο Υφυπουργό Εξωτερικών, κ. Παπανδρέου, ξέρετε τι είπε στη
∆ιαρκή Επιτροπή; "Υπάρχει αµφιβολία για την παραβίαση της
αρχής του nullum crimen, nulla poena sine lege".
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Η αρχή αυτή αναφέρεται στο άρθρο 7 του Συντάγµατος. Καταγράφει
τις αµφιβολίες του ο ίδιος ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης. Τι λέει η
Κυβέρνηση για όλα αυτά;
Είµαι βέβαιος ότι θα ακούσουµε τον Υπουργό των Εξωτερικών να
αναφέρεται στις τυπικές υποχρεώσεις της χώρας µας και
ενδεχοµένως -δεν ξέρω αν θα το οµολογήσει- και σε πιέσεις που
ασκούνται. Είναι δυνατόν όµως κάτω από πιέσεις να νοµοθετεί η
Βουλή των Ελλήνων; Προφανώς όχι.
Κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι σε όλους σας, ανεξάρτητα από
την πτέρυγα στην οποία ο καθένας βρίσκεται, στο όνοµα της
ευαισθησίας του Ελληνικού Κοινοβουλίου απέναντι σε τέτοια
ζητήµατα και σας ζητώ να µην ψηφίσετε τη σύµβαση αυτή και
πάντοτε µε την επισήµανση ότι δεν έχει πια η Ελλάδα να φοβηθεί
και τόσα πολλά πράγµατα σαν και αυτά που υπαινικτικά λέγονται ή
αφήνονται να αιωρούνται.
Κύριε Πρόεδρε, εµείς καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσααρός): Ο κ. Τσαφούλιας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Πράγµατι, ο διεθνής οργανισµός κάνει
προσπάθεια για να πείσει για το έργο του που επιτελεί ώστε να µη
θεωρείται κάθε φορά λειτουργικό εξάρτηµα των Η.Π.Α.
Οι ίδιες οι Η.Π.Α. πρέπει να γνωρίζουν ότι ο τρόπος λειτουργίας του
Συµβουλίου των Ηνωµένων Εθνών δεν εµπνέει την πίστη των λαών
στη µελλοντική πορεία της αποστολής του. ∆εν υπάρχει ένα
θεσµικό διεθνές πλαίσιο κοινό για όλους, ώστε σε ανύποπτο χρόνο
να ενεργοποιούνται διατάξεις που δεν έχουν σχέση µε τη
συγκεκριµενοποίηση παραβάσεων που προέρχονται από πολέµους
λαών. Αν συνέβαινε κάτι τέτοιο, θα µπορούσε να πείσει στη
συγκεκριµένη περίπτωση όµως σε χρόνο που προσδιορίζονται
ορισµένες εµπόλεµες καταστάσεις, το νοµοσχέδιο έρχεται να
επιβάλλει το δίκαιο του ισχυροτέρου. 'Ερχεται να εξισορροπήσει το
συσχετισµό των πολιτικών δυνάµεων και των δυνάµεων που
επεκράτησαν.
Συγκεκριµένα, για τη Γιουγκοσλαβία αφού επεκράτησαν οι δυνάµεις
που έδωσαν τη συνθήκη, τώρα προσπαθούν να εφαρµόσουν την
ιδεολογική έκφραση την οποία πήραν εµπόλεµα και να την
προσαρµόσουν στην ψυχή των ανθρώπων αυτών.
Η λειτουργία αυτών των ποινικών δικαστηρίων δεν είναι τρόπος
εξυπηρέτησης, ειρηνικής διευθέτησης, γιατί η ψυχή του λαού δεν
αποµακρύνει έτσι εύκολα τους ηγέτες που είχε κατά την εµπόλεµο
περίοδο. Οι ηγέτες της εµπόλεµης περιόδου εξέφραζαν κάποια
ιδεολογία. Και στο όνοµα αυτής έκαναν κάποιες εγκληµατικές
πράξεις. Οι άλλοι έκαναν χειρότερα, αλλά επειδή είναι η κρατούσα
δύναµη αµνηστεύονται. Είναι δίκαιο αυτό; Θα πιστέψει η διεθνής
κοινωνία στην αποστολή του Ο.Η.Ε. εν όψει της συστάσεως αυτών
των διεθνών ποινικών δικαστηρίων; 'Αλλωστε, είναι και µια
πρόκληση για µας διότι αν είναι το Κυπριακό ένα θέµα που
σχετίζεται µε την απονοµή του δικαίου θα έπρεπε κατά τον ίδιο
τρόπο εµείς που αδικηθήκαµε από την εισβολή και κατάληψη
τµήµατος της Κύπρου, να έχουµε δικαιωθεί. Να, γιατί δεν
εκδικάστηκαν τα αδικήµατα των Τούρκων, διότι αφού επεκράτησαν
οι Τούρκοι µε τη θέληση των Αµερικανών, θεωρείται ότι είναι δίκαιο
αυτό που έγινε. Οι Ελληνοκύπριοι και όλων όσων τα ανθρώπινα
δικαιώµατα προσεβλήθησαν, σήµερα µπορεί να θεωρηθούν ότι
διέπραξαν τα εγκλήµατα αυτά. Οι Τούρκοι αποτελούν την έκφραση
της λειτουργίας της διεθνούς νοµιµότητας! Τα ίδια ισχύουν και για
τον κουρδικό λαό και για τους Αρµένιους, αλλά και για τους
Πόντιους, το Βιετνάµ, την Παλαιστίνη. Να, λοιπόν, ποια είναι η
σκοπιµότητα των διεθνών ποινικών δικαστηρίων. Πολιτική
σκοπιµότητα εγκαθίδρυσης πνεύµατος απονοµής δικαίου έστω και
αν λειτούργησε το άδικο για να δηµιουργηθεί ο συσχετισµός των
πολιτικών δυνάµεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί ποτέ να πειστούν οι λαοί και να
πειστεί η διεθνής κοινότητα µε εξαιρέσεις ικανοποιήσεως πολιτικών
που συµφέρουν την Αµερική. Η Αµερική είναι το εκτελεστικό όργανο
του Συµβουλίου Ασφαλείας. Και η Αµερική είναι αυτό τούτο το
Συµβούλιο Ασφαλείας. ∆εν έχει κανένα διακριτικό στοιχείο από το

οποίο να προκύπτει η διαφορά που υπάρχει µεταξύ της άσκησης
πολιτικής των Ηνωµένων Εθνών και της άσκησης εξουσίας από το
Συµβούλιο Ασφαλείας. Η αξία της έννοιας της άσκησης εξουσίας
από το Συµβούλιο Ασφαλείας ταυτίζεται µε την αξία της έννοιας της
άσκησης πολιτικής από την Αµερική. Εποµένως, τι να το κάνουµε
το Συµβούλιο Ασφαλείας; Το Συµβούλιο Ασφαλείας είναι ένα
όργανο που δεν έχει καµία σχέση µε τη διεθνή νοµιµότητα. 'Εχει
καταργηθεί στη συνείδηση των λαών. Είναι ένα όργανο το οποίο
αυτήν τη στιγµή το ακούν και το περιφρονούν οι πάντες,
τουλάχιστον όσοι έχουν συνείδηση τι είναι Συµβούλιο Ασφαλείας.
Εµείς, αυτήν τη στιγµή, δεν έχουµε κανένα δικαίωµα να πούµε ότι
ψηφίζουµε αυτόν το νόµο, διότι υπάρχει το Κυπριακό. Αποτελεί
ενδοτισµό της Κυβέρνησης για τη λύση του Κυπριακού
προβλήµατος. Με την ψήφιση του νοµοσχεδίου αυτού αποδέχεται η
ελληνική Κυβέρνηση ότι θα δικαστούν εκείνοι στη Ρουάντα και στη
Γιουγκοσλαβία οι οποίοι διέπραξαν τα αδικήµατα για να
νοµιµοποιηθεί η Συνθήκη του Ντέιτον και να διατηρηθεί η έννοµος
τάξη και η νέα τάξη πραγµάτων στο επίπεδο εκείνο, ενώ
αρνούµαστε να πούµε το όχι για την Κύπρο. Ο ενδοτισµός αυτός
αποτελεί πρόκληση σε όλον τον ελληνικό λαό, διότι εµείς
προσπαθούµε να δικάσουµε τα αδικήµατα άλλων περιοχών και δεν
ζητούµε να δικαστούν τα δικά µας αδικήµατα. Με ποιο ψυχικό,
ηθικό, πολιτικό σθένος άσκησης εξωτερικής πολιτικής βαίνουµε για
να διευθετήσουµε το Κυπριακό πρόβληµα, όταν εµείς λέµε, ναι,
καλά να δικαστούν αυτοί στη Γιουγκοσλαβία, να δικαστούν αυτοί
στη Ρουάντα, αλλά να µη δικαστούν οι Τούρκοι, για τα αδικήµατα
που διέπραξαν στην Κύπρο;
∆εν αποτελεί αντίσταση της Κυβέρνησης στην πορεία του
Κυπριακού προβλήµατος για τη λύση του. Αποτελεί πλήρη
ενδοτισµό, αποτελεί υποχώρηση, αποτελεί ταύτιση των
συµφερόντων της Αµερικής µε τη λειτουργία της εξωτερικής
πολιτικής που ασκεί η ελληνική Κυβέρνηση. Και εδώ ήταν µια
περίπτωση να σηκώσει το ανάστηµά της η ελληνική Κυβέρνηση.
Πιστεύω ότι αν ζούσε ο Ανδρέας Παπανδρέου θα ήταν η µόνη και
µοναδική περίπτωση να πει το όχι σε αυτό το νοµοσχέδιο, για να
καταδείξει ότι γίνεται αγώνας, ότι γίνεται αντίσταση του ελληνικού
λαού ενάντια στο δίκαιο το οποίο βοά απανταχόθεν.
Η νοµιµοφροσύνη προς την Αµερική και το Συµβούλιο Ασφαλείας
δεν θα αποτελέσει περιεχόµενο λύσεως του Κυπριακού
προβλήµατος και ικανή και αληθινή πορεία, για να διεκδικήσουµε τα
δίκαια αιτήµατά µας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
∆ιότι όταν καθοδηγούµεθα και όταν πράγµατι εµείς συµφωνούµε µε
τις υποδείξεις, δεν είναι δυνατόν παρά να δεχθούµε τις υποδείξεις
και τις δικές τους προτάσεις και τις δικές τους αποδοχές.
Αυτόν τον ενδοτισµό δεν τον θέλει ποτέ ο ελληνικός λαός. Και η
ελληνική Κυβέρνηση είναι αντίθετη προς το πνεύµα και την ψυχή
του ελληνικού λαού στην πορεία της λύσης του Κυπριακού
προβλήµατος.
Σήµερα αισθάνοµαι την ανάγκη να πω ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης
από την προηγούµενη φορά όπου ήταν στη ∆ιαρκή Επιτροπή,
αισθανόταν τύψεις συνειδήσεως, έλεγχο συνειδήσεως και γι' αυτό
δεν ήρθε σήµερα εδώ. Βέβαια, ενδεχοµένως να αισθάνεται έλεγχο
συνειδήσεως και ο Γεώργιος Παπανδρέου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Τσαφούλια, είναι
άρρωστος ο κύριος Υπουργός και κακώς τον κατηγορείτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: ... δεν µπορεί όµως να κάνει
διαφορετικά διότι κάποιος έπρεπε να παρουσιαστεί από την
Κυβέρνηση.
Σε αυτό το σηµείο ζητάω διευκρίνιση από τον κ. Γεώργιο
Παπανδρέου, να πει εάν αυτή η ψήφιση του νοµοσχεδίου έχει
σχέση εξάρτησης, σε σχέση µε την πορεία του Κυπριακού
προβλήµατος και αν η αποδοχή του νοµοσχεδίου αυτού δεν
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αποτελεί και αποδοχή υποδείξεων της Αµερικής για την πορεία της
λύσεως του Κυπριακού προβλήµατος. Είναι µία πλευρά την οποία
θα πρέπει να αντιµετωπίσει ενώπιον του ελληνικού Κοινοβουλίου
και να δοθεί απάντηση. Γιατί αυτήν τη στιγµή να µην αντισταθούµε;
Γιατί να µην πούµε το µεγάλο όχι, όπως έλεγε ο πατέρας του και να
πούµε ότι µόνο εκεί διεπράχθησαν τα αδικήµατα;
∆εν είναι δυνατόν να βλέπει η διεθνής κοινότητα τη Γερµανία να
δίνει εξοπλισµό στους Τούρκους, για να σκοτώσουν τους Κούρδους
και από την άλλη πλευρά η Γερµανία να αποτελεί µέλος των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, να αποτελεί σύµµαχο και
συνεργάτη των µελών και της Ελλάδος ακόµη και να δίδει όπλα να
χτυπάνε τους Κούρδους.
Σας ερωτώ, ποια διεθνής κοινότητα, ποιο συµβούλιο ασφαλείας,
ποια διεθνής τάξη πραγµάτων, ποια λειτουργία εµπέδωσης
απονοµής δικαίου, είναι δυνατόν να συµβαδίσει µε την άσκηση της
πολιτικής της Γερµανίας;
Γιατί δεν καταρρίπτεται στα µάτια όλου του κόσµου η αξία της
έννοιας της λειτουργίας της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, εν όψει αυτού
του αισχρού εγκλήµατος που κάνει η Γερµανία, να εξοντώσει ένα
λαό σαν τους Κούρδους; Γιατί δεν απαντάµε εδώ; Γιατί δεν έχουµε
φωνή να υψώσουµε το ανάστηµά µας ως ελληνική Κυβέρνηση και
να απαντήσουµε στο θέµα της Γερµανίας για τους Κούρδους; Πώς
είναι δυνατόν να εννοηθούν αυτά τα πράγµατα σε αυτήν την
περίπτωση;
Βολευόµαστε µέσα στη λειτουργία µίας αστικής κοινωνίας.
Βολευόµαστε ως νεοφιλελλεύθερες και σοσιαλδηµοκρατικές
κυβερνήσεις και παρατάξεις. Βολευόµαστε στη σηµερινή λειτουργία
των πραγµάτων, όπως ακριβώς έχουν συµβεί και για το εαυτό µας
και για τα τοµάρια µας ευνοούµε τη λειτουργία ορισµένων
αντιλήψεων, απόψεων, αποδοχών, στρατηγικών και επιλογών, που
έχουν σχέση µε την εφαρµογή ορισµένων διατάξεων, για να
βολέψουµε εµείς τη δική µας περίπτωση στη λειτουργία της νέας
τάξης πραγµάτων, είτε ως νεοφιλελλεύθερες κυβερνήσεις και
παρατάξεις είτε ως σοσιαλδηµοκρατικές παρατάξεις.
'Οταν αγνοούµε όµως το δίκαιο των άλλων λαών, όταν αγνοούµε
εκείνους που πεθαίνουν από πείνα, όταν αγνοούµε όλους εκείνους,
οι οποίοι σήµερα παραγνωρίζονται από το Συµβούλιο Ασφαλείας,
θα καταρριφθεί και η αξία της έννοιας της λειτουργίας των
νεοφιλελεύθερων και σοσιαλδηµοκρατικών συστηµάτων, στα οποία
έχει αφεθεί ο λαός, ώστε να πιστεύει ότι µε µία ειρηνική διαβίωση
µπορεί να περνάει καλά.
Η αξία της έννοιας της απόλαυσης του υλικού αγαθού στη ζωή είναι
κατώτερη έννοια από την αξία της απόλαυσης του πνευµατικού
αγαθού και του δικαίου. Εδώ η σύγκρουση των δύο αυτών µεγάλων
συµφερόντων στη εποχή µας, θα καταδείξει ότι στην πορεία του
χρόνου δεν θα αντέξουν οι µεθοδεύσεις, ούτε του
νεοφιλελευθερισµού ούτε του σοσιαλδηµοκρατισµού, για την
εξασφάλιση της απονοµής του δικαίου και τη λειτουργία και τη
διατήρηση των κοινωνιών εις όλο τον κόσµο.
∆εν µπορεί να βλέπουµε από τα σπίτια µας, µε το καλοριφέρ,
εκείνους που πεθαίνουν από την πείνα, εκείνους που αδικούνται,
που αγωνίζονται, τραυµατίζονται και πεθαίνουν στην Τουρκία, που
λέγονται Κούρδοι και να λέµε ότι η νέα τάξη πραγµάτων ευνοεί τα
δικά µας τοµάρια, τους δικούς µας εαυτούς και "τι µας ενδιαφέρει";
Είναι η νεοφελιµιστική άποψη της µη καταψήφισης του νοµοσχεδίου
για την περίπτωση της άσκησης πολιτικής εκ µέρους της
Κυβέρνησης.
'Ερχοµαι τώρα στα συνταγµατικά θέµατα. Το άρθρο 9 του νόµου
λέει ότι µπορούν και τα δικαστήρια, τα εθνικά -δηλαδή η Ελλάδα- να
πιάσουν τους ανθρώπους και να τους δικάσουν για διεθνή
ανθρωπιστικά αδικήµατα και να δικάσει και το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο.
Το είπε και ο κ. Κουβέλης στην επιτροπή, το επαναλαµβάνω κι εγώ
σήµερα. 'Οταν το δικαστήριο φερ'ειπείν του κράτους-µέλους που
ψηφίζει εθεώρησε, χαρακτήρισε αυτό κοινό έγκληµα, καταδεικνύεται
πληµµελής αµέλεια περί της ερµηνείας του περιεχοµένου της
αποφάσεως και διατυπούται µεροληπτική κρίση για την έκδοση της
αποφάσεως από το Εθνικό ∆ικαστήριο.

Αυτά είναι "σηµεία και τέρατα" ερµηνείας διατάξεων διεθνούς νόµου.
∆ηλαδή, θα κρίνει το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο εάν υπάρχει µεροληπτική
κρίση για την απόφαση, που εξέδωσε το Εθνικό ∆ικαστήριο και θα
πει "πήραν τον Κάρατζιτς στην Ελλάδα να τον δικάσουν και
αθωώθηκε. Τον πιάνω εγώ. 'Ηταν µεροληπτικοί εκείνοι". Ακούστε
νόµο.
∆εν είναι µόνο αυτό. Μπορεί να το θεωρήσει και κοινό έγκληµα.
Φερ' ειπείν, αν δικάσει ένα κράτος τον Κάρατζιτς για κοινό έγκληµα,
τότε θα πει "τον δικάζω και εγώ ως διεθνές δικαστήριο για τα
εγκλήµατα που έκανε". Είναι νόµος αυτός; Ποιος νόµος υπάρχει;
Κατά το Σύνταγµα nullum crimen, nulla poena sine lege. Εδώ τώρα
ψηφίζεται και τα αδικήµατα έγιναν το 1991. ∆εν είναι
αντισυνταγµατικό, δεν είναι παράνοµο;
Υπάρχει και ειδική διεθνής διάταξη, η οποία προσδιορίζει την
απαγόρευση της αναδροµικότητας των νόµων και όµως η
αναδροµικότητα γίνεται. Με αυτά τα γιατροσόφια της λειτουργίας
αποδοχής υποδείξεων από την Αµερική και υποδείξεων
διευκρίνισης του τι πρέπει να κάνουµε, σε καµιά περίπτωση δεν
είναι δυνατόν να λυθεί το πρόβληµα. Το πρόβληµα λύνεται µε την
αντίσταση του ελληνικού λαού, τον οποίο είσαστε υποχρεωµένος να
υπηρετήσετε, κύριε Υπουργέ, ενάντια σ' αυτό το νοµοσχέδιο µε το
µεγάλο παράπονο ότι εγκληµάτισαν εναντίον της ανθρωπότητας
στην Κύπρο και στα άλλα µέρη. Και εκεί να πείτε το µεγάλο "όχι".
'Ελεγε ο πατέρας σας, κύριε Υπουργέ, "ήρθε η ώρα να πούµε το
µεγάλο ναι ή το µεγάλο όχι". Εσείς σήµερα λέτε το µεγάλο "ναι". Εν
ονόµατι αυτής της αληθείας, πιστεύω ότι θα έχετε την κατακραυγή
του ελληνικού λαού και θα σας συνοδεύσει µέχρι την ηµέρα των
εκλογών το στοιχείο αυτό ως στοιχείο υποχωρητικότητας, ως
στοιχείο αποδοχής υποδείξεων αµερικανικής πολιτικής και ως
στοιχείο, το οποίο δεν έχει σχέση µε την αξιοπρέπεια άσκησης
εξωτερικής πολιτικής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσαφούλια.
'Εχουν εγγραφεί για να µιλήσουν ο κ. Μολυβιάτης, ο κ.
Παπαδηµόπουλος και ο κ. Βεζδρεβάνης.
Ο κ. Μολυβιάτης έχει το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΜΟΛΥΒΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
'Ακουσα µε πολλή προσοχή τις οµιλίες των συναδέλφων και πρέπει
να οµολογήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι συµµερίζοµαι απολύτως τα
αισθήµατα της οργής και της αγανάκτησης, που εξέφρασαν για την
υποκρισία, που επικρατεί στη διεθνή ζωή και για την επιλεκτική
εφαρµογή των κανόνων του δικαίου. ∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι
αυτή είναι η διεθνής πραγµατικότητα, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το
δίκαιο εφαρµόζεται µε δύο µέτρα και µε δύο σταθµά.
Αν δεν συνέβαινε αυτό, θα έπρεπε να είχε ήδη συσταθεί δικαστήριο,
για να δικάσει τις θηριωδίες των Τούρκων στην Κύπρο, για να
δικάσει τη γενοκτονία του κουρδικού λαού, που διαπράττουν ακόµα
και σήµερα οι τουρκικές αρχές.
Νοµίζω, όµως, κύριε Πρόεδρε, ότι εµείς εδώ στην Αίθουσα αυτή θα
πρέπει να πάρουµε την απόφασή µας, αν θα πρέπει να
υπερψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό, όχι µόνο
µε βάση τα συναισθήµατά µας, όσο δικαιολογηµένα και αν είναι,
αλλά βάσει µίας συνολικής εικόνας, που θα περιλαµβάνει όλα τα
στοιχεία του προβλήµατος, που µας απασχολεί, θα περιλαµβάνει
τις µόνιµες αρχές που διέπουν την ελληνική εξωτερική πολιτική και
θα περιλαµβάνει επίσης τα συµφέροντα και τις επιδιώξεις της
πατρίδας µας στη διεθνή ζωή.
'Ακουσα,  κύριε    Πρόεδρε,    συναδέλφους    που   ανεφέρθησαν
στην  ανάγκη  παρεµποδίσεως  της  λειτουργίας  του  δικαστηρίου
αυτού,  κυρίως  της  Γιουγκοσλαβίας.  Το  γεγονός  είναι  ότι  το
δικαστήριο  αυτό  λειτουργεί  επί  πέντε  χρόνια  τώρα,  όπως  και
της  Ρουάντα  επί  τέσσερα  χρόνια.  Και  λειτουργεί  επί  πέντε
χρόνια,  διότι  έχουν  εφαρµόσει  τις  αποφάσεις  αυτές  του
Συµβουλίου  Ασφαλείας  όλες  ανεξαιρέτως  οι  χώρες  του  κόσµου.
'Οπως  µε  πληροφορεί  η  αρµόδια  υπηρεσία  του  Υπουργείου
Εξωτερικών,  η  Ελλάδα  είναι  η  µόνη  από  τις  εκατόν  ογδόντα
επτά  χώρες,  η  οποία δεν έχει εφαρµόσει ακόµη αυτές
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τις αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας.
Μπορώ να σας βεβαιώσω από την πείρα µου -αλλά το λέει και η
κοινή λογική- ότι δεν είναι καθόλου ευχάριστη η θέση µίας χώρας
στη διεθνή ζωή, η οποία βρίσκεται σε µειοψηφία του ενός. ∆ιότι
αυτό συµβαίνει σήµερα µε µας. 'Οταν είναι κανείς µειοψηφία του
ενός επί εκατόν ογδόντα επτά, είναι πολύ δύσκολο να πείσει ότι
µόνο αυτός έχει δίκιο και οι άλλοι εκατόν ογδόντα έξι έχουν άδικο.
Εποµένως, κύριε Πρόεδρε, τυχόν καταψήφιση αυτού του
νοµοσχεδίου από την Ελλάδα υπό τις συνθήκες αυτές, θα κινδύνευε
να εκθέσει διεθνώς τη χώρα µας, ότι εµείς είµαστε εκείνοι που
κάνουµε επιλεκτική εφαρµογή του δικαίου και όχι οι άλλοι εκατόν
ογδόντα έξι. Αυτή η κατηγορία θα µπορούσε να στραφεί εναντίον
µας.
Λειτουργεί, λοιπόν, αυτό το δικαστήριο εδώ και πέντε χρόνια διότι
µεταξύ των εκατόν ογδόντα έξι χωρών που το ψήφισαν, είναι και η
Ρωσία και η Κύπρος. Η Ρωσία είναι η παραδοσιακή µεγάλη
προστάτις των Σέρβων. Και όχι µόνο αυτό. Η Ρωσία ως µόνιµο
µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας είχε το δικαίωµα να προβάλει
βέτο και να µαταιώσει όχι µόνο την εφαρµογή αυτής της
αποφάσεως, αλλά ακόµη και την έκδοσή της. ∆εν το έπραξε. Και
δεν άκουσα να υπάρξουν φωνές διαµαρτυρίας ή παραπόνων από
τη Σερβία.
Επικαλούµεθα εδώ το παράδειγµα της Κύπρου. Η Κύπρος όµως
έχει εφαρµόσει τις αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας και πολύ
ορθώς το έπραξε, κατά τη γνώµη µου, διότι η βάση της πολιτικής
της Κύπρου για να λύσει το Κυπριακό πρόβληµα, είναι ο σεβασµός
των αποφάσεων και των ψηφισµάτων της Γενικής Συνελεύσεως και
του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών.
∆εν µπορούσε η Κύπρος, όπως δεν µπορούµε και εµείς, να
περιπέσουµε στην αντίφαση, από τη µια µεριά να στηρίζουµε την
κυπριακή πολιτική µας στο σεβασµό των αποφάσεων του
Συµβουλίου Ασφαλείας και από την άλλη να τις καταψηφίζουµε. Αν
δεν την ψηφίσουµε, δεν παραβιάζουµε µόνο την υποχρέωση του
σεβασµού, αλλά και τον ελληνικό εσωτερικό νόµο, διότι οι
αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας που λαµβάνονται µε βάση
το κεφάλαιο 7 του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών είναι
υποχρεωτικές, είναι δεσµευτικές για όλα τα µέλη του Οργανισµού,
βάσει και της εσωτερικής ελληνικής νοµοθεσίας.
∆εν πιστεύω ότι η Ελλάς θα έπρεπε να δείξει αυτήν την ασυνέπεια.
Υπάρχει πέραν αυτών και διεθνής τάση να δοθεί µηχανισµός
επιβολής του ∆ιεθνούς ∆ικαίου για πρώτη φορά πλέον σε όργανα,
σε δικαστήρια , µη εξαρτώµενα από τις κυβερνήσεις. Το δικαστήριο
-το διαρκές, κύριε Κουβέλη, στο οποίο αναφερθήκατε- ιδρύθηκε ήδη
πέρσι τον Ιούνιο στη Ρώµη και η Ελλάς υπερψήφισε την ίδρυση
αυτού του δικαστηρίου. Και πολύ ορθώς, γιατί αυτό το δικαστήριο
είναι διαρκές, είναι διεθνές , επιβάλλει κυρώσεις για εγκλήµατα αυτά
κατά της ανθρωπότητας και τα εγκλήµατα πολέµου.
Η Ελλάς έχει κάθε συµφέρον να ενισχύει αυτήν την τάση, διότι και
πιστεύουµε στις αρχές του ∆ιεθνούς ∆ικαίου, αλλά και έχουµε
υπάρξει στο παρελθόν θύµατα τέτοιων καταστάσεων, πολέµων,
εµφυλίων πολέµων και διαπράξεως εις βάρος του ελληνικού λαού
τέτοιων εγκληµάτων.
Είναι, λοιπόν, συµφέρον της χώρας µας, να υποστηρίξει αυτήν την
τάση του εξοπλισµού του ∆ιεθνούς ∆ικαίου µε µηχανισµούς
επιβολής κυρώσεων.
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, εάν έχω κάτι να ψέξω την Κυβέρνηση, είναι η
µεγάλη καθυστέρηση µε την οποία φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο προς
κύρωση, πέντε χρόνια µετά την υιοθέτηση αυτών των αποφάσεων
από το Συµβούλιο Ασφαλείας. Αυτή η καθυστέρηση µας εκθέτει
διεθνώς ότι είµαστε µία χώρα η οποία δεν συµµετέχει και δεν
παρακολουθεί τις διεθνείς εξελίξεις και η οποία είναι αδιάφορη σε
θέµατα που δεν έχουν άµεση σχέση µε τα συµφέροντά µας.
Είναι λάθος πολιτική αυτό, κύριε Πρόεδρε, διότι, όταν επικαλείσαι τη
συµπαράσταση των άλλων για τα δικά σου συµφέροντα, πρέπει να
δείχνεις ενδιαφέρον και για τα γενικότερα προβλήµατα της διεθνούς
ζωής.

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι εµείς δεν πρέπει να είµαστε
βασιλικότεροι του βασιλέως, γιατί µια τέτοια στάση µας χωρίς να
ωφελήσει τους φίλους µας, απλώς θα εξέθετε τη δική µας διεθνή
εικόνα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παπαδηµόπουλος
έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε και κύριοι
συνάδελφοι, αν πράγµατι η κακία είχε παραχωρήσει τη θέση της
στην αγάπη, αν η αλαζονεία έχει παραχωρήσει τη θέση της στη
σύνεση, αν εδώ, στον τόπο µας, κυριαρχούσε και γενικά στη γη, η
αρετή και όχι η κακία, φυσικά δεν θα βρισκόµασταν σήµερα στη
θέση αυτή, να ψηφίζουµε τέτοιου είδους νοµοσχέδια.
'Οµως, ο πόλεµος υπάρχει από αρχαιοτάτων χρόνων ανάµεσα στις
κοινωνικές οµάδες, τα κράτη, τους λαούς. Ο πόλεµος λέµε ότι από
µια σκοπιά είναι έγκληµα, είναι φρενοκοµείο, είναι ό,τι το απαίσιο
έχει βρεθεί από τον άνθρωπο, ωστόσο εµείς οι ίδιοι, όταν πρόκειται
να εξασφαλίσουµε την ελευθερία µας, την ακεραιότητα της χώρας,
την κοινωνική δικαιοσύνη, τότε λέµε πως ο πόλεµος αυτός είναι
υπέρ βωµών και εστιών, είναι πόλεµος για τα ιερά και όσια ενός
λαού.
Φυσικά το σχέδιο νόµου δεν αναφέρεται στον κολασµό εκείνων των
συµπεριφορών, των εγκληµάτων και των κακουργηµάτων που
διαπράττονται προκειµένου να προασπίσεις αυτές τις υψηλότατες
ιδέες, αλλά κυρίως για παρατραβηγµένες πράξεις -όπως τα
εγκλήµατα πολέµου και φυσικά όχι για τους σκοτωµούς που
γίνονται στα πεδία των µαχών, αυτό είναι κατανοητό απ' όλους- για
τα εγκλήµατα εκείνα, όπως ορίζει το νοµοσχέδιο, που είναι εκ
προθέσεως, όσον αφορά την αφαίρεση ζωής και για πολλές άλλες
αξιόποινες πράξεις που ταπεινώνουν τον άνθρωπο.
Εν πάση περιπτώσει δεν είναι ανάγκη να αναφέρουµε αυτά που
καταγράφει η απόφαση του Συµβουλίου Ασφαλείας. ∆εν µπορούµε,
όµως, να δεχθούµε, ύστερα από µία πρακτική που εφαρµόζεται
καθηµερινά στον πλανήτη µας, το Συµβούλιο Ασφαλείας και ο
Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών να κάνουν επιλεκτική εφαρµογή
αυτής της πολιτικής. Βεβαίως όλοι δικαιολογηµένα εκφράζουµε
οργή και αγανάκτηση. Συνεπώς είναι δικαιολογηµένοι οι
συνάδελφοι, που µέχρι τώρα έχουν µιλήσει και περιέγραψαν τα
εγκλήµατα που διεπράχθησαν στην Κύπρο, τα εγκλήµατα που
διαπράττονται σήµερα σε βάρος του κουρδικού λαού και τα
εγκλήµατα που διεπράχθησαν σε παλαιότερες εποχές.
'Αρα, λοιπόν, δεν είσαι εντάξει εσύ, διεθνής κοινωνία, δεν είσαι
εντάξει Οργανισµέ των Ηνωµένων Εθνών, δεν είσαι εντάξει
Συµβούλιο Ασφαλείας, γιατί ενώ έχεις τη δύναµη -µπορεί να µην
έχεις βεβαίως κατασταλτικούς µηχανισµούς και µηχανισµούς
εφαρµογής των αποφάσεών σου- όταν θέλεις να µπορείς να
επιβάλλεις την έννοµο τάξη, όµως αποφεύγεις και το κάνεις
επιλεκτικά. Γι'αυτό το λόγο νοµίζω όλοι είµαστε σε κατάσταση οργής
και αγανάκτησης, διότι κανείς δεν θα είχε αντίρρηση, κανείς δεν θα
στενοχωριόταν, κανείς δεν θα έκανε δυσµενή κριτική, εάν όντως
µέχρι τώρα το Συµβούλιο Ασφαλείας και οι αποφάσεις του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών έβρισκαν καθολική εφαρµογή σε
όλες τις περιπτώσεις και δεν είχαµε αυτά τα παρατράγουδα που
έχουµε σήµερα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Με  ποιο  σθένος  θα  έλθουµε  εµείς  να  εφαρµόσουµε  σήµερα
αυτήν  την  απόφαση  του  Συµβουλίου  Ασφαλείας,  όταν  ξέρουµε
ότι  για  τους  αδελφούς  µας  Κυπρίους  κωφεύουν.  'Αρα,  λοιπόν,
είναι  εκτεθειµένη  η  διεθνής  κοινότητα  και  οπωσδήποτε  µε  κρύα
καρδιά  θα  ψηφίσουµε  αυτό  το  νοµοσχέδιο,  κύριε  Υπουργέ,
σήµερα.  Και  το  πράττουµε  αυτό  όχι  για  κανέναν  άλλο  λόγο,
αλλά  κυρίως  για  να  δείξουµε  στη  διεθνή  Κοινότητα  ότι  η  χώρα
µας  σέβεται  τις  αποφάσεις  της  διεθνούς  κοινωνίας,  ότι  η  χώρα
µας  είναι  προσηλωµένη  αυστηρά  στις  αρχές  του  καταστατικού
χάρτη  των  Ηνωµένων  Εθνών  και  δεν  θέλουµε
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σε αυτήν την περίπτωση να δείξουµε πως είµαστε ένα άτακτο µέλος
του µεγάλου αυτού Οργανισµού. Μόνο και µόνο γι'αυτό το λόγο το
πράττουµε και διατηρούµε ένα σωρό άλλες επιφυλάξεις.
Θα κάνω τώρα δύο-τρεις παρατηρήσεις, από νοµικής καθαρά
πλευράς, του ισχύοντος σήµερα ∆ιεθνούς ∆ικαίου.
Είπε ο κ. Κουβέλης, ότι δεν πρέπει να ψηφίσουµε αυτό το
νοµοσχέδιο, διότι πάει κόντρα στην αρχή που ισχύει από το
Ρωµαϊκό ακόµα ∆ίκαιο, στο nullum crimen, nulla poena sine lege
και ότι βεβαίως δεν µπορούµε να κολάσουµε µία πράξη εκ των
υστέρων εάν δεν υπάρχει νόµος εκ των προτέρων που να ορίζει,
ποιές ανθρώπινες συµπεριφορές είναι για κολασµό.
Θα µου επιτρέψει ο κ. Κουβέλης στο σηµείο αυτό να διαφωνήσω,
διότι η αρχή αυτή -και ό,τι επικράτησε µετά σε όλα τα σύγχρονα
συντάγµατα- αφορά κυρίως πράξεις του κοινού Ποινικού ∆ικαίου,
δηλαδή πράξεις ορατές από τον µέσης αντίληψης άνθρωπο.
Μπορεί να πει κάποιος, γιατί µε κατηγορείτε ότι έκλεψα τούτο το
αντικείµενο, ενώ εάν ήξερα εκ των προτέρων ότι απαγορεύεται η
κλοπή δεν θα το έπραττα! Αυτά είναι πασιφανή πράγµατα. Αλλά
επίσης πολύ αντιληπτό γίνεται από όλους µας και το γεγονός ότι
στα κακουργήµατα αυτά, στα απαίσια αυτά εγκλήµατα δεν
χρειάζεται σώνει και καλά να εφαρµόζουµε 100% την αρχή αυτή.
Μπορεί οι ποινικολόγοι, µπορεί οι θεωρητικοί του δικαίου να
εµµένουν και µπορεί όλα τα ποινικά δίκαια του κόσµου να έχουν
ενσωµατώσει την αρχή αυτή, αλλά όµως να την κάνουν τι την αρχή,
όταν βλέπω ότι πράγµατι κάποια συµπεριφορά χρειάζεται κολασµό,
έστω και εκ των υστέρων, διότι είναι πράξη η οποία συγκινεί την
παγκόσµια κοινή γνώµη;
'Αρα, λοιπόν, από αυτής της πλευράς δεν θα ήταν αντισυνταγµατική
οποιαδήποτε διάταξη νοµοσχεδίου, διότι καθιερώνει εκ των
προτέρων κολασµό ανθρωπίνων συµπεριφορών που δεν το
πράττει εκ των προτέρων ο νόµος. 'Αλλωστε, υπάρχει και η διεθνής
πρακτική. Τότε µε ποια λογική ιδρύσαµε το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο
Εγκληµατιών Πολέµου στην Νυρεµβέργη; Και εδώ τα εγκλήµατα
βέβαια είχαν διαπραχθεί όταν απεφασίσθη η συγκρότηση αυτού του
δικαστηρίου και βεβαίως µε ανακούφιση δέχθηκε η παγκόσµια κοινή
γνώµη τη σύσταση αυτού του δικαστηρίου, για να δικάσει αυτούς
τους εγληµατίες πολέµου. 'Αρα, λοιπόν, δεν συντρέχει τέτοια
περίπτωση αποφυγής εφαρµογής λόγω αναδροµικότητος του
ποινικού νόµου κλπ.
Το µόνο που πρέπει να µας προβληµατίζει όλους είναι αυτή η
αταξία που υφίσταται στη διεθνή κοινότητα, όπου δεν θέλει να
εφαρµόζει προς πάσα κατεύθυνση τις αποφάσεις της ίδιας της
συνέλευσης των Ηνωµένων Εθνών, αλλά και του Συµβουλίου
Ασφαλείας, παρά µόνο κάνει αυτήν την επιλεκτική εφαρµογή, όπως
είπα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το
λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, µετά την εισήγηση του
εκλεκτού εισηγητού του κόµµατός µας κ. Σταύρου και ιδιαίτερα την
αγόρευση του πρέσβεως κ. Μολυβιάτη, νοµίζω ότι θα περίττευε η
δική µας παρέµβαση. Ειλικρινά ο κ. Μολυβιάτης έθεσε τα θέµατα
από κάθε πλευρά και νοµίζω ότι πεισθήκαµε όλοι για το τι πρέπει
να κάνουµε, πώς πρέπει να το κάνουµε και γιατί το κάνουµε.
Ωστόσο επιτρέψτε µου να εκφράσω, κύριε Υπουργέ, και κάποιες
δικές µου απόψη παρ'ότι σε δύο-τρία εκ των επιχειρηµάτων µε
πρόλαβε ήδη ο κ. Μολυβιάτης.
Η χώρα µας τίµησε πάντοτε την υπογραφή της στου διεθνείς
οργανισµούς. Και µε την τιµή υπογραφής της η ελληνική
διπλωµατία βρίσκεται σε καλό στάδιο οσάκις τίθενται όµοια θέµατα,
γιατί έχει το δικαίωµα να πει πως σεβάστηκε τα διεθνή νόµιµα,
σεβάστηκε τις διεθνείς συνθήκες, σεβάστηκε ό,τι υπέγραψε µέχρι
αυτήν τη στιγµή. Ως εκ τούτου η ελληνική διπλωµατία δεν βρίσκεται
σε θέση απολογουµένου οσάκις τίθενται τέτοια θέµατα. Και γι'αυτό
πολύ καλά -και είχα σκοπό να το πω- ο κ. Μολυβιάτης είπε πως
εκατόν ογδόντα έξι χώρες ήδη υπέγραψαν και µένουµε µόνο εµείς,

οι οποίοι εκ παραδόσεως σεβόµαστε τα διεθνή νόµιµα. ∆εν
χρειάστηκε να µας τα επιβάλλει ποτέ κανένας διά της βίας. Με
συναίσθηση ευθύνης και δικαίου ό,τι υπογράψαµε το τιµήσαµε.
Συνεπώς και στην προκειµένη περίπτωση, που είναι µία απόφαση
του Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών,
µία απόφαση η οποία είναι υποχρεωτική για τα µέλη του πρέπει να
πράξουµε το ίδιο. Οι αποφάσεις δεν έχουν περιθώρια για
πολλαπλές ερµηνείες εν προκειµένω ή είσαι µέλος του Οργανισµού
των Ηνωµένων Εθνών και εφαρµόζεις τις αποφάσεις του
Συµβουλίου Ασφαλείας ή δεν είσαι. Και από τη στιγµή που είσαι και
έχεις και µια παράδοση να σέβεσαι την υπογραφή σου, δεν µπορείς
να κάνεις διαφορετικά παρά να κυρώσεις, να σεβαστείς και αυτήν
την απόφασή του και να ψηφίσεις εν προκειµένω το νοµοσχέδιο το
οποίο έρχεται σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Είναι όµως, κύριε Υπουργέ, απολύτως δίκαιο ό,τι ελέχθη σε αυτήν
την Αίθουσα από πολλούς συναδέλφους. Αν θέλετε για µένα το
νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί µία ευκαιρία να διατρανώσει η Βουλή
των Ελλήνων την οργή και την αγανάκτησή της προς τα διεθνή
όργανα και εν προκειµένω στο Συµβούλιο Ασφαλείας των
Ηνωµένων Εθνών για την επιλεκτική εφαρµογή του δικαίου. Μόνο,
κύριε Υπουργέ, ως τέτοια ευκαιρία θεωρώ τη συζήτηση αυτή. Κατά
τα άλλα θα είχατε εν λευκώ τη δική µου εξουσιοδότηση να
προσυπογράψετε και να περάσετε αυτό το νοµοσχέδιο, διότι είναι
επιταγή ενός οργάνου το οποίο σεβόµαστε.
Ως τέτοια, λοιπόν, θεωρώ την παρέµβασή µου και ως τέτοια θεωρώ
τη συζήτηση σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία, να
διατρανώσουµε την αγανάκτησή µας και την οργή µας για την
επιλεκτική εφαρµογή του δικαίου από τους διεθνείς οργανισµούς.
∆ιότι δεν υπέστησαν ολιγότερα οι αδελφοί µας Κύπριοι, δεν
υφίστανται ολιγότερα σήµερα οι Κούρδοι από την εξ ανατολών
γείτονα χώρα, η οποία δεν σεβάστηκε ποτέ το ∆ιεθνές ∆ίκαιο και
όµως οι διεθνείς οργανισµοί στέκονται µπροστά και απέναντί της µε
µια επιδεκτικότητα και όταν εκείνη εγκληµατεί και γενοκτονεί, τη
χαϊδεύει.
Σαν τέτοια, λοιπόν, θέλω να θεωρήσετε την παρέµβασή µου
σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία και δηλώνω ότι ψηφίζω το
νοµοσχέδιό σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα δυτικά γενικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ, σαράντα οκτώ µαθητές και τρεις
συνοδοί-καθηγητές από την Ελληνογαλλική Σχολή Ουρσουλινών.
Τους καλωσορίζουµε στο εθνικό Κοινοβούλιο.
( Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες )
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να
ζητήσω συγγνώµη εκ µέρους του κ. Γιαννόπουλου που δεν
µπόρεσε, λόγω ασθενείας, να παρευρεθεί σήµερα και ο οποίος
χειριζόταν µέχρι στιγµής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Είναι όµως,
ένα νοµοσχέδιο που αφορά τις διεθνείς µας υποχρεώσεις, τη διεθνή
µας πολιτική, αν θέλετε, και έτσι λοιπόν αναπληρώνω αυτήν τη
στιγµή τον κ. Γιαννόπουλο.
'Εχουµε τις αποφάσεις του ΟΗΕ, την 827/1993, καθώς και την
955/1994, για τη δηµιουργία δυο διεθνών ποινικών δικαστηρίων για
τη Γιουγκοσλαβία και τη Ρουάντα.
Τις αποφάσεις του ΟΗΕ, είµαστε καταρχήν υποχρεωµένοι να τις
σεβαστούµε, αλλά δεν είναι µόνο τυπική η υποχρέωση, γιατί η
χώρα  µας  -και  νοµίζω  ότι  πολλοί  συνάδελφοι  το  τόνισαν-  είναι
µια  χώρα  που  πασχίζει  για  την  εφαρµογή  των  αποφάσεων  του
ΟΗΕ  στην  Κύπρο,  το  σεβασµό  του  ∆ιεθνούς  ∆ικαίου  στο
Αιγαίο  και  την  επίλυση  θεµάτων  που  θέτει  η  Τουρκία,  µέσω
των  διεθνών  συνθηκών  και  ιδιαίτερα  µέσω  του
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διεθνούς δικαστηρίου της Χάγης. Είναι ιδιαίτερης σηµασίας, λοιπόν,
η υποστήριξή µας στις αποφάσεις του ΟΗΕ, ιδιαίτερα στην
καθιέρωση κανόνων δικαίου.
Αν προστρέξουµε στην ιστορία, οι δίκες της Νυρεµβέργης
αποτέλεσαν µια πρώτη τοµή στην ανθρωπότητα. Η γενοκτονία των
Εβραίων, αλλά και άλλων, όπως των τσιγγάνων, αποτέλεσε το
αντικείµενο αυτών των δικαστηρίων.
Θα µπορούσε όµως, κάποιος ιστορικός να υποστηρίξει ότι το
δικαστήριο της Νυρεµβέργης, ήταν απλώς ένα προϊόν ιστορικών
συγκυριών και ότι καµια ουσιαστική συνέχεια δεν θα έδινε ή δεν είχε
δώσει η ανθρωπότητα στην αντιµετώπιση αυτής της βαρβαρότητας
του πολέµου και της ευθύνης της εκάστοτε εξουσίας, αυτών των
κρατούντων, που δίνουν τις εντολές στην ατοµική ευθύνη για τα
εγκλήµατα αυτά.
'Οµως, αυτές οι δύο αποφάσεις του ΟΗΕ για τα ad hoc δικαστήρια,
βάσει του κεφαλαίου 7 του χάρτη του ΟΗΕ, µετά από τη
διαπίστωση της διάπραξης µεγάλης κλίµακας παραβιάσεων των
συµβάσεων της Γενεύης του 1949 -άρα λοιπόν µιλάµε για µια
σύµβαση, ένα νοµικό κεκτηµένο, που ήταν προ των πράξεων και
όχι µετά των πράξεων που διαπράχθηκαν, όπως κάποιοι έχουν
υποστηρίξει στην Αίθουσα αυτή- αποτελούν την απόδειξη ότι η
ανθρωπότητα δεν θέλει να µείνει αµέτοχη ή παθητικός
παρατηρητής σε βάρβαρα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας. Και
αν δηµιουργούνται δυο συγκεκριµένα δικαστήρια για τις
συγκεκριµένες περιπτώσεις, είναι δύσκολο ή και λάθος πολλές
φορές να προσπαθήσει κανείς να συγκρίνει καταστάσεις
διαφορετικές, όπως είναι του Β' Παγκοσµίου Πολέµου, µε εκείνες
της πρώην Γιουγκοσλαβίας ή της Ρουάντα.
Αυτό που είναι απαραίτητο να τονίσει κανείς και το οποίο είναι ένα
κοινό στοιχείο, είναι ότι η ανθρωπότητα ξεκίνησε να θέτει κανόνες
και ποινές για τα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας.
'Εθεσαν αρκετοί συνάδελφοι το θέµα της επιλεκτικότητας των
περιπτώσεων, το κατά πόσο η διεθνής κοινότητα είναι επιλεκτική.
Και πράγµατι τόνισαν κάποιοι συνάδελφοι ότι έχουµε τη γενοκτονία
των Αρµενίων, τη γενοκτονία των Ποντίων, των Ελλήνων της
Μικράς Ασίας και άλλες περιπτώσεις παλαιότερες. Αλλά ακόµα και
σήµερα έχουµε περιπτώσεις, όπως των Κούρδων ή το
συνεχιζόµενο δράµα της Κύπρου και το τι γίνεται µε αυτό. Είναι
αλήθεια ότι τώρα, αργά, η διεθνής κοινότητα αρχίζει να ξυπνά για τα
εγκλήµατα αυτά, όπως παραδείγµατος χάρη το Κοινοβούλιο της
Γαλλίας που πρόσφατα ψήφισε νοµοσχέδιο για την καταδίκη της
γενοκτονίας των Αρµενίων.
Εγώ, αγαπητοί συνάδελφοι, όχι µόνο δεν θα διαφωνήσω µε τις
δικές σας διαπιστώσεις, αλλά θα συµµεριστώ και τα ίδια τα
αισθήµατά σας. 'Αλλος µίλησε για οργή, άλλος για απογοήτευση,
άλλος για αγανάκτηση. Τα ίδια αισθήµατα και εµένα µε διακατέχουν
πάρα πολλές φορές, όταν αντιµετωπίζω µια διπλοπροσωπία, µία
υποκρισία ή αν θέλετε δύο µέτρα και δύο σταθµά από εταίρους µας
ή από τη διεθνή κοινότητα.
Αν θέλετε, προσωπικά πολλές φορές έχω θέσει ακριβώς αυτό το
οποίο εσείς σήµερα εκφράζετε πολύ εύγλωττα σε πάρα πολλούς
συναδέλφους µου, γερουσιαστές, που έρχονται και επισκέπτονται
την Ελλάδα, στο ίδιο το Κογκρέσσο ή σε υπεύθυνους της
Αµερικανικής Κυβέρνησης ή και σε εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση.
'Οµως, το ερώτηµα είναι ποιο συµπέρασµα πρέπει να βγάλουµε
από αυτό το γεγονός. 'Οπως πολύ σωστά είπε ο κ. Μολυβιάτης, το
συµπέρασµα για µένα είναι τελείως διαφορετικό από αυτό κάποιων
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, που θεωρούν ότι γι'αυτό το λόγο δεν
πρέπει να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Αντιθέτως, είναι αδήριτη ανάγκη να υποστηρίξουµε κάθε βήµα που
θα ενισχύει τη διεθνή νοµιµότητα, την τάξη δικαίου στις διεθνείς
σχέσεις, αλλά και στη συγκεκριµένη περίπτωση την ατοµική ευθύνη
των υπευθύνων, των πολιτικών ηγετών που δίνουν τις εντολές για
τη διάπραξη αυτών των βαρβαροτήτων, όχι µόνο για το παρελθόν,
αλλά βεβαίως και προς αποφυγή αυτών των βαρβαροτήτων στο
µέλλον.
∆ικαιώνεται, λοιπόν, η άποψη -αν θέλετε η άποψή µας- που

ακούσθηκε ότι µε αφορµή τα ad hoc δικαστήρια και µε αυτό το
οποίο σήµερα ψηφίζουµε, δηµιουργήθηκε µια δυναµική, µια νέα και
αποφασιστική δυναµική για τη δηµιουργία ενός διεθνούς ποινικού
δικαστηρίου.
Αν θέλετε λοιπόν, αυτό που ψηφίζουµε εδώ εµείς πράγµατι
αργοπορηµένα, πράγµατι τελευταίοι, έχει δηµιουργήσει µία
δυναµική, που ακριβώς αντιµετωπίζει την κριτική, που όλοι µας
κάνουµε για τη διεθνή κοινότητα. Υιοθετήθηκε εν τέλει µε τη διεθνή
διάσκεψη στη Ρώµη φέτος, το καταστατικό ενός διεθνούς ποινικού
δικαστηρίου γενικώς, δηλαδή όχι επιλεκτικώς, για όλα τα εγκλήµατα
που διαπράττονται ανά τον κόσµο. Η Ευρώπη το υπερψήφισε, η
Ελλάδα όχι µόνο το υπερψήφισε, αλλά αγωνίστηκε σκληρά, για να
γίνει πραγµατικότητα και να τεθεί σύντοµα σε ισχύ. 'Αλλες χώρες
δεν το ψήφισαν, όπως η Αµερική.
Θεωρώ, λοιπόν, λάθος τη στάση που λέει ότι, εφόσον µέχρι σήµερα
υπάρχουν επιλεκτικές λογικές στη διεθνή κοινότητα, τότε η Ελλάδα
θα σαµποτάρει, θα αρνηθεί, όχι µόνο τις διεθνείς της υποχρεώσεις,
αλλά και τα πρώτα δειλά βήµατα προς τη σωστή κατεύθυνση,
εκπέµποντας έτσι ένα µήνυµα αντιφατικό, θα έλεγα πολύ αρνητικό
για την Ελλάδα.
∆ηλαδή, τι µήνυµα θα εκπέµπαµε, αν εµείς δεν υπερψηφίζαµε αυτό
το νοµοσχέδιο; Η χώρα µας µάχεται ίσως όσο πολύ λίγες για την
εφαρµογή των αποφάσεων του Ο.Η.Ε. στην Κύπρο, για τη
λειτουργία του διεθνούς δικαστηρίου της Χάγης όταν υπάρχουν
προβλήµατα στις σχέσεις όλων των χωρών που θέλουν να γίνουν
µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ή έστω και µέλη της ευρωπαϊκής
διάσκεψης, όπως είναι παραδείγµατος χάρη η Τουρκία. Μάχεται για
το διεθνές δίκαιο και την εφαρµογή του διεθνούς δικαίου στο Αιγαίο,
για την εφαρµογή και το σεβασµό των συνθηκών, για το σεβασµό
των συνόρων, για το σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων σε
σχέση µε τους Κούρδους, σε σχέση µε τους 'Ελληνες της
διασποράς, σε σχέση µε άλλους, µε τους Παλαιστίνιους, ακόµη σε
σχέση µε τη δική µας µειονότητα των Μουσουλµάνων και τις
κινήσεις προστασίας τους σε ό,τι αφορά τα ανθρώπινα δικαιώµατά
τους.
Είναι µια χώρα που ήταν πρόσφατα πρόεδρος στο Συµβούλιο της
Ευρώπης. Εκεί είχαµε ως προτεραιότητες της προεδρίας µας να
ενισχύσουµε το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο των Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων, είχαµε ως προτεραιότητα να ενισχύσουµε τον
επίτροπο για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, είχαµε ως προτεραιότητα
να προωθήσουµε τα θέµατα της εφαρµογής του νόµου στις νέες
χώρες, αλλά και στις χώρες που είναι παλαιότερα µέλη του
Συµβουλίου της Ευρώπης, ένα Συµβούλιο το οποίο έδιωξε την
Ελλάδα κατά τη διάρκεια της δικτατορίας, ακριβώς διότι
καταπατήθηκαν τα ανθρώπινα δικαιώµατα µε βασανιστήρια και
φυλακίσεις εκείνη την εποχή και βεβαίως ένα δικαστήριο το οποίο
έχει πια πάρει νέες αρµοδιότητες, το οποίο έχει καταδικάσει την
Τουρκία για την υπόθεση Λοϊζίδου στην Κύπρο, το οποίο έχει
καταδικάσει την Τουρκία για αρκετές υποθέσεις σε σχέση µε τους
Κούρδους και που βεβαίως εµπλέκεται στις εσωτερικές υποθέσεις
και που βεβαίως κρίνει τα εθνικά δικαστήρια.
Ο κ. Τσαφούλιας νοµίζω είπε, "πώς κρίνει εθνικά δικαστήρια"; Μα,
εµείς έχουµε αποδεχτεί ότι το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων κρίνει τα εθνικά µας δικαστήρια, όπως έχει κρίνει και
τα εθνικά δικαστήρια της Τουρκίας και έχει αναιρέσει τις αποφάσεις
τους.
Να τα θεωρήσουµε αυτά, όπως είπε κάποιος από τους οµιλητές, ως
εσωτερικές υποθέσεις και να µην ασχοληθούµε; ∆ηλαδή να µην
ασχοληθεί η διεθνής κοινότητα σήµερα µε το κουρδικό; Να µην
ασχοληθεί η διεθνής κοινότητα µε την παραβίαση ανθρωπίνων
δικαιωµάτων σε άλλες χώρες;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Να µην επεµβαίνει δικαστικά και
στρατιωτικά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Αυτό είπατε. 'Αρα, λοιπόν, πρέπει να επεµβαίνει µε
δικαστικές αποφάσεις, µε δικαστήρια, βεβαίως µε την υιοθέτηση
κανόνων δικαίου.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Γιατί αυτό δεν το ψήφισαν;
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): ∆εν ψήφισαν, όπως ξέρετε, το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο
Ποινικού ∆ικαίου.
Για να µην διακόπτω, λοιπόν, τον ειρµό της σκέψης µου, θα ήθελα
να πω ότι θα ήταν πολύ λάθος αν η Ελλάδα -η οποία έχει
υπερασπιστεί, έχει παλέψει για την υιοθέτηση διεθνούς δικαίου στην
επίλυση προβληµάτων που έχουν να κάνουν µε τη διεθνή της
πολιτική, έλθει και πει "ξέρετε, εγώ δεν ψηφίζω αυτό το νοµοσχέδιο"
και να πει διάφορα πράγµατα, όπως παραδείγµατος χάρη "επειδή
είναι οι Σέρβοι φίλοι µας" ή και "επειδή είναι άλλα ζητήµατα που δεν
έχουν επιλυθεί και θα πρέπει να επιλυθούν, πριν εµείς ψηφίσουµε
γι' αυτά τα ζητήµατα". Τότε η Ελλάδα θα χαρακτηριστεί στη διεθνή
κοινότητα, όχι ως µια χώρα δικαίου, µια χώρα που αναζητά
πράγµατι το δίκιο της, αλλά µια χώρα που κοιτά απλώς και η ίδια,
επιλεκτικά τα ζητήµατα της διεθνούς πολιτικής, µε εµπάθεια και µε
κακοπιστία και βλέπει τη λειτουργία της διεθνούς κοινότητας, µόνο
ως αντικείµενο συνωµοσιολογικών αναλύσεων.
Αν θέλουµε να αποδείξουµε εν τέλει και τη φιλία µας προς τη
Σερβία, τότε δεν έχουµε παρά να συµβάλουµε, ώστε η Σερβία-
Γιουγκοσλαβία πράγµατι να βρει τη θέση της στη διεθνή κοινότητα,
µακριά από τη σηµερινή της αποµόνωση.
Και εκεί πρέπει να είµαστε ειλικρινείς -και είµαστε ειλικρινείς- όπως
πρόσφατα και κατά τη διάρκεια της προεδρίας µας στο Συµβούλιο
της Ευρώπης, έχουµε κάνει την κριτική µας και δηµόσια για το
φίµωµα των σερβικών µέσων ενηµέρωσης στο Βελιγράδι.
Στη συγκεκριµένη όµως περίπτωση είναι η ίδια η Γιουγκοσλαβία -
δεν ξέρω αν το ξέρετε αυτό- η οποία αποδέχεται το δικαστήριο.
Αυτό το οποίο εµείς ψηφίζουµε το έχει αποδεχτεί η Γιουγκοσλαβία.
Το ξέρετε αυτό; Μάλιστα, το δικαστήριο αυτό έχει γραφεία στο
Βελιγράδι.
Είναι λάθος η εντύπωση -εσείς τη δώσατε αυτήν την εντύπωση και
σε σας απαντώ- ότι το δικαστήριο αυτό κρίνει µόνο Σέρβους.
Κάνουµε κακό στη Σερβία, αν δώσουµε αυτή την εντύπωση. Κρίνει
και µη Σέρβους. Και µουσουλµάνους και Κροάτες. Μάλιστα
πρόσφατα καταδίκασε µουσουλµάνους ακριβώς για εγκλήµατα κατά
της ανθρωπότητας.
Αν θέλουµε λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να δείξουµε, όχι µόνο τη
φιλία µας, αλλά και την προσήλωσή µας στις αρχές, αυτό δεν θα το
δείξουµε όταν τις εφαρµόζουµε µόνο για τους αντιπάλους µας, αλλά
ειδικότερα όταν τις εφαρµόζουµε και για τους φίλους µας και
ιδιαίτερα για τους εαυτούς µας. Τότε έχει µία ηθική στάση η Ελλάδα,
τότε έχει δυνατή φωνή η Ελλάδα. Η Ελλάδα έχει δυνατή φωνή, όταν
έχει µια ηθική φωνή, αγαπητοί συνάδελφοι.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τον Ντούτσµαν τον κυνηγάει και τον
Ιζετµπέκοβιτς;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Φοβάµαι, λοιπόν, ότι το κλίµα κάποιων
παρεµβάσεων παρουσιάζει τουλάχιστον έλλειψη ενηµέρωσης.
Θέλω πριν κλείσω να επισηµάνω απλώς δύο σηµεία πρώτον ότι
δεν είναι µεταγενέστερος, όπως είπα, ο νόµος της πράξης. Οι νόµοι
που παραβιάστηκαν είναι οι συµβάσεις της Γενεύης του 1949 για το
ανθρωπιστικό δίκαιο και για την καταστολή της γενοκτονίας του
1948.
Υπάρχουν δε τα πρωτόκολλα 1 και 2 του 1977 στις συµβάσεις της
Γενεύης του 1949, τα οποία είναι και τα δύο κυρωµένα από την
Ελλάδα και περιέχουν µεγάλους καταλόγους εγκληµάτων πολέµου
και εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας.
Επίσης θέλω να τονίσω, επειδή άκουσα αρκετά για το Κουρδικό -
δεν είναι του άµεσου ζητήµατος, έχει όµως µια συνάφεια, µια και
µιλάµε για εγκλήµατα και παραβιάσεις των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων ή των δικαιωµάτων των µειονοτήτων- ότι σαφώς η
πρόσφατη έλευση του Οτσαλάν στη Ρώµη, έχει δώσει την ευκαιρία
να θέσει η διεθνής κοινότητα και πάλι αυτό το ζήτηµα. Επαφίεται σε
µας, ως Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά και ως διεθνής κοινότητα να
αξιοποιήσουµε πράγµατι αυτήν την ευκαιρία, να ξεφύγουµε από τη

λογική ότι αυτή είναι µία Ιταλοτουρκική σύγκρουση. ∆εν είναι
ιταλοτουρκική σύγκρουση, όσο και αν κάποιοι θα ήθελαν να είναι
ιταλοτουρκική σύγκρουση, όπως επίσης το Κουρδικό δεν είναι
ελληνοτουρκική σύγκρουση. Πολλές φορές οι Τούρκοι προσπαθούν
να δηµιουργήσουν αυτήν την εντύπωση, να βρουν ουσιαστικά ένα
εξιλαστήριο θύµα, να βρουν έναν αποδιοποµπαίο τράγο, για την
αδυναµία τους µε στρατιωτικά µέσα να επιλύσουν το κουρδικό
πρόβληµα, αδυναµία που θέλουν να δικαιολογήσουν απέναντι στη
δική τους κοινή γνώµη. Προσπαθούν βεβαίως να βάλουν τη δική
τους ταµπέλα, τη δική τους εξήγηση στο Κουρδικό πρόβληµα. ∆εν
είναι, λοιπόν, ούτε ελληνοτουρκικό πρόβληµα, ούτε ιταλοτουρκικό
πρόβληµα, είναι ένα πρόβληµα καταπάτησης ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, ένα πρόβληµα έλλειψης δηµοκρατικών θεσµών, ένα
πρόβληµα µη συµµόρφωσης µε κανόνες ∆ιεθνούς ∆ικαίου, ένα
πρόβληµα των σχέσεων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε την Τουρκία,
ένα πρόβληµα των σχέσεων της διεθνούς κοινότητας µε την
Τουρκία και έτσι πρέπει να τοποθετηθεί. Με αφορµή αυτό το
συγκεκριµένο γεγονός πρέπει να αξιοποιηθεί από τη διεθνή
κοινότητα και να τεθεί επί τάπητος, το θέµα του κουρδικού λαού και
βεβαίως της ειρηνικής επίλυσής του. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παυλόπουλος έχει
το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα χρησιµοποιήσω πολύ λίγο από
το χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
∆ιευκρινίζω αυτό το οποίο τονίστηκε από τον εισηγητή µας κ.
Μολυβιάτη, αλλά και από και άλλους. 'Οτι, δηλαδή, ψηφίζουµε τη
σύµβαση αυτή. Βεβαίως, αυτό το οποίο θέλω να τονίσω είναι, οι
λόγοι για τους οποίους την ψηφίζουµε. 'Οχι βεβαίως γιατί πρόκειται
να προσθέσω κάτι άλλο σε σχέση µε αυτά που ελέχθησαν, αλλά
γιατί µετά και την παρέµβαση του κυρίου Υπουργού, καλό είναι να
διευκρινισθούν ορισµένα πράγµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν το ∆ιεθνές ∆ίκαιο σήµερα πάσχει
σε µεγάλο βαθµό, αν δεν µπορεί να επιβληθεί, να ισχύσει, οφείλεται
κυρίως σε δύο πράγµατα: Πρώτον στο γεγονός ότι δεν υπάρχουν
κυρωτικοί µηχανισµοί εφαρµογής του. Και, δεύτερον, στο γεγονός
ότι η εφαρµογή του είναι επιλεκτική. Και τα δύο στοιχεία εφαρµογής
ενός κανόνα δικαίου αποδυναµώνουν την έννοια του δικαίου.
Ο κανόνας δικαίου δεν µπορεί να είναι λέξη imperfecta. Πρέπει να
θεσπίζεται για να µπορεί να εφαρµοστεί. Και βεβαίως πρέπει να
υπάρχουν και οι κυρωτικοί εκεί µηχανισµοί οι οποίοι διασφαλίζουν
την εφαρµογή του. 'Οταν ο κανόνας δικαίου υπάρχει αλλά δεν
εφαρµόζεται, από εκεί και πέρα αντιλαµβάνεσθε ότι ουδείς πιστεύει
σε αυτήν τη µορφή του κανόνα δικαίου. Μη µε κατηγορήσετε για
νοµικισµό, αλλά όταν παροικούσαµε την Ιερουσαλήµ των
φοιτητικών εδράνων, θυµάµαι τη φράση την οποία είχε δανειστεί
σεβαστός καθηγητής από το Ρούντολφ φον Γέρινγκ, έναν από τους
µεγαλύτερους νοµικούς που ανέδειξε ο περασµένος αιώνας στη
Γερµανία, που έλεγε ότι το δίκαιο που δεν έχει κυρωτικούς
µηχανισµούς και δεν εφαρµόζεται είναι φως που δεν φωτίζει, φωτιά
που δεν καίει.
∆υστυχώς, όπως ήδη είπα, σήµερα το ∆ιεθνές ∆ίκαιο πάσχει, από
το γεγονός ότι δεν υπάρχουν οι κυρωτικοί εκείνοι µηχανισµοί που
επιβάλλουν την εφαρµογή του. Γι αυτό και δεν µπορεί να
νοµιµοποιηθεί στα µάτια των ανθρώπων, στα µάτια των εθνών και
ιδίως των ασθενέστερων. Και έπειτα υπάρχει επιλεκτική εφαρµογή
που σηµαίνει ότι, σε ορισµένες περιπτώσεις, εφαρµόζεται γιατί αυτό
το θέλουν κάποιοι και µπορούν να το επιβάλλουν. ∆εν είναι δηλαδή
ο κανόνας δικαίου ο οποίος µπορεί να επιβάλλει την εφαρµογή του,
αλλά η δύναµη εκείνων οι οποίοι µπορούν να θέσουν σε ορισµένες
περιπτώσεις τους µηχανισµούς εφαρµογής σε κίνηση. Και  αυτό,
αυτή  η  επιλεκτική  εφαρµογή  αναιρεί  την  πεµπτουσία  του  ίδιου
του  δικαίου  που  είναι  η  αρχή  της  ισότητας  της  εφαρµογής
του.  Και  όταν  µιλάµε  για  αρχή  ισότητας  την  εννοούµε  µε  την
αναλογική  του  έννοια  όπως  τη  θέλησε  ο  Αριστοτέλης.  Αυτά
είναι  τα  δύο  µεγαλύτερα  προβλήµατα του διεθνούς δικαίου
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σήµερα. Η µη εφαρµογή του ή η επιλεκτική εφαρµογή του.
Εµείς πιστεύουµε -και νοµίζω πως έτσι πρέπει να το δούµε- ότι στις
δύο αυτές περιπτώσεις υπάρχει επιτέλους µια εφαρµογή του
∆ιεθνούς ∆ικαίου. Τα δύο δικαστήρια που συνιστώνται θα
µπορούσαν να δηµιουργήσουν προβλήµατα εάν επιλεκτικά, σε
ορισµένες περιπτώσεις παραδείγµατος χάρη µέσα στο έδαφος της
πρώην Γιουγκοσλαβίας, εφήρµοζαν τους κανόνες που αφορούν τις
παραβιάσεις του ανθρωπιστικού δικαίου. Αφορούν όµως, όπως
τονίσθηκε προηγουµένως από όλους και όπως φαίνεται από την
ίδια τη σύµβαση, ό,τι και αν έγινε στην πρώην Γιουγκοσλαβία είτε
από τη µια είτε από την άλλη πλευρά. Και θα έλεγα και η
Γιουγκοσλαβία το καταλαβαίνει καλύτερα από ορισµένους από
εµάς. 'Αρα πρέπει να το ψηφίσουµε και για ένα άλλο λόγο, όσο και
αν µας πονάει. Γιατί σε ορισµένες περιπτώσεις σε µας η διεθνής
κοινότητα, σε δικά µας εθνικά δίκαια, δεν φέρθηκε µε την ίδια
ευαισθησία.
Πρέπει να το κάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
µπορούµε να το επικαλούµεθα σαν προηγούµενο. 'Οσα
περισσότερα προηγούµενα υπάρχουν, τόσο περισσότερο
νοµιµοποιείται η θέση µας. Το ζήτηµα λοιπόν δεν είναι να µην
ψηφίσουµε τη σχετική σύµβαση και να µην την κυρώσουµε. Το
ζήτηµα είναι να µην αφήσουµε να πάει χαµένη η ευκαιρία το ότι την
ψηφίσαµε παρά το γεγονός ότι εµείς έχουµε πολύ περισσότερες
αιτίες να δηµιουργηθούν τέτοια δικαστήρια, παραδείγµατος χάρη
στην Κύπρο ή αλλού.
Με αυτήν την έννοια η Νέα ∆ηµοκρατία την ψηφίζει τη σύµβαση
αυτή θεωρόντας ότι αποτελεί εφαρµογή του ∆ιεθµούς ∆ικαίου. Μία
εφαρµογή όµως η οποία πρέπει να γίνεται γενικώς, Και βεβαίως την
ψηφίζουµε, µε την έννοια ότι εξουσιοδοτούµε την Κυβέρνηση να
επικαλεσθεί αυτή τη βάση για να µπορέσει ακριβώς να
υπερασπισθεί καλύτερα τα εθνικά µας δίκαια.
Θυµίζω µόνο ένα πράγµα. Μια αρνητική θέση στη συγκεκριµένη
περίπτωση θα σήµαινε ίσως και αρνητική θέση σε αυριανή δική µας
αίτηση για το ίδιο ζήτηµα. Νοµίζω πως τώρα όσο και αν πονάει -
τονίζω- όσο και αν κοστίζει πολιτικά, ενισχύουµε τις θέσεις µας. Και
µε αυτήν την έννοια η Νέα ∆ηµοκρατία την ψηφίζει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κόρακας έχει το
λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Οµολογώ ότι µου έκανε εντύπωση η
τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού και ήταν πίσω από την
τοποθέτηση και αυτού ακόµη του Υπουργού ∆ικαιοσύνης που έκανε
στην επιτροπή.
Ακούσαµε για παράδειγµα ότι είναι ανάγκη να στηρίξουµε κάθε
µέτρο που ενισχύει τη διεθνή νοµιµότητα. Παρακάτω όµως ο ίδιος ο
κύριος Υπουργός τόνισε ότι αγανακτεί και αυτός µαζί µας µπροστά
στην κοινή διαπίστωση της επιλεκτικής ευαισθησίας που δείχνουν
ορισµένοι κυρίαρχοι κύκλοι σε αυτούς τους οργανισµούς. Αγανακτεί
και ο ίδιος µαζί µας µπροστά στην πολιτική των δύο µέτρων και δύο
σταθµών. Θα µπορούσα, λοιπόν, να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι η
ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου είναι η επιβράβευση αυτής της
πολιτικής των δύο µέτρων και δύο σταθµών. ∆ιότι, επαναλαµβάνω,
εάν έλεγε "δηµιουργείται ένα διεθνές δικαστήριο το οποίο θα
ασχολείται µε βάση αυτούς τους κανόνες λειτουργίας και µε αυτούς
τους ορισµούς των αδικηµάτων, θα ασχολείται µε τα αδικήµατα που
θα γίνονται κατά της ανθρωπότητας στον κόσµο γενικά". Θα
µπορούσαµε να κάτσουµε να κουβεντιάσουµε.
Εδώ όµως µας λέτε ότι πάει να γίνει κάτι τέτοιο και είναι σχεδόν
βέβαιο, αλλά δεν ζητάτε, αφού θα γίνει το γενικό, να καταργηθεί και
το µερικό, να καταργηθούν αυτά τα πράγµατα που προβλέπει το
συζητούµενο νοµοσχέδιο.
Μας λέτε, κύριε Υπουργέ -απαντώντας στην παρατήρησή µας, ότι
κατά κύριο λόγο διώκονται οι Σέρβοι και κυρίως η ηγεσία των
Σέρβων της Βοσνίας και της Ερζεγοβίνης- ότι δικάστηκαν και
Κροάτες. Το ξέρω, αλλά αυτοί είναι στην ιεραρχία στην τέταρτη και
πέµπτη σειρά. Και δεν µας λέτε ή κάνετε πως δεν το ακούτε -δεν
καταλαβαίνω γιατί εξάλλου- ότι διώκεται ο Κάρατζιτς, ο οποίος ήταν

την εποχή εκείνη ο ηγέτης της Σερβικής ∆ηµοκρατίας, διώκεται ο
Πλάτζιτς που ήταν επικεφαλής των ενόπλων δυνάµεων ή εν πάση
περιπτώσει, ένας από τους πρώτους σηµαίνοντες παράγοντες.
∆ιώκεται κάποιος τέτοιος, απ' αυτήν την ιεραρχία, από την πλευρά
των µουσουλµάνων και των Κροατών; Φυσικά όχι. Ούτε καν για να
κρατήσουν τα προσχήµατα.
Επίσης έφτασαν στο σηµείο και να εκτελούν ακόµα, γιατί ήταν, λέει,
σε µυστική λίστα. Υπάρχουν δηλαδή, κατά τη γνώµη µας,
προβλήµατα τέτοια, που δεν µπορούν να µας αφήσουν
αδιάφορους.
Είπατε, επίσης, αν θέλουµε να βοηθήσουµε πραγµατικά τους
φίλους µας τους Σέρβους κλπ. Εγώ δεν θέτω θέµα φιλίας ή µη
φιλίας. Θέσαµε θέµα του κοινού αισθήµατος δικαίου, θέµα
δικαιοσύνης, ότι δηλαδή αυτό που κάνει σήµερα ο ΟΗΕ είναι να
προωθεί, να νοµιµοποιεί αποφάσεις κλπ. των ιµπεριαλιστικών
δυνάµεων. Και πολλές φορές στο παράδειγµα της Γιουγκοσλαβίας -
είναι κραυγαλέο αυτό που θα σας πω- ήρθε να νοµιµοποιήσει
αποφάσεις και ενέργειες των ιµπεριαλιστών εκ των υστέρων, για να
τους δώσει το κάλυµµά του.
Εµείς δεν λέµε ότι πρέπει να διαλυθεί ο ΟΗΕ. Λέµε ότι πρέπει να
αναπτύξουµε τον αγώνα για τον εκδηµοκρατισµό του και να
σταµατήσει αυτή η καταδυνάστευσή του -αν µπορώ να πω έτσι- απ'
αυτές τις δυνάµεις.
∆έστε τώρα τι γίνεται µε το Ιράκ. Αν ο Σαντάµ Χουσεϊν κάνει πόλεµο
ή όχι, τότε να ενισχυθεί η πλευρά η άλλη, που υφίσταται την πίεσή
του, αν νοµίζετε ότι έτσι πρέπει να γίνει. Αλλά είναι δυνατόν, επειδή
ο Σαντάµ Χουσεϊν θα εφαρµόζει αυτήν την πολιτική, να πηγαίνουν
και να βοµβαρδίζουν και να σκοτώνουν εκατοντάδες χιλιάδες αθώοι
άνθρωποι;
Επίσης, είπατε και κάτι άλλο, κατά τη γνώµη µας περίεργο ότι η
Ελλάδα έχει ισχυρή φωνή, όταν έχει θετική φωνή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Είπα, "ηθική φωνή".
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Η ηθική, κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι είναι µια
έννοια πάρα πολύ πλατιά και εξαρτάται για ποιανού συµφέροντα
τίθεται το θέµα της ηθικής. 'Οµως, ποιος θα το κρίνει; Εγώ σας
ρωτώ εδώ, αυτή η φωνή που βγάζουµε εµείς, δεν είναι ηθική; Και
δεν θα µπορούσε να πει η Ελλάδα "πολύ καλά, θέλετε να ψηφίσω
αυτό το πράγµα -"σας κάνω όπως βλέπετε ένα σωρό αβαρίες"- θα
το ψηφίσω, αλλά να γίνει παρόµοιο δικαστήριο και για την Τουρκία,
για το Κουρδικό, παρόµοιο δικαστήριο και για το Ισραήλ, για τους
Παλαιστίνιους, παρόµοιο δικαστήριο και για την Κύπρο". ∆εν είναι
θέµα αυτό; Λίγα είναι τα εγκλήµατα, που διαπράχθηκαν εις βάρος
αυτών των λαών; Και γιατί;
Σας είπα ότι στο Συµβούλιο της Ευρώπης µου απάντησαν πως δεν
σηµαίνει, επειδή δεν έγιναν τέτοια δικαστήρια γι' αυτές τις
περιπτώσεις, ότι θα πρέπει να συνεχίσουµε να µην κάνουµε τίποτα.
Εγώ θα µπορούσα πάλι να το δεχθώ αυτό, αν λέγαµε έστω και
τώρα να γίνει, γιατί οι πληγές αυτές είναι ανοιχτές, είναι ανοιχτή η
πληγή της Κύπρου, είναι ανοιχτή η πληγή του Κουρδικού, είναι
ανοιχτή η πληγή του Παλαιστινιακού, που σκοτώνουν καθηµερινά,
παραβιάζουν και ποδοπατούν τα πάντα εκεί. Και µπορώ να σας
αναφέρω κι άλλους λαούς. 'Οµως δεν το λέµε αυτό. Και ερχόµαστε
και παίρνουµε αυτήν τη θέση, που παίρνουµε.
Να, γιατί πιστεύουµε, κύριε Παυλόπουλε, ότι βεβαίως ασθενεί το
∆ιεθνές ∆ίκαιο, γιατί εφαρµόζεται επιλεκτικά, αλλά δεν
καταλαβαίνουµε, γιατί σε µία τέτοια περίπτωση που ακριβώς
επιλεκτικά εφαρµόζεται, δεν αντιδράτε και λέτε ότι πρέπει να το
ψηφίσουµε, ακριβώς για να δηµιουργήσουµε προηγούµενο.
'Εχετε αυταπάτη ότι θα δηµιουργηθεί ποτέ δικαστήριο για την
Τουρκία; Ακούστε, θέλω για µια άλλη φορά να δηλώσω ότι εµείς
τρέφουµε απέραντη αγάπη και αλληλεγγύη απέναντι στον τουρκικό
λαό, στους λαούς της Τουρκίας  γενικότερα  και  υποφέρουµε  µαζί
του   για   την   καθηµερινή   καταπίεσή   του   και   για   τις   
φυλακές  που   είναι   γεµάτες,   στους   φυλακισµένους
εκφράζουµε την αλληλεγγύη τη συµπαράστασή µας Αλλά,
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ακριβώς επειδή αγαπάµε αυτούς τους λαούς, δεν δεχόµαστε αυτό
το καθεστώς. Και ακριβώς εκεί καταγγέλλουµε την τεράστια
υποκρισία. Επίλεκτο µέλος του Συµβουλίου της Ευρώπης είναι η
Τουρκία, κύριε Υπουργέ -και το ξέρετε πολύ καλά.
Είπατε ότι βγήκαµε και κάναµε κριτική στους Σέρβους, στη Σερβία,
στη Γιουγκοσλαβία, για το ότι στο Βελιγράδι φιµώνεται ο Τύπος. ∆εν
θα είχαµε καµία αντίρρηση γι' αυτό, εάν η χώρα µας επέµενε, ως
πρόεδρος του Συµβουλίου της Ευρώπης, να µπει επιτέλους η
Γιουγκοσλαβία στο Συµβούλιο της Ευρώπης. 'Οµως αυτό δεν έγινε,
κύριε Υπουργέ. Μπορούσαµε όµως στους έξι µήνες της Προεδρίας
µας να επιµείνουµε, να το παλέψουµε. ∆εν το παλέψαµε, ενώ
υπάρχουν άλλες χώρες, όπως η Τουρκία, οι λεγόµενες ∆ηµοκρατίες
της Βαλτικής -όπου εκεί οι παραβιάσεις των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων είναι άγριες- που συµµετέχουν στο Συµβούλιο της
Ευρώπης. Και σας επαναλαµβάνω, ότι ξέρετε πολύ καλά ότι -
ανεξάρτητα από την όποια διαφορά µπορούµε να έχουµε µε την
πολιτική που ακολουθεί το Βελιγράδι ή οι Σέρβοι της ∆ηµοκρατίας
της Βοσνίας - Ερζεγοβίνης- το κύριο πρόβληµα που έχει η λεγόµενη
διεθνής κοινότητα είναι το ότι ακόµα, έστω και κάπως αµβλυµένα,
συνεχίζει αυτή η χώρα, συνεχίζει αυτός ο λαός να αντιστέκεται στα
κελεύσµατα των ιµπεριαλιστών. Κι εµείς, δυστυχώς, παρά τις
όποιες διακηρύξεις φιλίας, συνεργήσαµε -όταν λέγω εµείς, εννοώ η
επίσηµη Ελλάδα- στο έγκληµα που διαπράττεται κατά του λαού
αυτού και µε το εµπάργκο -κρατώντας το εµπάργκο- και τον
αποκλεισµό και µε την αποστολή στρατευµάτων στη Βοσνία -
Ερζεγοβίνη και εν πάση περιπτώσει µε την ψήφιση όλων αυτών
των µέτρων.
Κύριε Πρόεδρε, εµείς επιµένουµε, καταλαβαίνουµε ότι εδώ
πρόκειται για διεθνή οργανισµό, παγκόσµιο οργανισµό, όπως είναι
ο ΟΗΕ, ο οποίος δίνει ορισµένες εντολές και µπορεί να θεωρούνται
αυτές υποχρεωτικές. 'Οµως, ωστόσο επιµένουµε ότι η Ελλάδα
έπρεπε να υψώσει φωνή διαµαρτυρίας, διαφορετική φωνή εκεί µέσα
και να ασκήσει την πίεσή της, ώστε να σταµατήσει αυτή η
επαίσχυντη πολιτική των δύο µέτρων και δύο σταθµών, που τελικά
µόνο τους ιµπεριαλιστές ωφελεί και µόνο τους λαούς ζηµιώνει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Το λόγο έχει για ένα
λεπτό ο κ. Παυλόπουλος.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πάλι θα ήθελα να
διευκρινίσω κάτι, το οποίο δεν αποτελεί, αν θέλετε, εξήγηση αυτών
τα οποία είπα προηγουµένως. Αλλά, θέλω να πω -και σήµερα είναι
ήπια η ατµόσφαιρα στη Βουλή, που συζητάµε- ότι η θέση την οποία
η Νέα ∆ηµοκρατία πήρε -κι εδώ απαντώ στον κ. Κόρακα- είναι η
ακόλουθη και πολύ απλή:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε να επιλέξουµε: 'Η να πούµε
ότι όσο δεν δηµιουργούνται διεθνή δικαστήρια για κάθε παραβίαση
του ανθρωπιστικού δικαίου στο σύνολο της ανθρωπότητας, δεν
δεχόµαστε κανένα δικαστήριο...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: 'Εστω και ένα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και ένα.
...να µην υπάρχει καµία καταδίκη καµιάς παραβίασης ή να
δεχθούµε έστω την αρχή που δεν ξεκινά από εµάς, αλλά µπορούµε
να την επικαλεσθούµε ως προς την επέκτασή της.
'Εχω την εντύπωση ότι η απόλυτη άρνηση, την οποία πολλές φορές
επιχειρήσαµε σαν λαός και σαν έθνος, µπορεί να ικανοποίησε τα
δικά µας αισθήµατα, αυτά τα αισθήµατα που έχουµε όλοι, που
εκφράζουµε όλοι εδώ, τα αισθήµατα αγανάκτησης, αλλά δεν
ευνόησε τη διεθνή µας παρουσία, δεν ευνόησε τις εθνικές µας
θέσεις.
Θέλω να τονίσω όµως, κύριοι συνάδελφοι -και συγχωρέστε µε,
κύριε Πρόεδρε, αλλά όσο και αν φαίνεται το αντικείµενο µικρό και
δεν ενδιαφέρει πολλούς συναδέλφους εδώ, δεν παύει να είναι ένα
µεγάλο αντικείµενο- θέλω να θυµίσω ότι το ζήτηµα σ' αυτόν τον
τόπο δεν είναι µε τα λόγια µας και τις θέσεις µας να ικανοποιούµε
µεταξύ µας εκείνα τα οποία θέλουµε να εκφράσουµε και θέλουµε να
µεταφέρουµε. Το ζήτηµα είναι στα διεθνή θέµατα πόσο ενισχύουµε
τη διεθνή µας θέση.

Και το λέω, κύριε Κόρακα, στο σηµείο αυτό µε απόλυτη συνέπεια
και σας διαβεβαιώ µε απόλυτη ειλικρίνεια. Ναι, προτιµώ την
επιλεκτική εφαρµογή αρκεί να είναι σωστή, αρκεί να µην καταλάβει
ένα κοµµάτι της Γιουγκοσλαβίας αλλά το σύνολο, αρκεί να µην
καταλάβει ένα κοµµάτι της Ρουάντας αλλά το σύνολο. Ναι, προτιµώ
αυτό το ξεκίνηµα της εφαρµογής του ∆ιεθνούς ∆ικαίου από
συγκεκριµένες περιπτώσεις για να µπορέσω να το επικαλεσθώ,
παρά να περιµένω να έρθει η ώρα να ισχύσουν όλα αυτά στο
σύνολο της ανθρωπότητας. Τη στιγµή µάλιστα που ξέρω ότι αυτό
διά µιας δεν πρόκειται να γίνει. 'Οσο κόστος και αν έχει αυτό, και
σας είπα όσο και αν και εµένα ως 'Ελληνα πολίτη µε πονάει και το
οµολογώ, προτιµώ αυτήν τη θέση ακριβώς, γιατί µπορώ απ' αυτήν
τη θέση να περιµένω περισσότερα απ' όσα θα περίµενα αν απλώς
ικανοποιούσα το συναίσθηµα µέσα στη Βουλή αυτήν την ώρα.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κουβέλης έχει το
λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν παίρνω το λόγο, το κάνω
διότι αισθάνοµαι την ανάγκη να δώσω µερικές εξηγήσεις αν και
θέλω να πιστεύω ότι οι παρατηρήσεις που έκανε ο κύριος
Υπουργός δεν αφορούσαν τη δική µου οµιλία, αναφορικά µε την
άσκηση των δικαιωµάτων των λαών στη διεθνή νοµιµότητα.
Η πρώτη µου επισήµανση: 'Ακουσα κάποιον συνάδελφο της Νέας
∆ηµοκρατίας -δεν συγκρατώ το επώνυµό του- όταν αναφέρθηκε
στην αρχή του nullum crimen, nulla poena sine lege, να λέει ότι
αυτό δεν µπορεί να αφορά εγκλήµατα που αφορούν τη διεθνή ζωή.
Πρόκειται για µία επικίνδυνη άποψη. Και λυπάµαι που απουσιάζει ο
συνάδελφος, αλλά πρέπει να του πω ότι αυτή η αρχή απησχόλησε
έντονα το δικαστήριο της Νυρεµβέργης. Και το δικαστήριο της
Νυρεµβέργης, την εποχή εκείνη, δέχθηκε ότι αποτελεί απαραβίαστη
αρχή από µία κοινωνία η οποία διεκδικεί τον πολιτισµό της.
Βεβαίως το δικαστήριο της Νυρεµβέργης, για όσους έχουν
ασχοληθεί µε τις αποφάσεις αυτού του δικαστηρίου, κατάφερε και
µε ένα άλλο νοµικό τρόπο αντιµετώπισε το ζήτηµα. ∆εν πρόκειται
κατά συνέπεια για "νοµικίστικα ζητήµατα", όπως είπε ο κύριος
συνάδελφος, αλλά πρόκειται για βασικές αρχές και αξίες του
δικαιϊκού πολιτισµού.
Μία δεύτερη επισήµανση: Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι δεν σφάλλω.
Αλλά το παρόν σχέδιο νόµου µεταφέρει όχι ακριβώς τις διατάξεις
του ανθρωπιστικού δικαίου της Γενεύης. Αν ενθυµούµαι καλώς, το
ανθρωπιστικό δίκαιο της Γενεύης δεν επιλέγει σε καµία περίπτωση
να αναφέρεται σε εγκλήµατα και να χρησιµοποιεί τη διατύπωση
"άλλες απάνθρωπες πράξεις". Πιθανόν να σφάλλω. Αλλά, απ' ό,τι
είµαι σε θέση να θυµάµαι, το ανθρωπιστικό δίκαιο της Γενεύης
τέτοια διατύπωση δεν περιλαµβάνει. Σας το λέω µε κάθε επιφύλαξη,
διότι δεν έχω µαζί µου τα σχετικά κείµενα.
Και η τρίτη και τελευταία επισήµανση: 'Οταν ασκούµε, κύριε
Υπουργέ, κριτική στο συζητούµενο σχέδιο νόµου και αναφερόµαστε
στην ανάγκη όχι επιλεκτικής αντιµετώπισης της διεθνούς
νοµιµότητας, θέλω να σας βεβαιώσω ότι δεν το κάνω ούτε εγώ ούτε
το κόµµα µου, για να εισηγηθούµε τη διάσπαση και αποδυνάµωση
της διεθνούς νοµιµότητας.
Εµείς έχουµε την άποψη ότι η κριτική που ασκείται, από τη θέση
που είχα τη δυνατότητα να σας εκθέσω, είναι µία κριτική που
ενισχύει τη διεθνή νοµιµότητα. Είναι µία φωνή η οποία προτρέπει
στο να ασκείται η διεθνής νοµιµότητα, όπως οι λαοί αξιώνουν και οι
καιροί επιβάλλουν. Και κανένας από µας δεν είναι εισηγητής
αποµάκρυνσης της χώρας µας από το πλαίσιο της διεθνούς
νοµιµότητας που εµείς, θέλω να σας βεβαιώσω, το διεκδικούµε
διευρυνόµενο κάθε µέρα και περισσότερο.
Αισθάνθηκα  την  υποχρέωση  αυτή,  κύριε  Πρόεδρε,  διότι
τουλάχιστον  όσον  αφορά  τον  οµιλούντα  και  το  κόµµα  του,
εµείς  είµαστε  υπέρ  της  συµµετοχής  της  χώρας  σε  όλες  εκείνες
τις  διαδικασίες,  οι  οποίες  πράγµατι  αξιοποιούν  τη  διεθνή
νοµιµότητα,  την  ενισχύουν  και  την  ενδυναµώνουν.  Και
πιστεύουµε  ότι  στοιχείο  ενδυνάµωσης  της  διεθνούς νοµιµότητας
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είναι η κριτική που οφείλουµε να ασκούµε και εµείς από τη θέση
ενός κόµµατος της Αντιπολιτεύσεως και εσείς από τη θέση της
Κυβερνήσεως. Μια κριτική η οποία θα αναδεικνύει όλη εκείνη την
παθολογία της συµπεριφοράς του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών
και του Συµβουλίου Ασφαλείας.
∆εν µε έχει εγκαταλείψει, κύριε Υπουργέ, ο ρεαλισµός. Γνωρίζω το
µέγεθος της χώρας µου, γνωρίζω και τους συσχετισµούς. Αλλά έχω
την πεποίθηση ότι αυτοί οι συσχετισµοί για να ανακαθοριστούν και
για να αλλάξουν και οι "µικροί" έχουν το δικαίωµα, αλλά και την
υποχρέωση και να διαµαρτύρονται και να ασκούν κριτική.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Τσαφούλιας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Η ερµηνεία της έννοιας της διεθνούς
νοµιµότητας έχει το περιεχόµενο, αφ' ενός µεν να υπακούµε στη
λειτουργία των κανόνων του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και του
Συµβουλίου Ασφαλείας και στην κατά το πρωτόκολλο σειρά των
ενεργειών, οι οποίες πρέπει να διενεργούνται προκειµένου να
ικανοποιηθεί ένα δίκαιο διεθνές αίτηµα.
Εποµένως υπάρχει η υπακοή, η σειρά, η υποταγή, στην αυστηρή
λειτουργία της δικονοµικής τάξης του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών και του Συµβουλίου Ασφαλείας, το οποίο λέγεται διεθνής
νοµιµότητα και µπορούν να το ερµηνεύουν οι κυβερνήσεις σαν
διεθνή νοµιµότητα και υπάρχει και ο πολιτικός αγώνας.
Ωραία, όλα αυτά που προσδιορίζουν το περιεχόµενο της διεθνούς
νοµιµότητας είναι δικονοµική λειτουργία, είναι τήρηση δικονοµικής
τάξης των κανόνων του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και του
Συµβουλίου Ασφαλείας. Από εκεί και πέρα, όταν παραβιάζονται
κατάφωρα τα ανθρώπινα δικαιώµατα και η δικονοµική τάξη των
κανόνων του Συµβουλίου Ασφαλείας δεν εφαρµόζει το δίκαιο, ούτε
υπάρχει πρόθεση στα επόµενα χρόνια, πράγµατι να βασιστούµε ότι
θα το εφαρµόσει, ερωτάται: ∆εν έχουµε δικαίωµα να αµυνθούµε;
∆εν έχουµε δικαίωµα να αντισταθούµε;
Το ∆ηµόσιο ∆ιεθνές ∆ίκαιο που έχουµε διδαχθεί στο πανεπιστήµιο
λέει ότι και η άµυνα είναι όπλο διεθνές ενάντια στη βαναυσότητα της
λειτουργίας των διεθνών οργανισµών. 'Ετσι το δίδασκε ο ∆έλβιας.
'Ελεγε δηλαδή ότι µπορούµε να αµυνθούµε σαν ένα µέσο, σαν ένα
όπλο ενάντια στη βαναυσότητα των διεθνών αυτών συµπεριφορών.
Εποµένως, γιατί θα πούµε ότι η αντίσταση, η έντονη παράθεση
αυτού του γεγονότος, του Κυπριακού, όπως ωµά έχει εξελιχθεί και η
δική µας αντίσταση, η δική µας άρνηση δεν είναι εντός των ορίων
της λειτουργίας της έννοιας της διεθνούς νοµιµότητος; Γιατί
διαφορετικά, όταν καταλύεται η διεθνής νοµιµότητα από το
Συµβούλιο Ασφαλείας και από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών µε
τη συµπεριφορά αυτή, τι θα πούµε; Θα πούµε ότι τηρούµε τη διεθνή
νοµιµότητα; Πώς το αναλύετε αυτό το πνεύµα, δηλαδή το
περιεχόµενο της έννοιας της διεθνούς νοµιµότητας; Πώς το
αναλύετε; Εντάξει, η Κύπρος, ο Κληρίδης, ο ένας, ο άλλος είναι µια
κατάσταση. Τι να κάνουµε τώρα; Παπάς κρεµάµενος, είδε και
απ'είδε, τόσα χρόνια δεν γίνεται τίποτε, πρέπει να κάνουµε αυτό και
να αναγνωρίσουµε τα δικαστήρια που συνεστήθησαν για τη
Ρουάντα και για τη Σερβία, µήπως έλθει η δική µας σειρά κλπ. Η
ελπίδα µήπως κάποτε έλθει η δική µας σειρά, είναι αποδοχή της
νοµιµότητας;
Εµείς αρνούµεθα αυτό τον τρόπο. Επιµένουµε στις θέσεις µας και
λέµε ότι η απουσία αντίστασης της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής,
από το Κυπριακό και τ' άλλα τα θέµατα, έχει µονοδροµήσει γραµµή
υποχωρητικότητας, -όχι µόνο υποχωρητικότητας- γραµµή
ενδοτισµού, ο οποίος λαµβάνεται σοβαρώς υπόψη από τις µεγάλες
δυνάµεις και γι' αυτό διενεργούνται τα όσα διενεργούνται στην
εξωτερική πολιτική. ∆ηλαδή, είναι ήσυχοι οι άνθρωποι αυτοί ότι εδώ
δεν υπάρχει αντίθετη φωνή, δεν υπάρχει δύναµη αντίστασης και
δύναµη ψυχής. Και πάνω σε αυτό δηµιουργούν τους ελιγµούς και το
ένα και το άλλο.
'Οσον αφορά τις διατάξεις, λέει ότι εάν υπάρχει εκτίµηση ότι το
δικαστήριο έκρινε πληµµελώς και ότι η απόφασή του υπόκειται σε
σφάλµατα, τότε το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο έχει αρµοδιότητα. Υπάρχει

συντρέχουσα αρµοδιότητα και του εθνικού δικαστηρίου και του
διεθνούς δικαστηρίου. Αυτά νοµίζω ότι είναι από τα άλογα και ως εκ
τούτου, δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε αυτήν την ανάλυση
που έκανε ο κύριος Υπουργός Εξωτερικών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίαση
παρακολουθούν από τα δυτικά γενικά Θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" τριάντα τρεις µαθητές και τρεις
συνοδοί-καθηγητές από το 5ο Γυµνάσιο Βόλου Νοµού Μαγνησίας.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θεωρώ ότι οι
δευτερολογίες σαφώς έδωσαν κάποιες διευκρινίσεις στην κριτική η
οποία γίνεται για τη σύµβαση αυτή, που είναι χρήσιµες για να
τοποθετηθούν τα πράγµατα ως έχουν, σύµφωνα µε τις θέσεις των
κοµµάτων και ευχαριστώ για τις διευκρινίσεις αυτές. Θέλω απλώς
να δώσω µερικές απαντήσεις.
Πρώτα από όλα, σε σχέση µε το κατά πόσο η Συνθήκη της Γενεύης
καλύπτει ή αν θέλετε η φράση "και άλλες πράξεις" καλύπτεται από
τη Συνθήκη της Γενεύης ή από τα πρωτόκολλα που έχουν
υπογραφεί το 1977, πιστεύω ότι η βεβαίωση είναι µία φράση που
χρησιµοποιείτε εσείς οι νοµικοί για την οικονοµία των πραγµάτων.
Αν διαβάσουµε το Πρωτόκολλο του 1977 θα δούµε ότι καλύπτονται
πολλές πράξεις. Εδώ αναφέρεται η φράση αυτή "και άλλες
πράξεις". Το διαβάζω: "Βία κατά της ζωής, της υγείας και της
φυσικής και πνευµατικής ευηµερίας των ατόµων και ειδικότερα ο
φόνος, καθώς και η σκληρή µεταχείριση, όπως τα βασανιστήρια, οι
ακρωτηριασµοί ή οποιαδήποτε µορφή σωµατικής τιµωρίας.
∆εύτερον, οι οµαδικές τιµωρίες. Τρίτον, η κράτηση οµήρων.
Τέταρτον, οι πράξεις τροµοκρατίας. Πέµπτον, η προσβολή της
αξιοπρέπειας του ατόµου και ειδικότερα η ταπεινωτική ή µειωτική
µεταχείριση, ο βιασµός, ο εξαναγκασµός σε πορνεία και
οποιαδήποτε µορφή άσεµνης επίθεσης. 'Εκτον, η δουλεία και το
δουλεµπόριο σε όλες τους τις µορφές. 'Εβδοµον, η λεηλασία και
όγδοο οι απειλές για διάπραξη των παραπάνω πράξεων". Νοµίζω,
λοιπόν, ότι καλύπτεται ένα µεγάλο εύρος πράξεων στο οποίο
αναφέρεται η απόφαση...
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Επιτρέψτε µου να τελειώσω και αν θέλετε να
τριτολογήσετε.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: ∆εν θέλω να σας διακόψω. Θέλω να σας
ρωτήσω αν υπάρχει στο ανθρωπιστικό δίκαιο της Γενεύης η
διατύπωση "και άλλες απάνθρωπες πράξεις", διότι επ' αυτού
άσκησα κριτική και όχι στα άλλα που αναφέρατε, τα οποία είναι
οριοθετηµένα σε µεγάλο βαθµό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): ∆εν µπορώ να επιχειρηµατολογήσω µε νοµικά
επιχειρήµατα, µε τα οποία θα µπορούσατε πιθανώς να
επιχειρηµατολογήσετε εσείς, αλλά µπορώ να σας πω πολύ απλά
ότι κατ' οικονοµία χρησιµοποιείται αυτή η φράση. Συγκεκριµένα, στο
Πρωτόκολλο της Γενεύης του 1977 υπάρχει αυτή η αναφορά στις
συγκεκριµένες πράξεις. Σαφώς, και µόνο αυτή η αναφορά, αν
θέλετε, καλύπτει πάρα πολλές πράξεις και εκ των πραγµάτων θα
είναι αντικείµενο των δικαστηρίων το κατά πόσον έγιναν, υπήρξαν,
για να καταδικασθεί κάποιος από τους κατηγορούµενους.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Με τα δεδοµένα του δικού µας
δικαίου θα ήταν υπερβολικά αόριστος ο όρος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): ∆εν διαφωνώ, δέχοµαι την παρατήρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Νοµίζω ότι δεν αντιλέγει στο όλο πνεύµα των
θέσεων που έχει πάρει είτε η Κυβέρνηση είτε η Συµπολίτευση είτε η
Αντιπολίτευση σ' αυτήν την Αίθουσα.
Θα ήθελα να δώσω επίσης, µία διευκρίνιση: 'Οταν µιλάω για ηθική
φωνή, το τονίζω, µε την απλούστατη λογική ότι και στη διεθνή
κοινότητα, µε την αλλαγή που έχει συντελεσθεί διεθνώς, έχουµε
πολύ περισσότερες χώρες µε δηµοκρατικές διαδικασίες, έχουµε την
εξάπλωση των µέσων ενηµέρωσης και οπωσδήποτε η κοινή
γνώµη, ο πολίτης, επηρεάζει συστηµατικά και ελέγχει πολύ
περισσότερο από παλαιά -και είναι πολύ θετικό- τις πράξεις του
κάθε Υπουργείου Εξωτερικών, της κάθε κυβέρνησης. 'Αρα η
εντύπωση, η εικόνα και οι αξίες που κάθε χώρα εκπροσωπεί,
επηρεάζουν σηµαντικά και τις θέσεις των κυβερνήσεων απέναντι
στη συγκεκριµένη χώρα.
Πρακτικά, λοιπόν -και δεν το λέω απλώς για αόριστους λόγους
ηθικής, όπως είπατε- επηρεάζει την κοινή γνώµη, που έχει πολύ
µεγαλύτερο λόγο τώρα από ό,τι είχε στον Ψυχρό Πόλεµο για
παράδειγµα, µε εξαιρέσεις βεβαίως, όπως ήταν το Βιετνάµ και τον
αγώνα των φοιτητών τότε, στην Αµερική.
Το δεύτερο όµως σε σχέση µε αυτό είναι ότι αυτό δεν σηµαίνει πως
δεν υπάρχουν επιλεκτικές πολιτικές των κυβερνήσεων. Μακάρι να
ήταν έτσι, όλα να είναι αγγελικά πλασµένα και οι κυβερνήσεις να
αποφασίζουν σύµφωνα µε τις αξίες που αναδεικνύουν οι
δηµοκρατικές τους αρχές και οι δηµοκρατικές διαδικασίες κάθε
χώρας. Σαφώς δεν είναι έτσι και γι' αυτό και η Ελλάδα δεν περιµένει
να αµυνθεί ή να προστατεύσει τα συµφέροντά της µόνο µε τη στάση
αυτή. Είναι αναγκασµένη -και νοµίζω ότι το κάνει µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο- να έχει µία δυνατή άµυνα, σε σχέση µε τις απειλές
που υπάρχουν από πλευράς Τουρκίας.
Σαφώς θα θέλαµε το ∆ιεθνές ∆ίκαιο να εφαρµοστεί -που δεν
εφαρµόζεται ή εφαρµόζεται επιλεκτικά- γενικώς, σε σχέση µε τις
διαφορές που υπάρχουν, πραγµατικές ή µη, σε ό,τι αφορά την
Τουρκία.
Μόνο µία διευκρίνιση για τη Γιουγκοσλαβία. Πράγµατι στην Ελλάδα,
ως προεδρείο του Συµβουλίου της Ευρώπης, είχε έρθει η αίτηση
από την προηγούµενη προεδρία της Γιουγκοσλαβίας για να γίνει
µέλος στο Συµβούλιο της Ευρώπης. Εµείς αντιµετωπίσαµε, αν
θέλετε, την καθολική σχεδόν άρνηση των µελών του Συµβουλίου
της Ευρώπης για την αποδοχή της Γιουγκοσλαβίας ως µέλους.
Παρά ταύτα είπαµε ότι, ακριβώς για να µην απορριφθεί η αίτηση, θα
πρέπει να αξιοποιήσουµε αυτήν τους τη διάθεση, παίρνοντας την
πρωτοβουλία.
Και επί προεδρίας µας πήραµε µία πρωτοβουλία, λέγοντας ότι θα
ξεκινήσουµε ένα διάλογο µε τη Γιουγκοσλαβία, ένα διάλογο στο
θέµα του Κοσσόβου, που τότε δεν είχε φθάσει στη σηµερινή
διαδικασία επίλυσης. 'Ηταν µία πρωτοβουλία µε τέσσερα σηµεία:
Πρώτον, την εκεχειρία στο χώρο του Κοσσόβου. ∆εύτερον, τον
πολιτικό διάλογο για την εύρεση µίας πολιτικής λύσης. Τρίτον, την
αποστολή παρατηρητών. Και τέταρτον, τη δηµιουργία ενός
καταλόγου των αρχών, των ρυθµίσεων που θα πρέπει να κάνει στο
νοµικό της πλαίσιο η Γιουγκοσλαβία, για να συνάδουν οι νόµοι της
µε τις αρχές του Συµβουλίου της Ευρώπης.
Γιατί όπως ξέρετε, για τα νέα µέλη έχει τεθεί κάποιες διαδικασίες,
όπως και υποψήφιες χώρες Γεωργία, Αζερµπαϊτζάν, Αρµενία,
Βοσνία-Ερζεγοβίνη, για την εισδοχή τους ως µέλη του Συµβουλίου
της Ευρώπης. Και οι διαδικασίες αυτές έχουν κάποιες
προϋποθέσεις. Εµείς θέλαµε να συζητήσουµε µε τη γιουγκοσλαβική
κυβέρνηση, στην προσπάθειά µας να πείσουµε ότι, αν
εκπληρωθούν αυτές οι προϋποθέσεις, θα µπορέσει και η προεδρία
µας πολύ πιο ουσιαστικά να προωθήσει την υποψηφιότητά της.
Στην τελευταία συνεδρίαση στο Συµβούλιο της Ευρώπης, δίνοντας
την προεδρία στην Ουγγαρία, υπήρξαν αρκετές αντιπροσωπείες
που τόνισαν ότι θέλουν να δουν τη Γιουγκοσλαβία ως µέλος του
Συµβουλίου, βεβαίως κάτω από προϋποθέσεις, ελπίζοντας ότι οι
τελευταίες εξελίξεις στο Κόσσοβο, θα συµβάλουν προς αυτήν την
κατεύθυνση.

Τόνισα όµως ότι πρόσφατα είχαµε το κλείσιµο των µέσων
ενηµέρωσης στο Βελιγράδι, το οποίο καθόλου δεν βοηθά προς
αυτήν την κατεύθυνση. Και επειδή πράγµατι έχουµε µία φιλική
σχέση µε το σερβικό λαό -κανείς δεν το αµφισβητεί- αντί να το
αγνοούµε, είναι πολύ καλύτερο να τονίζουµε µε ειλικρίνεια ότι αυτό
πρέπει να αλλάξει, αν θέλουν πράγµατι να έχουν την πορεία τους
προς την Ευρώπη, προς το Συµβούλιο της Ευρώπης, προς τις
διάφορες συµβάσεις µε οικονοµική ή άλλη ουσία, που θέλουν και
θέλουµε και εµείς να συνυπογράψουν µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Αυτά ήθελα να πω. Τελειώνω µε αυτό που είπε ο κ. Παυλόπουλος
ότι αν θέλουµε να είµαστε υπεύθυνοι απέναντι στον ελληνικό λαό,
δεν είναι κατά πόσο θα εκφράσουµε ευκαιριακά συναισθήµατα δικά
µας ή και του ελληνικού λαού -τα οποία εκφράζουµε- αλλά εν τέλει
θα κριθούµε από το κατά πόσο προωθούµε ουσιαστικά τη
συµµετοχή της Ελλάδας, τα συµφέροντα της, ενισχύοντας την
ελληνική φωνή. Και εκ των πραγµάτων συγκαταλεγόµαστε,
συµπαραστεκόµαστε και εµείς µε όλες εκείνες τις µικρότερες χώρες
που ζητούν στη διεθνή κοινότητα την εφαρµογή του δικαίου. ∆ιότι η
µη εφαρµογή του δικαίου, σηµαίνει την αυθαιρεσία του
δυνατότερου. Είναι το δίκαιο της δύναµης.
'Αρα, πολύ λογικά η Ελλάδα συγκαταλέγεται σε εκείνες τις χώρες
που ζητούν την εφαρµογή του δικαίου στις διεθνείς σχέσεις. Πρέπει
να δούµε πώς προωθούµε αποτελεσµατικά αυτό το συµφέρον και
όχι απλώς να αντιδρούµε σε ένα γεγονός, σε ένα δικαιολογηµένο
µας αίσθηµα αγανάκτησης ή οργής. Και αν απλώς αυτό
αποτυπωθεί, κάθε άλλο παρά θα προωθήσει τα πραγµατικά
συµφέροντα της χώρας µας. Και εν τέλει απ' αυτό θα κριθούµε σε
αυτήν την Αίθουσα. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κόρακας έχει το
λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Θα ήθελα να πω ότι καταλαβαίνουµε πως η
Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο όπως
και η Νέα ∆ηµοκρατία. Αλλά πέστε µας "ό,τι και να µας λέτε, εµείς
θα επιµένουµε ότι αυτό πρέπει να ψηφιστεί, γιατί έχουµε αναλάβει
τέτοιες δεσµεύσεις". 'Ολα τα υπόλοιπα είναι προφάσεις εν
αµαρτίαις, αν µου επιτρέπετε την έκφραση.
Επανέλαβε ο κύριος Υπουργος τη θέση της χώρας µας απέναντι
στη Γιουγκοσλαβία. Και βρίσκει ότι η Γιουγκοσλαβία αυτή τη στιγµή
δεν πληροί τις προϋποθέσεις και τους όρους για να γίνει µέλος του
Συµβουλίου της Ευρώπης.
'Οµως, πληρούσε τις προϋποθέσεις και τους όρους η Κροατία του
Τούτσµαν, αυτού του καθεστώτος που τόσο πολύ ταλαιπώρησε τη
σερβική µειονότητα εκεί, που τόσο κατάφωρα παραβίασε τα
δικαιώµατά της. Προφανώς επειδή είχε ένα µεγάλο προσόν και
ατού: Ο κ. Τούτσµαν και το καθεστώς του ήταν πολύ στενός φίλος
της Γερµανίας. Το ίδιο µε τη Σλοβενία. Το ίδιο µε τις βαλτικές
δηµοκρατίες. Ξερετε εκεί ότι υπάρχουν µειονότητες, πχ. η ρωσική
µειονότητα σε ορισµένες δηµοκρατίες, που ξεπερνάει το 40% και
που δεν έχει κανένα δικαίωµα; Και όµως το Συµβούλιο της
Ευρώπης το δέχεται.
Το Συµβούλιο της Ευρώπης συζήτησε και επί της προεδρίας σας
και πιο µπροστά να αποβάλλει ή να αναστείλει τη συµµετοχή της
Ρωσίας στην Ουκρανία γιατί δεν έχει καταργήσει ακόµη την ποινή
του θανάτου. Και φυσικά εµείς είµαστε υπέρ της κατάργησης αλλά
ούτε και η Τουρκία δεν την έχει καταργήσει. Και όµως η Τουρκία ζει
και βασιλεύει στο Συµβούλιο της Ευρώπης. Είπε κάποια στιγµή ότι
από το 1985 δεν εκτελεί τις θανατικές ποινές. Και απαντήσαµε ότι
το πρόβληµα του Συµβουλίου της Ευρώπης δεν είναι αν
εκτελούνται άνθρωποι σε µία χώρα, αλλά αν εκτελούνται έπειτα από
δικαστική απόφαση. Και αν µεν εκτελούνται έπειτα από δικαστική
απόφαση, είναι πολύ κακό. Αν όµως εκτελούνται µέσα στις
φυλακές, µε βασανιστήρια κλπ. αυτό είναι αποδεκτό.
Αυτή είναι η ιστορία.
Είπατε για τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης που φιµώνονται στο
Βελιγράδι. ∆εν ξέρω τι ακριβώς συµβαίνει και κάτω από ποιες
συνθήκες παίρνονται ορισµένα µέτρα. 'Οµως, στην κρίση
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των Ιµίων επιβλήθηκε αυστηροτατο πρόστιµο πχ. στο ΣΚΑΙ, γιατί
παρουσίασε µε έναν άλφα τρόπο τα γεγονότα. Τι πρέπει να πούµε
ότι και στην Ελλάδα φιµώνονται τα µέσα ενηµέρωσης; ∆εν λέω ότι
όλα είναι στην Ελλάδα καλά σε αυτόν τον τοµέα. Σας το λέω για να
σας δείξω ότι και εσείς συµµερίζεστε αυτήν την πολιτική των δύο
µέτρων και δύο σταθµών.
Μου έκανε εντύπωση η τοποθέτησή σας. Εµείς είµαστε διαµετρικά
αντίθετοι µε το δικαίωµα σε οποιονδήποτε οργανισµό να επεµβαίνει
στρατιωτικά στα εσωτερικά µιας άλλης χώρας.
Αυτό παραβιάζει τη βασική αρχή του ∆ιεθνούς ∆ικαίου, που είναι
σεβασµός στην εθνική ανεξαρτησία και εθνική κυριαρχία της κάθε
χώρας. Το αν ένα καθεστώς σε µία χώρα είναι αντιλαϊκό ή
αντιδηµοκρατικό κλπ., να το αποφασίσει ο λαός και να το
ανατρέψει. Αυτό που η ∆ιεθνής Κοινότητα έχει υποχρέωση να κάνει,
είναι να εκφράσει την αλληλλεγγύη της, µε πολιτικά µέσα απέναντι
στον αγώνα του λαού, όπως έγινε µε τον αγώνα του ελληνικού λαού
ενάντια στη φασιστική στρατιωτική δικτατορία.
Εµείς, όταν στηρίζουµε τον αγώνα του Κουρδικού λαού, δεν ζητάµε
από τη ∆ιεθνή Κοινότητα να στείλει στρατό στην Τουρκία ούτε να
στείλει στρατό στην Κύπρο για να διώξει τους Τούρκους ή για να
σώσει τους Κούρδους. Ζητάµε απλώς η διεθνής κοινότητα να πάρει
όλα εκείνα τα µέτρα απέναντι στο κράτος εκείνο που παραβιάζει το
διεθνές δίκαιο, ώστε να σταµατήσει να το κάνει.
Ξέρετε πολύ καλά ότι αν η ∆ιεθνής Κοινότητα ήθελε, θα µπορούσε
από τη µία µέρα στην άλλη να έχει φύγει η Τουρκία από την Κύπρο,
να έχει σταµατήσει η Τουρκία τη γενοκτονία του κουρδικού λαού.
'Οχι µόνο δεν το κάνει, αλλά οπλίζει και την Τουρκία για να
συνεχίσει αυτά τα εγκλήµατα. Αναφέροµαι συνέχεια στην Τουρκία,
γιατί είναι µία χώρα γειτονική που την ξέρουµε πολύ καλά. Θα
µπορούσε κανείς να βρει και άλλες χώρες. Καταλάβατε ποιο είναι το
πρόβληµά µας; Πρέπει να ξέρετε πως αν ξεκινήσουν αυτές οι
επεµβάσεις στα εσωτερικά των άλλων χωρών, που έχουν ξεκινήσει,
η ιστορία αυτή δεν θα έχει τελειωµό.
Με τη Γιουγκοσλαβία, το πρόβληµα της ∆ιεθνούς Κοινότητας στο
Συµβούλιο της Ευρώπης, είναι να φύγει από το Κοσσυφοπέδιο. Και
ψήφισε η ολοµέλεια της κοινοβουλευτικής συνέλευσης του
Συµβουλίου της Ευρώπης, πρόταση σύστασης που προτείνει
µεταξύ των άλλων τη χρήση και της στρατιωτικής βίας και τη
στρατιωτική επέµβαση στο Κοσσυφοπέδιο, προκειµένου να φύγουν
οι Γιουγκοσλάβοι. Ζητάει από τη Γιουγκοσλαβία να πάρει τα
στρατεύµατά της από µία επαρχία της όπως είναι το
Κοσσυφοπέδιο. Αν δεν το κάνει αυτό, θα έχουµε στρατιωτική
επέµβαση. Είναι σωστά αυτά τα πράγµατα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Αναπληρωτής
Υπουργός Εξωτερικών έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Προφανώς, πολλά από αυτά που είπε ο κ. Κόρακας
απευθύνονται στους συναδέλφους του στο Συµβούλιο της
Ευρώπης. Εγώ δεν µίλησα για στρατιωτικές επεµβάσεις, εγώ
µίλησα για ανθρώπινα δικαιώµατα και θέλω να πω ότι αυτό το θέµα
έχει γίνει διεθνές ζήτηµα. Παλαιότερα, αν θέλετε υπήρχε και ένα
δίληµµα στη ∆ιεθνή Κοινότητα, κατά πόσο υπήρχε λόγος στα
εσωτερικά από πλευράς της ∆ιεθνούς Κοινότητας, όταν
παραβιαζόντουσαν ανθρώπινα δικαιώµατα. 'Οµως υπάρχει µία
ενίσχυση των δοµών της ∆ιεθνούς Κοινότητας, αλλά και γενικότερα
δικαστηρίων και έτσι έχουµε µία αυξηµένη ευαισθησία στα θέµατα
αυτά. ∆εν µπορούµε να είµαστε τόσο απόλυτοι για θέµα εσωτερικής
ή µη υπόθεσης.
Οι Κούρδοι είναι εσωτερική υπόθεση της Τουρκίας. Βέβαια
παρεξηγήσατε ηθεληµένα τα λόγια που χρησιµοποίησα εγώ. Η
χούντα όταν καταδικάστηκε από το Συµβούλιο της Ευρώπης λόγω
των βασανιστηρίων, θα µπορούσε να πει κανείς γιατί εµπλέκεται
στα εσωτερικά της Ελλάδας. Μη συγχέουµε αυτά που λέµε.
Τέλος, όσο για το Συµβούλιο της Ευρώπης, επειδή αναφέρθηκε
πολλές φορές πρέπει να πω ότι έχει διάφορα όργανα, όπως την
κοινοβουλευτική συνέλευση, που µιλήσατε γι' αυτήν, έχει το
Συµβούλιο Υπουργών, το οποίο εκφράζει τις κυβερνήσεις και οι
κυβερνήσεις εκφράζουν τη βούληση της χώρας τους, που µπορεί
να έχει την επιλεκτική διάσταση που λέτε. Αλλά υπάρχει και το
δικαστήριο, το ευρωπαϊκό των Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων. Το

δικαστήριο αυτό έχει επανειληµµένα καταδικάσει την Τουρκία για
παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωµάτων και σε ό,τι αφορά τους
Κούρδους και σε ό,τι αφορά την Κύπρο, όπως πρόσφατα στην
υπόθεση της Λοϊζίδου.
'Αρα, λοιπόν, εδώ µιλάµε για δικαστήρια, µιλάµε για την έναρξη µιας
διαδικασίας που έχει την ολοκλήρωσή της στο ∆ιεθνές Ποινικό
∆ικαστήριο.
'Ετσι, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι απαραίτητη η βούληση της χώρας
µας να δείξει ότι στηρίζουµε αυτούς τους θεσµούς όχι επιλεκτικά,
αλλά στηρίζουµε διότι είναι αρχή µας και είναι και στο συµφέρον, όχι
µόνο της χώρας µας, αλλά της ανθρωπότητας ολόκληρης να
στηρίξουµε τέτοιου είδους θεσµούς.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: "Εφαρµογή των αποφάσεων 827/25-
5-93 και 955/8-11-1994 του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων
Εθνών µε τις οποίες ιδρύθηκαν δύο ∆ιεθνή Ποινικά ∆ικαστήρια για
την εκδίκαση παραβάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο
έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας και της Ρουάντα".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς, το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης "Εφαρµογή των αποφάσεων
827/25.5.1993 και 955/8.11.1994 του Συµβουλίου Ασφαλείας των
Ηµωµένων Εθνών µε τις οποίες ιδρύθηκαν δύο ∆ιεθνή Ποινικά
∆ικαστήρια για την εκδίκαση παραβιάσεων του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας και
της Ρουάντα" έγινε δεκτό κατά τη πλειοψηφία επί της αρχής.
Προχωρούµε στην ψήφιση των άρθρων.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Είπαµε ότι θα το ψηφίσουµε πρώτα επί της
αρχής και µετά έχουµε τη συζήτηση επί των άρθρων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Κόρακα, ο
Προεδρεύων πριν από εµένα µου είπε πως θα µπει σε ψηφοφορία
µε την ίδια διαδικασία που µπήκε και στη ∆ιαρκή Επιτροπή.
Προχωρούµε, λοιπόν, στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
πρώτο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δεύτερο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς, το άρθρο
δεύτερο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο τρίτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο τρίτο
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο τέταρτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
τέταρτο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πέµπτο;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
πέµπτο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο έκτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο έκτο
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο έβδοµο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
έβδοµο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο όγδοο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
όγδοο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο ένατο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο ένατο
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
δέκατο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο ενδέκατο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
ενδέκατο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δωδέκατο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς, το άρθρο
δωδέκατο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο τρίτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
δέκατο τρίτο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο τέταρτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
δέκατο τέταρτο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δέκατο πέµπτο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς το άρθρο
δέκατο πέµπτο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της αρχής
και επί των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: "Εφαρµογή
των αποφάσεων 827/25.5.1993 και 955/8.11.1994 του Συµβουλίου
Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών µε τις οποίες ιδρύθηκαν δύο
∆ιεθνή Ποινικά ∆ικαστήρια για την εκδίκαση παραβιάσεων του
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της πρώην
Γιουγκοσλαβίας και της Ρουάντα" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε
µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:
Εφαρµογή των αποφάσεων 827/25.5.1993 και 955/8.11.1994
του Συµβουλίου Ασφαλείας των ΗνωµένωνΕθνών µε τις οποίες
ιδρύθηκαν δύο ∆ιεθνή Ποινικά ∆ικαστήρια για την εκδίκαση
παραβιάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο
έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας και της Ρουάντα

'Αρθρο πρώτο
Ορισµοί

1. ∆υνάµει του άρθρου 25 του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωµένων
Εθνών, που κυρώθηκε µε τον α.ν. 585/1945 (ΦΕΚ 242 Α'),
εφαρµόζονται οι αποφάσεις 827/25.5.1993 και 955/ 8.11.1994 του
Συµβουλίου Ασφαλείας, µε τις οποίες ιδρύθηκαν δύο ∆ιεθνή Ποινικά
∆ικαστήρια για την εκδίκαση σοβαρών παραβιάσεων του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας και
της Ρουάντα, αντίστοιχα, κατ' εφαρµογή του κεφαλαίου VII του
Καταστατικού Χάρτη.
2. Ως "∆ιεθνές ∆ικαστήριο" νοείται το ∆ιεθνές Ποινικό ∆ικαστήριο
που αναφέρεται στις αποφάσεις 827/1993 και 955/1994, και ως
"Καταστατικό" το αναφερόµενο στα Παραρτήµατα των αποφάσεων
αυτών.
3. Το κείµενο των αποφάσεων 827/1993 και 955/1994, σε
πρωτότυπο στην αγγλική και σε µετάφραση στην ελληνική γλώσσα,
έχει ως εξής:
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ΗΝΩΜΕΝΑ ΕΘΝΗ - ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ
Απόφαση 827/1993

Υιοθετηθείσα από το Συµβούλιο Ασφαλείας στην 3217η συνεδρίασή
του στις 25 Μαΐου 1993
Το Συµβούλιο Ασφαλείας,
ΕΠΙΒΕΒΑΙΩΝΟΝΤΑΣ την απόφασή του 713 (1991) της 25ης
Σεπτεµβρίου 1991 και όλες τις µετέπειτα σχετικές αποφάσεις,
ΕΧΟΝΤΑΣ ΕΞΕΤΑΣΕΙ την έκθεση του Γενικού Γραµµατέα (S/25704
και προσθήκη 1) της 3ης και 17ης Μαΐου 1993, σύµφωνα µε την
παράγραφο 2 της απόφασης 808 (1993),
ΕΚΦΡΑΖΟΝΤΑΣ για µία ακόµη φορά τη βαθειά ανησυχία του για τις
συνεχείς εκθέσεις αναφορικά µε τις εκτεταµένες και κατάφωρες
παραβιάσεις του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου που
διαπράττονται στο έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας, και ιδιαίτερα
στη ∆ηµοκρατία της Βοσνίας Ερζεγοβίνης, συµπεριλαµβανοµένων
των εκθέσεων αναφορικά µε µαζικές δολοφονίες, µαζική,
οργανωµένη και συστηµατική κράτηση και βιασµό γυναικών, καθώς
και σχετικά µε τη συνέχιση της πρακτικής της "εθνικής κάθαρσης",
συµπεριλαµβανοµένης της κατάκτησης και διατήρησης του
εδάφους,
ΚΡΙΝΟΝΤΑΣ ότι η κατάσταση αυτή συνεχίζει να συνιστά απειλή για
τη διεθνή ειρήνη και ασφάλεια,
ΑΠΟΦΑΣΙΣΜΕΝΟ να θέσει τέρµα στη διάπραξη τέτοιων
εγκληµάτων και να λάβει αποτελεσµατικά µέτρα για να προσαγάγει
στη δικαιοσύνη τα πρόσωπα που ευθύνονται για τα εγκλήµατα
αυτά,
ΠΕΠΕΙΣΜΕΝΟ ότι, στις ιδιαίτερες συνθήκες που επικρατούν στην
πρώην Γιουγκοσλαβία, η σύσταση ενός διεθνούς δικαστηρίου από
το Συµβούλιο, ως ειδικό µέτρο που λαµβάνεται από αυτό, και η
άσκηση ποινικής δίωξης κατά των προσώπων που ευθύνονται για
τη διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού
δικαίου θα δευκόλυναν την επίτευξη του στόχου αυτού και θα
συνέβαλαν στην αποκατάσταση και διατήρηση της ειρήνης,
ΠΙΣΤΕΥΟΝΤΑΣ ότι η σύσταση ενός διεθνούς δικαστηρίου και η
άσκηση ποινικής δίωξης κατά των προσώπων που ευθύνονται για
τη διάπραξη των παραπάνω αναφερόµενων παραβιάσεων του
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου θα συµβάλλουν στον τερµατισµό
αυτών των παραβιάσεων και στην αποτελεσµατική επανόρθωση
των συνεπειών τους,
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ υπόψη τη σύσταση των Συµπροέδρων της
∆ιευθύνουσας Επιτροπής της ∆ιεθνούς ∆ιάσκεψης για την πρώην
Γιουγκοσλαβία σχετικά µε τη σύσταση ενός τέτοιου δικαστηρίου
(S/25221),
ΕΠΙΒΕΒΑΙΩΝΟΝΤΑΣ ως προς το θέµα αυτό την απόφασή του,
στην απόφαση 808 (1993) να ιδρυθεί ένα ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για
την άσκηση ποινικής δίωξης κατά των προσώπων που ευθύνονται
για τη διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας από
το 1991,
ΘΕΩΡΩΝΤΑΣ ότι, µέχρι το διορισµό του Εισαγγελέα του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου, η Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων που συστάθηκε
δυνάµει της αποφάσεως 780 (1992) πρέπει να συνεχίσει
επειγόντως να συλλέγει πληροφορίες που αφορούν αποδεικτικά
στοιχεία για τη διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων των Συµβάσεων
της Γενεύης και άλλων παραβιάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού
δικαίου, όπως προτάθηκε στην προσωρινή της έκθεση,
ΕΝΕΡΓΩΝΤΑΣ σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου VII του
Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών,

1. ΕΓΚΡΙΝΕΙ την έκθεση του Γενικού Γραµµατέα.
2. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ δια του παρόντος να συστήσει ένα ∆ιεθνές
∆ικαστήριο που θα έχει ως µοναδικό σκοπό την άσκηση ποινικής
δίωξης κατά των προσώπων που ευθύνονται για τη διάπραξη
σοβαρών παραβιάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο
έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας από την 1η Ιανουαρίου 1991
µέχρι µια ηµεροµηνία την οποία θα καθορίσει το Συµβούλιο
Ασφαλείας µετά την αποκατάσταση της ειρήνης και να υιοθετήσει
προς το σκοπό αυτόν το Καταστατικό του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου
που επισυνάπτεται στην έκθεση του Γενικού Γραµµατέα.
3. ΖΗΤΕΙ από το Γενικό Γραµµατέα να υποβάλει στους δικαστές του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου, µετά την εκλογή τους, όλες τις προτάσεις
που διατύπωσαν τα κράτη σχετικά µε τους διαδικαστικούς και
αποδεικτικούς κανόνες που προβλέπονται στο άρθρο 15 του
Καταστατικού του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου.
4. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ ότι όλα τα κράτη θα συνεργάζονται πλήρως µε το
∆ιεθνές ∆ικαστήριο και τα όργανά του, σύµφωνα µε την παρούσα
απόφαση και το Καταστατικό και ότι συνεπώς όλα τα κράτη θα
λάβουν τα κατάλληλα µέτρα σύµφωνα µε την εσωτερική τους
νοµοθεσία για την εφαρµογή των διατάξεων της παρούσας
απόφασης και του Καταστατικού, συµπεριλαµβανοµένης της
υποχρεώσεως των κρατών να συµµορφώνονται µε αιτήσεις για
παροχή δικαστικής συνδροµής ή εντολές που εκδίδει ένα
Πρωτοβάθµιο Τµήµα, σύµφωνα µε το άρθρο 29 του Καταστατικού.
5. ΠΡΟΤΡΕΠΕΙ τα κράτη και τις διακυβερνητικές και µη
κυβερνητικές οργανώσεις να συνεισφέρουν στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο
κεφάλαια, εξοπλισµό και υπηρεσίες, συµπεριλαµβανοµένης της
προσφοράς ειδικευµένου προσωπικού.
6. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ ότι ο καθορισµός της έδρας του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου υπόκειται στη συνοµολόγηση των αναγκαίων
διευθετήσεων µεταξύ των Ηνωµένων Εθνών και των Κάτω Χωρών,
αποδεκτών από το Συµβούλιο, και ότι το ∆ικαστήριο µπορεί να
εδρεύει αλλού αν το θεωρεί αναγκαίο για την αποτελεσµατική
άσκηση των καθηκόντων του.
7. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ επίσης ότι το έργο του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου θα
πραγµατοποιείται χωρίς αρνητική προκατάληψη απέναντι στο
δικαίωµα των θυµάτων να ζητούν, µε τα κατάλληλα µέσα,
αποζηµίωση για ζηµίες που υπέστησαν ως αποτέλεσµα των
παραβιάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου.
8. ΖΗΤΕΙ από το Γενικό Γραµµατέα να εφαρµόσει την παρούσα
απόφαση επειγόντως και συγκεκριµένα να προβεί σε πρακτικές
διευθετήσεις για την αποτελεσµατική λειτουργία του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου το ταχύτερο δυνατό και να αναφέρει τακτικά στο
Συµβούλιο.
9. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ να παραµείνει ενεργά προσηλωµένο στο θέµα.

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2
ΚΑΤΑΣΤΑΤΙΚΟ ΤΟΥ ∆ΙΕΘΝΟΥΣ ∆ΙΚΑΣΤΗΡΙΟΥ

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΩΗΝ ΓΙΟΥΓΚΟΣΛΑΒΙΑ
'Εχοντας συσταθεί από το Συµβούλιο Ασφαλείας, το οποίο
ενήργησε σύµφωνα µε τους όρους του Κεφαλαίου VII του Χάρτη
των Ηνωµένων Εθνών, το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για την Ποινική ∆ίωξη
των Προσώπων που Ευθύνονται για τη ∆ιάπραξη Σοβαρών
Παραβιάσεων του ∆ιεθνούς Ανθρωπιστικού ∆ικαίου στο 'Εδαφος
της Πρώην Γιουγκοσλαβίας από το 1991 (και το οποίο θα καλείται
στο εξής "∆ιεθνές ∆ικαστήριο") λειτουργεί σύµφωνα µε τις διατάξεις
του παρόντος Καταστατικού.
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'Αρθρο 1
Αρµοδιότητα του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο είναι αρµόδιο να ασκεί ποινική δίωξη κατά
των προσώπων που ευθύνονται για τη διάπραξη σοβαρών
παραβιάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της
πρώην Γιουγκοσλαβίας από το 1991, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
παρόντος Καταστατικού.

'Aρθρο 2
Σοβαρές παραβιάσεις των Συµβάσεων της Γενεύης του 1949

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο είναι αρµόδιο να ασκεί ποινική δίωξη κατά
των προσώπων που διέπραξαν ή διέταξαν τη διάπραξη σοβαρών
παραβιάσεων των Συµβάσεων της Γενεύης της 12ης Αυγούστου
1949, δηλαδή των ακόλουθων πράξεων κατά ανθρώπων ή
περιουσιών που προστατεύονται υπό τους όρους των διατάξεων
της σχετικής Σύµβασης της Γενεύης:
α) ανθρωποκτονία εκ προθέσεως,
β) βασανιστήρια ή απάνθρωπη µεταχείριση, συµπεριλαµβανοµένων
των βιολογικών πειραµάτων,
γ) εκ προθέσεως πρόκληση µεγάλου πόνου ή σοβαρής βλάβης της
σωµατικής ακεραιότητας ή της υγείας,
δ) εκτεταµένη καταστροφή και ιδιοποίηση περιουσιακών αγαθών
που δεν δικαιολογείται από στρατιωτικές ανάγκες και διαπράττεται
παράνοµα και αναίτια,
ε) εξαναγκασµός αιχµαλώτου πολέµου ή πολίτη να υπηρετεί στις
ένοπλες δυνάµεις του εχθρού,
στ) στέρηση από τους αιχµαλώτους πολέµου ή τους πολίτες του
δικαιώµατός τους σε δίκαιη και κανονική δίκη,
ζ) παράνοµη απέλαση ή µεταφορά ή παράνοµος περιορισµός
πολίτη,
η) οµηρεία πολιτών.

'Αρθρο 3
Παραβιάσεις των νόµων ή εθίµων πολέµου

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο είναι αρµόδιο να ασκεί ποινική δίωξη κατά
των προσώπων που παραβίασαν το δίκαιο ή τα έθιµα πολέµου. Οι
παραβιάσεις αυτές περιλαµβάνουν ενδεικτικά:
α) τη χρήση τοξικών ή άλλων όπλων που έχουν κατασκευαστεί για
να προξενούν ανώφελο πόνο,
β) την αναίτια καταστροφή πόλεων ή χωριών ή την ερήµωση χωρίς
να υπάρχει στρατιωτική ανάγκη,
γ) την επίθεση ή τον βοµβαρδισµό, µε οποιοδήποτε µέσο,
απροστάτευτων πόλεων, χωριών, κατοικιών ή κτιρίων,
δ) την κατάσχεση, καταστροφή ή υπαίτια πρόκληση ζηµιών σε
οικοδοµήµατα που έχουν αφιερωθεί στη θρησκεία, αγαθοεργία,
εκπαίδευση, τέχνες και επιστήµες, σε ιστορικά µνηµεία, έργα τέχνης
και επιστηµών,
ε) τη λεηλασία δηµόσιας ή ιδιωτικής περιουσίας.

'Αρθρο 4
Γενοκτονία

1. Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο είναι αρµόδιο να ασκεί ποινική δίωξη κατά
των προσώπων που διέπραξαν γενοκτονία, όπως καθορίζεται στην
παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου, ή οποιαδήποτε από τις άλλες
πράξεις που απαριθµούνται στην παράγραφο 3 του παρόντος
άρθρου.
2. Ο όρος γενοκτονία αναφέρεται σε οποιαδήποτε από τις
ακόλουθες πράξεις που διαπράττονται µε πρόθεση να
καταστρέψουν, εν όλω ή εν µέρει, µια εθνική, εθνολογική, φυλετική
ή θρησκευτική οµάδα, όπως:
α) θανάτωση των µελών της οµάδας,
β) πρόκληση σοβαρής βλάβης της σωµατικής ή διανοητικής
ικανότητας µελών της οµάδας,
γ) σκόπιµη επιβολή της οµάδας σε συνθήκες διαβίωσης που
µπορούν να επιφέρουν την πλήρη ή µερική φυσική εξόντωσή της,

δ) επιβολή µέτρων που αποσκοπούν στην παρεµπόδιση των
γεννήσεων εντός της οµάδας,
ε) βίαιη µεταφορά παιδιών από µια οµάδα σε άλλη.
3. Οι ακόλουθες πράξεις είναι αξιόποινες:
α) Γενοκτονία,
β) Σύσταση και συµµορία µε σκοπό τη διάπραξη γενο- κτονίας,
γ) 'Αµεση και δηµόσια υποκίνηση µε σκοπό τη διάπραξη
γενοκτονίας,
δ) Απόπειρα διάπραξης γενοκτονίας,
ε) Συνέργεια σε γενοκτονία.

'Αρθρο 5
Εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο είναι αρµόδιο να ασκεί ποινική δίωξη κατά
των προσώπων που ευθύνονται για τα ακόλουθα εγκλήµατα, όταν
αυτά διαπράττονται κατά τη διάρκεια διεθνούς ή εσωτερικής
ένοπλης σύρραξης, και στρέφονται κατά οποιουδήποτε άµαχου
πληθυσµού:
α) ανθρωποκτονία εκ προθέσεως,
β) εξόντωση,
γ) δουλεία,
δ) απέλαση,
ε) φυλάκιση,
στ) βασανιστήρια,
ζ) βιασµός,
η) διώξεις για πολιτικούς, φυλετικούς και θρησκευτικούς λόγους,
θ) άλλες απάνθρωπες πράξεις.

'Αρθρο 6
∆ικαιοδοσία επί φυσικών προσώπων

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο έχει δικαιοδοσία επί φυσικών προσώπων
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος Καταστατικού.

'Αρθρο 7
Ατοµική ποινική ευθύνη

1. 'Οποιος σχεδίασε, υποκίνησε, διέταξε, διέπραξε ή µε
οποιονδήποτε άλλο τρόπο βοήθησε και παρακίνησε στο σχεδιασµό,
την προετοιµασία ή την εκτέλεση ενός εγκλήµατος, το οποίο
αναφέρεται στα άρθρα 2-5 του παρόντος Καταστατικού, είναι
προσωπικά υπεύθυνος για το έγκληµα.
2. Το αξίωµα οποιουδήποτε κατηγορουµένου, είτε ως αρχηγού
Κράτους ή Κυβέρνησης είτε ως υπεύθυνου κρατικού αξιωµατούχου,
δεν τον απαλλάσσει από την ποινική του ευθύνη ούτε αποτελεί λόγο
µείωσης της ποινής.
3. Το γεγονός ότι οποιαδήποτε από τις πράξεις που αναφέρονται
στα άρθρα 2-5 του παρόντος Καταστατικού διαπράχθηκε από
κατώτερο ιεραρχικά υπάλληλο δεν απαλλάσσει τον ανώτερό του
από την ποινική του ευθύνη αν αυτός γνώριζε ή είχε λόγο να
γνωρίζει ότι ο υφιστάµενός του επρόκειτο να διαπράξει τέτοιες
πράξεις ή είχε προβεί στη διάπραξή τους και δεν έλαβε τα αναγκαία
και έλλογα µέτρα για να εµποδίσει τις πράξεις αυτές ή να τιµωρήσει
το δράστη τους.
4. Το γεγονός ότι ο κατηγορούµενος ενήργησε κατόπιν εντολής
Κυβέρνησης ή ανωτέρου του δεν τον απαλλάσσει από την ποινική
του ευθύνη αλλά µπορεί να εκληφθεί ως λόγος µείωσης της ποινής,
αν το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο κρίνει ότι τούτο επιβάλλεται για λόγους
δικαιοσύνης.

'Αρθρο 8
Αρµοδιότητα κατά τόπο και κατά χρόνο

Η  κατά  τόπο  αρµοδιότητα  του  ∆ιεθνούς  ∆ικαστηρίου  εκτείνεται
στο  έδαφος  της  πρώην  Σοσιαλιστικής  Οµοσπονδιακής
∆ηµοκρατίας  της  Γιουγκοσλαβίας,  συµπεριλαµβανοµένων  του
εδαφικού  χώρου,  του  εναέριου  χώρου  και  των  χωρικών  της
υδάτων.  Η  κατά  χρόνο  αρµοδιότητα  του  ∆ιεθνούς
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∆ικαστηρίου εκτείνεται σε µια περίοδο που αρχίζει την 1η
Ιανουαρίου 1991.

'Αρθρο 9
Συντρέχουσα αρµοδιότητα

1. Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο και τα εθνικά δικαστήρια έχουν
συντρέχουσα αρµοδιότητα για την άσκηση ποινικής δίωξης κατά
των προσώπων που διέπραξαν σοβαρές παραβιάσεις του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας από
την 1η Ιανουαρίου 1991.
2. Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο υπερέχει των εθνικών δικαστηρίων. Σε
οποιοδήποτε στάδιο της διαδικασίας, το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο µπορεί
να ζητήσει επισήµως από τα εθνικά δικαστήρια να σεβαστούν την
αρµοδιότητά του σύµφωνα µε το παρόν Καταστατικό και τους
διαδικαστικούς και αποδεικτικούς κανόνες του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου.

'Αρθρο 10
Non bis in idem

1. Κανένας δεν µπορεί να δικαστεί ενώπιον εθνικού δικαστηρίου για
πράξεις που συνιστούν σοβαρές παραβιάσεις του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου σύµφωνα µε το παρόν Καταστατικό, για τις
οποίες έχει ήδη δικαστεί από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο.
2. 'Οποιος έχει δικαστεί ενώπιον εθνικού δικαστηρίου για πράξεις
που συνιστούν σοβαρές παραβιάσεις του διεθνούς ανθρωπιστικού
δικαίου µπορεί στη συνέχεια να δικαστεί ενώπιον του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου µόνον εφόσον:
α) η πράξη για την οποία δικάστηκε χαρακτηρίστηκε ως έγκληµα
κοινού δικαίου, ή
β) οι διαδικασίες ενώπιον του εθνικού δικαστηρίου δεν ήταν
αµερόληπτες ή ανεξάρτητες, είχαν ως σκοπό να συγκαλύψουν τη
διεθνή ποινική ευθύνη του κατηγορουµένου ή η δίωξη δεν ασκήθηκε
επιµελώς.
3. Κατά την επιµέτρηση της ποινής που θα επιβάλει σε όποιον
καταδικάστηκε για έγκληµα που αναφέρεται στο παρόν
Καταστατικό, το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο λαµβάνει υπόψη του το χρόνο
έκτισης οποιασδήποτε ποινής που έχει επιβληθεί από εθνικό
δικαστήριο στο ίδιο πρόσωπο για την ίδια πράξη.

'Αρθρο 11
Οργάνωση του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο αποτελείται από τα ακόλουθα όργανα:
α) τα Τµήµατα, ήτοι δύο Πρωτοβάθµια Τµήµατα και ένα Τµήµα
Εφέσεων,
β) τον Εισαγγελέα και
γ) µια Γραµµατεία κοινή για τα Τµήµατα και τον Εισαγ- γελέα.

'Αρθρο 12
Σύνθεση των Τµηµάτων

Τα Τµήµατα αποτελούνται από έντεκα ανεξάρτητους δικαστές,
έκαστος των οποίων είναι υπήκοος διαφορετικού κράτους, και οι
οποίοι υπηρετούν ως εξής:
α) τρεις δικαστές εδρεύουν σε κάθε Πρωτοβάθµιο Τµήµα,
β) πέντε δικαστές εδρεύουν στο Τµήµα Εφέσεων.

'Αρθρο 13
Προσόντα και εκλογή των δικαστών

1. Οι δικαστές πρέπει να χαρακτηρίζονται από υψηλό ήθος,
αµεροληψία και ακεραιότητα και να διαθέτουν τα προσόντα που
απαιτούνται στις οικείες χώρες τους για το διορισµό τους σε υψηλά
δικαστικά αξιώµατα. Για την όλη σύνθεση των Τµηµάτων
λαµβάνεται υπόψη η πείρα των δικαστών σε θέµατα ποινικού και
διεθνούς δικαίου, συµπεριλαµβανοµένου του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου και του δικαίου των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων.

2. Οι δικαστές του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου εκλέγονται από τη Γενική
Συνέλευση, βάσει καταλόγου που υποβάλλεται από το Συµβούλιο
Ασφαλείας, κατά τον ακόλουθο τρόπο:
α) Ο Γενικός Γραµµατέας καλεί τα κράτη µέλη του Οργανισµού των
Ηνωµένων Εθνών και τα κράτη µη µέλη που διατηρούν µόνιµους
παρατηρητές στην έδρα του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών να
υποβάλουν υποψηφιότητες για τη θέση του δικαστή στο ∆ιεθνές
∆ικαστήριο.
β) Μέσα σε προθεσµία εξήντα ηµερών από την ηµεροµηνία
πρόσκλησης για υποβολή υποψηφιοτήτων από το Γενικό
Γραµµατέα, κάθε κράτος µπορεί να ορίσει µέχρι δύο υποψήφιους,
διαφορετικής ιθαγένειας, που να συγκεντρώνουν τις προϋποθέσεις
που αναφέρονται στην παραπάνω παράγραφο 1.
γ) Ο Γενικός Γραµµατέας προωθεί τις υποψηφιότητες στο
Συµβούλιο Ασφαλείας. Με βάση τις υποψηφιότητες, το Συµβούλιο
Ασφαλείας καταρτίζει κατάλογο είκοσι δύο υποψηφίων το ελάχιστο
και τριάντα τριών το µέγιστο, λαµβάνοντας υπόψη την ανάγκη να
εξασφαλισθεί η κατάλληλη αντιπροσώπευση των κυριότερων
δικαιικών συστηµάτων του κόσµου.
δ) Ο Πρόεδρος του Συµβουλίου Ασφαλείας διαβιβάζει τον κατάλογο
των υποψηφίων στον Πρόεδρο της Γενικής Συνέλευσης. Βάσει του
καταλόγου αυτού, η Γενική Συνέλευση εκλέγει τους έντεκα δικαστές
του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου. Εκλέγονται οι υποψήφιοι που
λαµβάνουν την απόλυτη πλειοψηφία των ψήφων των κρατών
µελών του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών και των κρατών µη
µελών που διατηρούν µόνιµους παρατηρητές στην έδρα του
Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών. Αν δύο υποψήφιοι της ίδιας
ιθαγένειας λαµβάνουν την απόλυτη πλειοψηφία, θεωρείται ότι
εκλέγεται αυτός που έχει λάβει το µεγαλύτερο αριθµό ψήφων.
3. Σε περίπτωση ανάγκης πλήρωσης κενής θέσεως στα Τµήµατα, ο
Γενικός Γραµµατέας, κατόπιν διαβουλεύσεων µε τους Προέδρους
του Συµβουλίου Ασφαλείας και της Γενικής Συνέλευσης, διορίζει
όποιον συγκεντρώνει τα προσόντα που αναφέρονται στην
παραπάνω παράγραφο 1 για το υπόλοιπο της εν λόγω θητείας.
4. Οι δικαστές εκλέγονται για περίοδο τεσσάρων ετών. Οι όροι και οι
συνθήκες υπηρεσίας είναι αυτές που ισχύουν για τους δικαστές του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου ∆ικαιοσύνης. 'Εχουν δικαίωµα επανεκλογής.

'Αρθρο 14
Σύσταση των Τµηµάτων

1. Οι δικαστές του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου εκλέγουν έναν Πρόεδρο.
2. Ο Πρόεδρος του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου είναι µέλος του Τµήµατος
Εφέσεων και προεδρεύει κατά τις διαδικασίες.
3. Κατόπιν διαβουλεύσεων µε τους δικαστές του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου, ο Πρόεδρος διορίζει τους δικαστές στο Τµήµα
Εφέσεων και στα Πρωτοβάθµια Τµήµατα. Οι δικαστές υπηρετούν
µόνο στο Τµήµα στο οποίο διορίστηκαν.
4. Οι δικαστές κάθε Πρωτοβάθµιου Τµήµατος εκλέγουν έναν
προεδρεύοντα δικαστή, ο οποίος διευθύνει όλες τις διαδικασίες στο
Τµήµα αυτό στο σύνολό τους.

'Αρθρο 15
∆ιαδικαστικοί και αποδεικτικοί κανόνες

Οι δικαστές του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου υιοθετούν διαδικαστικούς και
αποδεικτικούς κανόνες που θα διέπουν την προδικαστική
διαδικασία, τις δίκες και τις εφέσεις, το αποδεκτό των αποδεικτικών
στοιχείων, την προστασία των θυµάτων και των µαρτύρων και άλλα
σχετικά θέµατα.

'Αρθρο 16
Ο Εισαγγελέας

1. Ο Εισαγγελέας είναι υπεύθυνος για την προκαταρκτική έρευνα
και την άσκηση ποινικής δίωξης κατά των προσώπων που
ευθύνονται για τη διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του
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διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της πρώην
Γιουγκοσλαβίας από την 1η Ιανουαρίου 1991.
2. Ο Εισαγγελέας ενεργεί ανεξάρτητα ως αυτοτελές όργανο του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου. ∆εν ζητεί ούτε λαµβάνει οδηγίες από
οποιαδήποτε κυβέρνηση ή οποιαδήποτε άλλη πηγή.
3. Το Γραφείο του Εισαγγελέα αποτελείται από τον Εισαγγελέα και
το απαραίτητο ειδικευµένο προσωπικό.
4. Ο Εισαγγελέας διορίζεται από το Συµβούλιο Ασφαλείας µε
πρόταση του Γενικού Γραµµατέα. Πρέπει να χαρακτηρίζεται από
υψηλό ήθος και να διαθέτει υψηλό επίπεδο ικανότητας και πείρας
στη διεξαγωγή ερευνών και στην άσκηση ποινικών διώξεων.
Ο Εισαγγελέας υπηρετεί για περίοδο τεσσάρων ετών, µε
δυνατότητα επαναδιορισµού. Οι όροι και οι συνθήκες της υπηρεσίας
του Εισαγγελέα είναι αυτοί που ισχύουν για το Βοηθό Γενικό
Γραµµατέα του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών.
5. Το προσωπικό του Γραφείου του Εισαγγελέα διορίζεται από το
Γενικό Γραµµατέα κατόπιν σύστασης του Εισαγγελέα.

'Αρθρο 17
Η Γραµµατεία

1. Η Γραµµατεία είναι υπεύθυνη για τη διοίκηση και την
εξυπηρέτηση του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου.
2. Η Γραµµατεία αποτελείται από το Γραµµατέα και το απαραίτητο
προσωπικό.
3. Ο Γραµµατέας διορίζεται από το Γενικό Γραµµατέα κατόπιν
διαβουλεύσεων µε τον Πρόεδρο του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για
περίοδο τεσσάρων ετών, ανανεώσιµη.
Οι όροι και οι συνθήκες υπηρεσίας του Γραµµατέα είναι αυτές που
ισχύουν για το Βοηθό Γενικό Γραµµατέα του Οργανισµού των
Ηνωµένων Εθνών.
4. Το προσωπικό της Γραµµατείας διορίζεται από το Γενικό
Γραµµατέα κατόπιν σύστασης του Γραµµατέα.

'Αρθρο 18
'Ερευνα και προετοιµασία του κατηγορητηρίου

1. Ο Εισαγγελέας διενεργεί ανακρίσεις αυτεπάγγελτα ή µε βάση
πληροφορίες που συγκέντρωσε από οποιαδήποτε πηγή,
συγκεκριµένα από κυβερνήσεις, όργανα του Οργανισµού των
Ηνωµένων Εθνών, διακυβερνητικές και µη κυβερνητικές
οργανώσεις. Ο Εισαγγελέας αξιολογεί τις πληροφορίες που έλαβε ή
συγκέντρωσε και αποφασίζει αν υπάρχει νοµική βάση για την
άσκηση ποινικής δίωξης.
2. Ο Εισαγγελέας έχει την αρµοδιότητα να εξετάζει υπόπτους,
θύµατα και µάρτυρες, να συγκεντρώνει αποδεικτικά στοιχεία και να
διεξάγει επιτόπιες έρευνες. Κατά την εκτέλεση των παραπάνω
καθηκόντων του, ο Εισαγγελέας µπορεί, εφόσον είναι αναγκαίο, να
ζητήσει τη συνδροµή των αρχών του ενδιαφερόµενου κράτους.
3. Κάθε ύποπτος που ανακρίνεται έχει το δικαίωµα παράστασης µε
συνήγορο της επιλογής του, συµπεριλαµβανοµένου του
δικαιώµατος δωρεάν νοµικής βοήθειας σε κάθε περίπτωση, αν δεν
διαθέτει επαρκή οικονοµικά µέσα για να καταβάλει αµοιβή γι' αυτήν,
καθώς και το δικαίωµα απαραίτητης µετάφρασης προς και από τη
γλώσσα που µιλά και καταλαβαίνει.
4. Ο Εισαγγελέας, αν κρίνει ότι υπάρχουν επαρκή στοιχεία για την
άσκηση ποινικής δίωξης, προετοιµάζει το κατηγορητήριο, το οποίο
περιλαµβάνει συνοπτική περιγραφή των πραγµατικών περιστατικών
και του εγκλήµατος ή των εγκληµάτων που καταλογίζονται στον
κατηγορούµενο σύµφωνα µε το Καταστατικό. Το κατηγορητήριο
διαβιβάζεται σε δικαστή του Πρωτοβάθµιου Τµήµατος.

'Αρθρο 19
Επανεξέταση του κατηγορητηρίου

1. Ο δικαστής του Πρωτοβάθµιου Τµήµατος, στον οποίο
διαβιβάστηκε το κατηγορητήριο, το εξετάζει. Αν εκτιµήσει ότι τα
υπάρχοντα στοιχεία στηρίζουν την υπόθεση, επικυρώνει το
κατηγορητήριο. Στην αντίθετη περίπτωση, το απορρίπτει.

2. Αν επικυρώσει το κατηγορητήριο, ο δικαστής µπορεί, µε αίτηση
του Εισαγγελέα, να εκδώσει διαταγές και εντάλµατα σύλληψης,
κράτησης, παράδοσης ή µεταφοράς προσώπων, καθώς και
οποιαδήποτε άλλη διαταγή απαιτείται για τη διεξαγωγή της δίκης.

'Αρθρο 20
'Εναρξη και διεξαγωγή της ακροαµατικής διαδικασίας

1. Τα Πρωτοβάθµια Τµήµατα διασφαλίζουν την αµερόληπτη και
ταχεία απονοµή της δικαιοσύνης, καθώς και τη διεξαγωγή της
ακροαµατικής διαδικασίας, σύµφωνα µε τους διαδικαστικούς και
αποδεικτικούς κανόνες, µε πλήρη σεβασµό προς τα δικαιώµατα του
κατηγορουµένου και εξασφαλίζοντας την προστασία των θυµάτων
και των µαρτύρων.
2. Κάθε πρόσωπο κατά του οποίου έχει επικυρωθεί το
κατηγορητήριο τίθεται υπό κράτηση, µε διαταγή ή ένταλµα
σύλληψης που εκδίδεται από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο, ενηµερώνεται
αµέσως για τις κατηγορίες που του προσάπτονται και µεταφέρεται
στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο.
3. Το Πρωτοβάθµιο Τµήµα διαβάζει το κατηγορητήριο, βεβαιώνεται
ότι γίνονται σεβαστά τα δικαιώµατα του κατηγορουµένου και ότι ο
κατηγορούµενος κατανοεί το κατηγορητήριο και καλεί τον
κατηγορούµενο να απολογηθεί. Το Πρωτοβάθµιο Τµήµα ορίζει τότε
την ηµεροµηνία της ακροαµατικής διαδικασίας.
4. Οι συνεδριάσεις είναι δηµόσιες, εκτός αν το Πρωτοβάθµιο Τµήµα
αποφασίσει να διεξαγάγει τη δίκη κεκλεισµένων των θυρών,
σύµφωνα µε τους διαδικαστικούς και αποδεικτικούς κανόνες.

'Αρθρο 21
Τα δικαιώµατα του κατηγορουµένου

1. 'Ολοι είναι ίσοι ενώπιον του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου.
2. Ο κατηγορούµενος, κατά τη διατύπωση των κατηγοριών εναντίον
του, έχει δικαίωµα σε δίκαιη και δηµόσια δίκη, σύµφωνα µε το
άρθρο 22 του Καταστατικού.
3. Ο κατηγορούµενος θεωρείται αθώος µέχρι αποδείξεως της
ενοχής του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος Καταστατικού.
4. Ο κατηγορούµενος, κατά τη διατύπωση των κατηγοριών εναντίον
του σύµφωνα µε το παρόν Καταστατικό, έχει δικαίωµα στις
ακόλουθες ελάχιστες εγγυήσεις, υπό καθεστώς πλήρους ισότητας:
α) Να πληροφορείται αµέσως και λεπτοµερώς, στη γλώσσα που
καταλαβαίνει, τη φύση και την αιτιολογία της εναντίον του
κατηγορίας.
β) Να έχει τον απαραίτητο χρόνο και τα µέσα για την προετοιµασία
της υπεράσπισής του και να επικοινωνεί µε συνήγορο της επιλογής
του.
γ) Να δικάζεται χωρίς άσκοπη καθυστέρηση.
δ) Να παρίσταται στη δίκη αυτοπροσώπως και να υπερασπίζεται
τον εαυτό του είτε αυτοπροσώπως είτε µε συνήγορο της επιλογής
του. Αν δεν έχει συνήγορο, να ενηµερώνεται ότι έχει δικαίωµα να
παρίσταται µε συνήγορο και να έχει νοµική συνδροµή κάθε φορά
που το επιβάλλει το συµφέρον της δικαιοσύνης και δωρεάν, αν δεν
διαθέτει επαρκή οικονοµικά µέσα προς τούτο.
ε) Να εξετάζει ή να ζητά να εξεταστούν οι µάρτυρες κατηγορίας και
να απαιτεί την παρουσία και την εξέταση των µαρτύρων
υπεράσπισης µε τις ίδιες προϋποθέσεις που ισχύουν και για τους
µάρτυρες κατηγορίας.
στ) Να του παρέχεται δωρεάν συνδροµή διερµηνέως αν δεν
κατανοεί ή δεν µιλά τη γλώσσα που χρησιµοποιείται στο ∆ιεθνές
∆ικαστήριο.
ζ) Να µην υποχρεούται να καταθέσει εναντίον του εαυτού του ή να
οµολογήσει την ενοχή του.

'Αρθρο 22
Προστασία θυµάτων και µαρτύρων

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο προβλέπει στους διαδικαστικούς και
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αποδεικτικούς κανόνες µέτρα για την προστασία των θυµάτων και
των µαρτύρων. Τέτοια προστατευτικά µέτρα περιλαµβάνουν
ενδεικτικά τη διεξαγωγή των διαδικασιών κεκλεισµένων των θυρών
και την προστασία της ταυτότητας του θύµατος.

'Αρθρο 23
Απόφαση

1. Τα Πρωτοβάθµια Τµήµατα απαγγέλλουν αποφάσεις και
επιβάλλουν καταδίκες και ποινές κατά των προσώπων που
καταδικάζονται για τη διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου.
2. Η απόφαση εκδίδεται από την πλειοψηφία των δικαστών του
Πρωτοβάθµιου Τµήµατος και απαγγέλλεται δηµόσια από το
Πρωτοβάθµιο Τµήµα. Συνοδεύεται από έγγραφη αιτιολόγηση, στην
οποία µπορούν να αναφέρονται οι απόψεις των διαφωνούντων
δικαστών.

'Αρθρο 24
Ποινές

1. Οι ποινές που επιβάλλονται από το Πρωτοβάθµιο Τµήµα
περιορίζονται σε στερητικές της ελευθερίας ποινές. Για τον
καθορισµό των όρων φυλάκισης, το Πρωτοβάθµιο Τµήµα
καταφεύγει στη γενική πρακτική σχετικά µε τις στερητικές της
ελευθερίας ποινές που επιβάλλονται από τα δικαστήρια της πρώην
Γιουγκοσλαβίας.
2. Κατά την επιβολή των ποινών, τα Πρωτοβάθµια Τµήµατα
λαµβάνουν υπόψη παράγοντες όπως είναι η βαρύτητα του
αδικήµατος και οι ατοµικές περιστάσεις του καταδικασθέντος.
3. Εκτός των στερητικών της ελευθερίας ποινών, το Πρωτοβάθµιο
Τµήµα µπορεί να διατάξει την επιστροφή στους νόµιµους ιδιοκτήτες
τους όλων των αγαθών και προϊόντων που αποκτήθηκαν µε
εγκληµατικές πράξεις, συµπεριλαµβανοµένων πράξεων βίας.

'Αρθρο 25
Κατ' έφεση διαδικασία

1. Το Τµήµα Εφέσεων εκδικάζει τις εφέσεις που ασκούν τα
πρόσωπα που καταδικάστηκαν από τα Πρωτοβάθµια Τµήµατα ή
από τον Εισαγγελέα, για τους ακόλουθους λόγους:
α) νοµική πλάνη που επιφέρει ακύρωση της απόφασης ή
β) πλάνη περί τα πράγµατα που είχε ως αποτέλεσµα κακοδικία.
2. Το Τµήµα Εφέσεων µπορεί να επικυρώσει, ακυρώσει ή
αναθεωρήσει τις αποφάσεις των Πρωτοβάθµιων Τµηµάτων.

'Αρθρο 26
∆ιαδικασία αναθεώρησης

Αν ανακαλυφθεί κάποιο καινούργιο γεγονός, το οποίο δεν ήταν
γνωστό κατά τις διαδικασίες ενώπιον των Πρωτοβάθµιων
Τµηµάτων ή του Τµήµατος Εφέσεων και θα µπορούσε να
αποτελέσει αποφασιστικό παράγοντα για την έκδοση της
απόφασης, ο καταδικασθείς ή ο Εισαγγελέας µπορεί να υποβάλει
στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο αίτηση για αναθεώρηση της απόφασης.

'Αρθρο 27
Εκτέλεση των ποινών

Οι στερητικές της ελευθερίας ποινές εκτίονται στο κράτος που
ορίζεται από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο, βάσει του καταλόγου των
κρατών που έχουν γνωστοποιήσει στο Συµβούλιο Ασφαλείας την
επιθυµία τους να αποδεχθούν καταδικασθέντες. Η έκτιση της
ποινής πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το εφαρµοστέο δίκαιο του
ενδιαφερόµενου κράτους και τελεί υπό την εποπτεία του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου.

'Αρθρο 28
Χάρη ή µετατροπή των ποινών

Αν ο καταδικασθείς, σύµφωνα µε το εφαρµοστέο δίκαιο του κράτους
στο οποίο κρατείται, έχει δικαίωµα να ζητήσει χάρη ή µετατροπή της

ποινής του, το ενδιαφερόµενο κράτος ενηµερώνει σχετικά το
∆ιεθνές ∆ικαστήριο. Ο Πρόεδρος του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου, µετά
από διαβουλεύσεις µε τους δικαστές, αποφασίζει µε βάση το
συµφέρον της δικαιοσύνης και τις γενικές αρχές του δικαίου.

'Αρθρο 29
Συνεργασία και δικαστική συνδροµή

1. Τα κράτη συνεργάζονται µε το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο κατά την
έρευνα και την άσκηση ποινικής δίωξης κατά των προσώπων που
κατηγορούνται ότι διέπραξαν σοβαρές παραβιάσεις του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου.
2. Τα κράτη συµµορφώνονται χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση µε
κάθε αίτηση δικαστικής συνδροµής ή εντολή που προέρχεται από
το Πρωτοβάθµιο Τµήµα και περιλαµβάνει ενδεικτικά:
α) την αναγνώριση και τον εντοπισµό προσώπων,
β) τη λήψη µαρτυρικών καταθέσεων και την προσαγωγή
αποδεικτικών στοιχείων,
γ) την επίδοση εγγράφων,
δ) τη σύλληψη ή την κράτηση προσώπων,
ε) την παράδοση ή τη µεταφορά του κατηγορουµένου στο ∆ιεθνές
∆ικαστήριο.

'Αρθρο 30
Νοµικό καθεστώς, προνόµια και ασυλίες

του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου
1. Η Σύµβαση για τα Προνόµια και τις Ασυλίες του Οργανισµού των
Ηνωµένων Εθνών της 13ης Φεβρουαρίου 1946 εφαρµόζεται στο
∆ιεθνές ∆ικαστήριο, στους δικαστές, στον Εισαγγελέα και το
προσωπικό του και στο Γραµµατέα και το προσωπικό του.
2. Οι δικαστές, ο Εισαγγελέας και ο Γραµµατέας απολαµβάνουν των
προνοµίων και των ασυλιών, των εξαιρέσεων και των
διευκολύνσεων που παρέχονται στους διπλωµατικούς υπαλλήλους,
σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο.
3. Το προσωπικό του Εισαγγελέα και του Γραµµατέα απολαµβάνει
των προνοµίων και των ασυλιών που παρέχονται στους
υπαλλήλους του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών, σύµφωνα µε
τα άρθρα V και VII της Σύµβασης που αναφέρεται στην παράγραφο
1 του παρόντος άρθρου.
4. Τα άλλα πρόσωπα, συµπεριλαµβανοµένου του κατηγορουµένου,
των οποίων η παρουσία απαιτείται στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο,
απολαµβάνουν εκείνης της µεταχείρισης που είναι αναγκαία για την
καλή λειτουργία του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου.

'Αρθρο 31
'Εδρα του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο εδρεύει στη Χάγη.
'Αρθρο 32

∆απάνες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου
Οι δαπάνες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου περικλείονται στον τακτικό
προϋπολογισµό του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών, σύµφωνα
µε το άρθρο 17 του Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών.

'Αρθρο 33
Γλώσσες εργασίας

Οι γλώσσες εργασίας του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου είναι τα αγγλικά και
τα γαλλικά.

'Αρθρο 34
Ετήσια έκθεση

Ο Πρόεδρος του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου υποβάλλει ετήσια έκθεση
του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου στο Συµβούλιο Ασφαλείας και τη Γενική
Συνέλευση.
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ΗΝΩΜΕΝΑ ΕΘΝΗ - ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ
S/RES/955: 'Iδρυση και Καταστατικό του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για
τη Ρουάντα

Ηµεροµηνία: 8 Νοεµβρίου 1994
Το Συµβούλιο Ασφαλείας,
ΕΠΙΒΕΒΑΙΩΝΟΝΤΑΣ τις προηγούµενες αποφάσεις του σχετικά µε
την κατάσταση στη Ρουάντα,
EΧΟΝΤΑΣ εξετάσει τις εκθέσεις του Γενικού Γραµµατέα, σύµφωνα
µε την παράγραφο 3 της απόφασης 935 (1994) της 1ης Ιουλίου
1994 (S/1994/879 και S/1994/906), και λαµβάνοντας υπόψη τις
εκθέσεις του Ειδικού Εισηγητή για τη Ρουάντα της Επιτροπής
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων των Ηνωµένων Εθνών (S/1994/1157,
παράρτηµα Ι και παράρτηµα ΙΙ),
ΕΚΦΡΑΖΟΝΤΑΣ την εκτίµησή του για την εργασία της Επιτροπής
Εµπειρογνωµόνων, που συστάθηκε σύµφωνα µε την απόφαση 935
(1994), και συγκεκριµένα για την προκαταρκτική της έκθεση σχετικά
µε τις παραβιάσεις του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στη Ρου-
άντα, που διαβιβάστηκε µε την επιστολή της 1ης Οκτω- βρίου 1994
του Γενικού Γραµµατέα (S/1994/1125),
ΕΚΦΡΑΖΟΝΤΑΣ για µία ακόµη φορά τη βαθιά του ανησυχία για τις
εκθέσεις, οι οποίες καταδεικνύουν ότι διαπράχθηκαν στη Ρουάντα
γενοκτονία και άλλες συστηµατικές, εκτεταµένες και κατάφωρες
παραβιάσεις του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου,
ΚΡΙΝΟΝΤΑΣ ότι η κατάσταση αυτή συνεχίζει να συνιστά απειλή για
τη διεθνή ειρήνη και ασφάλεια,
ΑΠΟΦΑΣΙΣΜΕΝΟ να θέσει τέρµα στη διάπραξη τέτοιων
εγκληµάτων και να λάβει αποτελεσµατικά µέτρα για να προσαγάγει
στη δικαιοσύνη τα πρόσωπα που ευθύνονται για τα εγκλήµατα
αυτά,
ΠΕΠΕΙΣΜΕΝΟ ότι στις ιδιαίτερες συνθήκες που επικρατούν στη
Ρουάντα, η ποινική δίωξη των προσώπων που ευθύνονται για
σοβαρές παραβιάσεις του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου θα
διευκόλυνε την επίτευξη του στόχου αυτού και θα συνέβαλε στη
διαδικασία της εθνικής συµφιλίωσης και στην αποκατάσταση και
διατήρηση της ειρήνης,
ΠΙΣΤΕΥΟΝΤΑΣ ότι η σύσταση ενός διεθνούς δικαστηρίου για την
άσκηση ποινικής δίωξης κατά των προσώπων που ευθύνονται για
τη διάπραξη γενοκτονίας και των άλλων παραβιάσεων του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου που αναφέρονται παραπάνω θα συµβάλλει
στον τερµατισµό αυτών των παραβιάσεων και στην αποτελεσµατική
επανόρθωση των συνεπειών τους,
ΥΠΟΓΡΑΜΜΙΖΟΝΤΑΣ επίσης την ανάγκη για διεθνή συνεργασία
που θα αποσκοπεί στην ενίσχυση των δικαστηρίων και του
δικαστικού συστήµατος της Ρουάντα, λαµβανοµένης ιδιαίτερα
υπόψη της ανάγκης διεκπεραίωσης από τα παραπάνω δικαστήρια
υποθέσεων όπου εµπλέκεται µεγάλος αριθµός υπόπτων,
ΘΕΩΡΩΝΤΑΣ ότι η Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων, που συστάθηκε
δυνάµει της αποφάσεως 935 (1994) πρέπει να συνεχίσει
επειγόντως να συλλέγει πληροφορίες που αφορούν αποδεικτικά
στοιχεία για τη διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της Ρουάντα και να υποβάλει
την οριστική της έκθεση στο Γενικό Γραµµατέα µέχρι τις 30
Νοεµβρίου 1994,
ΕΝΕΡΓΩΝΤΑΣ σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου VII του
Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών:

1. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ δια του παρόντος, αφού έλαβε το σχετικό αίτηµα
της Κυβερνήσεως της Ρουάντα (S/1994/1115), να συστήσει ένα
∆ιεθνές ∆ικαστήριο που θα έχει ως µοναδικό σκοπό την άσκηση
ποινικής δίωξης κατά των προσώπων που ευθύνονται για τη
διάπραξη γενοκτονίας και άλλων σοβαρών παραβιάσεων του
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της Ρουάντα και κατά
πολιτών της Ρουάντα που ευθύνονται για τη διάπραξη γενοκτονίας
και άλλων σοβαρών παραβιάσεων στο έδαφος των γειτονικών
κρατών, από την 1η Ιανουαρίου 1994 µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου
1994 και να υιοθετήσει προς το σκοπό αυτόν το Καταστατικό του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα που επισυνάπτεται στο
παρόν,
2. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ ότι όλα τα κράτη θα συνεργάζονται πλήρως µε το
∆ιεθνές ∆ικαστήριο και τα όργανά του, σύµφωνα µε την παρούσα
απόφαση και το Καταστατικό του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου και ότι
συνεπώς όλα τα κράτη θα λάβουν τα κατάλληλα µέτρα, σύµφωνα
µε την εσωτερική τους νοµοθεσία, για την εφαρµογή των διατάξεων
της παρούσας απόφασης και του Καταστατικού,
συµπεριλαµβανοµένης της υποχρεώσεως των κρατών να
συµµορφώνονται µε αιτήσεις για παροχή δικαστικής συνδροµής ή
εντολές που εκδίδει ένα Πρωτοβάθµιο Τµήµα, σύµφωνα µε το
άρθρο 28 του Καταστατικού, και ζητεί από τα κράτη να
ενηµερώνουν το Γενικό Γραµµατέα σχετικά µε τη λήψη τέτοιων
µέτρων,
3. ΘΕΩΡΕΙ ότι η κυβέρνηση της Ρουάντα πρέπει να ενηµερώνεται
πριν από τη λήψη των αποφάσεων, σύµφωνα µε τα άρθρα 26 και
27 του Καταστατικού,
4. ΠΡΟΤΡΕΠΕΙ τα κράτη και τις διακυβερνητικές και µη
κυβερνητικές οργανώσεις να συνεισφέρουν στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο
κεφάλαια, εξοπλισµό και υπηρεσίες, συµπεριλαµβανοµένης της
προσφοράς ειδικευµένου προσωπικού,
5. ΖΗΤΕΙ από το Γενικό Γραµµατέα να εφαρµόσει την παρούσα
απόφαση επειγόντως και συγκεκριµένα να προβεί σε πρακτικές
διευθετήσεις για την αποτελεσµατική λειτουργία του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου, συµπεριλαµβανοµένων προτάσεων στο Συµβούλιο
αναφορικά µε τους πιθανούς τόπους εγκατάστασης της έδρας του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου το ταχύτερο δυνατό και να αναφέρει κατά
τακτά χρονικά διαστήµατα στο Συµβούλιο,
6. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ ότι η έδρα του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου θα
αποφασιστεί από το Συµβούλιο, λαµβανοµένων υπόψη των αρχών
της δικαιοσύνης και της ορθής και αµερόληπτης απονοµής του
δικαίου, καθώς και της διοικητικής αποτελεσµατικότητας,
συµπεριλαµβανοµένης της πρό-σβασης σε µάρτυρες, καθώς και
της αρχής της οικονοµίας της δίκης, και θα υπόκειται στη
συνοµολόγηση των αναγκαίων διευθετήσεων µεταξύ του
Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών και του κράτους της έδρας,
αποδεκτών από το Συµβούλιο, λαµβανοµένου υπόψη του
γεγονότος ότι το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο µπορεί να συνεδριάζει µακριά
από την έδρα του όταν το θεωρεί αναγκαίο για την αποτελεσµατική
άσκηση των καθηκόντων του. Αποφασίζει τη σύσταση γραφείου και
τη διεξαγωγή δικαστικών πράξεων στη Ρουάντα, όταν τούτο είναι
εφικτό και αρµόζον, οι οποίες θα υπόκεινται στη συνοµολόγηση
συναφών κατάλληλων διευθετήσεων,
7. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ να εξετάσει την αύξηση του αριθµού των δικαστών
και των Πρωτοβάθµιων Τµηµάτων του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη
Ρουάντα, αν αυτό καταστεί αναγκαίο,
8. ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ να παραµείνει ενεργά προσηλωµένο στο θέµα.
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ΓΙΑ ΤΗ ΡΟΥΑΝΤΑ

'Eχοντας συσταθεί από το Συµβούλιο Ασφαλείας, το οποίο
ενήργησε σύµφωνα µε τους όρους του Κεφαλαίου VII του Χάρτη
των Ηνωµένων Εθνών, το ∆ιεθνές Ποινικό ∆ικαστήριο για τη ∆ίωξη
των Προσώπων που Ευθύνονται για τη ∆ιάπραξη Γενοκτονίας και
άλλων Σοβαρών Παραβιάσεων του ∆ιεθνούς Ανθρωπιστικού
∆ικαίου στο 'Eδαφος της Ρουάντα και κατά των υπηκόων της
Ρουάντα που ευθύνονται για τη διάπραξη γενοκτονίας και άλλων
παρόµοιων παραβιάσεων στο έδαφος γειτονικών κρατών από την
1η Ιανουαρίου 1994 µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου 1994 (και το οποίο
θα καλείται στο εξής "∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα")
λειτουργεί σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος Καταστατικού.

'Aρθρο 1
Αρµοδιότητα του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου

 για τη Ρουάντα
Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα είναι αρµόδιο να ασκεί
ποινική δίωξη κατά των προσώπων που ευθύνονται για τη
διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού
δικαίου στο έδαφος της Ρουάντα και κατά υπηκόων της Ρουάντα
που ευθύνονται για τη διάπραξη παρόµοιων παραβιάσεων στο
έδαφος γειτονικών κρατών από την 1η Ιανουαρίου 1994 µέχρι την
31η ∆εκεµβρίου 1994, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
Καταστατικού.

'Aρθρο 2
Γενοκτονία

1. Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα είναι αρµόδιο να ασκεί
ποινική δίωξη κατά των προσώπων που διέπραξαν γενοκτονία,
όπως καθορίζεται στην παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου, ή
οποιαδήποτε από τις πράξεις που απαριθµούνται στην παράγραφο
3 του παρόντος άρθρου.
2. Ο όρος γενοκτονία αναφέρεται σε οποιαδήποτε από τις
ακόλουθες πράξεις που διαπράττονται µε πρόθεση να
καταστρέψουν, εν όλω ή εν µέρει, µια εθνική, εθνολογική, φυλετική
ή θρησκευτική οµάδα, όπως:
α) θανάτωση των µελών της οµάδας,
β) πρόκληση σοβαρής βλάβης της σωµατικής ή διανοητικής
ικανότητας µελών της οµάδας,
γ) σκόπιµη επιβολή της οµάδας σε συνθήκες διαβίωσης που
µπορούν να επιφέρουν την πλήρη ή µερική φυσική καταστροφή
της,
δ) επιβολή µέτρων που αποσκοπούν στην παρεµπόδιση των
γεννήσεων εντός της οµάδας,
ε) βίαιη µεταφορά παιδιών από µια οµάδα σε άλλη.
3. Οι ακόλουθες πράξεις είναι αξιόποινες:
α) Γενοκτονία,
β) Σύσταση και συµµορία µε σκοπό τη διάπραξη γενοκτονίας,
γ)'Aµεση και δηµόσια υποκίνηση µε σκοπό τη διάπραξη
γενοκτονίας,
δ) Απόπειρα διάπραξης γενοκτονίας,
ε) Συνέργεια σε γενοκτονία.

'Aρθρο 3
Εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα είναι αρµόδιο να ασκεί
ποινική δίωξη κατά των προσώπων που ευθύνονται για τα
ακόλουθα εγκλήµατα, όταν αυτά διαπράττονται ως µέρος µιας
εκτεταµένης ή συστηµατικής επίθεσης κατά οποιουδήποτε άµαχου
πληθυσµού για εθνικούς, πολιτικούς, εθνολογικούς, φυλετικούς ή
θρησκευτικούς λόγους:
α) Ανθρωποκτονία εκ προθέσεως
β) Εξόντωση
γ) ∆ουλεία

δ) Απέλαση
ε) Φυλάκιση
στ) Βασανιστήρια
ζ) Βιασµός
η) ∆ιώξεις για πολιτικούς, φυλετικούς και θρησκευτικούς λόγους
θ) 'Aλλες απάνθρωπες πράξεις.

'Aρθρο 4
Παραβιάσεις του κοινού άρθρου 3 των Συµβάσεων της Γενεύης και

του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου II
Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα είναι αρµόδιο να ασκεί
ποινική δίωξη κατά των προσώπων που διέπραξαν ή διέταξαν τη
διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του κοινού άρθρου 3 των
Συµβάσεων της Γενεύης της 12ης Αυγούστου 1949 για την
Προστασία των Θυµάτων Πολέµου και του Πρόσθετου
Πρωτοκόλλου ΙΙ της 8ης Ιουνίου 1977. Οι παραβιάσεις αυτές
περιλαµβάνουν ενδεικτικά:
α) βία κατά της ζωής, της υγείας και της σωµατικής ή πνευµατικής
κατάστασης των ατόµων, ιδιαίτερα την ανθρωποκτονία, καθώς και
τη βάναυση µεταχείριση, όπως βασανιστήρια, ακρωτηριασµό ή
οποιαδήποτε µορφή σωµατικής τιµωρίας,
β) οµαδικές τιµωρίες,
γ) οµηρία,
δ) τροµοκρατικές πράξεις,
ε) προσβολές κατά της προσωπικής αξιοπρέπειας, ιδιαίτερα
ταπεινωτική και µειωτική µεταχείριση, βιασµός, εξαναγκασµός σε
πορνεία και οποιαδήποτε µορφή ανάρµοστης επίθεσης,
στ) λεηλασία,
ζ) επιβολή ποινών και διενέργεια εκτελέσεων χωρίς προηγούµενη
καταδικαστική απόφαση, η οποία να απαγγέλλεται από τακτικά
συγκροτηµένο δικαστήριο και να παρέχει όλες τις δικονοµικές
εγγυήσεις που θεωρούνται αναγκαίες από τους πολιτισµένους
λαούς,
η) απειλές διάπραξης οποιασδήποτε από τις παραπάνω πράξεις.

'Aρθρο 5
∆ικαιοδοσία επί φυσικών προσώπων

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα έχει δικαιοδοσία επί φυσικών
προσώπων σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος Καταστατικού.

'Aρθρο 6
Ατοµική ποινική ευθύνη

1. 'Oποιος σχεδίασε, υποκίνησε, διέταξε, διέπραξε ή µε
οποιονδήποτε άλλο τρόπο βοήθησε και παρακίνησε στο σχεδιασµό,
την προετοιµασία ή την εκτέλεση ενός εγκλήµατος, το οποίο
αναφέρεται στα άρθρα 2-4 του παρόντος Καταστατικού, είναι
προσωπικά υπεύθυνος για το έγκληµα.
2. Το αξίωµα οποιουδήποτε κατηγορουµένου είτε ως αρχηγού
κράτους ή κυβέρνησης είτε ως υπεύθυνου κρατικού αξιωµατούχου
δεν τον απαλλάσσει από την ποινική του ευθύνη ούτε αποτελεί λόγο
µείωσης της ποινής.
3. Το γεγονός ότι οποιαδήποτε από τις πράξεις που αναφέρονται
στα άρθρα 2-5 του παρόντος Καταστατικού διαπράχθηκε από
κατώτερο ιεραρχικά υπάλληλο δεν απαλλάσσει τον ανώτερό του
από την ποινική του ευθύνη, αν αυτός γνώριζε ή είχε λόγο να
γνωρίζει ότι ο υφιστάµενός του επρόκειτο να διαπράξει τέτοιες
πράξεις ή είχε προβεί στη διάπραξή τους και δεν έλαβε τα αναγκαία
και έλλογα µέτρα για να εµποδίσει τις πράξεις αυτές ή να τιµωρήσει
το δράστη τους.
4. Το γεγονός ότι ο κατηγορούµενος ενήργησε κατόπιν εντολής
κυβέρνησης ή ανωτέρου του δεν τον απαλλάσσει από την ποινική
του ευθύνη αλλά µπορεί να εκληφθεί ως λόγος µείωσης της ποινής,
αν το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα κρίνει ότι το επιβάλλουν οι
επιταγές της δικαιοσύνης.
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'Aρθρο 7
Αρµοδιότητα κατά τόπο και κατά χρόνο

Η κατά τόπο αρµοδιότητα του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα
εκτείνεται στο έδαφος της Ρουάντα, συµπεριλαµβανοµένων του
εδαφικού χώρου και του εναέριου χώρου, καθώς και του εδάφους
των γειτονικών κρατών, όσον αφορά σοβαρές παραβιάσεις του
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου που διαπράχθηκαν από υπηκόους
της Ρουάντα. Η κατά χρόνο αρµοδιότητα του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου
για τη Ρουάντα εκτείνεται σε µια περίοδο που αρχίζει την 1η
Ιανουαρίου 1994 και τελειώνει την 31η ∆εκεµβρίου 1994.

'Aρθρο 8
Συντρέχουσα αρµοδιότητα

1. Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα και τα εθνικά δικαστήρια
έχουν συντρέχουσα αρµοδιότητα για την άσκηση ποινικής δίωξης
κατά των προσώπων που διέπραξαν σοβαρές παραβιάσεις του
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της Ρουάντα και κατά
υπηκόων της Ρουάντα για άλλες παρόµοιες παραβιάσεις που
διέπραξαν στο έδαφος γειτονικών κρατών από την 1η Ιανουαρίου
1994 µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου 1994.
2. Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα υπερέχει των εθνικών
δικαστηρίων. Σε οποιοδήποτε στάδιο της διαδικασίας, το ∆ιεθνές
∆ικαστήριο για τη Ρουάντα µπορεί να ζητήσει επισήµως από τα
εθνικά δικαστήρια να σεβαστούν την αρµοδιότητά του σύµφωνα µε
το παρόν Καταστατικό και τους ∆ιαδικαστικούς και Αποδεικτικούς
Κανόνες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα.

'Aρθρο 9
Non bis in idem

1. Κανένας δεν µπορεί να δικαστεί ενώπιον εθνικού δικαστηρίου για
πράξεις που συνιστούν σοβαρές παραβιάσεις του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου σύµφωνα µε το παρόν Καταστατικό, για τις
οποίες έχει ήδη δικαστεί από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα.
2. 'Οποιος έχει δικαστεί ενώπιον εθνικού δικαστηρίου για πράξεις
που συνιστούν σοβαρές παραβιάσεις του διεθνούς ανθρωπιστικού
δικαίου µπορεί στη συνέχεια να δικαστεί ενώπιον του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα µόνο αν:
α) η πράξη για την οποία δικάστηκε χαρακτηρίστηκε ως έγκληµα
κοινού δικαίου ή
β) οι διαδικασίες ενώπιον του εθνικού δικαστηρίου δεν ήταν
αµερόληπτες ή ανεξάρτητες, είχαν ως σκοπό να συγκαλύψουν τη
διεθνή ποινική ευθύνη του κατηγορουµένου ή η δίωξη δεν ασκήθηκε
επιµελώς.
3. Κατά την επιµέτρηση της ποινής που επιβάλλει σε όποιον
καταδικάστηκε για έγκληµα που αναφέρεται στο παρόν
Καταστατικό, το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα λαµβάνει
υπόψη του το χρόνο έκτισης οποιασδήποτε ποινής που έχει
επιβληθεί από εθνικό δικαστήριο στο ίδιο πρόσωπο για την ίδια
πράξη.

'Aρθρο 10
Οργάνωση του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα αποτελείται από τα
ακόλουθα όργανα:
α) τα Τµήµατα, ήτοι δύο Πρωτοβάθµια Τµήµατα και ένα Τµήµα
Εφέσεων,
β) τον Εισαγγελέα, και
γ) µια Γραµµατεία.

'Αρθρο 11
Σύνθεση των Τµηµάτων

Τα Τµήµατα αποτελούνται από έντεκα ανεξάρτητους δικαστές,
έκαστος των οποίων είναι υπήκοος διαφορετικού κράτους, και οι
οποίοι υπηρετούν ως εξής:
α) Τρεις δικαστές εδρεύουν σε κάθε Πρωτοβάθµιο Τµήµα<M^.

β) Πέντε δικαστές εδρεύουν στο Τµήµα Εφέσεων.
'Aρθρο 12

Προσόντα και εκλογή των δικαστών
1. Οι δικαστές πρέπει να χαρακτηρίζονται από υψηλό ήθος,
αµεροληψία και ακεραιότητα και να διαθέτουν τα προσόντα που
απαιτούνται στις χώρες τους για το διορισµό τους στα υψηλότερα
δικαστικά αξιώµατα. Για την όλη σύνθεση των Τµηµάτων
λαµβάνεται υπόψη η πείρα των δικαστών σε θέµατα ποινικού και
διεθνούς δικαίου, συµπεριλαµβανοµένου του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου και του δικαίου των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων.
2. Τα µέλη του Τµήµατος Εφέσεων του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη
∆ίωξη των Προσώπων που ευθύνονται για τη ∆ιάπραξη Σοβαρών
Παραβιάσεων του ∆ιεθνούς Ανθρωπιστικού ∆ικαίου στο 'Eδαφος
της πρώην Γιουγκοσλαβίας από το 1991 (στο εξής θα καλείται
"∆ιεθνές ∆ικαστήριο για την πρώην Γιουγκοσλαβία") υπηρετούν
επίσης ως µέλη του Τµήµατος Εφέσεων του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου
για τη Ρουάντα.
3. Οι δικαστές των Πρωτοβάθµιων Τµηµάτων του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα εκλέγονται από τη Γενική Συνέλευση,
βάσει καταλόγου που υποβάλλεται από το Συµβούλιο Ασφαλείας,
κατά τον ακόλουθο τρόπο:
α) Ο Γενικός Γραµµατέας καλεί τα κράτη µέλη του Οργανισµού των
Ηνωµένων Εθνών και τα κράτη µη µέλη που διατηρούν µόνιµους
παρατηρητές στην έδρα του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών να
υποβάλουν υποψηφιότητες για τη θέση του δικαστή στα
Πρωτοβάθµια Τµήµατα.
β) Μέσα σε προθεσµία τριάντα ηµερών από την ηµεροµηνία
πρόσκλησης για υποβολή υποψηφιοτήτων από το Γενικό
Γραµµατέα, κάθε κράτος µπορεί να ορίσει µέχρι δύο υποψήφιους,
διαφορετικής ιθαγένειας, που να συγκεντρώνουν τις προϋποθέσεις
που αναφέρονται στην παραπάνω παράγραφο 1 και να έχουν
διαφορετική ιθαγένεια από τους δικαστές του Τµήµατος Εφέσεων.
γ) Ο Γενικός Γραµµατέας προωθεί τις υποψηφιότητες στο
Συµβούλιο Ασφαλείας. Με βάση τις υποψηφιότητες, το Συµβούλιο
Ασφαλείας καταρτίζει κατάλογο δώδεκα υποψηφίων το ελάχιστο και
δεκαοκτώ το µέγιστο, λαµβάνοντας υπόψη την ανάγκη να
εξασφαλισθεί στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα η κατάλληλη
αντιπροσώπευση των κυριότερων δικαιϊκών συστηµάτων του
κόσµου.
δ) Ο Πρόεδρος του Συµβουλίου Ασφαλείας διαβιβάζει τον κατάλογο
των υποψηφίων στον Πρόεδρο της Γενικής Συνέλευσης. Βάσει του
καταλόγου αυτού, η Γενική Συνέλευση εκλέγει τους έξι δικαστές των
Πρωτοβάθµιων Τµηµάτων. Εκλέγονται οι υποψήφιοι που
λαµβάνουν την απόλυτη πλειοψηφία των ψήφων των κρατών
µελών του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών και των κρατών µη
µελών που διατηρούν µόνιµους παρατηρητές στην έδρα του
Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών. Αν δύο υποψήφιοι της ίδιας
ιθαγένειας λαµβάνουν την απαιτούµενη πλειοψηφία, θεωρείται ότι
εκλέγεται αυτός που έχει λάβει το µεγαλύτερο αριθµό ψήφων.
4. Σε περίπτωση ανάγκης πλήρωσης κενής θέσεως στα
Πρωτοβάθµια Τµήµατα, ο Γενικός Γραµµατέας, κατόπιν
διαβουλεύσεων µε τους Προέδρους του Συµβουλίου Ασφαλείας και
της Γενικής Συνέλευσης, διορίζει όποιον συγκεντρώνει τα προσόντα
που αναφέρονται στην παραπάνω παράγραφο 1 για το υπόλοιπο
της εν λόγω θητείας.
5. Οι δικαστές των Πρωτοβάθµιων Τµηµάτων εκλέγονται για
περίοδο τεσσάρων ετών. Οι όροι και οι συνθήκες υπηρεσίας είναι
αυτές που ισχύουν για τους δικαστές του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για
την πρώην Γιουγκοσλαβία. 'Eχουν δικαίωµα επανεκλογής.

'Aρθρο 13
Σύσταση των Τµηµάτων

1. Οι δικαστές του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα
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εκλέγουν έναν Πρόεδρο.
2. Κατόπιν διαβουλεύσεων µε τους δικαστές του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα, ο Πρόεδρος διορίζει τους δικαστές στα
Πρωτοβάθµια Τµήµατα. Οι δικαστές υπηρετούν µόνο στο Τµήµα
στο οποίο διορίσθηκαν.
3. Οι δικαστές κάθε Πρωτοβάθµιου Τµήµατος εκλέγουν έναν
προεδρεύοντα δικαστή, ο οποίος διευθύνει όλες τις διαδικασίες στο
Τµήµα αυτό στο σύνολό τους.

'Aρθρο 14
∆ιαδικαστικοί και αποδεικτικοί κανόνες

Οι δικαστές του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα υιοθετούν,
για τη διεξαγωγή των διαδικασιών ενώπιον του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα, διαδικαστικούς και αποδεικτικούς
κανόνες που διέπουν την προδικαστική διαδικασία, τις δίκες και τις
εφέσεις, το αποδεκτό των αποδεικτικών στοιχείων, την προστασία
των θυµάτων και των µαρτύρων και άλλα σχετικά θέµατα του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για την πρώην Γιουγκοσλαβία µε τις αλλαγές
που θεωρούν απαραίτητες.

'Aρθρο 15
Ο Εισαγγελέας

1. Ο Εισαγγελέας είναι υπεύθυνος για την προκαταρκτική έρευνα
και την άσκηση ποινικής δίωξης κατά των προσώπων που
ευθύνονται για τη διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της Ρουάντα και κατά των
υπηκόων της Ρουάντα που ευθύνονται για τη διάπραξη τέτοιων
παραβιάσεων στο έδαφος γειτονικών κρατών από την 1η
Ιανουαρίου 1994 µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου 1994.
2. Ο Εισαγγελέας ενεργεί ανεξάρτητα ως αυτοτελές όργανο του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα. ∆εν ζητεί ούτε λαµβάνει
οδηγίες από οποιαδήποτε κυβέρνηση ή οποιαδήποτε άλλη πηγή.
3. Ο Εισαγγελέας του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για την πρώην
Γιουγκοσλαβία υπηρετεί επίσης ως Εισαγγελέας του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα. ∆ιαθέτει επιπρόσθετο προσωπικό,
συµπεριλαµβανοµένου πρόσθετου Αντεισαγγελέα, που τον βοηθά
κατά την άσκηση ποινικών διώξεων ενώπιον του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα. Το προσωπικό αυτό διορίζεται από το
Γενικό Γραµµατέα κατόπιν σύστασης του Εισαγγελέα.

'Aρθρο 16
Η Γραµµατεία

1. Η Γραµµατεία είναι υπεύθυνη για τη διοίκηση και την
εξυπηρέτηση του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα.
2. Η Γραµµατεία αποτελείται από το Γραµµατέα και το απαραίτητο
προσωπικό.
3. Ο Γραµµατέας διορίζεται από το Γενικό Γραµµατέα κατόπιν
διαβουλεύσεων µε τον Πρόεδρο του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη
Ρουάντα για περίοδο τεσσάρων ετών, ανανεώσιµη. Οι όροι και οι
συνθήκες υπηρεσίας του Γραµµατέα είναι αυτοί που ισχύουν για το
Βοηθό Γενικό Γραµµατέα του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών.
4. Το προσωπικό της Γραµµατείας διορίζεται από το Γενικό
Γραµµατέα κατόπιν σύστασης του Γραµµατέα.

'Aρθρο 17
'Ερευνα και προετοιµασία του κατηγορητηρίου

1. Ο Εισαγγελέας διενεργεί ανακρίσεις αυτεπάγγελτα ή µε βάση
πληροφορίες που συγκέντρωσε από οποιαδήποτε πηγή,
συγκεκριµένα από κυβερνήσεις, όργανα του Οργανισµού των
Ηνωµένων Εθνών, διακυβερνητικές και µη κυβερνητικές
οργανώσεις. Ο Εισαγγελέας αξιολογεί τις πληροφορίες που έλαβε ή
συγκέντρωσε και αποφασίζει αν υπάρχει νοµική βάση για την
άσκηση ποινικής δίωξης.
2. Ο Εισαγγελέας έχει την αρµοδιότητα να εξετάζει υπόπτους,

θύµατα και µάρτυρες, να συγκεντρώνει αποδεικτικά στοιχεία και να
διεξάγει επιτόπιες έρευνες. Κατά την εκτέλεση των παραπάνω
καθηκόντων του, ο Εισαγγελέας µπορεί, εφόσον είναι αναγκαίο, να
ζητήσει τη συνδροµή των αρχών του ενδιαφερόµενου κράτους.
3. Κάθε ύποπτος που ανακρίνεται έχει το δικαίωµα παράστασης µε
συνήγορο της επιλογής του, συµπεριλαµβανοµένου του
δικαιώµατος δωρεάν νοµικής βοήθειας σε κάθε περίπτωση, αν δεν
διαθέτει επαρκή οικονοµικά µέσα για να καταβάλει αµοιβή γι' αυτήν,
καθώς και το δικαίωµα απαραίτητης µετάφρασης προς και από τη
γλώσσα που µιλά και καταλαβαίνει.
4. Ο Εισαγγελέας, αν κρίνει ότι υπάρχουν επαρκή στοιχεία για την
άσκηση ποινικής δίωξης, προετοιµάζει το κατηγορητήριο, το οποίο
περιλαµβάνει συνοπτική περιγραφή των πραγµατικών περιστατικών
και του εγκλήµατος ή των εγκληµάτων που καταλογίζονται στον
κατηγορούµενο σύµφωνα µε το Καταστατικό. Το κατηγορητήριο
διαβιβάζεται σε δικαστή του Πρωτοβάθµιου Τµήµατος.

'Aρθρο 18
Επανεξέταση του κατηγορητηρίου

1. Ο δικαστής του Πρωτοβάθµιου Τµήµατος, στον οποίο
διαβιβάστηκε το κατηγορητήριο, το εξετάζει. Αν εκτιµήσει ότι τα
υπάρχοντα στοιχεία στηρίζουν την υπόθεση, επικυρώνει το
κατηγορητήριο. Στην αντίθετη περίπτωση, το απορρίπτει.
2. Αν επικυρώσει το κατηγορητήριο, ο δικαστής µπορεί, µε αίτηση
του Εισαγγελέα, να εκδώσει διαταγές και εντάλµατα σύλληψης,
κράτησης, παράδοσης ή µεταφοράς προσώπων, καθώς και
οποιαδήποτε άλλη διαταγή απαιτείται για τη διεξαγωγή της δίκης.

'Aρθρο 19
'Eναρξη και διεξαγωγή της ακροαµατικής διαδικασίας

1. Τα Πρωτοβάθµια Τµήµατα διασφαλίζουν την αµερόληπτη και
ταχεία απονοµή της δικαιοσύνης, καθώς και τη διεξαγωγή της
ακροαµατικής διαδικασίας σύµφωνα µε τους διαδικαστικούς και
αποδεικτικούς κανόνες, µε πλήρη σεβασµό προς τα δικαιώµατα του
κατηγορουµένου και εξασφαλίζοντας την προστασία των θυµάτων
και των µαρτύρων.
2. Κάθε πρόσωπο κατά του οποίου έχει επικυρωθεί το
κατηγορητήριο τίθεται υπό κράτηση, µε διαταγή ή ένταλµα
σύλληψης που εκδίδεται από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα,
ενηµερώνεται αµέσως για τις κατηγορίες που του προσάπτονται και
µεταφέρεται στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο.
3. Το Πρωτοβάθµιο Τµήµα διαβάζει το κατηγορητήριο, βεβαιώνεται
ότι γίνονται σεβαστά τα δικαιώµατα του κατηγορουµένου και ότι ο
κατηγορούµενος κατανοεί το κατηγορητήριο και καλεί τον
κατηγορούµενο να απολογηθεί. Το Πρωτοβάθµιο Τµήµα ορίζει τότε
την ηµεροµηνία της ακροαµατικής διαδικασίας.
4. Οι συνεδριάσεις είναι δηµόσιες, εκτός αν το Πρωτοβάθµιο Τµήµα
αποφασίσει να διεξαγάγει τη δίκη κεκλεισµένων των θυρών,
σύµφωνα µε τους διαδικαστικούς και αποδεικτικούς κανόνες.

'Aρθρο 20
Τα δικαιώµατα του κατηγορουµένου

1. 'Oλοι είναι ίσοι ενώπιον του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη
Ρουάντα.
2. Ο κατηγορούµενος, κατά τη διατύπωση των κατηγοριών εναντίον
του, έχει δικαίωµα σε δίκαιη και δηµόσια δίκη, σύµφωνα µε το
άρθρο 21 του Καταστατικού.
3. Ο κατηγορούµενος θεωρείται αθώος µέχρι αποδείξεως της
ενοχής του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος Καταστατικού.
4. Ο κατηγορούµενος, κατά τη διατύπωση των κατηγοριών εναντίον
του σύµφωνα µε το παρόν Καταστατικό, έχει δικαίωµα στις
ακόλουθες ελάχιστες εγγυήσεις, υπό καθεστώς πλήρους ισότητας:
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α) Να πληροφορείται αµέσως και λεπτοµερώς, στη γλώσσα που
καταλαβαίνει, τη φύση και την αιτιολογία της εναντίον του
κατηγορίας.
β) Να έχει τον απαραίτητο χρόνο και τα µέσα για την προετοιµασία
της υπεράσπισής του και να επικοινωνεί µε συνήγορο της επιλογής
του.
γ) Να δικάζεται χωρίς άσκοπη καθυστέρηση.
δ) Να παρίσταται στη δίκη αυτοπροσώπως και να υπερασπίζεται
τον εαυτό του είτε αυτοπροσώπως είτε µε συνήγορο της επιλογής
του. Αν δεν έχει συνήγορο, να ενηµερώνεται ότι έχει δικαίωµα να
παρίσταται µε συνήγορο και να έχει νοµική συνδροµή, κάθε φορά
που το επιβάλλει το συµφέρον της δικαιοσύνης και δωρεάν, αν δεν
διαθέτει επαρκή οικονοµικά µέσα προς τούτο.
ε) Να εξετάζει ή να ζητά να εξεταστούν οι µάρτυρες κατηγορίας και
να απαιτεί την παρουσία και την εξέταση των µαρτύρων
υπεράσπισης µε τις ίδιες προϋποθέσεις που ισχύουν και για τους
µάρτυρες κατηγορίας.
στ) Να του παρέχεται δωρεάν συνδροµή διερµηνέα αν δεν κατανοεί
ή δεν µιλά τη γλώσσα που χρησιµοποιείται στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο
για τη Ρουάντα.
ζ) Να µην υποχρεούται να καταθέσει εναντίον του εαυτού του ή να
οµολογήσει την ενοχή του.

'Aρθρο 21
Προστασία θυµάτων και µαρτύρων

Το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα προβλέπει στους
διαδικαστικούς και αποδεικτικούς κανόνες µέτρα για την προστασία
των θυµάτων και των µαρτύρων. Τέτοια προστατευτικά µέτρα
περιλαµβάνουν ενδεικτικά τη διεξαγωγή των διαδικασιών
κεκλεισµένων των θυρών και την προστασία της ταυτότητας του
θύµατος.

'Aρθρο 22
Απόφαση

1. Τα Πρωτοβάθµια Τµήµατα απαγγέλλουν αποφάσεις και
επιβάλλουν καταδίκες και ποινές κατά των προσώπων που
καταδικάζονται για τη διάπραξη σοβαρών παραβιάσεων του
διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου.
2. Η απόφαση εκδίδεται από την πλειοψηφία των δικαστών του
Πρωτοβάθµιου Τµήµατος και απαγγέλλεται δηµόσια από το
Πρωτοβάθµιο Τµήµα. Συνοδεύεται από έγγραφη αιτιολόγηση, στην
οποία µπορούν να αναφέρονται οι απόψεις των διαφωνούντων
δικαστών.

'Aρθρο 23
Ποινές

1. Οι ποινές που επιβάλλονται από το Πρωτοβάθµιο Τµήµα
περιορίζονται σε στερητικές της ελευθερίας ποινές. Για τον
καθορισµό των όρων φυλάκισης, το Πρωτοβάθµιο Τµήµα
καταφεύγει στη γενική πρακτική σχετικά µε τις ποινές φυλάκισης
που επιβάλλονται από τα δικαστήρια της Ρουάντα.
2. Κατά την επιβολή των ποινών τα Πρωτοβάθµια Τµήµατα
λαµβάνουν υπόψη παράγοντες, όπως είναι η βαρύτητα του
αδικήµατος και οι ατοµικές περιστάσεις του καταδικασθέντος.
3. Εκτός των στερητικών της ελευθερίας ποινών, το Πρωτοβάθµιο
Τµήµα µπορεί να διατάξει την επιστροφή στους νόµιµους ιδιοκτήτες
τους όλων των αγαθών και προϊόντων που αποκτήθηκαν µε
εγκληµατικές πράξεις, συµπεριλαµβανοµένων πράξεων βίας.

'Aρθρο 24
Κατ' έφεση διαδικασία

1. Το Τµήµα Εφέσεων εκδικάζει τις εφέσεις που ασκούν τα
πρόσωπα που καταδικάστηκαν από τα Πρωτοβάθµια Τµήµατα ή
από τον Εισαγγελέα, για τους ακόλουθους λόγους:
α) νοµική πλάνη που επιφέρει ακύρωση της απόφασης ή

β) πλάνη περί τα πράγµατα που είχε ως αποτέλεσµα κακοδικία.
2. Το Τµήµα Εφέσεων µπορεί να επικυρώσει, ακυρώσει ή
αναθεωρήσει τις αποφάσεις των Πρωτοβάθµιων Τµηµάτων.

'Aρθρο 25
∆ιαδικασία αναθεώρησης

Αν ανακαλυφθεί ένα καινούριο γεγονός το οποίο δεν ήταν γνωστό
κατά τις διαδικασίες ενώπιον των Πρωτοβάθµιων Τµηµάτων ή του
Τµήµατος Εφέσεων και το οποίο θα µπορούσε να αποτελέσει
αποφασιστικό παράγοντα για την έκδοση της απόφασης, ο
καταδικασθείς ή ο Εισαγγελέας µπορεί να υποβάλει στο ∆ιεθνές
∆ικαστήριο για τη Ρουάντα αίτηση για αναθεώρηση της απόφασης.

'Αρθρο 26
Εκτέλεση των ποινών

Οι στερητικές της ελευθερίας ποινές εκτίoνται στη Ρουάντα ή στο
κράτος που ορίζεται από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα
βάσει του καταλόγου των κρατών που έχουν γνωστοποιήσει στο
Συµβούλιο Ασφαλείας την επιθυµία τους να αποδεχτούν
καταδικασθέντες. Η έκτιση της ποινής πραγµατοποιείται σύµφωνα
µε το εφαρµοστέο δίκαιο του ενδιαφερόµενου κράτους και τελεί υπό
την εποπτεία του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα.

'Aρθρο 27
Χάρη ή µετατροπή των ποινών

Αν ο καταδικασθείς, σύµφωνα µε το εφαρµοστέο δίκαιο του κράτους
στο οποίο κρατείται, έχει δικαίωµα να ζητήσει χάρη ή µετατροπή της
ποινής του, το ενδιαφερόµενο κράτος ενηµερώνει σχετικά το
∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα. Αποδίδεται χάρη ή
µετατρέπεται η ποινή, αν το αποφασίσει ο Πρόεδρος του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα, µετά από διαβουλεύσεις µε τους
δικαστές, µε βάση το συµφέρον της δικαιοσύνης και τις γενικές
αρχές του δικαίου.

'Aρθρο 28
Συνεργασία και δικαστική συνδροµή

1. Τα κράτη συνεργάζονται µε το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα
κατά την έρευνα και την άσκηση ποινικής δίωξης κατά των
προσώπων που κατηγορούνται ότι διέπραξαν σοβαρές
παραβιάσεις του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου.
2. Τα κράτη συµµορφώνονται χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση µε
κάθε αίτηση δικαστικής συνδροµής ή εντολή που προέρχεται από
το Πρωτοβάθµιο Τµήµα και περιλαµβάνει ενδεικτικά:
α) την αναγνώριση και τον εντοπισµό προσώπων,
β) τη λήψη µαρτυρικών καταθέσεων και την προσαγωγή
αποδεικτικών στοιχείων,
γ) την επίδοση εγγράφων,
δ) τη σύλληψη ή την κράτηση προσώπων,
ε) την παράδοση ή τη µεταφορά του κατηγορουµένου στο ∆ιεθνές
∆ικαστήριο για τη Ρουάντα.

'Aρθρο 29
Νοµικό καθεστώς, προνόµια και ασυλίες
του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα

1. Η Σύµβαση για τα Προνόµια και τις Ασυλίες του Οργανισµού των
Ηνωµένων Εθνών της 13ης Φεβρουαρίου 1946 εφαρµόζεται στο
∆ιεθνές ∆ικαστήριο για τη Ρουάντα, στους δικαστές, στον
Εισαγγελέα και το προσωπικό του και στο Γραµµατέα και το
προσωπικό του.
2. Οι δικαστές, ο Εισαγγελέας και ο Γραµµατέας απολαµβάνουν των
προνοµίων και των ασυλιών, των εξαιρέσεων και των
διευκολύνσεων που παρέχονται στους διπλωµατικούς υπαλλήλους,
σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο.
3. Το προσωπικό του Εισαγγελέα και του Γραµµατέα
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απολαµβάνει των προνοµίων και των ασυλιών που παρέχονται
στους υπαλλήλους του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών,
σύµφωνα µε τα άρθρα V και VII της Σύµβασης που αναφέρεται
στην παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου.
4. Τα άλλα πρόσωπα, συµπεριλαµβανοµένου του κατηγορουµένου,
των οποίων η παρουσία απαιτείται στην έδρα ή στον τόπο
συνεδρίασης του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα,
απολαµβάνουν εκείνης της µεταχείρισης που είναι αναγκαία για την
καλή λειτουργία του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα.

'Aρθρο 30
∆απάνες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα

Οι δαπάνες του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα περικλείονται
στον τακτικό προϋπολογισµό του Οργανισµού των Ηνωµένων
Εθνών, σύµφωνα µε το άρθρο 17 του Χάρτη των Ηνωµένων
Εθνών.

'Aρθρο 31
Γλώσσες εργασίας

Οι γλώσσες εργασίας του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου είναι τα αγγλικά και
τα γαλλικά.

'Aρθρο 32
Ετήσια έκθεση

Ο Πρόεδρος του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα υποβάλλει
ετήσια έκθεση του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα στο
Συµβούλιο Ασφαλείας και τη Γενική Συνέλευση.

'Αρθρο δεύτερο
Πεδίο εφαρµογής

Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται σε κάθε πρόσωπο
διωκόµενο για τα εγκλήµατα που αναφέρονται στα άρθρα 2-5 του
Καταστατικού του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για την πρώην
Γιουγκοσλαβία και στα άρθρα 2-4 του Καταστατικού του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα.

'Αρθρο τρίτο
Επέκταση εφαρµογής των ελληνικών

ποινικών νόµων
Οι ελληνικοί ποινικοί νόµοι εφαρµόζονται και στα εγκλήµατα που
προβλέπονται στα άρθρα 2-5 του Καταστατικού του ∆ιεθνούς
∆ικαστηρίου για την πρώην Γιουγκοσλαβία και στα άρθρα 2-4 του
Καταστατικού του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα,
ανεξάρτητα από το δίκαιο του τόπου τέλεσής τους.
Στην περίπτωση αυτή ο παθών δικαιούται να παραστεί ως
πολιτικώς ενάγων κατά τις διατάξεις του Κώδικα Ποινικής
∆ικονοµίας.

'Αρθρο τέταρτο
Non bis in idem

Oυδείς διώκεται ενώπιον των ελληνικών δικαστηρίων για πράξη για
την οποία δικάσθηκε από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο. Αν η ποινική
διαδικασία έχει ήδη αρχίσει, το δικαστήριο ή το συµβούλιο κηρύσσει
την ποινική δίωξη απαράδεκτη.

'Αρθρο πέµπτο
Προτεραιότητα του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου

1. Αν το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο ή ο Εισαγγελέας του ζητήσει την
παράδοση προσώπου, κατά του οποίου έχει ασκηθεί ποινική δίωξη
από τις αρµόδιες Ελληνικές Αρχές, η ποινική δίωξη κηρύσσεται
απαράδεκτη και η υπόθεση παραπέµπεται στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο
εφόσον:
α) ο κατηγορούµενος διώκεται από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο για την
ίδια πράξη για την οποία αυτός διώκεται και στην Ελλάδα και
β) το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο έχει τοπική και χρονική δικαιοδοσία,
σύµφωνα µε το άρθρο 8 του Καταστατικού του ∆ιεθνούς

∆ικαστηρίου για την πρώην Γιουγκοσλαβία και το άρθρο 7 του
Καταστατικού του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα.
2. Για την ταυτότητα του προσώπου και της πράξης, καθώς και για
την τοπική και χρονική δικαιοδοσία του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου
αποφασίζει το Τριµελές Εφετείο Αθηνών. Κατά της αποφάσεώς του
επιτρέπεται έφεση στον 'Αρειο Πάγο µε αντίστοιχη εφαρµογή των
διατάξεων του άρθρου 451 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας.

'Αρθρο έκτο
Συντρέχουσα δικαιοδοσία

Η αίτηση παράδοσης για πρόσωπο που ήδη διώκεται ενώπιον των
ελληνικών αρχών διαβιβάζεται από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης στον
Εισαγγελέα Εφετών Αθηνών, ο οποίος την εισάγει στο ∆ικαστικό
Συµβούλιο, που αποφαίνεται σε τριµελή σύνθεση και σε δηµόσια
συνεδρίαση για τις προϋποθέσεις του άρθρου πέµπτου.
Ο κατηγορούµενος καλείται προ δεκαπέντε ηµερών για να εκφράσει
τις απόψεις του αυτοπροσώπως ή δια συνηγόρου.
Κατά του βουλεύµατος του Συµβουλίου Εφετών επιτρέπεται έφεση
ενώπιον του Αρείου Πάγου.
Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι διατάξεις του Κώδικα Ποινικής
∆ικονοµίας.

'Αρθρο έβδοµο
Οι αιτήσεις του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για παράδοση του
κατηγορουµένου απευθύνονται στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, που τις
διαβιβάζει στον Εισαγγελέα Εφετών Αθηνών.
Σε περίπτωση που το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο ή ο Εισαγγελέας αυτού
ζητεί τη διενέργεια ανακριτικών πράξεων, αυτή ανατίθεται από τον
Εισαγγελέα Εφετών Αθηνών σε ειδικό Εφέτη ανακριτή, ο οποίος
ορίζεται από το όργανο που διευθύνει το Εφετείο.
Ο Εφέτης ανακριτής µπορεί να µεταβαίνει, µετά από άδεια του
Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, και εκτός της περιφέρειας του
Εφετείου προς διενέργεια ανακριτικών πράξεων ή και να αναθέτει
τη διεξαγωγή τους σε τακτικό ανακριτή του οικείου Πρωτοδικείου.
Οι ανακριτικές πράξεις διενεργούνται σύµφωνα µε το ελληνικό
δίκαιο.

'Αρθρο όγδοο
Η αίτηση παράδοσης ή διενέργειας ανακριτικών πράξεων πρέπει να
συνοδεύεται τουλάχιστον από τα ακόλουθα:
1. Στοιχεία που αποδεικνύουν την ταυτότητα του κατηγορουµένου,
όπως ακριβή περιγραφή των χαρακτηριστικών του, φωτογραφία
του, δακτυλικά αποτυπώµατα ή οποιοδήποτε άλλο πρόσφορο
αποδεικτικό µέσο.
2. Το ένταλµα σύλληψης, συνοπτική περιγραφή της πράξης και όσα
έγγραφα απαιτούνται για τη θεµελίωση επαρκών ενδείξεων ενοχής
για παραποµπή σε δίκη.
3. Επικυρωµένο αντίγραφο του κατηγορητηρίου ή της
καταδικαστικής απόφασης, καθώς και των µαρτυρικών καταθέσεων.

'Αρθρο ένατο
Ο Εισαγγελέας Εφετών Αθηνών µόλις παραλάβει την αίτηση
διατάσσει αµέσως τη σύλληψη του κατηγορουµένου.
Αν ο συλληφθείς αµφισβητεί την ταυτότητά του, µπορεί να
προσφύγει στο Συµβούλιο Εφετών εντός δύο εργάσιµων ηµερών
από τη σύλληψή του. Το Συµβούλιο Εφετών συνεδριάζει δηµόσια
σε τριµελή σύνθεση το αργότερο εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από
την ηµέρα της προσφυγής και αποφαίνεται εντός δέκα (10) ηµερών.
Ο κατηγορούµενος καλείται ενώπιον του Συµβουλίου Εφετών προ
τριών (3) ηµερών.

'Αρθρο δέκατο
1. Το Συµβούλιο Εφετών µετά την εξέταση του συλληφθέντος, αν
εµφανίσθηκε, και αφού ακούσει τον Εισαγγελέα και
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το συλληφθέντα ή το συνήγορό του, αποφασίζει αιτιολογηµένα για
την αίτηση της παράδοσης και αποφαίνεται: α) για το αν ο
συλληφθείς είναι το ίδιο πρόσωπο µε εκείνον του οποίου ζητείται η
παράδοση, β) για την ύπαρξη των δικαιολογητικών εγγράφων που
απαιτούνται από τον παρόντα νόµο για την παράδοση, γ) για το αν
το έγκληµα που αποδίδεται στο συλληφθέντα ή αν υπάρχει
καταδικαστική απόφαση, το έγκληµα για το οποίο καταδικάστηκε,
είναι από εκείνα για τα οποία επιτρέπεται σύµφωνα µε τον παρόντα
νόµο η παράδοση.
2. Το Συµβούλιο Εφετών εξετάζει ακόµη αν, µε βάση τα
προσαγόµενα επίσηµα αποδεικτικά στοιχεία, υπάρχουν ενδείξεις
για τη βασιµότητα της κατηγορίας που αποδίδεται στο συλληφθέντα
και αποφαίνεται αν αυτά θα επέτρεπαν τη σύλληψη και την
παραποµπή του σε δίκη στην Ελλάδα, αν το έγκληµα είχε τελεστεί
σε ελληνικό έδαφος. Το Συµβούλιο Εφετών µπορεί επίσης να
προβεί µε ένα από τα µέλη του στη συλλογή κάθε χρήσιµου
αποδεικτικού υλικού, αναβάλλοντας την οριστική απόφαση το πολύ
για δεκαπέντε (15) ηµέρες. Η διάταξη του άρθρου 449 παρ. 2 του
Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας εφαρµόζεται και εδώ.
3. Κατά της οριστικής απόφασης του Συµβουλίου Εφετών
επιτρέπεται σε αυτόν του οποίου ζητείται η παράδοση και στον
Εισαγγελέα να ασκήσουν έφεση στο αρµόδιο ποινικό τµήµα του
Αρείου Πάγου µέσα σε τρεις (3) ηµέρες από τη δηµοσίευση της
απόφασης. Για την έφεση συντάσσεται έκθεση από το Γραµµατέα
Εφετών.
4. Ο 'Αρειος Πάγος αποφαίνεται σε συµβούλιο µέσα σε δέκα (10)
ηµέρες µε ανάλογη εφαρµογή των άρθρων 448 και 450 του Κώδικα
Ποινικής ∆ικονοµίας.
Ο κατηγορούµενος κλητεύεται αυτοπροσώπως ή µέσω του
αντικλήτου του τουλάχιστον τρεις (3) ηµέρες πριν από τη συζήτηση
µε τη φροντίδα του Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.
5. Αν ο 'Αρειος Πάγος αποφασίσει την παράδοση, η απόφαση
εκτελείται το αργότερο εντός ενός (1) µηνός από την απαγγελία της.
Στην περίπτωση αυτή ο Εισαγγελέας Εφετών υποβάλλει την
απόφαση µαζί µε το σχετικό φάκελο στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ο
οποίος µεριµνά για την εκτέλεσή της.
6. Αν εντός τριών (3) µηνών από τη σύλληψη δεν εκδοθεί
αµετάκλητη απόφαση για την παράδοση, ο συλληφθείς απολύεται.

'Αρθρο ενδέκατο
Κλήτευση µαρτύρων και πραγµατογνωµόνων

Οι κλήσεις των µαρτύρων και των πραγµατογνωµόνων
διαβιβάζονται από το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο στο Υπουργείο
∆ικαιοσύνης και επιδίδονται σε εκείνον στον οποίο απευθύνονται
από τον Εισαγγελέα Πρωτοδικών του τόπου της κατοικίας του.
Οι µάρτυρες και πραγµατογνώµονες που καλούνται κατά τον
ανωτέρω τρόπο και δεν εµφανίζονται αδικαιολόγητα, προσάγονται
βιαίως στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο, εφόσον ζητηθεί από αυτό και
παραδίδονται στις ολλανδικές αρχές.
Οι διατάξεις των άρθρων 224-228 του Ποινικού Κώδικα
εφαρµόζονται και για τις αντίστοιχες πράξεις που τελέσθηκαν
ενώπιον του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου.

'Αρθρο δωδέκατο
Πληροφόρηση ∆ικαστηρίου

Οι αρµόδιες ελληνικές αρχές χορηγούν στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο
πιστοποιητικά ποινικού µητρώου και κάθε άλλη σχετική
πληροφορία που θα ζητηθεί από αυτό για τις ανάγκες µιας ποινικής
υπόθεσης, υπό τους ίδιους όρους που τα στοιχεία αυτά παρέχονται
στις ελληνικές δικαστικές αρχές.

'Aρθρο δέκατο τρίτο
1. Αν το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο ορίσει, κατ' εφαρµογή του άρθρου 27
του Καταστατικού του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου για την πρώην
Γιουγκοσλαβία και του άρθρου 26 του Καταστατικού του ∆ιεθνούς

∆ικαστηρίου για τη Ρουάντα, ως τόπο εκτέλεσης της ποινής την
Ελλάδα, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, µόλις παραλάβει τη σχετική
ανακοίνωση, διαβιβάζει τη δικογραφία στον Εισαγγελέα Εφετών
Αθηνών, ο οποίος την εισάγει στο Τριµελές Εφετείο προς
αναγνώριση της απόφασης και προσαρµογή της ποινής.
2. Η απόφαση του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου δεν αναγνωρίζεται, για
τους σκοπούς της παραγράφου 1, αν:
α) δεν είναι ακόµη εκτελεστή,
β) η πράξη δεν είναι αξιόποινη κατά το ελληνικό δίκαιο,
γ) υπάρχει δεδικασµένο βάσει της ελληνικής καταδικαστικής
απόφασης.
3. Το Εφετείο αναγνωρίζει την απόφαση του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου
και µετατρέπει την επιβληθείσα στερητική της ελευθερίας ποινή:
α) σε ισόχρονη φυλάκιση, αν αυτή δεν υπερβαίνει τα πέντε (5)
χρόνια και
β) σε ισόχρονη πρόσκαιρη ή σε ισόβια κάθειρξη, κατά περίπτωση,
αν πρόκειται για µεγαλύτερες ποινές.
4. Η ποινή της πρόσκαιρης κάθειρξης δεν µπορεί να υπερβεί σε
καµιά περίπτωση τα είκοσι πέντε (25) χρόνια.
5. Η ποινή εκτελείται κατά τις διατάξεις της ελληνικής νοµοθεσίας.

'Αρθρο δέκατο τέταρτο
Χάρη ή µετατροπή της ποινής

Αν ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης εκτιµά ότι συντρέχει λόγος να
απονεµηθεί χάρη ή να γίνει µετατροπή της ποινής σε πρόσωπο
που εκτίει ποινή στην Ελλάδα, κατά το άρθρο δέκατο τρίτο του
παρόντος, ειδοποιεί το ∆ιεθνές ∆ικαστήριο, υποβάλλοντας µαζί και
το σχετικό φάκελο.

'Αρθρο δέκατο πέµπτο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως."
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών της σηµερινής συνεδριάσης ως προς την ψήφιση
στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Παρεσχέθη η ζητηθείσα
εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι:
α) Οι Υπουργοί Μεταφορών και Επικοινωνιών, Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και
∆ικαιοσύνης κατέθεσαν σχέδιο νόµου "Ρύθµιση θεµάτων του
Οργανισµού Σιδηροδρόµων Ελλάδος (ΟΣΕ)".
β) Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, Εξωτερικών και Εθνικής 'Αµυνας κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: "∆απάνες κίνησης υπαλλήλων του ∆ηµοσίου, των ΟΤΑ α'
και β' βαθµού και των λοιπών Νοµικών Προσώπων ∆ηµοσίου
∆ικαίου εντός και εκτός της επικράτειας για εκτέλεση υπηρεσίας".
Παραπέµπτονται στις αρµόδιες ∆ιαρκείς Επιτροπές.
Στο σηµείο αυτό δέχεστε, κύριοι συνάδελφοι, να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.13' λύεται η συνεδρίαση
για αύριο ηµέρα Παρασκευή 20 Νοεµβρίου 1998 και ώρα 10.00', µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α)
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επερώτησης,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


